
 polityka 

Konkurs opóźniony do cza-
su wymiany rady nadzor-
czej i z potencjalnym kon-
fl iktem interesów w tle 
– tak z IDEAS NCBR usu-
nięto prezesa. Nawet koali-
cjanci krytykują za to lewi-
cowe władze resortu nauki. 
Dotychczasowym dyrek-
torem IDEAS NCBR był 

Piotr Sankowski. To zaj-
mujący się m.in. sztucz-
ną inteligencją profesor 
Uniwersytetu Warszaw-
skiego. Jako jedyna oso-
ba w Polsce zdobył czte-
ry granty European 
Research Council. Według 
rankingu Uniwersytetu 
Stanforda jest w 2 proc. 
najlepszych naukowców 
na świecie. ©℗ A4–5

 podatki 

Przez 16 miesięcy fi skus 
nabrał 120 razy podej-
rzenia, że fundacje ro-
dzinne mogą służyć do 
unikania opodatkowa-
nia. W 70 przypadkach 
potwierdził to szef KAS. 
W Ministerstwie Finan-

sów trwają konsultacje 
z przedstawicielami fi rm 
rodzinnych nad zmianami 
w opodatkowaniu funda-
cji rodzinnych. Wicemi-
nister fi nansów Jarosław 
Neneman poinformował 
właśnie, skąd pomysł za-
ostrzenia przepisów. ©℗

B2

 cit 

Dwudziestu najwięk-
szych podatników CIT za 
2023 r. miało do zapłacenia 
16,7 mld zł. Rok wcześniej 
pierwsza dwudziestka płat-
ników zasiliła fi skusa kwo-
tą 18,5 mld zł. Spadek to za-
sługa niższego podatku od 

największej krajowej fi rmy 
– Orlenu. Połowę listy sta-
nowią banki. Największy 
z nich – PKO BP – wrócił 
na pozycję lidera zestawie-
nia. Sześć fi rm, podobnie 
jak rok wcześniej, miało do 
zapłacenia kwotę w wyso-
kości przekraczającej mi-
liard złotych. ©℗ A15

 praca 

Resorty pracy oraz spraw 
zagranicznych mają swoje 
pomysły na zatrudnianie 
cudzoziemców. Problem 
w tym, że niektóre propo-
zycje są ze sobą sprzeczne. 
MSZ planuje nowelizować 
przepisy, które zgodnie 
z projektem MRPiPS od 

nowego roku przesta-
ną istnieć. Ministerstwa 
proponują też inną wyso-
kość kar za nielegalne za-
trudnianie. Różnica to aż 
20 tys. zł. MSZ w odpowie-
dzi na pytania DGP dekla-
ruje, że projekty zostaną 
ujednolicone na dalszych 
etapach procesu legislacyj-
nego. ©℗ B10 

Kontrowersyjne przejęcie

Cel fundacji wypaczony

Podatnicy miliarderzy 

Sprzeczne projekty
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Karolina Wójcicka

karolina.wojcicka@infor.pl

Zabójstwo jest wisienką 
na torcie izraelskiej opera-
cji „Strzały Północy”, która 
ofi cjalnie ma umożliwić po-
wrót do domów Izraelczy-
ków wysiedlonych z półno-
cy w wyniku trwającej od 
8 października 2023 r. wy-
miany ognia z libańską 

bojówką. Izraelczycy do 
konfrontacji z sąsiadem 
przygotowywali się od za-
kończenia wojny w 2006 r. 
Dziś świętują, bo oprócz od-
powiedzialnego za rozwój 
bojówki Nasrallaha na prze-
strzeni ostatnich tygodni 
zabili też większość jej klu-
czowych dowódców.

Region stanął w obliczu 
wojny na wielką skalę. Py-
tanie brzmi, czy Izrael do-
kona inwazji lądowej na 
Liban, a Iran włączy się do 
gry, aby zachować swoje 
wpływy w tym na wpół upa-
dłym państwie.

– Jeszcze kilka dni temu 
powiedziałbym, że Izrael-
czycy faktycznie chcą do-
prowadzić do przywrócenia 

Rezolucji ONZ nr 1701, w ra-
mach której Hezbollah mu-
siałby wycofać się z terenów 
przygranicznych aż za rze-
kę Litani – mówi DGP Yos-
si Mekelberg z think tanku 
Chatham House. Dziś twier-
dzi, że nie jest to już moż-
liwe. Eksperci, z którymi 
rozmawialiśmy, nie wyklu-
czają, że Tel Awiw przygoto-
wuje się do inwazji lądowej. 
W maju w rozmowie z DGP 
sugerował to m.in. Amiad 
Cohen, szef izraelskiej or-
ganizacji Tikvah Fund i za-
ufany człowiek Binjamina 
Netanjahu. – Według mnie 
musimy przesunąć granicę 
z Libanem za rzekę Litani. 
Potrzebujemy prawdziwej, 
fi zycznej granicy – komen-

tował. Cohen przekonywał, 
że jedynym sposobem na 
osiągnięcie tego celu jest 
„siła wojskowa”.

Jak podało w sobotę li-
bańskie ministerstwo zdro-
wia, w wyniku izraelskich 
bombardowań zginęły co 
najmniej 33 osoby, a 195 zo-
stało rannych. W sumie na 
przestrzeni ostatniego tygo-
dnia zabitych zostało ponad 
700 osób, a co najmniej 250 tys. 
zostało zmuszonych do 
ucieczki z domów. Miesz-
kańcy szyickich obrzeży Bej-
rutu od piątkowej nocy śpią 
na chodnikach i w parkach 
w centrum stolicy. Nie wszy-
scy chcą wracać do dzielnicy 
Dahje w obawie przed dal-
szym ostrzałem. ©℗ A2–3

Hezbollah przetrącony. 
Wojna wisi na włosku
 bezpieczeństwo 

Przywódca organizacji 
Hassan Nasrallah 
nie żyje. Niemal 
całe dowództwo 
Hezbollahu zostało 
wyeliminowane

 polityka 

Sąd Najwyższy uznał, że 
Dariusz Barski został pra-
widłowo powołany na sta-
nowisko prokuratora kra-
jowego. Oznaczałoby to, że 
funkcji tej nie może peł-
nić jego następca Dariusz 
Korneluk. Minister spra-
wiedliwości Adam Bodnar 
nie uznaje jednak piąt-
kowego orzeczenia SN za 

uchwałę i nazywa je „sta-
nowiskiem trzech neosę-
dziów”. Podobnego zdania 
są „starzy” sędziowie, któ-
rzy już zapowiadają, że nie 
będą brali uchwały SN pod 
uwagę. – Efektem tego bę-
dzie pogłębianie się chaosu 
prawnego – przestrzega 
adw. Marcin Wolny z Hel-
sińskiej Fundacji Praw Czło-
wieka.  ©℗

B7

SN: Barski jest 
prokuratorem krajowym  nowe prawo 

Karolina Topolska

karolina.topolska@infor.pl

Nie tylko osoby, które 
ucierpiały w powodzi, będą 
mieć osiem dni urlopu na 
żądanie. 

Do końca roku z takiej 
puli skorzysta każdy pra-
cownik, który chce im po-
móc. Pracodawcy kryty-
kują jednak tę propozycję. 
Ich zdaniem stwarza ryzy-
ko nadużyć.

Zmianę tę zawiera 
autopoprawka do rzą-
dowego projektu zmian 
w specustawie powo-
dziowej, którym zajmuje 
się Sejm.

– Ta regulacja może być 
nadużywana. Pracodawca 
nie będzie miał możliwo-
ści sprawdzenia, czy ten 
urlop będzie wykorzystany 
w podanym celu – zauwa-
ża Katarzyna Kamecka 
z Polskiego Towarzystwa 
Gospodarczego. Jej zda-

niem to także zaprzecze-
nie idei urlopu wypoczyn-
kowego (z jego puli udziela 
się urlopu na żądanie). 
Ustawodawca pozwala na 
wykonywanie w tym cza-
sie pracy, choć w czynie 
społecznym. Pracodawca 
powinien też móc odmó-
wić urlopu, gdy organiza-
cja lub rodzaj pracy na to 
nie pozwalają.

Rządowa autopoprawka 
przewiduje poza tym 20 do-
datkowych dni zwolnienia 

dla powodzian oraz wspar-
cie fi rm poszkodowanych 
przez żywioł. ©℗ B11

Więcej urlopu, by pomóc powodzianom

Bez limitów dla odpadów.

Sprzątanie po powodzi  A10 

O poprawkach do specustawy

 powodziowej  B9 

Jak opodatkować w CIT 

odszkodowanie 

za zniszczoną podczas 

powodzi maszynę.

Tygodnik Podatki i Księgowość

dla prenumeratorów C4

Transformacja z OZE oznacza 
strategiczne bezpieczeństwo

Piotr Maciołek, członek zarządu Polenergii A16–17

Polska, na wzór Francji, zamierza 
wprowadzić prawo chroniące rolników 
przed pozwami za brzydkie zapachy  B6
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Ibrahim Akil, szef progra-
mu rakietowego Ibrahim 
Muhammad Qabisi czy do-
wódca południowego frontu 
Ali Karaki.

Dla Izraelczyków „Strza-
ły Północy” są sukcesem, 
który pomaga w odbudo-
wie zaufania do państwa 
po niepowodzeniach wojny 
w Strefi e Gazy. Dla Libań-
czyków to kolejna tragedia, 
która spotkała ich państwo. 
Uderzenia, w których zgi-
nął Nasrallah, zrównały 
z ziemią wiele budynków 
mieszkalnych. Jak podało 
w sobotę tamtejsze mini-
sterstwo zdrowia, w wyniku 
izraelskich bombardowań 
zginęły co najmniej 33 oso-
by, a 195 zostało rannych. 
W sumie na przestrzeni 
ostatniego tygodnia w Li-
banie zabitych zostało po-
nad 700 osób, a co najmniej 
250 tys. zostało zmuszonych 
do ucieczki z domów.

Chodzi przede wszystkim 
o mieszkańców graniczące-
go z Syrią regionu Bekaa na 
północy, miejscowości po-
łożonych na południowej 
granicy z Izraelem, a tak-
że wspomnianej wcześniej 
dzielnicy Dahje. Wszystkie 
te miejsca są uznawane za 
bastiony Hezbollahu. Bo-
jówka, która działa rów-
nież jako partia politycz-
na, przez lata wzmacniała 

tam swoją pozycję, budując 
system opiekuńczy. Podczas 
gdy w Bejrucie prąd pojawia 
się zwykle na kilka godzin 
dziennie, dla szyitów za-
mieszkujących jego połu-
dniowe obrzeża jest on nie 
tylko dostępny przez całą 
dobę, lecz także darmowy. 
Libańczycy z Dahje okazy-
wali wdzięczność, ozda-
biając gęsto zabudowane 
ulice żółto-zielonymi fl a-
gami. Nasrallah sprawiał 
tam wrażenie idola: przed 
niektórymi sklepami były 
wystawione nawet jego kar-
tonowe podobizny.

Dziś wyludnione Dahje jest 
pogrążone w żałobie. Miesz-
kańcy boją się wracać do 
swoich mieszkań w obawie 
przed dalszym ostrzałem. 
Izrael do niedawna utrzy-
mywał co prawda, że opera-
cja w Libanie to „eskalacja 
w celu deeskalacji”, która 
ma zmusić przeciwnika do 
dyplomatycznego rozwiąza-
nia konfl iktu. – Jeszcze kilka 
dni temu powiedziałbym, że 
Izraelczycy faktycznie chcą 
doprowadzić do przywróce-
nia Rezolucji ONZ nr 1701, 
w ramach której Hezbollah 
musiałby się wycofać z tere-
nów przygranicznych aż za 
rzekę Litani – tłumaczy nam 
Yossi Mekelberg z think tan-
ku Chatham House. Dziś taki 
scenariusz uważa za mało 

prawdopodobny. Zdaniem 
Mekelberga, głównym celem 
Tel Awiwu jest obecnie osła-
bienie bojówki i potencjal-
nie również przygotowanie 
gruntu pod inwazję lądową 
na południe Libanu. Nie wie-
rzy jednak, że Izrael będzie 
w stanie całkowicie znisz-
czyć organizację. – Hezbollah 
wciąż jest w stanie wystrzeli-
wać pociski w kierunku Izra-
ela. Pytanie, czy obrona po-

wietrzna będzie je w stanie 
przechwycić. Najbliższe dni 
i godziny zadecydują, w ja-
kim kierunku rozwinie się 
ten konfl ikt – wskazuje.

Teheran na wojnę się 
nie wybiera

W DGP już wiosną informo-
waliśmy, że Tel Awiw roz-
waża wojnę lądową z sąsia-
dem. W maju sugerował to 
na naszych łamach m.in. 
Amiad Cohen, szef izra-
elskiej organizacji Tikvah 
Fund i zaufany człowiek 
Netanjahu. – Według mnie 
musimy przesunąć granicę 

z Libanem za rzekę Litani. 
Potrzebujemy prawdziwej, 
fi zycznej granicy – komen-
tował. Cohen przekonywał, 
że jedynym sposobem na 
osiągnięcie tego celu jest 
„siła wojskowa”.

Takie rozwiązanie mia-
łoby umożliwić powrót do 
domów Izraelczyków wysie-
dlonych z północy w wyniku 
trwającej od 8 październi-
ka 2023 r. wymiany ognia 
z Hezbollahem. We wrze-
śniu Izrael ofi cjalnie ogłosił, 
że jest to nowy cel trwającej 
od roku wojny w regionie.

Ale Eldad Szawit, były pra-
cownik służby wywiadow-
czej Sił Obronnych Izraela 
i Mosadu oraz analityk w In-
stytucie Narodowych Stu-
diów Strategicznych, mówi 
DGP, że niezbędne do osią-
gnięcia tego celu byłoby po-
rozumienie polityczne. – Na 
razie nie widzę na to szansy. 
Izrael kontynuuje działania 
militarne. Zwykle wygląda 
to tak, że sukces prowadzi 
nas do rozpoczęcia kolejnych 
operacji. Nie wykluczam 
więc, że dojdzie do eskala-
cji – tłumaczy. Szawit uważa 
jednak, że osłabienie zdol-
ności militarnych Hezbol-
lahu przybliży Izraelczyków 
do uspokojenia sytuacji na 
północy kraju.

Na ten moment region 
wyczekuje jednak przede 

Karolina Wójcicka

karolina.wojcicka@infor.pl

Na południowych obrze-
żach Bejrutu najpierw roz-
legł się huk. Libańczycy re-
lacjonowali, że można było 
go usłyszeć nawet w nad-
morskich miejscowościach 
oddalonych o ok. 20 km od 
stolicy kraju. Piątkowy nalot 
był kolejnym z serii izrael-
skich ataków na kluczowych 
przedstawicieli Hezbollahu. 
Został zaplanowany jako wi-
sienka na torcie: na celow-
niku znalazł się przywódca 
organizacji Hassan Nasral-
lah. „Nie będzie już mógł 
terroryzować świata” – po-
informowały w sobotę rano 
na portalu X Siły Obronne 
Izraela (IDF), wskazując, 
że uderzyły w podziemne 
centrum zarządzania He-
zbollahu.

Cisza informacyjna po 
stronie bojówki trwała 
znacznie dłużej. Podczas 
gdy mieszkańcy kontro-
lowanej przez Hezbollah 
szyickiej dzielnicy Dah-
je uciekali przed dalszym 
ostrzałem do oddalonego 
o kilka kilometrów zamoż-
nego centrum Bejrutu, spę-
dzając noc w parkach i na 
chodnikach, członkowie 
Hezbollahu próbowali na-
wiązać kontakt ze swoim 
przywódcą. Jego śmierć po-
twierdzili dopiero w sobo-
tę po południu. „Sekretarz 
generalny Hezbollahu do-
łączył do swoich wielkich, 
nieśmiertelnych towarzy-
szy męczenników, którym 
przewodził przez ok. 30 lat” 
– poinformowali w oświad-
czeniu.

Szyici w żałobie

Do ataku doszło na chwi-
lę po przemowie premie-
ra Binjamina Netanjahu 
na forum Zgromadzenia 
Ogólnego ONZ, w której 
mówił o wyborze między 
„przekleństwem nieustają-
cej agresji Iranu i błogosła-

wieństwem historycznego 
pojednania między Araba-
mi i Żydami”. Przekonywał 
też, że Izrael będzie kon-
tynuować „degradację He-
zbollahu, dopóki wszystkie 
nasze cele nie zostaną osią-
gnięte”.

Według źródeł dzienni-
ka „Ha-Arec” Netanjahu 
nie był jednak największym 
orędownikiem planowanej 
operacji. Do działania prze-
konywać miał go przede 
wszystkim minister obrony 
Jo’aw Galant. Fakt, że atak 
zatwierdził z Nowego Jor-
ku – przez wielu odczytywa-
ny jako wyraz pogardy dla 
światowego systemu bez-
pieczeństwa i prawa mię-
dzynarodowego – miał być 
przypadkiem. Netanjahu 
rzekomo chciał wstrzymać 
się z decyzją do zakończe-
nia wizyty w Stanach Zjed-
noczonych, ale wywiad po-
informował go w piątek, że 
Nasrallah pojawił się na te-
renie swojej siedziby. Miał 
to być najlepszy moment 
na uderzenie.

Przygotowania do tej ope-
racji rozpoczęły się jednak 
na długo przed uformowa-
niem obecnego rządu, bo 
aż 18 lat wcześniej. Izrael 
bezskutecznie próbował 
zamordować Nasrallaha 
już podczas wojny w 2006 r., 
a następnie poświęcił więk-
szość swoich zasobów wy-
wiadowczych na penetrację 
Hezbollahu i jego komuni-
kacji z Iranem.

Efekty tej strategii są 
dziś doskonale widoczne. 
Ofensywa „Strzały Półno-
cy”, która rozpoczęła się na 
dobre niemal dwa tygodnie 
wcześniej, kiedy Tel Awiw 
doprowadził do symulta-
nicznej eksplozji tysięcy 
wykorzystywanych przez 
Hezbollah do codziennej ko-
munikacji pagerów i krót-
kofalówek, doprowadziła 
do śmierci większości elit 
bojówki. W nalotach zginęli 
m.in. dowódca operacyjny 

Nie czas na deeskalację. Izrael rozważa in

Tematy dnia

 bezpieczeństwo  Do wojny z Hezbollahem 
Tel Awiw przygotowywał się od zakończenia 
poprzedniej rundy walk w 2006 r. Dziś 
świętuje sukces swojej strategii: w piątkowym 
nalocie na Bejrut zginął przywódca bojówki 
Hassan Nasrallah. Negocjacjami z Libanem 
władze kraju nie są na razie zainteresowane

Zabicie Nasrallaha wywołało entuzjazm w Izraelu 
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Senat USA przyjął ustawę o przyznaniu 
60 dyplomatom Złotego Medalu Kongre-
su, najwyższego cywilnego odznaczenia 
nadawanego przez amerykański parlament. 
Wśród nich jest pięciu Polaków: Aleksan-
der Ładoś, Stefan Ryniewicz, Konstanty 
Rokicki i Juliusz Kuhl. Wszyscy tworzyli grupę 
berneńską, która 
w okresie Holo-
kaustu wystawiała 
Żydom, ratujące 
życie, paszporty 
południowoame-
rykańskie. DGP 
jako pierwszy 
– w sierpniu 
2017 r. – cało-
ściowo opisał 
kulisy działalności 
grupy.  ©℗

Grupa Ładosia uhonorowana w USA

Aleksander Ładoś, 
polski poseł w Bernie, wraz z działającymi 
w Szwajcarii 
i USA organizacjami żydowskimi uratował kilkuset Żydów 

z Holokaustu. DGP 
dotarł do setek 
niepublikowanych dotąd dokumentów

Zbigniew Parafi anowicz
Michał Potocki
dgp@infor.pl

Rok 1942. W warszawskim get-cie przebywa 340 tys. Żydów. Po styczniowej konferencji w Wann-see rusza machina Holokau-stu, a w lipcu rozpocznie się li-kwidacja żydowskiej dzielnicy. W mieście w miarę pewnie mogą się czuć jedynie ci Żydzi, którzy mają w kieszeni obcy paszport. Najlepiej państwa neutralnego albo USA. Niemcy ich nie mor-dują, bo liczą, że będzie można ich wymienić na własnych oby-wateli.
W tym czasie w Bernie woj-na jest znana głównie z gazet. W spokojnej szwajcarskiej sto-licy powstaje siatka złożona z personelu polskiej ambasady i przywódców ortodoksyjnych organizacji żydowskich. Jej ko-ordynatorem jest poseł RP Alek-sander Ładoś, a po stronie żydow-skiej – urodzony w Ustrzykach rabin Israel Chaim Eiss, lider szwajcarskiego oddziału orto-doksyjnej organizacji Agudat Israel. Ładosiowi pomagają jego prawa ręka Juliusz Kühl, konsul Konstanty Rokicki i radca Stefan Ryniewicz. Eissowi – były poseł na Sejm i twórca genewskiego Komitetu Pomocy Żydom Do-tkniętym Wojną Abraham Silber-schein, i związana z ortodoksami rodzina Sternbuchów z Mon-treux. Rusza bezprecedensowa operacja o kryptonimie „Spra-wy paszportowe”.

Z setek niepublikowanych do tej pory dokumentów, które widzieliśmy w Archiwum Fe-deralnym w Bernie, wynika, że to właśnie polski poseł i jego lu-dzie wymyślili metodę ewaku-acji polskich Żydów na latyno-amerykańskich paszportach. Co więcej, dokumenty jednoznacz-nie pokazują, że Ładoś jako jeden z pierwszych na świecie miał świadomość tego, jakie są pla-ny Niemcó N

paszporty, chciał dodatkowo za-robić. Początkowo płaciła mu pol-ska ambasada.
Proceder na dobre rozkręcił się w 1942 r. Listę osób do uratowania tworzyli sami Żydzi. Znajdowali się na niej rabini, uczniowie je-sziw, bogaci kupcy. Ludzie, którzy mogliby po wojnie odbudować ortodoksyjną elitę. Środki na wy-nagrodzenie dla Hüglego – za po-średnictwem polskiej poczty dy-plomatycznej – płynęły głównie od żydowskiej diaspory w USA. Po wejściu Waszyngtonu do wojny i wprowadzeniu ścisłej cenzury w kontaktach transoceanicznych Ładoś zaoferował szyfry, dzięki którym bez dekonspiracji można było przesyłać wiadomości i pie-niądze zza oceanu.

Polacy pieniędzy dla siebie nie brali. Nie ma na to dowodów w żadnym z setek dokumentówktórymi d

niu Niemców, zaczęły napływać do Eissa i jego ludzi listy z przy-czepionymi cienką nitką zdjęcia-mi i danymi osobowymi. Na ich podstawie pracownicy polskiego poselstwa wypisywali lewe do-kumenty. Oglądaliśmy je w Ar-chiwum Federalnym w Bernie, w Instytucie Jad Waszem w Je-rozolimie i w zbiorach potomka osoby zaangażowanej w operację. Część zdjęć wycinano z fotografi i rodzinnych: mężczyzna palący papierosa, małżeństwo z dziec-kiem w beciku. Listy ostemplo-wane swastyką ze znaczkami z Adolfem Hitlerem szły z Ge-neralnego Gubernatorstwa do Szwajcarii. Zdjęcia miały być wklejone do paszportów i wró-cić do getta w postaci poświad-czonych notarialnie fotokopii. 

dokumentu dana osoba nie była kierowana do obozu zagłady, lecz do obozu dla internowanych. Pol-ska misja posiadała wiedzę o tym sposobie ratowania polskich Ży-dów przed śmiercią” – czytamy w notatce sporządzonej przez szefa policji Heinricha Rothmun-da po rozmowie z Ryniewiczem w październiku 1943 r., pięć mie-sięcy po upadku powstania w get-cie i jego ostatecznej likwidacji.Dzięki fotokopii „Paragwaj-czyk” tymczasowo trafi ał z getta na Pawiak, a stamtąd do położo-nego we Francji obozu przejścio-wego w Vittel, do ewentualnej wymiany na Niemców interno-wanych za granicą. Korzystano nie tylko z paszportów paragwaj-skich. Wśród dokumentów zna-leźliśmy też paszporty hondura-skie poś i d
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który dzięki dokumentowi trafi ł do Vittel i przeżył wojnę.Ładoś poza koordynacją akcji zapewniał również ochronę dy-plomatyczną. To ważne, bo gdy władze państw latynoamerykań-skich dowiedziały się, że ich kon-sulowie nielegalnie wystawiali paszporty, odmówiły ich uznania. Berno we wrześniu 1943 r. zaka-zało Hüglemu pełnienia funkcji konsula, a Niemcy wysłali do obo-zu w Vittel komisję weryfi kują-cą paszporty. Wkrótce większość Żydów z francuskiego obozu tra-fi ła do Auschwitz. Nasz poseł w Bernie próbował wszystkich możliwych dróg nacisku. Inter-weniował w szwajcarskim MSZ, lobbował u Amerykanów i nun-cjusza apostolskiego w Bernieabp Fili

Aleksander Ładoś

Osłabienie 
Hezbollahu to 
sukces Binjamina 
Netanjahu
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wszystkim reakcji Tehera-
nu, kluczowego sojusznika 
Hezbollahu. To ona może 
zaważyć na dalszych lo-
sach wojny. Iran przez 40 lat 
wspierał rozwój Hezbollahu 
jako głównego ramienia Osi 
Oporu, sieci bliskowschod-
nich milicji, która miała 
stanowić zabezpieczenie 
przed – ich zdaniem – eks-
pansywną polityką Tel Awi-
wu. Hezbollah przy wspar-
ciu Irańczyków wyrósł na 
najlepiej uzbrojoną grupę 
niepaństwową na świecie. 
Od 2006 r., kiedy obie strony 
starły się po raz ostatni, He-
zbollah znacznie rozszerzył 
swój arsenał. Według eks-
pertów bojownicy zgroma-
dzili od 120 tys. do 200 tys. 
sztuk broni, w tym drony 
i pociski balistyczne.

Choć Hezbollah jest 
oczkiem w głowie ajatolla-
hów, niewiele wskazuje na 
to, by byli oni skłonni ru-
szyć do walki z Izraelem. 
W irańskim rządzie bra-
kuje jedności co do tego, jak 
zareagować na zabójstwo 
Nasrallaha. Konserwatyści 
opowiadają się za zdecydo-
wanym odwetem, a umiar-
kowani politycy, na cze-
le z nowym prezydentem 
Masudem Pezeszkianem, 
wzywają do powściągliwo-
ści. Najwyższy Przywódca 
Islamskiej Republiki Ali 

Chamenei skłania się raczej 
ku opinii tych drugich. Za-
miast zaatakować Izrael po 
zabójstwie kluczowego so-
jusznika, wydał on bowiem 
dwa zwięzłe oświadczenia, 
określając Libańczyka jako 
wiodącą postać w świecie 
muzułmańskim. Podkre-
ślił, że Iran będzie wspierał 
Hezbollah, ale jednocześnie 
zasygnalizował, że to libań-
ska bojówka, a nie Iran, bę-
dzie przewodzić jakiejkol-
wiek odpowiedzi. Teheran 
ma odgrywać wyłącznie 
rolę wspierającą. „Wszystkie 
siły w ruchu oporu stoją po 
stronie Hezbollahu. To He-
zbollah, stojący na jego cze-
le, zadecyduje o losie regio-
nu” – powiedział Chamenei.

Już podczas Zgromadzenia 
Ogólnego ONZ Iran wyraźnie 
zasygnalizował zachodnim 
dyplomatom, że nie chce 
eskalacji. Niektórzy w Te-
heranie uważają, że nie po-
winni przeszkadzać swojemu 
wrogowi w popełnianiu błę-
dów. Argumentują bowiem, 
że Netanjahu doprowadził do 
upadku pozycji państwa ży-
dowskiego na świecie i spra-
wił, że nieuniknione stało się 
powstanie państwa palestyń-
skiego. Teraz muszą jednak 
znaleźć następcę Nasralla-
ha, który odbuduje bojówkę 
po ciosach zadanych przez 
Izrael.  ©℗

D
o końca września rząd powinien 
przekazać do Sejmu projekt ustawy 
budżetowej na kolejny rok. Dlatego 
sobotnie spotkanie ministrów 
w sprawie przyjęcia ostatecz-

nej wersji projektu to była właściwie ostat-
nia chwila. W budżecie tak wiele się nie zmie-
niło (deficyt zmniejszono o ok. 200 mln zł, 
teraz ma wynieść 288,8 mld zł; ogólny poziom 
wydatków to nadal 921,6 mld zł; plan docho-
dów minimalnie urósł za sprawą przesunię-
cia terminu zapłaty podatków dla podmiotów 
dotkniętych powodzią) i to nie on powinien 
budzić największe zainteresowanie, jeśli 
chodzi o tę część posiedzenia Rady Ministrów, 
która dotyczyła finansów. Ważniejsza jest 
nowa „strategia zarządzania długiem  
publicznym”.

To dokument o dość technicznym charak-
terze (w sumie podobnie jak budżet), ale 
zawiera jedną istotną informację: w 2026 r. 
przekroczymy „wartość referencyjną” z unij-
nych traktatów dotyczącą długu publicznego. 
Innymi słowy: dług przekroczy 60 proc. PKB 
brutto. Horyzont czasowy strategii to rok 2028 
i chociaż wtedy zadłużenie ma być nieznacznie 
niższe niż rok wcześniej, to wciąż powyżej unij-
nego progu.

Czy będzie to rodziło jakieś poważne konse-
kwencje? Tak jak trzymający się w dobrej formie 
starsi lubią powtarzać „wiek to tylko liczba”, 
tak w przypadku długu można mówić „to tylko 
liczba”. Czy długu jest odrobinę więcej czy 
mniej – niewielka różnica. Może poza tym, że 
znalezienie się powyżej „wartości referencyjnej” 
to dla Unii Europejskiej dodatkowy argument 
w dyskusjach dotyczących procedury nadmier-
nego deficytu.

Istotny jest trend. Chociaż strategia przewi-
duje, że za kilka lat dług w relacji do PKB prze-
stanie się zwiększać, to trzeba mieć na uwadze 
dwie rzeczy: po pierwsze, że z roku na rok defi-
cyt będzie się zmniejszać; po drugie, że gospo-
darka będzie rosła w zakładanym tempie. Jeśli 
w ułamku licznik (dług, czyli pochodna defi-
cytu) odchyli się w górę albo mianownik (PKB) 
w dół, to relacja obu wielkości się pogorszy. 
A nie są one przecież od siebie niezależne. Gdy 
kondycja gospodarki słabnie, to deficyt rośnie.

Przy tym strategia z góry zakłada lekką 
dozę optymizmu. Mówi o tym, że w przy-
szłym roku dług publiczny według definicji 
unijnej ma wynieść 58,4 proc., co wciąż ozna-
cza pewne oddalenie od 60 proc. Ale… „Przy 

założeniu pełnego wykonania limitu deficytu 
zapisanego w projekcie ustawy budżetowej 
na rok 2025 relacja do PKB państwowego długu 
publicznego wyniosłaby w 2025 r. 47,9 proc., 
a długu sektora instytucji rządowych i samo-
rządowych 59,8 proc. PKB”.

60 proc. długu według metodologii UE nie 
oznacza uruchamiania procedur oszczędno-
ściowych z naszej ustawy o finansach publicz-
nych. One są włączane, gdy „państwowy dług 
publiczny” przekracza 55 proc. PKB. Nie mówiąc 
już o konstytucyjnej eliminacji deficytu, gdy 
dług przekracza 60 proc. PKB. Krajowy sposób 
liczenia długu jest łagodniejszy, najważniejsza 
różnica – warta parę setek miliardów złotych  
– jest taka, że nie uwzględnia funduszy pozabu-
dżetowych.

Wróćmy do przekroczenia limitu unijnego. To 
tylko liczba, ale z nią wiążą się też inne. Przede 
wszystkim koszty obsługi zadłużenia. Rosnący 
dług w połączeniu z ciągle wysokimi stopami 
procentowymi spowoduje – i autorzy strate-
gii jasno to przyznają – że na koszty obsługi już 
niedługo będziemy przeznaczać więcej niż  
2 proc. PKB.

Tu zresztą znów jest jakaś dawka optymizmu. 
Rentowność 10-letnich obligacji skarbowych 
przekracza dziś 5 proc. Łatwo policzyć, że gdyby 
taki był koszt obsługi zadłużenia wynoszącego 
60 proc. PKB, to na spłatę odsetek od obligacji 
powinniśmy przeznaczać i 3 proc. PKB. Gospo-
darka rośnie, więc przygotujmy się, że koszty 
obsługi długu nominalnie za jakieś trzy lata 
będą przekraczać 100 mld zł.

Prawdziwy problem o charakterze długo-
terminowym jest taki, że perspektywy poli-
tyki budżetowej nie są różowe. Nie tylko przez 
wydatki na socjal czy na armię. Bardziej przez 
konieczność zwiększania nakładów na zdrowie, 
a przede wszystkim na emerytury. W przyszłym 
roku budżetowe dotacje dla funduszy ubezpie-
czeń społecznych mają wynieść (opieramy się 
na projekcie z sierpnia) prawie 111 mld zł. Przed 
nami dwie dekady szybkiego przyrostu liczby 
emerytów. Te wydatki będą tylko rosły.

Wszystko to nie jest winą obecnego rządu. Jemu 
być może należą się nawet wyrazy uznania, że 
wydatki związane z odbudową po powodzi zdołał 
upchnąć w limicie, jaki ustalił jeszcze w sierp-
niu. Podobnie jak za zwracanie już kilka miesięcy 
temu uwagi na kiepski stan finansów państwa. 
Ale za to, że z przyznaniem, kiedy przebijemy 
unijny 60-proc. próg zadłużenia, zwlekał aż do tej 
pory – już niekoniecznie. ©℗

 opinia    60 proc. PKB długu.  
To tylko liczba?

Łukasz 
Wilkowicz 

dziennikarz 

DGP

Dług publiczny według metodologii unijnej, dane za 2023 r. (proc. PKB, )
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Anna Wittenberg 

anna.wittenberg@infor.pl

– IDEAS NCBR (powoła-
na przez Narodowe Cen-
trum Badań i Rozwoju) to 
jedyna znana mi instytu-
cja w Polsce, która pod-
jęła się budowy od pod-
staw ośrodka badawczego 
w dziedzinie sztucznej 
inteligencji na prawdzi-
wie światowym poziomie 
– ocenia prof.  Aleksander 
Mądry z Massachusetts In-
stitute of Technology. Do 
czwartku społecznie za-
siadał w radzie naukowej 
IDEAS NCBR.

Podobnie jak pięcioro in-
nych członków zrezygnował 
zaraz po tym, jak rada nad-
zorcza spółki zakomuniko-
wała wybór nowego preze-
sa. Decyzja wywołała także 
burzliwą reakcję polskiego 
środowiska naukowego.

Konkurs? Najpierw 
zmiana

Dotychczasowym dyrekto-
rem IDEAS NCBR był Piotr 
Sankowski. To zajmujący się 
m.in. sztuczną inteligen-
cją profesor na Wydziale 
Matematyki, Informatyki 
i Mechaniki Uniwersytetu 
Warszawskiego. Jako jedyna 
osoba w Polsce zdobył cztery 

granty European Research 
Council. Według rankingu 
Uniwersytetu Stanforda 
jest w 2 proc. najlepszych 
naukowców na świecie.

Sankowskiemu kaden-
cja wygasła 30 czerwca. 
Został w IDEAS NCBR na 
stanowisku lidera zespo-
łu badawczego, a instytu-
cja pozostawała bez kie-

rownika. 18 lipca dyrektor 
NCBR, dla którego IDEAS 
NCBR jest spółką zależną, 
wymienił trzy osoby z pię-
cioosobowego składu rady 
nadzorczej. To ona wybie-
ra prezesa. Zasiedli w niej: 
Marta Currit – doradczyni 
restrukturyzacyjna, Mag-
dalena Maria Zajchowska (o 
której nie ma publicznie do-

stępnych informacji) oraz dr 
Piotr Wróblewski, prof. Woj-
skowej Akademii Technicz-
nej pełniący równocześnie 
funkcję prodziekana ds. kie-
runku transport na Uczelni 
Techniczno-Handlowej im. 
Heleny Chodkowskiej.

Już następnego dnia rada 
nadzorcza ogłosiła konkurs 
na prezesa instytucji. Zgło-
siły się dwie osoby – prof. 
Sankowski i dr hab. Grzegorz 
Borowik. 17 września odby-
ły się przesłuchania kandy-
datów przed radą nadzor-
czą. Jak dowiedział się DGP, 
w poniedziałek, 23 września, 
z zasiadania w niej miał zre-
zygnować jeden z członków, 
którzy przetrwali lipco-
wą rekonstrukcję.

Uczelnia Techniczno- 
-Handlowa

Rada nadzorcza podjęła de-
cyzję, że kierować IDEAS 

NCBR będzie dr hab. Grze-
gorz Borowik. Jest pro-
dziekanem ds. kierunku 
informatyka na Uczelni 
Techniczno-Handlowej 
im. Heleny Chodkowskiej 
w Warszawie. Tej samej, 
na której katedrą kieruje 
członek rady nadzorczej. 
Jak mówi nam osoba, któ-
ra niejednokrotnie oceniała 
wnioski w postępowaniach 
NCBR, to potencjalny kon-
flikt interesów.

Minister cyfryzacji 
Krzysztof Gawkowski odmó-
wił komentarza. Chcieliśmy 
poprosić o niego również 
Dariusza Wieczorka (Lewi-
ca), ministra nauki, które-
mu podlega NCBR. Minister 
nie odebrał, wysłał jednak do 
redakcji SMS, w którym za-
znaczył, że „wyjaśnia spra-
wę”. Kilka godzin później 
otrzymaliśmy od MNiSW 
komunikat. „Odbyło się kon-

Wojna o polskie AI

Kraj

  TEKST PROMOCYJNY

red. nacz. Bartosz Parchoniuk: Panie Prezesie, 
weszliśmy w czwarty kwartał 2024 roku. Jak 
ocenia Pan mijający rok dla firmy SoftHard?

Krzysztof Sulkowski: Rok 2024 to dla nas 
czas kontynuacji wcześniejszych działań, ale rów-
nież wprowadzania nowych projektów i inicjatyw. 
Przede wszystkim skupiamy się na programach 
wspomagających zarządzanie nieruchomościami, 
co jest naszą główną domeną. W Poznaniu reali-
zujemy wdrożenie oprogramowania dla ponad 30 
tysięcy kart lokali. Rozpoczęliśmy także współpracę 
z Zakładem Gospodarki Mieszkaniowej w Gorzowie 
Wielkopolskim. Dodatkowo realizujemy projekt 
w sektorze energetyki cieplnej w Gdyni.

BP: 2024 rok to również 35-lecie istnienia firmy.
K.S.: To prawda, w 2024 roku obchodzimy 35 jubi-

leusz działalności. Można powiedzieć, że geneza na-
szej firmy sięga 1989 roku. Na początku pracowałem 
w spółce z o.o., kolejno w spółce cywilnej, a następnie 
w ramach jednoosobowej działalności gospodarczej. 
Formalne założenie jednoosobowej działalności go-
spodarczej nastąpiło w 1990 roku, a po kolejnych latach 
rozwoju w sierpniu 2004 roku staliśmy się firmą, którą 
SoftHard jest dzisiaj. Przez te wszystkie lata przeszli-
śmy wiele transformacji, ale kluczowe jest, że od po-
czątku stawialiśmy na rozwój, w tym technologiczny.

BP: W tym jubileuszowym roku otworzyliście 
Państwo nowe skrzydło siedziby głównej. Jakie 
ma to znaczenie dla przyszłości firmy?

K.S.: Rozbudowa naszej siedziby była istotnym 
krokiem, który pozwolił nam na stworzenie lepszych 
warunków pracy oraz zatrudnianie nowych osób. 

Nowa część została oddana w pierwszej połowie 
2024 roku, co umożliwia nam dalszy rozwój i ofero-
wanie jeszcze lepszych usług. Z pewnością inwesty-
cja w nową infrastrukturę przełoży się na wzrost wy-
dajności oraz komfort pracy naszych pracowników.

BP: Jakie mają Państwo plany związane 
z zwiększeniem zatrudnienia?

K.S.: Aktualnie zatrudniamy ponad 90 osób i re-
krutujemy nowe osoby. Trudno jest dokładnie okre-
ślić, ile osób zatrudnimy w najbliższym czasie z uwagi 
na dynamikę rynku IT. Mimo wyzwań, każdego roku 
dążymy do poszerzenia naszego zespołu. Obecnie 
nasz zespół to połączenie młodych, ambitnych pra-
cowników oraz osób doświadczonych - specjalistów, 
którzy chętnie dzielą się wiedzą z nowymi członkami 
zespołu. Uważamy, że stabilizacja kadrowa jest klu-
czem do sukcesu.

BP: SoftHard słynie z innowacyjności. Jakie 
nowoczesne technologie będzie wdrażać firma 
w najbliższej przyszłości?

K.S.: Naszym głównym celem na najbliższe lata 
są rozwiązania webowe. Stają się one standardem 
na rynku i uważam, że będą dominować przez kolej-
ne dekady. Pracujemy nad ich pełnym wdrożeniem, 
ale nie chcemy na ten moment podawać konkret-
nych dat, wprowadzamy je stopniowo, aby mieć 
pewność, że wszystko przebiega sprawnie. Co do 
sztucznej inteligencji, śledzimy rozwój tej techno-
logii, ale na razie nie jest ona naszym priorytetem. 
Giganci technologiczni kontrolują ten rynek, a my 
koncentrujemy się na dostarczaniu rozwiązań, które 
są kluczowe dla naszych klientów.

BP: Jakie znaczenie dla So-
ftHard mają kwestie bezpie-
czeństwa danych, zwłaszcza 
przy tak dużej liczbie klientów?

K.S.: Ochrona danych to dla nas kluczowy 
temat, szczególnie że mamy do czynienia z ogromną 
ilość danych osobowych i finansowych naszych klien-
tów. Wdrożyliśmy standardy ISO 27001, 27017 i 27018, 
aby zapewnić odpowiednią ochronę systemów 
i danych. Mieliśmy  incydenty, które pokazały nam, jak 
ważne jest stosowanie bezpiecznych procedur i roz-
wiązań, szybkie reagowanie i wyciąganie wniosków. 
Przykładowo, w styczniu tego roku awaria światło-
wodu chwilowo ograniczyła dostęp do naszych usług 
w chmurze, ale dzięki zapasowym rozwiązaniom, 
wszyscy użytkownicy mogli działać bez większych 
przeszkód. To doświadczenie sprawiło, że czujemy się 
przygotowani na przyszłe zagrożenia.

BP: ESG to nie tylko ekologia, ale także odpo-
wiedzialność społeczna. Jak SoftHard anga-
żuje się w działalność na rzecz społeczności 
lokalnej i swoich pracowników?

K.S.: Społeczna odpowiedzialność biznesu jest 
dla nas ważna. Staramy się wspierać lokalne ini-
cjatywy i organizacje, które pomagają potrzebują-
cym. Oczywiście jako firma technologiczna, naszą 
główną działalność koncentrujemy na dostarczaniu 
zaawansowanych rozwiązań IT, ale zawsze, gdy mo-
żemy, angażujemy się w pomoc społeczną.

BP: Jakie wyzwania widzi Pan na rynku IT i jak 
SoftHard sobie z nimi radzi?

K.S.: Rynek IT staje się coraz bardziej wymagający, 

szczególnie jeśli chodzi o oczekiwania klientów i im-
plementację nowych technologii. Jesteśmy liderem 
wśród dostawców oprogramowania przeznaczonego 
do zarządzania nieruchomościami, obsługując po-
nad 350 podmiotów. Stawiane przed nami wyzwania 
technologiczne oraz wymagania klientów nieustannie 
rosną, ale dzięki naszemu doświadczeniu potrafimy na 
nie odpowiadać. Prowadzimy transparentny system 
zgłoszeniowy, dzięki któremu nasi klienci mogą śledzić 
status swoich zgłoszeń i otrzymywać wsparcie. Pomi-
mo rosnących wyzwań, stale doskonalimy nasze pro-
cesy, aby  umacniać się na pozycji lidera. Oczywiście, 
patrzymy także na inne segmenty rynku. W ubiegłym 
roku zrealizowaliśmy duże wdrożenie w Mazowiec-
kim Urzędzie Wojewódzkim, a to uchyla nam drzwi 
do administracji publicznej. Prowadzimy działania 
w obszarze wodociągów i ciepłownictwa, gdzie tak-
że umacniamy swoją pozycję. Nasze ambicje sięgają  
kolejnych projektów publicznych, gdzie postępowa-

nia przetargowe toczą się zgodnie z ustawą prawa 
zamówień publicznych. Spodziewamy się, że 

wiele interesujących nas  przedsięwzięć 
zakończy się dla nas pozytywnie.

BP: Jakie plany mają Państwo na 
czwarty kwartał?

K.S.: Czwarty kwartał tradycyjnie 
jest dla nas okresem bardzo inten-

sywnej pracy. Realizujemy kilka dużych 
projektów, które powinny zakończyć się 

przed końcem roku, a inne przejdą na rok 
2025. W branży IT sytuacja często zmienia się dyna-
micznie, więc trudno przewidzieć wszystkie szcze-
góły. Jesteśmy jednak przygotowani na szybkie dzia-
łania i dostosowanie się do nowych tematów, które 
mogą się pojawić dosłownie z dnia na dzień.

BP: Całkiem niedawno otrzymali Państwo no-
minację do nagrody Diamentowy Champion 
Biznesu. Jakie znaczenie dla firmy ma to wy-
różnienie?

K.S.: To dla nas ogromny zaszczyt. Kontynu-
ujemy dobrą passę po wcześniejszych sukcesach, 
takich jak Champion Biznesu 2023 oraz Złoty 
Champion Biznesu 2024. Nasze osiągnięcia są do-
ceniane nie tylko przez naszych klientów, ale także 
przez branżę, co napawa nas optymizmem. Jako 
liderzy rynku oprogramowania przeznaczonego do 
zarządzania nieruchomościami staramy się ciągle 
podnosić poziom oferując naszym klientom coraz 
nowocześniejsze i bardziej funkcjonalne rozwiąza-
nia. Przyznane nam wyróżnienia przez niezależny 
Europejski Ośrodek Rozwoju Gospodarki, na posta-
wie analiz rynkowych, potwierdzają naszą pozycję 
rynkową oraz utwierdzają nas w przekonaniu, że 
zmierzamy we właściwym kierunku. 

PANORAMA GOSPODARCZA

SoftHard od ponad trzech dekad buduje swoją pozycję na polskim rynku IT. Spółka jest producentem Zinte-

growanego Systemu Informatycznego Papirus SQL dedykowanego firmom z branży mieszkaniowej, wodo-

ciągowej, ciepłowniczej i administracji publicznej. W rozmowie z Prezesem Zarządu, dowiedzieliśmy się  

o innowacyjnych projektach spółki, planach rozwojowych i wyzwaniach związanych z wprowadza-

niem nowych technologii, takich jak rozwiązania webowe. Jakie cele stawia przed sobą firma?  

Jakie wyzwania przyniósł bieżący rok? Na te i inne pytania odpowiedział  Krzysztof Sulkowski.

35 lat rozwoju  

i nowoczesnych 

rozwiązań

Dziękuję za rozmowę. 

Bartosz Parchoniuk

https://panorama-gospodarcza.gazetaprawna.pl/

 polityka  Konkurs opóźniony do czasu wymiany rady 
nadzorczej i z potencjalnym konfliktem interesów 
w tle – tak z IDEAS NCBR usunięto dotychczasowego 
prezesa. Nawet koalicjanci krytykują za to lewicowe 
władze resortu nauki
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kurencyjne i transparentne 
postępowanie kwalifi kacyj-
ne” – czytamy w nim.

To jednak nie koniec. 
MNiSW przekonuje w pi-
śmie, że „w wyniku dzia-
łalności poprzedniej Rady 
Nadzorczej i Zarządu ist-
nieje poważne zagrożenie 
dla dalszego funkcjono-
wania spółki”. Zakomuni-
kowano, że spółka miała 
w ubiegłym roku 28 mln 
zł straty, a minister Wie-
czorek „zobowiązał nowy 
zarząd do pilnego audy-
tu i przedstawienia pro-
gramu naprawczego oraz 
w przypadku stwierdzenia 
nieprawidłowości skiero-
wania zawiadomień do or-
ganów ścigania”.

Sęk w tym, że dla IDE-
AS NCBR działalność go-
spodarcza ma wyłącznie 
pomocniczy charakter 
– stanowi o tym umowa 
spółki. W dodatku ośrodek 
funkcjonował na podsta-
wie zatwierdzonych dwu-
krotnie – w latach 2020 
i 2023 – planów przedsię-
wzięcia przyjętych przez 
NCBR. Według ustaleń DGP 
wprost zakładały, że spółka 
nie osiągnie zysku w naj-
bliższych latach.

A i to nie koniec. W la-
tach 2023 i 2024, zgodnie 
z kodeksem spółek han-
dlowych, występowała do 
NCBR o wyrażenie zgody 

na dalsze funkcjonowanie. 
Dwukrotnie taką zgodę wy-
dawali prezesi NCBR, także 
obecny szef instytucji prof. 
Jerzy Małachowski. Jak mó-
wił nam Sankowski, toczyły 
się też rozmowy, by spółkę 
zamienić w Państwowy In-
stytut Badawczy.

List do Tuska

Po ogłoszeniu wyników 
konkursu prof. Sankowski 
ogłosił w social mediach, 
że defi nitywnie żegna się 

z IDEAS NCBR, a 2 paź-
dziernika będzie jego ostat-
nim dniem pracy. W jego 
obronie stanęli inni pol-
scy naukowcy.

– Sukces IDEAS NCBR 
przerósł wszystkie moje 
oczekiwania. W ciągu zale-
dwie kilku lat IDEAS NCBR 
stało międzynarodowo roz-
poznawalnym centrum 
badań nad AI, z publika-
cjami na wiodących konfe-
rencjach, takich jak: ICLR, 
NeurIPS, ICML czy CVPR. 

Bardzo trudno jest uzyskać 
akceptację artykułu na tych 
konkurencyjnych konfe-
rencjach, a badacze IDEAS 
NCBR zdołali to osiągnąć 
rok po roku – przekonuje 
w rozmowie z DGP prof. 
Wojciech Samek zatrud-
niony w Fraunhofer Hein-
rich Hertz Institute i były 
już członek rady naukowej 
IDEAS NCBR. – Uważam, że 
decyzja o zmianie prezesa 
negatywnie wpływa na re-
putację i sukces całej ini-
cjatywy.

„Niestety konkurs na 
prezesa budzi moje ogrom-
ne obawy, że wieloletni 
wysiłek zostanie zaprze-
paszczony” – napisał z ko-
lei w liście otwartym do 
premiera Donalda Tuska 
prof. Marek Cygan, kie-
rownik grupy Uczenia Ro-
botów na Uniwersytecie 
Warszawskim oraz czło-
nek grupy doradczej przy 
ministrze cyfryzacji PL/AI. 
„Uważam, że w interesie 
publicznym jest ujawnie-
nie, jak wyglądał proces 
oceny obu kandydatów i na 
jakiej podstawie wyłoniono 
nowego prezesa, jakie były 
konkretne oceny punkto-
we w poszczególnych kry-
teriach” – dodał. Pytania 
o ten proces wysłaliśmy do 
NCBR. Z podobnym apelem 
zwrócili się do premiera do-
tychczasowi polscy laure-

aci grantów European Re-
search Council.

– Wygląda na to, że 
rada IDEAS NCBR zadzia-
łała politycznie. To szale-
nie niebezpieczne i mam 
nadzieję, że Donald Tusk 
mimo powodzi dostrzeże, 
co się dzieje w polskiej na-
uce – mówi prof. Dariusz 
Jemielniak, wiceprezes 
Polskiej Akademii Nauk. 
– Stanowiska obsadzane 
politycznie w Sieci Badaw-
czej Łukasiewicz, usunięcie 
Piotra Sankowskiego z IDE-
AS NCBR, planowany de-
montaż PAN – to naprawdę 
wygląda fatalnie – dodaje.

Przypomnijmy: w sierp-
niu dr hab. Alicja Bachma-
tiuk, szefowa ośrodka PORT 
należącego do Sieci Badaw-
czej Łukasiewicz, ujawniła 
w „Gazecie Wrocławskiej”, 
że dostała nakaz zatrudnie-
nia na stanowisku swoje-
go zastępcy wiceministra 
sprawiedliwości z Lewicy 
Bartłomieja Ciążyńskiego. 
Ciążyński został zdymisjo-
nowany po tym, jak wyszło 
na jaw, że płacił służbową 
kartą za paliwo w drodze 
na wakacje.

Gdula straszy

Po tym, jak wokół IDEAS 
NCBR rozgorzała dyskusja, 
w mediach społecznościo-
wych włączył się do niej 
wiceminister nauki Ma-

ciej Gdula. Powielił on argu-
mentację, że rada nadzorcza 
podjęła decyzję o zmianach 
z powodu straty wygenero-
wanej przez spółkę. W od-
powiedzi naukowcy, w tym 
prof. Aleksandra Przegaliń-
ska łącząca pracę w Akade-
mii Leona Koźmińskiego 
i Uniwersytecie Harvar-
da, zwrócili mu uwagę, że 
spółki technologiczne, tak-
że rozwijające AI, nie osią-
gają zysków w pierwszych 
latach działalności.

Gdula napisał enigma-
tycznie, że obrońców spół-
ki zachęca do „chwili cier-
pliwości”. „W przyszłym 
tygodniu będą już dostęp-
ne wstępne dane z audytu 
w tej instytucji niepodlega-
jącej normalnym zasadom 
ewaluacji naukowej. Wtedy 
porozmawiamy o konkret-
nych wydatkach i osiągnię-
ciach. Może być ciekawie” 
– napisał.

Za Sankowskim ujęli się 
nawet koalicyjni politycy. 
Marcelina Zawisza (Lewi-
ca) napisała na X: „Brak 
kompetencji i buta w Mi-
nisterstwie podlana so-
sikiem skoku na stołki”. 
Maciej Duszczyk, wicemi-
nister w MSWiA, dodał na 
tej samej platformie: „Po-
trzebujemy transparent-
nego wyjaśnienia, dlacze-
go projekt IDEAS NCBR ma 
ulec zmianie”.  ©℗
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Dariusz Wieczorek, minister nauki i szkolnictwa wyższego 

Banki ułatwiają fi rmom fi nansowanie inwestycji

cykl: finanse firm

Znalezienie odpowiedniego fi nanso-
wania inwestycji stało się łatwiejsze. 
Banki proponują różnorodne – często 
nowe – rozwiązania. Zatrudniają też 
doświadczonych doradców, którzy po-
trafi ą je dopasować do potrzeb fi rmy

Rola banków w fi nansowaniu inwestycji prowadzonych 
zarówno przez największy biznes, jak i mikro, małe oraz 
średnie przedsiębiorstwa jest często kluczowa. Z wie-
loletnich analiz prowadzonych przez Polską Agencję 
Rozwoju Przedsiębiorczości wynika np., że mniej wię-
cej jedna trzecia środków na inwestycje w sektorze MŚP 
przypada na fi nansowanie zewnętrzne i ten udział rośnie.

Firmy chętnie sięgają też po leasing. W ubiegłym roku 
leasingodawcy, którymi najczęściej są podmioty po-
wiązane z bankami, udzielili fi nansowania na kwotę 
102,52 mld zł, co oznacza wzrost o 16,3 proc. w porówna-
niu z 2022 r. Związek Polskiego Leasingu spodziewa się, 
że w tym roku dynamika wzrostu rynku będzie podobna.

Te prognozy mogą się sprawdzić, bowiem koniunktura 
gospodarcza w tym roku jest lepsza niż w ubiegłym i – 
jak napisali analitycy Polskiego Instytutu Ekonomicz-
nego w swoim wrześniowym podsumowaniu – „mimo 
wszystko fi rmy z optymizmem patrzą w przyszłość”. 
Po raz pierwszy od trzech miesięcy więcej podmiotów 
oczekuje też poprawy swojej sytuacji w najbliższych 
miesiącach. 

Szybkie procesy 

Sprzedaż produktów kredytowych i leasingowych oraz 
innych wspierających inwestycje może też wzrosnąć 
dzięki ułatwieniom, które wprowadzają instytucje fi -
nansowe, w tym Alior Bank. Po pierwsze, dotyczy to 
skrócenia czasu rozpatrywania wniosków kredytowych 
i leasingowych, po drugie, wsparcia całego procesu przez 
wyspecjalizowanych ekspertów.

– Konsekwentnie pracujemy nad automatyzacją pro-
cesu kredytowego i skróceniem czasu rozpatrywania 
wniosków. Dotyczy to nie tylko prostych rozwiązań, lecz 
także bardziej skomplikowanego montażu fi nansowe-
go. Obecnie czas rozpatrywania wniosku wynosi zwykle 
20 minut w przypadku kredytów do 5 mln zł lub kilka 
dni dla większych zaangażowań – mówi Ewa Małecka, 
dyrektor departamentu produktów klienta biznesowe-
go w Alior Banku.

Leasing czy kredyt – warto skonsultować 
z ekspertem

Pozyskanie odpowiedniego fi nansowania na potrzeby 
inwestycyjne, precyzyjnie dopasowanego do potrzeb fi r-
my, jest w Alior Banku łatwiejsze również dzięki wspar-
ciu ekspertów branżowych czy ds. leasingu. Uzupełniają 
oni pracę doradców zajmujących się bieżącą obsługą fi rm 
oraz analityków kredytowych. 

Przykładowo eksperci ds. leasingu nie tylko wyliczą, ile 
będzie on kosztował, lecz także odpowiedzą na pytanie, 
czy zaplanowaną inwestycję lepiej sfi nansować leasin-
giem czy kredytem.

– Nie preferujemy sprzedaży produktów leasingowych 
kosztem kredytowych lub odwrotnie. Mówimy klientom 
o różnicach, zaletach i wadach tych rozwiązań, podkreśla-
jąc np. korzyści podatkowe wynikające z leasingu lub bar-
dzo długi czas fi nansowania dostępny wyłącznie w przy-
padku kredytu inwestycyjnego – mówi Ewa Małecka.

Zielone inwestycje

Zrównoważony rozwój i fi nansowanie zielonych in-
westycji należą do istotniejszych aspektów działalno-
ści banków.

– Sektor fi nansowy jest też pośrednikiem w zakresie 
różnego rodzaju instrumentów pomocowych i wspiera-
jących zieloną transformację. Jego rolą jest m.in. udo-
stępnianie rozwiązań związanych nie tylko z OZE, lecz 
także np. z termomodernizacją budynków. Warto od-
notować, że przedsiębiorcy nie są jedynym adresatem 
wspomnianych programów. Są one kierowane też m.in. 
do spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych, które mogą 
pozyskać środki na realizację zielonych inwestycji ukie-
runkowanych na ochronę klimatu i osiągnięcie długo-
falowych oszczędności – podkreśla Ewa Małecka. 

Na uwagę zasługują dwa programy dla sektora MŚP. 
Są to gwarancje Biznesmax Plus i Ekomax, udzielane 
dzięki środkom z funduszu gwarancyjnego FENG, które 
Alior Bank dystrybuuje we współpracy z Bankiem Go-
spodarstwa Krajowego. 

Ekomax to bezpłatna gwarancja spłaty kredytu, która 
daje możliwość otrzymania także dotacji w formie do-
płaty do kapitału kredytu (do 20 proc.). Obejmuje kredyty 
inwestycyjne przeznaczane na fi nansowanie projektów 
poprawiających efektywność energetyczną, np. termomo-
dernizację budynków. Potencjał gwarancyjny tego pro-
gramu to w sumie ponad 1,76 mld zł. Z kolei gwarancja 
Biznesmax Plus dotyczy kredytów inwestycyjnych i ob-
rotowych. Obejmuje fi nansowanie inwestycji innowa-

cyjnych, ekoinnowacyjnych oraz projektów związanych 
z transformacją cyfrową przedsiębiorstw. Wnioskujący 
może też uzyskać do 20 proc. dofi nansowania do kapi-
tału lub odsetek kredytu inwestycyjnego. Potencjał gwa-
rancyjny tego programu to w sumie ponad 2,68 mld zł. 

– Nasi eksperci mają dużą wiedzę o branżach i specy-
fi ce działalności klientów. Często są inżynierami, rozu-
mieją ich biznes i mogą doradzić wybór optymalnego 
rozwiązania – dodaje Ewa Małecka.

Alior Bank i Bank Gospodarstwa Krajowego współ-
pracują również w zakresie dystrybucji kredytu ekolo-
gicznego w ramach programu Fundusze Europejskie 
dla Nowoczesnej Gospodarki (FENG) na lata 2021–2027. 
Sprzedaż kredytu ekologicznego odbywa się w ramach 
konkursów organizowanych przez Bank Gospodarstwa 
Krajowego. Planowana kwota fi nansowania to 660 mln 
zł. Przedsiębiorcy, którzy skorzystają z kredytu ekologicz-
nego, mogą uzyskać dofi nansowanie nawet do 80 proc. 
wydatków kwalifi kowalnych poniesionych na moder-
nizację posiadanej infrastruktury w celu ograniczenia 
zużycia energii pierwotnej o minimum 30 proc. MA
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O co w tym wszystkim chodzi?
Wylewanie zużytego oleju i tłuszczy roślinnych (Used Cooking Oil 
– UCO, czyli zużyty olej spożywczy) niesie za sobą szereg nega-
tywnych skutków dla środowiska i kanalizacji. Do UCO możemy 
zaliczyć m.in. olej i masło po smażeniu, olej z sałatek, puszek 
i konserw generowany w gospodarstwach domowych. Zgodnie 
z polskimi przepisami, do zbierania UCO zobowiązane są m.in. ho-
tele, restauracje czy bary. Tymczasem liczba gospodarstw domo-
wych w Polsce zbliża się do 13 milionów, a w każdym niemal domu 
używa się oleju spożywczego, który po smażeniu trafia najczęściej 
do kanalizacji. UCO stanowi więc zagrożenie dla wód po-
wierzchniowych, gleby, wody pitnej i infrastruktury 
kanalizacyjnej. EMKA Oil to najnowszy projekt 
firmy, który wychodzi naprzeciw zmieniającym 
się potrzebom społeczeństwa, wytyczając 
nowe ścieżki w stosowaniu nowoczesnych 
technologii. Celem projektu EMKA Oil jest 
zrewolucjonizowanie sposobu, w jaki ludzie 
postrzegają UCO, tak aby tworzyć pozytyw-
ny i trwały wpływ na środowisko naturalne, 
poprzez innowacyjny system Ogólnopolskiej 
Zbiórki Zużytego Oleju Spożywczego. Główną 
rolę w tym przedsięwzięciu odgrywają Olejomaty, 
czyli urządzenia, które są ogromnym krokiem milowym 
w procesie poszerzenia liczby  odpadów zbieranych i segre-
gowanych przez gospodarstwa domowe w całej Polsce. Olejomaty 
to rewolucyjny system, który pozwala na stworzenie sieci punktów 
z maszynami, do których można oddawać UCO. Sieć punktów jest 
tworzona lokalnie, na poziomie gmin. Projekt z pewnością przy-
czynia się do wzrostu recyklingu i odzysku odpadów na poziomie 

samorządów. Ma również wymiar edukacyjny dla mieszkańców 
- poszerza bowiem horyzont o wiedzę, że nie tylko szkło, papier 
i plastik należy segregować. Na całość systemu składa się dedy-
kowana maszyna, butelki do zbiórki UCO, interaktywna aplikacja 
mobilna, logistyka, proces recyclingu, a także szerokie działania 
edukacyjne i promocyjne.

„Olej zdasz, drzewko masz!”
Całość akcji „Olej masz, drzewko zdasz” polega na tym, iż 

Olejomat wyda użytkownikowi, który uprzednio zare-
jestruje się w dedykowanej, bezpłatnej aplikacji, 

pustą butelkę z ekologicznego materiału, wytrzy-
mującą wysoką temperaturę oleju. Średni czas 
trwania zbiórki oleju w gospodarstwie domo-
wym, to półtora miesiąca. Pełną butelkę, za 
pomocą aplikacji, użytkownik oddaje do Ole-
jomatu, a na jego konto trafiają punkty, które 
może wymienić na ekologiczne nagrody. Jedna 

butelka to 50 punktów, a już za 300 zebranych 
punktów można otrzymać nagrodę w postaci sa-

dzonki drzewka. Aplikacja jest bezpośrednim narzę-
dziem do zbiórki UCO z poziomu użytkownika. Dostępna 

jest na urządzenia iOS oraz Android. Aby z niej korzystać na-
leży stworzyć konto, a później pozostaje już tylko zbierać punkty za 
oddany olej i wymieniać je na atrakcyjne nagrody. W aplikacji można 
również znaleźć instrukcje prawidłowej zbiórki, zlokalizować najbliż-
szy Olejomat i przeczytać wiele materiałów edukacyjnych, poświę-
conych ekologii i ochronie środowiska.

Nadchodzący kwartał czasem działania
Innowacyjne rozwiązanie, jakim są Olejomaty, sukcesywnie będzie 
trafiać do samorządów w całym kraju. Zarówno mniejsze, jak i większe 
miejscowości wyraziły bardzo duże zainteresowanie tym nowatorskim 
rozwiązaniem. „Jesienna edycja Forum Miasteczek Polskich pokazała, 
że projekt spotkał się z ogromnym zainteresowaniem i przychylnością 
ze strony samorządów, włodarzy miast i gmin” – mówi Krzysztof Rdest, 
prezes zarządu EMKA SA. Olejomaty dają możliwość samorządom 
podniesienia poziomu recyklingu, ale i również możliwość kompen-
saty tych poziomów, które samorządy mogą utracić poprzez nad-
chodzącą ustawę kaucyjną. Można więc śmiało stwierdzić, że całe 
założenie projektu EMKA Oil to swoiste antidotum dla gmin. Aktualnie 
kilkadziesiąt samorządów jest zainteresowanych wprowadzeniem 
Olejomatów w swoich gminach i miastach, co sukcesywnie zadzieje 
się w nadchodzącym, czwartym kwartale 2024 roku. Pierwsze Ole-
jomaty staną w gminach już z początkiem października, a docelowo 
ma się ich pojawiać około pięćdziesiąt miesięcznie. „Kluczowe trzy 
korzyści jakie przynoszą Olejomaty to ekologia, ekonomia oraz wymiar 
społeczny. Na poziomie ekologii zwiększamy poziom odzysku odpadów 
oraz chronimy środowisko naturalne. Ekonomiczne? Otóż oszczędność 
środków finansowych na naprawie sieci kanalizacyjnej. Zużyty olej moż-
na przetworzyć na biopaliwo. Wymiar społeczny to przede wszystkim 
edukacja najmłodszych, jak i utrwalanie wśród osób starszych, że recy-
kling jest ważny i potrzebny, a zrównoważony rozwój dotyczy nas wszyst-
kich.” – podkreśla Krzysztof Rdest.

– piąty wymiar recyklingu

Martyna Papiernik 

https://panorama-gospodarcza.gazetaprawna.pl/

PANORAMA GOSPODARCZA

EMKA S.A. to lider w dziedzinie innowa-

cyjnych rozwiązań ekologicznych. Firma 

mająca ponad 30-letnie doświadczenie na 

rynku logistyki, odbiorów i przetwarza-

nia odpadów medycznych, postanowiła 

wykorzystać swoje know-how rozwijając 

nowy obszar działalności – EMKA Oil.

Krzysztof Rdest - Prezes Zarządu EMKA SAMałgorzata Rdest -  Wiceprezes Zarządu EMKA SA

  TEKST PROMOCYJNY

D
o rozpoczęcia przewod-
nictwa Polski w Radzie UE 
pozostało już zaledwie kilka 
miesięcy (przejmiemy je 
w styczniu 2025 r.). Tymcza-

sem słyszymy o gadżetach, projek-
tach logo i spotkaniach dla notabli, ale 
niewiele o tematach, które będą stano-
wić priorytety. Aby prezydencja była 
skuteczna, należy zawczasu przedsta-
wić atrakcyjny program i ciekawe prio-
rytety, które będą w interesie Polski, 
ale będą odpowiadały na ogólnoeuro-
pejskie wyzwania. Z pewnością jednym 
z nich jest transformacja energetyczna 
i polska prezydencja powinna się skupić 
na jej bezpiecznym wdrażaniu w duchu 
solidarności. Tym bardziej że sytuacja 
w Europie i w jej otoczeniu jest bardzo 
niestabilna. Dodatkowo Unia złapała 
zadyszkę w kierunkach dalszej integra-
cji i w rozwoju gospodarczym.

Nowa kadencja Komisji właśnie się 
rozpoczyna

Założenia programu nowej Komi-
sji Europejskiej na kolejne pięć lat 
skupiają się na rozwoju wspólnego 
rynku i ambitnej polityce przemysłowej 
oraz pozostawiają Zielony Ład w obsza-
rze priorytetów. Liderzy UE wcześniej 
przyjęli Agendę Strategiczną dotyczącą 
kwestii bezpieczeństwa, obrony, konku-
rencyjności oraz zielonej i cyfrowej 
transformacji. Polska, obejmując prezy-
dencję w UE, będzie musiała nie tylko 
podejmować działania w tych obsza-
rach, lecz także zajmować się rewizją 

kluczowych rozporządzeń związanych 
z energią i klimatem, m.in. dotyczących 
zarządzania Unią energetyczną, bezpie-
czeństwa dostaw gazu czy celów reduk-
cji emisji. Ważnym – ale wrażliwym – 
wydarzeniem przypadającym podczas 
prezydencji będzie zakończenie tran-
zytu rosyjskiego gazu przez Ukrainę, ale 
też synchronizacja sieci elektroenerge-
tycznych krajów bałtyckich z systemem 
Europy kontynentalnej. Oba te wyda-
rzenia oznaczają historyczne zakoń-
czenie zależności od Rosji. Dodatkowo 
Polska i inne kraje UE będą praco-
wać nad społecznymi planami klima-
tycznymi oraz rozpoczną negocja-
cje wieloletnich ram finansowych UE 
na lata 2028–34, które powinny zapew-
nić odpowiednie fundusze na transfor-
mację energetyczną, także w sektorze 
gospodarstw domowych.

Zadania w obszarze energii i klimatu

Wśród proponowanych priorytetów 
polskiej prezydencji istotna jest aktu-
alizacja strategii bezpieczeństwa ener-
getycznego UE. Stale rosnący rachunek 
za import surowców sprawia, że czas 
najwyższy zmienić podejście do tego, 
jak jest rozumiane bezpieczeństwo 
energetyczne i jakie powinny być 
jego kluczowe elementy. Uzależnia-
nie się od dostaw z innych państw 
nie jest drogą do zwiększania bezpie-
czeństwa. Polska, mająca doświad-
czenia w dywersyfikacji dostaw paliw, 
mogłaby zainicjować prace nad nową 
strategią. Kluczowy jest rozwój nieza-

wodnej infrastruktury i troska o jej 
fizyczne bezpieczeństwo i odporność 
na cyberataki, a także nowe łańcu-
chy dostaw surowców krytycznych. 
Ważnym aspektem będzie również 
utrzymanie cen energii na stabilnym 
poziomie, co ma kluczowe znaczenie 
dla bezpieczeństwa ekonomicznego 
mieszkańców UE.

Społeczny wymiar transformacji 
energetycznej jest kolejnym istotnym 
priorytetem. Transformacja energe-
tyczna, obejmująca nie tylko elek-
troenergetykę i przemysł, lecz także 
gospodarstwa domowe i sektor trans-
portu, będzie akceptowalna społecz-
nie tylko wtedy, gdy cel zostanie 
jasno komunikowany, a mechanizmy 
wsparcia technicznego i finansowego 
będą dobrze zaprojektowane i wdro-
żone. Tak aby żaden z obywateli nie 
poczuł się wykluczony czy przymu-
szony do zmian, rozumiał konieczność 
ich przeprowadzenia i widział długo-
trwałe korzyści. Jednym z pomysłów 
jest wprowadzenie korytarza cenowego 
dla planowanego rozszerzenia systemu 
handlu emisjami na nowe sektory 
(ETS2). Kluczowe będzie rozważne 
przygotowanie społecznych planów 
klimatycznych, które mają identyfiko-
wać wrażliwe gospodarstwa domowe 
oraz strategie ochrony przed wzro-
stem kosztów energii. Polska powinna 
również aktywnie dążyć do utrzymania 
lub zwiększenia środków finansowych 
na Fundusz Sprawiedliwej Transforma-
cji, który wspiera przemiany w regio-

nach górniczych, oraz na Społeczny 
Fundusz Klimatyczny.

Ważnym priorytetem powinna 
być także aktywna polityka przemy-
słowa i dalsze finansowanie transfor-
macji energetycznej. Polska powinna 
podkreślać potrzebę zwiększenia środ-
ków przeznaczonych na transforma-
cję oraz wspierania europejskiego prze-
mysłu, aby był on w stanie konkurować 
globalnie, generować wzrost gospodar-
czy oraz tworzyć innowacyjne miej-
sca pracy. Polska mogłaby zapropono-
wać powołanie specjalnego funduszu 
wspierającego produkcję czystych tech-
nologii w Europie, co pozwoliłoby euro-
pejskim firmom na konkurowanie 
w skali globalnej. Polska prezydencja 
powinna także promować współpracę 
energetyczną i klimatyczną z krajami 
sąsiednimi, szczególnie z państwami 
kandydującymi do UE, takimi jak Ukra-
ina. Rozszerzenie Unii będzie miało 
strategiczne znaczenie, a w kontekście 
Ukrainy będzie się wiązało z zapew-
nieniem bezpieczeństwa w regionie, 
dlatego polska prezydencja powinna się 
skupić na ocenie korzyści i ryzyk zwią-
zanych z tym procesem.

Przewodniczenie Radzie UE przypad-
nie na kluczowy moment dla Europy, 
kiedy jest kształtowana nowa agenda 
polityczna UE, a świat zmaga się z licz-
nymi wyzwaniami geopolitycznymi 
i gospodarczymi. Polska ma szansę, 
aby wnieść świeże pomysły i wzmoc-
nić swoją pozycję na europejskiej scenie 
politycznej.  ©℗
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Chociaż elektryfikacja samocho-
dów nie osiągnęła jeszcze ma-
sowego zasięgu, Polska wciąż 
ma szansę odegrać istotną rolę 
w globalnej transformacji trans-
portu. Aby to osiągnąć, musi-
my jednak spełnić kilka kluczo-
wych warunków.

Podczas panelu dyskusyjnego zatytułowanego 
„Rewolucja w polskim sektorze samochodowym: 
zdefiniowanie zwycięskiej formuły”, który odbył 
się w ramach Kongresu Nowej Mobilności w Łodzi, 
eksperci z różnych sektorów – od bankowości, przez 
przemysł, po instytucje publiczne – omawiali główne 
wyzwania i szanse, jakie stoją przed naszym krajem 
w kontekście transportu elektrycznego. Dyskusja 
skupiła się na kwestiach finansowania, edukacji, 
infrastruktury oraz pozycji Polski na globalnej ma-
pie elektromobilności.

Kluczowa rola infrastruktury

Jednym z pierwszych tematów poruszonych 
w trakcie spotkania była ścisła zależność między 
rozwojem elektromobilności a transformacją sektora 
energetycznego. Jak podkreślił Mariusz Kondraciuk, 
dyrektor branży Smart Infrastructure w Siemens Pol-
ska, wdrożenie elektromobilności na szeroką skalę 
nie będzie możliwe bez modernizacji infrastruktury 
energetycznej, która musi zapewnić odpowiednie 
moce do ładowania pojazdów.

– Nie można mówić o transformacji w obszarze 
mobilności bez jednoczesnej transformacji sektora 
energetycznego. Przejście na elektromobilność bez 
modernizacji sieci i zwiększenia dostępnych mocy 
do infrastruktury ładowania będzie po prostu nie-
możliwe – zaznaczył. 

Uczestnicy panelu zgodzili się, że kluczowym ele-
mentem sukcesu jest zdecydowane zagęszczenie 
rozmieszczenia stacji ładowania oraz moderniza-
cja sieci energetycznych, co pozwoli na efektywne 
zarządzanie wzrastającym zapotrzebowaniem na 
energię. Brak odpowiedniej infrastruktury może 
być poważnym problemem, zwłaszcza dla firm za-
rządzających flotami pojazdów.

– Budując stację ładowania przy naszej siedzibie, 
musieliśmy czekać ponad rok na jej podłączenie. 
Przy tym pilnie potrzebujemy ultraszybkich stacji, 
by nie tracić na ładowanie cennego czasu, szcze-
gólnie w przypadku flot biznesowych – dodał Ma-
riusz Kondraciuk.

Finansowanie transformacji

Anna Trudzik, dyrektorka departamentu energe-
tyki prosumenckiej w Narodowym Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej, podkreśliła, że 
transformacja sektora mobilności wymaga znacz-
nych nakładów finansowych. Mariusz Włodarczyk, 

dyrektor zarządzający Santander Leasing, zapewnił, 
że banki są gotowe wspierać inwestycje w elektromo-
bilność, a dostępne są również fundusze europejskie.

– Dysponujemy środkami i współpracujemy z fun-
duszami, w tym z Narodowym Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, oraz wykorzystu-
jemy środki z KPO. Nie obawiam się o fundusze – są 
dostępne i jesteśmy gotowi je zainwestować – za-
pewnił Włodarczyk.

Paneliści podkreślali znaczenie odpowiedzialnego 
zarządzania finansami oraz stabilności przepisów, 
które umożliwią długofalowe inwestycje.

Edukacja kluczem do zmiany

Uczestnicy debaty zwrócili uwagę na kluczową rolę 
edukacji społeczeństwa. Jak zauważyli, świadomość 
korzyści płynących z elektromobilności w Polsce 
wciąż jest zbyt niska, co hamuje rozwój tej techno-
logii. Edukacja powinna obejmować wszystkie po-
ziomy nauczania, aby zmieniać społeczne podejście 
do mobilności i zachęcać do korzystania z niskoemi-
syjnych środków transportu.

– Edukacja tematyczna powinna zaczynać się już 
od przedszkola. Oczywiście na wydarzeniach bran-
żowych promujemy elektromobilność, ale koniecz-
na jest zmiana jej powszechnego postrzegania, a to 
długotrwały proces. Musimy uczyć już najmłodszych, 
że zamiast samochodu spalinowego lepiej wybrać 
elektryczny rower – zaznaczył Mariusz Włodarczyk.

Eksperci podkreślali również znaczenie stabil-
ności przepisów. Jasne i przewidywalne regulacje 
są kluczowe, aby przedsiębiorcy mogli podejmo-
wać długoterminowe decyzje inwestycyjne. Zmia-
ny prawne w trakcie inwestycji mogą prowadzić do 

wstrzymania wdrażania flot elektrycznych i hamo-
wać rozwój elektromobilności.

Wykorzystać możliwości

Mimo braku własnej marki samochodowej Polska 
jest jednym z największych europejskich ekspor-
terów komponentów motoryzacyjnych. Eksperci 
ocenili, że nasz kraj ma ogromną szansę, aby dzięki 
inwestycjom w nowe technologie stać się liderem 
produkcji elementów do pojazdów elektrycznych. 

– Stoimy u progu wielkiej zmiany. Inwestujmy 
w cyfryzację i nowoczesne technologie, aby pozo-
stać rynkiem konkurencyjnym – podsumował Ma-
riusz Kondraciuk.

Podczas panelu dyskutowano także o konieczności 
dialogu między krajami Unii Europejskiej a China-
mi, by ograniczać import komponentów i zwiększać 
produkcję na miejscu, zwłaszcza w zakresie kluczo-
wych elementów, takich jak na przykład baterie do 
samochodów elektrycznych.

Niezależnie od obecnej pozycji Polska ma szansę 
stać się krajem dostarczającym innowacyjne pro-
dukty na rynek motoryzacyjny. Aby to osiągnąć, ko-
nieczne są inwestycje w najnowocześniejsze tech-
nologie oraz cyfryzację.

Eksperci zwracali uwagę na to, że cyfryzacja po-
zwala na lepsze zarządzanie infrastrukturą ener-
getyczną oraz zwiększenie efektywności. Dzięki 
inteligentnym sieciom można szybciej dostarczać 
energię, a zmiana miksu energetycznego pozwoli 
na wykorzystanie odnawialnych źródeł do zasilania 
pojazdów elektrycznych.

– Musimy stawiać na cyfryzację. Branża moto-
ryzacyjna w Polsce rozumie jej znaczenie, ale musi 
podążać tą ścieżką, aby pozostać konkurencyjną – do-
dał Mariusz Kondraciuk, przywołując badanie Digi 
Index Siemensa, które pokazuje, że mimo postępów 
w cyfryzacji wciąż jest dużo do zrobienia.

Elektryfikacja flot i ESG

W ostatnich latach coraz więcej firm dostosowuje 
swoje strategie do standardów ESG, a elektryfikacja 
flot samochodowych staje się kluczowym elemen-
tem realizacji ich zobowiązań środowiskowych. By 
wspierać rozwój elektromobilności w Polsce, Siemens 
oferuje ultraszybkie ładowarki o mocy do 300 kW, 
które mogą naładować pojazd w zaledwie 15 minut.

– Dzięki naszym rozwiązaniom Polacy nie będą 
zniechęcani wizją długiego czasu ładowania. Wy-
starczy krótka przerwa na kawę czy skorzystanie 
z toalety – podkreślił Mariusz Kondraciuk. Dodał, 
że produkty Siemensa powstają w ramach kontrolo-
wanego łańcucha zasobów. Taki proces pomaga fir-
mom w realizacji ich zobowiązań związanych z ESG.

Jaka w takim razie jest przyszłość sektora w Polsce? 
Uczestnicy zgodzili się, że – choć jesteśmy dopiero na 
początku transformacji – docelowo mamy szansę stać 
się jednym z europejskich liderów elektromobilności. 
Kluczem do sukcesu będą świadomość społeczeństwa, 
biznesu i decydentów, współpraca międzysektorowa 
oraz odpowiednie inwestycje. SG

Elektromobilność strategiczną 
szansą dla Polski
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Wdrożenie elektromobilności na 
szeroką skalę nie będzie możliwe 
bez modernizacji infrastruktury 
energetycznej, która musi 
zapewnić odpowiednie moce do 
ładowania pojazdów – podkreślił 
Mariusz Kondraciuk
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– Jeśli chcemy faktycznie 
zinformatyzować służbę 
zdrowia tak, aby nasze wy-
niki badań mogły być wy-
syłane między placówkami, 
to musimy je podłączyć do 
internetu, który jest bez-
pieczny – mówi Radosław 
Nielek, dyrektor NASK-PIB. 
Jak zapowiada w rozmowie 
z DGP, między instytutem 
a Ministerstwem Zdrowia 
toczą się rozmowy w spra-

wie budowy takiego rozwią-
zania. Jak dodaje, ma to być 
przełom w dziedzinie cyber-
bezpieczeństwa dla szpitali 
i przychodni.

Na czym dokładnie miał-
by polegać? NASK chciałby 
dostarczać do placówek 
publiczną sieć telekomu-
nikacyjną, która umożli-
wi im dostęp do szybkiego 
internetu, a jednocześnie 
będzie wyposażona w na-
rzędzia bezpieczeństwa. Jak 
przyznaje Nielek, miałaby to 
być kopia rozwiązania wy-
korzystanego przy Ogólno-
polskiej Sieci Edukacyjnej, 
którą NASK zbudował dla 
szkół. Roboczo nazwano 
projekt Ogólnopolską Sie-
cią Medyczną – Os-Med.

NASK zawiera umowy 
z dostawcami telekomu-
nikacyjnymi na dociągnię-
cie przyłącza do placówki, 
a później utrzymuje sieć. Do 
tego instytut badawczy za-
pewnia kontrolę ruchu po-
między siecią wewnętrzną 
a zewnętrznymi sieciami 
telekomunikacyjnymi oraz 

blokowanie komunikacji 
z serwerami o podejrzanej 
reputacji. Poszczególne pla-
cówki w sieci OSE są od sie-
bie separowane, by ograni-
czyć skutki ewentualnego 
przełamania zabezpieczeń 
wewnątrz sieci któregoś 
z podmiotów.

Usługi bezpieczeństwa 
OSE wykonują operacje mo-
nitoringu i kontroli ruchu 
sieciowego automatycznie. 
NASK deklaruje, że działa-
nia systemów zapewniają 
pełną poufność przetwarza-
nych danych.

Centralne zarządzanie 
przynajmniej elementa-
mi cyberbezpieczeństwa 
miałoby zwiększyć szanse 
placówek w starciu z prze-
stępcami. Coraz częściej 
szpitale i przychodnie pa-
dają bowiem celami ataków. 
Jak wynika z badań firmy 
Check Point Research, służ-
ba zdrowia stała się w ostat-
nich latach ich głównym 
celem – to trend widoczny 
zarówno w Polsce, jak i na 
świecie. Tymczasem jak wy-

nika z raportu zajmującej 
się cyberbezpieczeństwem 
firmy Fortinet, w co trzeciej 
placówce ochrony zdrowia 
brakuje specjalistów zajmu-
jących się architekturą IT. 
Jedynie 16 proc. z nich pro-
wadziło w ostatnich latach 
regularne szkolenia z za-
kresu cyberbezpieczeństwa.

Centralizacja zarządzania 
Os-Med miałaby być rów-
nież odpowiedzią na brak 
specjalistów w dziedzinie 

cyberbezpieczeństwa. We-
dług Fortinet w 2023 r. aż 
68  proc. przedsiębiorstw 
zgłaszało niedobór wykwa-
lifikowanych specjalistów 
w tej dziedzinie w swoich 
zespołach. Tymczasem z ba-
dania Centrum e-Zdrowia 
dotyczącego potrzeb placó-
wek w zakresie informaty-
zacji wynika, że co czwarta 
czuje potrzebę zwiększenia 
odporności na cyberataki, 
16,9 proc. chciałaby popra-
wić ciągłość działania swo-
ich systemów informatycz-
nych.

Trudno oceniać projekt 
na etapie wstępnego po-
mysłu – zastrzega prof. Ka-
tarzyna Kolasa z Akade-
mii Leona Koźmińskiego. 
– Natomiast bez wątpienia 
system ochrony zdrowia 
w przyszłości będzie wir-
tualny, powinniśmy więc 
dążyć do tego, żeby stwo-
rzyć system umożliwiają-
cy bezpieczny przepływ da-
nych medycznych – dodaje.

Zdaniem ekspertki podłą-
czenie wszystkich placówek 
ochrony zdrowia do jednej 
sieci może być jednak bar-
dzo trudne. – To byłaby 
ogromna zmiana, wymaga-
jąca czasu, pilotaży, okresu 
próbnego – zastrzega Kola-
sa. Dla porównania – budo-
wa OSE, która obejmuje ok. 
20 tys. placówek, zajęła po-
nad sześć lat.

Na razie pomysł jest na 
bardzo wczesnym etapie. 
Dylematem do rozstrzy-
gnięcia pozostaje na przy-
kład to, czy do Os-Med mają 
również być podłączane ap-
teki. To podniosłoby koszty, 
które w NASK są szacowane 
na kilkaset milionów zło-
tych. Późniejsze utrzyma-
nie ma być kosztem na po-
ziomie takim, jak OSE – ok. 
200 mln zł. Inne wyzwanie 
to dostarczenie internetu 
do placówek, które znajdują 
się w obszarze białych plam 
internetu. To takie lokali-
zacje, do których operato-
rom telekomunikacyjnym 
nie opłaca się dostarczyć 
połączenia, albo znajdujące 
się na bardzo trudnym te-
renie. Tu jednak odpowie-
dzią mogłoby być dostar-
czenie internetu radiowego 
albo satelitarnego – w ten 
sposób podłączonych jest 
już część szkół w projek-
cie OSE.

Skąd pieniądze? Jeśli pro-
jekt spotka się z zaintereso-

waniem MZ, będzie można 
szukać ich w kolejnych roz-
daniach funduszy europej-
skich. Początkowo była na-
dzieja, by sięgnąć po środki 
z Krajowego Planu Odbudo-
wy (KPO), ale projekt nie był 
gotowy na tyle wcześnie, by 
wpisać go do rewizji.

Resort zdrowia chce za 
to wykorzystać KPO, by po-
pchnąć rozwój e-zdrowia. 
25 września do konsultacji 
trafiło rozporządzenie do-
tyczące udzielania pomocy 
publicznej podmiotom zaj-
mującym się transformacją 
cyfrową. Łącznie na ten cel 
do 2026 r. ma zostać wyda-
ne 2,4 mld zł. MZ oszacowa-
ło, że po środki będzie mo-
gło sięgnąć 160 podmiotów 
– dostawców oprogramowa-
nia IT. Mają zostać prze-
znaczone m.in. na rozwój 
systemów elektronicznej 
dokumentacji medycznej.

Zapytaliśmy resort o sta-
nowisko w sprawie Os-Med, 
do zamknięcia wydania nie 
otrzymaliśmy jednak odpo-
wiedzi.

Sama bezpieczna sieć nie 
rozwiąże jednak wszystkich 
problemów z cyberbezpie-
czeństwem placówek. Jak 
przyznają eksperci w te-
macie, ważna jest też zmia-
na kultury organizacji. Dla 
przykładu – opisywaliśmy 
w DGP sprawę podatności 
w aplikacjach gabinetowych, 
czyli systemach, które po-
zwalają zarządzać aptekami 
czy przychodniami („O krok 
od katastrofy w e-zdrowiu”, 
DGP nr 116 z 17 czerwca 
2024 r.). Błędy w oprogra-
mowaniu używanym przez 
lekarzy, aptekarzy i stomato-
logów przez wiele lat umoż-
liwiały dostęp z zewnątrz do 
danych pacjentów i podszy-
wanie się pod lekarzy w sys-
temie do e-recept. Chodziło 
o to, że hasła dostępu były na 
stałe zaszyte w kodzie opro-
gramowania. Podatności, 
po doniesieniu sygnalisty, 
odkrył etyczny haker i au-
tor bloga Opensecurity.pl,  
Jakub Staśkiewicz.

Przy okazji Staśkiewicz 
ujawnił też fatalny stan 
wiedzy personelu medycz-
nego na temat bezpieczeń-
stwa w sieci – pracownicy 
przychodni używali choćby 
banalnych haseł, jednako-
wych do wszystkich usług 
e-zdrowia. Dzięki wykorzy-
staniu podatności dało się je 
odczytać.  ©℗

Kraj

NASK chce budować 
bezpieczną sieć  
dla przychodni i szpitali
 technologie  
Podłączenie  
do internetu plus 
narzędzia wspierające 
ochronę przed 
cyberprzestępcami 
– to plan państwowego 
instytutu badawczego 
na podniesienie 
bezpieczeństwa 
w ochronie zdrowia
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Minister cyfryzacji Krzysztof Gawkowski

Początki w Branży

Rok 2009 przyniósł Wioletcie Flach szereg wyzwań 

związanych z założeniem firmy CAP. Od pierwszych 

dni musiała zmagać się ze skomplikowanymi pro-

cedurami rejestracyjnymi oraz koniecznością uzy-

skania licznych zezwoleń. Każde wyzwanie stało 

się dla niej okazją do nauki i wzrostu, co zaowo-

cowało opracowaniem przełomowych produktów. 

„Proces zakładania mojej firmy był wyjątkowo 

skomplikowany, ale nigdy nie straciłam wiary w suk-

ces. Wiedziałam, że moje działania wprowadzą znaczą-

cą zmianę na rynku, i dziś mogę z dumą stwierdzić, że było 

warto,” mówi Flach.

Innowacyjne Technologie

Produkty CAP, w tym Supra Activa i Supra Plus, wprowadziły na 

rynek nowe rozwiązania w dezynfekcji wody. Supra Activa to dwutlenek 

chloru, który nie wymaga aktywacji ani mieszania, a jego skuteczność 

w eliminacji mikroorganizmów jest nieporównywalnie wyższa niż innych 

preparatów. Supra Plus z kolei znajduje zastosowanie w sektorze well-

ness i spa, oferując ekologiczną alternatywę dla tradycyjnych środków.

Nowy Budynek Firmy

Nowy budynek firmy, zaprojektowany i wybudowany zgodnie z wi-

zją Wioletty Flach, stanowi istotny kamień milowy w historii CAP. 

Ten nowoczesny obiekt, będący owocem jej pomysłów i kierunku, 

w jakim chce rozwijać przedsiębiorstwo, jest zbudowany z myślą 

o przyszłości. Każdy element budynku został starannie przemyśla-

ny, aby wspierać innowacje, efektywność i komfort pracy zespołu. 

Dzięki temu budynek nie tylko pełni funkcję praktyczną, ale także 

symbolizuje dążenie firmy do ciągłego rozwoju i doskonalenia, co 

ma bezpośredni wpływ na dalsze sukcesy CAP na rynku 

dezynfekcji wody.

Wpływ na Lokalną Społeczność

CAP nie tylko rewolucjonizuje branżę, ale także 

aktywnie uczestniczy w życiu lokalnej społeczno-

ści, organizując szereg inicjatyw edukacyjnych 

i społecznych. Wioletta Flach i jej zespół prowadzą 

warsztaty i szkolenia mające na celu podnoszenie 

świadomości na temat znaczenia dezynfekcji wody 

oraz promowanie zdrowego stylu życia.

Długoterminowe Plany i Inicjatywy Technologiczne

W nadchodzących latach CAP planuje dalsze inwestycje w badania 

i rozwój, aby wprowadzać na rynek kolejne innowacyjne produkty, któ-

re będą odpowiadały na zmieniające się potrzeby rynku oraz najnow-

sze wyzwania ekologiczne. Wioletta Flach podkreśla, że inwestowanie 

w technologię jest kluczowe dla dalszego rozwoju firmy i utrzymania 

pozycji lidera w branży.

Siła Jakości

Dzięki wyjątkowym umiejętnościom i efektywnemu zarządzaniu, 

Wioletta Flach stworzyła firmę, która nie tylko odnosi sukcesy, ale 

także wyznacza nowe kierunki w branży. Jej strategia opiera się 

na jakości, innowacyjności i budowaniu długoterminowych relacji 

z klientami, co przynosi CAP liczne nagrody i wyróżnienia, a przede 

wszystkim zaufanie klientów.

Historia CAP pokazuje, że innowacje i jakość mogą nie tylko 

przyczyniać się do niebywałych osiągnięć firmy, ale również realnie 

poprawiać jakość życia ludzi. W nadchodzących latach CAP będzie 

kontynuować swoją misję, nadając kierunek standardom w branży.

Siła Innowacji: Jak CAP Przekształcił 

Branżę Dezynfekcji Wody w Polsce

W BIZNESIE

Innowacje są kluczem do sukcesu — tę zasadę doskonale odzwierciedla Wioletta Flach, charyzmatyczna  

liderka, która zrewolucjonizowała polski rynek dezynfekcji wody. Jako założycielka i prezes Chlordioxid  

Academic Polska (CAP), nie tylko wprowadziła nowoczesne metody oczyszczania wody, ale również zdefi-

niowała nowe standardy bezpieczeństwa i jakości. Jej zdolność do antycypacji trendów oraz niezłomność  

w realizacji celów uczyniły ją jedną z najbardziej wpływowych osób w branży.
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W minionym tygodniu zało-
życiel i główny akcjonariusz 
Grupy Polsat Plus Zygmunt 
Solorz w liście do pracow-
ników grupy poinformował 
o planach odwołania „w naj-
bliższych tygodniach” swo-
ich dzieci z władz spółek 
grupy. Jak uzasadnił, anga-
żowanie ich do zarządzania 
firmami na obecnym etapie 
„nie przyczynia się do więk-
szej stabilności w firmach 
ani do budowania lepszej 
przyszłości”. Tobias Solorz 
jest wiceprzewodniczącym 
rady nadzorczej Cyfrowego 
Polsatu, a Piotr Żak preze-
sem Telewizji Polsat.

Na czwartkowej sesji GPW 
spółka potaniała o 7,57 proc., 
a cena akcji spadła z 13,50 
do 12,75 zł. Piątkowy han-

del przyniósł jednak korektę 
notowań – akcje Cyfrowego 
Polsatu urosły o 2,23 proc. 
i zamknęły tydzień z ceną 
na poziomie 13,04 zł.

Mateusz Namysł, mene-
dżer ds. portfeli Santan-
der Biuro Maklerskie, oce-
nia, że oprócz potencjalnie 
nadszarpniętego wizerun-
ku spółki mogą się pojawiać 
pytania o ład korporacyjny 
w grupie i skalę zmian we 
władzach poszczególnych 
spółek. – Nie musi to ozna-
czać zmian na gorsze, jed-
nak pojawia się niepewność 
co do tego, jak będą wyglą-
dać nowe władze i czego bę-
dzie można po nich oczeki-
wać – mówi Namysł.

Jak donoszą media, w tle 
rotacji personalnych w gru-
pie pozostaje konflikt mię-
dzy dziećmi Zygmunta So-
lorza a jego obecną żoną 
Justyną Kulką. Kulka za-
siada w radach nadzorczych 
m.in. Cyfrowego Polsatu, 
Telewizji Polsat oraz innych 
spółek z grupy Cyfrowy Pol-
sat, m.in. Netii, Interii, Li-
berty Poland, Mobiem.

Namysł zwraca uwagę, 
że konflikt rodzinny i jego 
skutki nie pozostają bez 
wpływu na akcjonariuszy, 

co było widoczne w reak-
cji kursu giełdowego na 
czwartkowe doniesienia.

– Oprócz mniejszej prze-
widywalności pojawiają się 
całkiem racjonalne pytania 
o to, jak w sytuacji rozbież-
nych interesów pomiędzy 
głównym akcjonariuszem 
a akcjonariuszami mniej-
szościowymi zachowa się 
ten większy, skoro w tej sy-
tuacji jest zapowiedź usu-
nięcia z władz członków ro-
dziny – mówi.

Cyfrowy Polsat kontroluje 
m.in. w 100 proc. telekomu-
nikacyjne firmy Polkomtel 
i Netię oraz Telewizję Pol-
sat i Grupę Interia.pl. Ma też 
kontrolne udziały w ener-
getycznej grupie Zespołu 
Elektrowni Pątnów-Ada-
mów-Konin (ZE PAK) oraz 
w firmie deweloperskiej 
Port Praski.

Zdaniem analityków gieł-
dowych przedłużające się 
doniesienia o konflikcie we-
wnątrz grupy będą zwięk-
szać niepewność dotyczącą 
przyszłości spółki. Tymote-
usz Turski, analityk XTB, 
spodziewa się, że do czasu 
rozwiązania niepewności 
dotyczącej sukcesji bizne-
sów grupy Cyfrowy Polsat 

zmienność na akcjach spół-
ki będzie wzmożona.

– Inwestorzy nie lubią 
przede wszystkim niepew-
ności, ponieważ to ona stoi 
u podstaw ryzyka. Zawiro-
wania wokół akcjonariuszy 
Cyfrowego Polsatu stworzy-
ły podstawy do obaw odno-
śnie do stabilności polity-
ki spółki w szczególności 
w krótkim terminie, co wi-
dać po nerwowej reakcji na 
kursie – mówi Turski.

W trakcie czwartkowej 
sesji na GPW w szczytowym 
momencie akcje Cyfrowe-
go Polsatu traciły ponad  
10 proc., co było najwięk-

szym jednodniowym spad-
kiem notowań tej spółki od 
początku roku.

– Z pewnością dla samej 
grupy korzystne byłoby wy-
ciszenie tej sytuacji i sku-
pienie się na realizowaniu 
celów biznesowych – doda-
je Namysł.

Punkt dotyczący zmian 
w radzie nadzorczej Cyfro-
wego Polsatu znalazł się 
w porządku obrad zaplano-
wanego na 8 października 
nadzwyczajnego walnego 
zgromadzenia spółki. Dzień 
wcześniej, 7 października, 
ma się odbyć walne zgroma-
dzenie ZE PAK. Tu również 

w projektach uchwał na WZ 
zapisano zmiany w składzie 
rady nadzorczej.

Mateusz Namysł wskazu-
je, że choć wymiana władz 
w spółkach może doprowa-
dzić do „różnych rezulta-
tów”, to w dłuższym termi-
nie kluczowe dla Cyfrowego 
Polsatu będą jednak wyniki 
finansowe. – Jeśli sytuacja 
ulegnie wyciszeniu, kurs 
spółki może odreagowy-
wać wcześniejsze spadki, 
natomiast w przypadku gdy 
konflikt w mediach będzie 
się intensyfikował, może 
to osłabiać wizerunek ładu 
korporacyjnego w grupie, co 
wpłynęłoby negatywnie na 
notowania spółki – zazna-
cza Namysł.

Turski wskazuje zaś, że 
w dłuższym horyzoncie 
czasowym nie należy się 
spodziewać drastycznego 
wpływu obecnego konflik-
tu akcjonariuszy na wyce-
nę spółki, gdyż od strony 
operacyjnej oraz funda-
mentalnej na razie nie ma 
przesłanek do tego, że zo-
staną wprowadzone dra-
styczne zmiany.

– Kluczowymi informacja-
mi, jakie inwestorzy powin-
ni obserwować, są przede 
wszystkim doniesienia od-
nośnie do zmian strategicz-
nych, które bezpośrednio 
będą wpływać na operacyj-
ne zdolności spółki – uważa 
analityk XTB.  ©℗

Cyfrowy Polsat na zakręcie

Gospodarka

 firmy  Konflikt 
rodzinny 
i zapowiedziane 
przez Zygmunta 
Solorza zmiany 
personalne w grupie 
mogą ciążyć na 
wycenie spółki

27.09.2024 R.

3,8368

4,2761

4,5396

5,1312

DOLAR AMERYKAŃSKI (USD)

EURO (EUR)

FRANK SZWAJCARSKI (CHF)

FUNT SZTERLING (GBP)

PLN

PLN

PLN

PLN

Kursy średnie 
walut NBP 

Bank Pekao S.A. udostępnił małym 
i średnim przedsiębiorstwom moż-
liwość wnioskowania za pośred-
nictwem platformy online o limit 
przedrozliczeniowy. Stwarza on moż-
liwość szybkiego zawarcia transakcji 
zabezpieczających ryzyka walutowe 
bieżącej działalności gospodarczej do 
sześciu miesięcy. 

Propozycja wnioskowania online o limit jest kierowana 
do nowych i obecnych klientów banku, którzy prowadzą 
firmę przez dłużej niż 24 miesiące, rozliczają się na pełnej 
księgowości i działają w formie spółki prawa handlowe-
go. Jeżeli klient spełnia te warunki i w jego działalności 
biznesowej występuje wymiana walutowa, to może się 
ubiegać zdalnie o roczny limit z możliwością przedłużenia. 

Klient z przyznanym limitem może do jego wysokości 
szybko zawierać transakcje zabezpieczające ryzyko kur-
sowe z okresem do sześciu miesięcy bez konieczności 
blokady środków pieniężnych.

– Rozszerzenie oferty odpowiada na potrzeby klientów 
z grupy MŚP, którzy oczekują szybkiej decyzji i udostęp-
nienia przez Bank Pekao możliwości zawierania trans-
akcji zabezpieczających ryzyko kursowe. Proces wnio-
skowania odbywa się w większości online, przez co nie 
zajmuje wiele czasu po stronie klienta, a w dopełnieniu 
niezbędnych formalności pomaga na każdym etapie re-
gionalny menedżer ds. rynków finansowych. Rynek walu-
towy zmienia się dynamicznie, więc możliwość szybkie-
go podjęcia decyzji o zabezpieczeniu ryzyka walutowego 
może mieć realne przełożenie na wyniki finansowe firmy 
realizującej wymianę walutową – mówi Arkadiusz Drzał, 
dyrektor Departamentu Strategii i Rozwoju Bankowości 
Przedsiębiorstw w Banku Pekao S.A.

Proces jest dostępny przez całą dobę i składa się z kil-
ku prostych kroków, w ramach których klient uzupełnia 
podstawowe informacje o firmie, dane finansowe oraz 
elektronicznie podpisuje wniosek. Po kilku minutach 
od rozpoczęcia procesu otrzymuje wstępną symulację 
z maksymalną kwotą limitu. Po szybkiej weryfikacji do-
datkowych informacji bank wydaje decyzję kredytową. 
Skrócenie potrzebnego w tym celu czasu umożliwiło za-
stosowanie zaawansowanej analityki. Nowoczesne narzę-

dzia i algorytmy pozwalają szybciej analizować historię 
kredytową klientów oraz oceniać ryzyko, co przekłada się 
na sprawniejszą i bardziej efektywną obsługę wniosków.

– Udostępnienie klientom z MŚP możliwości wnio-
skowania o limit przedrozliczeniowy online to kolejny 
krok w kierunku automatyzacji procesów kredytowych 
w Banku Pekao. Naszym celem jest zapewnienie klien-
tom biznesowym jak największej wygody i szybkości ob-
sługi, a cyfryzacja procesów kredytowych odgrywa w tym 
kluczową rolę. Dzięki tej innowacji przedsiębiorcy mogą 
sprawniej zarządzać swoimi potrzebami finansowymi, 
co wzmacnia naszą pozycję jako lidera rynku w obsza-
rze nowoczesnych rozwiązań kredytowych – podkreśla 
Dominika Byrska, dyrektor Departamentu Produktów 
i Procesów Kredytowych w Banku Pekao S.A.

Jak podkreślają przedstawiciele Banku Pekao, jest on 
jedynym w Polsce, który umożliwia wnioskowanie o li-
mit skarbowy online.

W ciągu ostatnich miesięcy Bank Pekao zaoferował 
przedsiębiorcom również inne nowe rozwiązania, szcze-
gólnie atrakcyjne dla grupy MŚP. Udostępnił m.in. pierw-
szą w Polsce, samodzielnie przygotowaną platformę 
poświęconą funduszom unijnym wraz z wyszukiwarką 
dotacji dla przedsiębiorstw. „Fundusze z Żubrem”, do-
stępne na stronie internetowej banku, mają wesprzeć 
firmy w pozyskiwaniu funduszy na rozwój ich działal-
ności. Dodatkowo udostępniono przedsiębiorcom kom-
pleksowe opracowanie informacji o funduszach unijnych. 

Bank Pekao wdrożył również nowe gwarancje Banku 
Gospodarstwa Krajowego dostępne w ramach programu 
InvestEU. Współpraca BGK z Europejskim Funduszem In-
westycyjnym pozwala przedsiębiorcom z sektora mikro, 
małych i średnich przedsiębiorstw korzystać z dodatko-
wego wsparcia finansowego. Warto również wspomnieć 
o wartej 250 mln euro umowie zawartej przez Pekao Le-
asing z Bankiem Rozwoju Rady Europy (CEB). Środki są 
przeznaczone na finansowanie inwestycji i rozwoju mikro, 
małych oraz średnich przedsiębiorstw w Polsce w formie 
leasingu na konkurencyjnych warunkach. JPO

Pekao wprowadza kolejne 
ułatwienia dla firm

cykl: nowocześnie o finansach
Partner 

F
O

T
. 

S
H

U
T

T
E

R
S

T
O

C
K

fo
t.

 W
o

jc
ie

ch
 S

tr
ó

ż
y

k
/R

e
p

o
rt

e
r

Zygmunt Solorz, właściciel Grupy Polsat Plus

Zakupiono w NEXTO: 4070761



1

A10

Aleksandra Hołownia 

Patrycja Otto 

dgp@infor.pl

Samo Kłodzko pozbyło się 
po powodzi już 782 t od-
padów, ale miasto szacuje, 
że w sumie będzie ich ok. 
3 tys. t. To ćwierć tego, ile 
śmieci produkują miesz-
kańcy miasta przez cały 
rok. Jak dotąd Kłodzko 
wydało już na uprzątnię-
cie miasta ok. 400 tys. zł, 
a punkty zbierania odpa-
dów zaczęły mieć proble-
my z ich przyjmowaniem. 
Podobny problem istnie-
je w wielu zalanych przez 
powódź gminach. – Wśród 
tych odpadów jest wszyst-
ko, co znajdowało się w do-
mach, garażach, piwnicach. 
Meble, dywany, ubrania czy 
sprzęt RTV. Również odpa-
dy budowlane. Problemy 
pojawiają się w całym łań-
cuchu wartości – od tego, 
jak i gdzie je zbierać, aż po 
to, jak je zagospodarować. 

– Mieliśmy sygnały, że 
Punkty Selektywnego Zbie-
rania Odpadów Komunal-
nych (PSZOK) z Dolne-
go Śląska nie chcą ich już 
przyjmować, bo zaczyna im 
brakować miejsca na zwy-
kłe gminne odpady – in-
formuje też Marek Wójcik, 
ekspert Związku Miast Pol-
skich. 

Ilość popowodziowych 
śmieci przekracza limity 
określone w zezwoleniach 
wydanych wysypiskom. 
Niektóre gminy muszę je 
więc transportować zda-
niem Wójcika ponad 100 
km, by ktoś je odebrał.

Rząd stara się poradzić 
sobie z tym problemem za 
pomocą nowelizacji rozpo-
rządzenia o stanie klęski ży-
wiołowej z 20 września. Do 
listy ograniczeń wolności 
i praw człowieka i obywa-
tela dodano wtedy „obowią-
zek stosowania określonych 
środków zapewniających 
ochronę środowiska – w 
zakresie zbierania, trans-
portu lub przetwarzania 
odpadów”, które pochodzą 
z obszarów dotkniętych po-
wodzią. Anita Sowińska, wi-
ceminister środowiska, pod-
kreśla, że skala problemu 
jest trudna do oszacowania 
i leży w gestii wojewodów, 
którzy zarządzają sztabami 
kryzysowymi. – Jako mini-
sterstwo daliśmy im możli-
wości prawne do zarządza-
nia w trybie kryzysowym. 
Wojewoda może wydać 
nakaz, aby firma zajęła się 
odpadami. Chodzi np. o na-
kaz przyjęcia przez PSZOK 
odpadów w ilości przekra-
czającej wydane zezwolenie 
– mówi.

Takie decyzje są już wy-
dawane, m.in. wojewoda 
dolnośląski nałożył obowią-
zek odbioru śmieci na Ene-
ris. – Odpady, które przyj-
miemy, nie będą wliczane 
do limitów określonych 
w decyzji – mówi. W decyzji 
został określony tonaż, któ-
ry firma ma zebrać, a który 
nie będzie wliczony do jej 
ogólnego limitu ogólnego.

Samorządowcy chcieliby 
jednak także, by te wysy-

piska na terenach powo-
dziowych, które mają de-
cyzję o zamknięciu, a nie 
zostały jeszcze rekulty-
wowane, mogły wznowić 
działalność. – Apelujemy 
o to do rządu. To pozwoli 
gminom zaoszczędzić czas 
i pieniądze na wywóz odpa-
dów – przekonuje Wójcik.

– W ostatnich dniach 
niektóre firmy zajmu-
jące się wywozem odpa-
dów wróciły z nimi, bo 
nie miały wpisu do bazy 
danych odpadowych. Mu-

siałem w związku z tym 
szybko szukać miejsca, 
gdzie śmieci byłyby skła-
dowane – przyznaje bur-
mistrz Kłodzka miasta, Mi-
chał Piszko. Po konsultacji 
z wojewódzkim inspekto-
ratem ochrony środowiska 
gmina powołała się w koń-
cu na taką interpretację 
przepisów o gospodarce 
odpadami, która wskazy-
wała że brak wpisu do BDO, 
czyli publicznego rejestru 
podmiotów prowadzących 
gospodarkę odpadami, nie 

stanowi przeszkody w od-
biorze śmieci.

– Mam nadzieję, że uda 
mi się wreszcie uprzątnąć 
miasto. Do końca przyszłe-
go tygodnia chcę się pozbyć 
odpadów z ulic, gdzie dziś 
mieszkańcy wyrzucają ze-
rwane tynki, podłogi, a w 
ciągu dwóch, trzech tygo-
dni z awaryjnych wysypisk 
oddalonych od skupisk 
ludzkich, na które trafiły 
pierwsze śmieci powstałe 
po powodzi – planuje bur-
mistrz. 

Ale dla PSZOK-ów sy-
tuacja nadal jest trudna, 
głównie z powodu ogrom-
nego strumienia odpadów, 
które trafiają do punktów 
zbiórki z zalanych gmin. 
– W naszym przypadku 
odmowy przyjmowania od-
padów wynikały najpierw 
z tego, że nasze zintegro-
wane pozwolenie nie za-
kładało ich składowania. 
Musieliśmy w związku 
z tym wystąpić o zgodę do 
urzędu marszałkowskie-
go. Gdy ją dostaliśmy, na-
sze możliwości składowa-
nia szybko się wyczerpały. 
W skali dnia otrzymujemy 
900 t odpadów po powodzi 
– słyszymy od pracownika 
PSZOK-u z okolic Nysy, któ-
ry dodaje, że dziś przyjmu-
ją odpady po powodzi tylko 
z tego miasta.

– Gdy się do nas zgłosi 
inne miasto, to, będziemy 
zmuszeni odmówić. Nie 
mamy miejsca. Nasz limit 
to powierzchnia, na której 
możemy składować odpady. 
Poza tym ciągle nie jest po-
wiedziane, co z nimi robić. 
Czekamy na wytyczne. Dla-
tego te odpady nie rotują, 
a tylko rośnie hałda śmieci 
– tłumaczy.

Ministerstwo Środowiska 
w opublikowanych zalece-
niach wskazuje, że jeżeli 
moce przerobowe instalacji 
lub pojemności istniejących 
miejsc zbierania odpadów 
mogą zostać przekroczo-
ne, powinno się rozważyć 

transport odpadów do in-
nych miejsc posiadających 
odpowiednie zezwolenie do 
gospodarowania tego typu 
odpadami, nawet jeśli nie 
są one najbliżej.

Dr inż. Jacek Pietrzyk, 
ekspert ds. gospodarki 
odpadami, zaznacza, że 
PSZOK-i mają określoną 
przepustowość, wynikają-
cą m.in. z liczby posiada-
nych kontenerów. – Nie są 
to miejsca przystosowane 
do przyjęcia odpadów z ca-
łej gminy w tydzień – pod-
kreśla. – Trudno sobie za to 
wyobrazić transport odpa-
dów do PSZOK-ów w innych 
częściach Polski, ponieważ 
wymagałoby to dużego za-
angażowania czasu i nie 
wiadomo, skąd miałyby 
pochodzić na to pieniądze 
– stwierdza.

Anita Sowińska podkre-
śla, że priorytetem dla mi-
nisterstwa jest zapewnie-
nie bezpieczeństwa, w tym 
sanitarnego. – Decyzje 
wojewodów powinny być 
wydawane po konsultacji 
z wojewódzkimi inspek-
toratami ochrony środo-
wiska czy wojewódzkimi 
inspekcjami sanitarnymi 
– mówi. Również specu-
stawa powodziowa nada-
je dodatkowe uprawnie-
nia wojewodom w okresie 
występowania skutków po-
wodzi, w tym możliwość 
wydawania poleceń doty-
czących gospodarowania 
odpadami.  ©℗

Bez limitów  
dla odpadów, 
czyli sprzątanie 
po powodzi
 śmieci  Gminy, które ucierpiały w powodzi, zmagają się 
z odpadami. Te niemal zakorkowały niektóre punkty 
zbiórki. Problem mają rozwiązać specjalne nakazy 
wydawane przez wojewodów

Emilia Świętochowska

Wybory prezydenckie w USA.  
Nierówność działa w obie strony Czytaj
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Niektóre gminy muszą transportować popowodziowe odpady na ponad 100 km
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Kontrole UOKiK dotyczące 
sklepów, które miały zawy-
żać ceny na terenach powo-
dziowych, już się zaczęły? 
Inspekcja Handlowa od 
ubiegłego tygodnia pro-
wadzi intensywne kontro-
le na nasze zlecenie, zaraz 
po otrzymaniu pierwszych 
sygnałów o możliwym na-
ruszaniu prawa ochrony 
konkurencji i konsumen-
tów. Sprawdzane są sygna-
ły napływające bezpośred-
nio do UOKiK czy Inspekcji 
Handlowej, reagujemy także 
na informacje pojawiające 
się w mediach społeczno-
ściowych.

W  ubiegłym tygodniu 
na odprawie z szefami in-
spektoratów ustaliliśmy, że 
Inspekcja Handlowa na te-
renach objętych powodzią 
będzie działała w  trybie 
dostosowanym do  wyjąt-
kowych okoliczności. A to 
oznacza m.in. monitoring 
sytuacji na lokalnym rynku 
usług i produktów pierw-
szej potrzeby oraz kontrole 
przeprowadzane bez wcze-
śniejszego zawiadamia-
nia przedsiębiorców.

Jak długo będzie to trwało?
Wszystko zależy od rozwo-
ju sytuacji powodziowej. 
Inspektoraty z  południo-
wo-zachodniej części kraju 
będą działały w specjalnym 
trybie do chwili unormowa-
nia sytuacji na rynku.

Gdzie są przeprowadzane 
kontrole? 
Reagujemy na każdy zgła-
szany nam sygnał naduży-
cia prawa. Sprawdzane są 
zarówno duże sklepy sie-
ciowe, jak i mniejsze pod-
mioty. Rozeznanie rynku ro-
bimy również w sieci. Część 
sygnałów dotyczy bowiem 
handlu przez internet i naj-
większej w Polsce platformy 
sprzedażowej. Skontaktowa-
liśmy się z zarządzającymi 
serwisu w  sprawie ofert 
mających znamiona nie-
uczciwych – chodzi m.in. 
o osuszacze czy nagrzew-
nice. Spotkaliśmy się z do-
brą reakcją spółki, która zo-
bowiązała się weryfikować 
tego typu sprzedawców.

Na mniejszych uczestni-
ków rynku sankcje nakła-
dane są co do zasady przez 
podległą nam Inspekcję 
Handlową, w  stosunku 
do  największych graczy 
działania podejmie UOKiK. 

Nadmienię, iż niezależnie 
od obecnie prowadzonych 
czynności, w ramach cen-
trali i delegatur Urzędu, bę-
dziemy przez nadchodzące 
miesiące nadzorować proces 
odbudowy popowodziowej 
pod kątem niedozwolonych 
zmów przedsiębiorców.

Jak zaawansowane 
są kontrole?
Do tej pory skontrolowaliśmy 
kilkadziesiąt placówek. Sytu-
acja jest bardzo dynamicz-
na. Kontrolerzy z dolnoślą-
skiego, śląskiego, opolskiego, 
lubuskiego i małopolskiego 
poza kontrolami wykonują 
dodatkowo monitoring i ro-
zeznanie na lokalnym ryn-
ku. Działania są prowadzone 
w taki sposób, aby nie utrud-
niać pracy przedsiębiorcom 

walczącym z powodzią i jej 
skutkami, eliminując jed-
nak łamanie prawa przez 
nieuczciwych uczestników 
rynku. Stąd działania są pro-
wadzone zarówno szybko, jak 
i punktowo – tam, gdzie wy-
stępują nadużycia i przypad-
ki łamania prawa.

Jaka jest skala zawyżania 
cen? Są już pierwsze wnioski?
W  mediach podawane są 
przykłady rażącego zawyża-

nia cen, w terenie inspekto-
rzy tych skrajnych sytuacji 
nie potwierdzają – pomimo 
kontroli realizowanych bez 
zapowiedzi. Odnotowane 
różnice w cenach wynikają 
z obiektywnych czynników, 
m.in. niedoborów. Sytuacja 
zmienia się bardzo dyna-
micznie, zaś jej realnym roz-
wiązaniem jest zwiększenie 
na rynku podaży i łatwiej-
szej dostępności poszuki-
wanych dziś przez powo-
dzian produktów.

Dlatego jeszcze w  ze-
szłym tygodniu spotka-
łem się z przedstawiciela-
mi największych marketów 
budowlanych, sieci han-
dlowych i ich izb branżo-
wych, kładąc mocny nacisk 
na przesunięcie przez nich 
zapasów magazynowych 

tych potrzebnych pilnie 
produktów. Najlepszym 
ograniczeniem pokusy 
podwyższania cen jest za-
pewnienie dużej dostępno-
ści produktów na lokalnym 
rynku. Firmy te zapewniły 
nas zarówno o trzymaniu 
cen na poziomie nie wyż-
szym niż przed powodzią, 
jak i znaczącym obniżeniu 
cen produktów najbardziej 
potrzebnych powodzianom. 
Zadeklarowały również 

przesunięcia zapasów bli-
żej terenów objętych powo-
dzią, aby pomóc lokalnym 
społecznościom w usuwaniu 
skutków żywiołu. To nie-
zwykle ważne, aby zwłasz-
cza najwięksi przedsię-
biorcy działający na rynku 
udowodnili obecnie dekla-
rowaną przez siebie odpo-
wiedzialność społeczną.

Niezależnie od tego w dal-
szym ciągu prosimy, żeby 
wszelkie informacje doty-
czące spekulacji cenowej 
sprawdzać w kilku źródłach. 
Niestety takim tragediom 
często towarzyszą działa-
nia ludzi, którzy zarabiają 
na chaosie – wywoływaniu 
paniki zakupowej czy fake 
newsach wymierzonych 
w konkurentów.

Nie oznacza to oczywiście, 
że takie sytuacje nie wystą-
piły albo nie wystąpią. Trzy-
mamy rękę na pulsie. Liczy-
my na to, że podjęte przez 
nas działania ograniczą za-
pędy tych mniej empatycz-
nych przedsiębiorców.

UOKiK zachęca do zgłaszania 
takich nieuczciwych prak-
tyk. Ile takich zgłoszeń już się 
pojawiło i czego dotyczyły?
Zarówno sygnały, które do-
cierają poprzez skrzynkę e-
-mail i telefon dla sygnali-
stów, jak również poprzez 
nasze media społecznościo-
we i infolinie inspektoratów, 
dotyczyły najczęściej wzro-
stu cen: osuszaczy pomiesz-
czeń, agregatów prądotwór-
czych, wody butelkowanej, 
worków na piasek, rękawic, 
kaloszy oraz butelek z fil-
trem do wody.

Do tej pory mieliśmy kil-
kadziesiąt takich zgłoszeń. 
Mamy sygnały od wszyst-
kich uczestników rynku.

Czego mogą się spodziewać 
podmioty, które zdecydo-
wały się na taki proceder? 
Posypią się kary?
Przede wszystkim chciał-
bym zaznaczyć, że to nie 
jest „polowanie na przed-
siębiorców”. Kontrole są 
punktowe, mocno wyse-
lekcjonowane – idziemy 
tam, gdzie mamy sygnały 
o możliwych nadużyciach, 
weryfikując je na  miej-
scu, w  terenie. Ostatnie, 
co chcielibyśmy zrobić, to 
utrudniać funkcjonowanie 
uczciwym przedsiębiorcom. 
Oni też w ogromnej więk-
szości są ofiarami powodzi 
i solidaryzują się ze swoimi 
sąsiadami. Jednak na każ-
dy przypadek złamania pra-
wa ochrony konsumentów 
i konkurencji będziemy re-
agować z całą stanowczo-
ścią. Obecnie ciężar dzia-
łań spoczywa, stosownie 
do kompetencji, na inspek-
torach Inspekcji Handlo-
wej. Realizują oni działania 
w terenie, również szybko 
prowadząc kontrole, w tym 
nakładając kary finansowe, 
które mają zmobilizować 
do natychmiastowej zmia-
ny praktyk rynkowych.

Tych największych nie-
uczciwych graczy na rynku 
przejmiemy my jako UOKiK. 
Maksymalna kara za na-
ruszenie naszej ustawy to  
10 proc. obrotu i z taką karą 
musi się liczyć każdy, kto 
próbuje nieuczciwie zaro-
bić na tragedii południowo-
-zachodniej Polski.  ©℗
 Rozmawiała Patrycja Otto

Gospodarka

Ceny zawyżane  
po powodzi?
 rozmowa   Chróstny: 
W terenie inspektorzy 
tych skrajnych sytuacji 
nie potwierdzają 
– pomimo kontroli 
realizowanych 
bez zapowiedzi. 
Odnotowane różnice 
w cenach wynikają 
z obiektywnych 
czynników, m.in. 
niedoborów

To nie jest „polowanie  
na przedsiębiorców”. Kontrole są 
punktowe, mocno wyselekcjonowane 
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Tomasz Chróstny, prezes UOKiK

cykl: zielona transformacja

Banki mogą odegrać kluczową rolę w ułatwia-
niu skutecznej transformacji w kierunku ni-
skoemisyjnej gospodarki – mówi Lech Gałkow-
ski, członek zarządu Santander Bank Polska, 
kierujący Pionem Bankowości Biznesowej 
i Korporacyjnej

Dużo ostatnio mówi się o śladzie węglowym. Wasz bank 
niedawno ogłosił, że uruchomił dla swoich klientów 
firmowych kalkulator śladu węglowego. Jaka jest geneza 
jego uruchomienia?

Presję zmniejszania śladu węglowego odczuwają firmy 
na całym świecie. Droga do zrównoważonego rozwoju – dla 
wielu z nich – jest dużym wyzwaniem. Dlatego potrzebują 
na niej konkretnego i rzetelnego wsparcia. To transforma-
cja, w której chcemy pomagać, dlatego udostępniliśmy fir-
mom kompleksowe narzędzie. Dzięki niemu mogą samo-
dzielnie poradzić sobie z problemem emisyjności działań 
i zyskać przewagę konkurencyjną na rynku. 

Kalkulator pozwala obliczyć emisję w zakresie 1 i 2. Ozna-
cza to, że pozwala obliczyć zakres emisji bezpośrednich, które 
powstały w wyniku spalania paliw w instalacjach i pojazdach. 
Firmy obliczą w nim również zakres emisji, które powstały 
w wyniku wytwarzania energii czy ciepła, które zużywają. 

Nasze narzędzie zapewnia też dodatkową wartość. Co-
raz częściej duże przedsiębiorstwa wymagają od swoich 
dostawców danych dotyczących emisji. Dlatego udostęp-
niane przez nas rozwiązanie pozwala wygenerować raport 
estymujący ślad węglowy, który firmy mogą przekazać 
swoim partnerom biznesowym.

Patrząc szerzej na gospodarkę: W jaki sposób banki wspie-
rają transformację gospodarki w kierunku modelu zrówno-
ważonego i jakie działania podejmują? Dlaczego zaangażo-
wanie banków w ten proces jest tak ważne?

Banki mogą odegrać kluczową rolę w ułatwianiu sku-
tecznej transformacji w kierunku niskoemisyjnej gospo-
darki. Poprzez odpowiedną alokację kapitału i wspieranie 
zrównoważonych inwestycji mają potencjał, aby stać się 
liderami zielonej transformacji. 

Branża finansowa jest siłą napędową, która może zmienić 
zasady gry, jeśli chodzi o efektywne finansowanie działań na 
rzecz klimatu. Jako jeden z największych banków w Polsce 
jesteśmy świadomi naszej roli w transformacji polskiej go-
spodarki. Dlatego skupiamy się na zrównoważonym wzro-
ście – poprzez finansowanie odnawialnych źródeł energii 
i technologii wspierających transformację energetyczną. 
W ubiegłym roku zwiększyliśmy kwotę udzielonego zrów-
noważonego finansowania aż o 145 proc. r/r – do 7,6 mld zł.

A jaką strategię w kontekście „zielonego finansowania” 
przyjmuje Santander Bank Polska i jakiego rodzaju przedsię-
wzięcia wspiera oraz w jakiej formie? 

Wspieranie klientów w zrównoważonej transformacji 
jest jednym z priorytetów naszego banku. Co ważne, na-
szym celem jest nie tylko finansowanie tego, co już stało 
się „zielone”, lecz także wspieranie przedsiębiorstw w dro-
dze do zeroemisyjności. Aby zrealizować ten cel, oferuje-
my naszym klientom biznesowym i korporacyjnym m.in. 
kredyty, które wspierają inwestycje przyczyniające się do 
redukcji zapotrzebowania na energię. JP

Santander Bank Polska 
wspiera firmy  
w zrównoważonej 
transformacji

 Czy polskie firmy są i 
 zainteresowane zieloną i 
 transformacją? Z jakimi wyzwaniami i 
 się mierzą? M.in. o tym czytaj w pełnej i 
 wersji rozmowy naigazetaprawna.pl i
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Powstała nowa platforma wy-
miany doświadczeń oraz inspi-
rujących dyskusji na temat kie-
runku rozwoju polskich miast 
– w Warszawie odbył się pierwszy 
Kongres Zdrowe Miasta: Ludzie 
– Biznes – Środowisko

Kongres Zdrowe Miasta wyrasta z projektu In-
deks Zdrowych Miast, inicjatywy zainaugurowa-
nej w 2022 r. przez Grupę LUX MED i realizowanej 
wspólnie ze Szkołą Główną Handlową w Warszawie 
oraz Fundacją Gospodarki i Administracji Publicznej. 

– Chcieliśmy pójść krok dalej i stworzyć również 
przestrzeń dla rządu, samorządu, mieszkańców, 
biznesu, nauki do dzielenia się pomysłami oraz in-
nowacjami, dzięki którym miasta staną się lepszym 
miejscem do życia. Dziś zamieszkuje je 60 proc. lud-
ności Polski i ten odsetek rośnie. Dlatego tak ważne 
jest, aby budować ich lepszą przyszłość. To, jak się 
w nich czujemy, to, czy odpowiadają na nasze po-
trzeby, ma wpływ na nasz stan psychiczny – powie-
działa, otwierając Kongres Anna Rulkiewicz, prezeska 
zarządu Grupy LUX MED. 

Wydarzenie, które odbyło się 23–24 września, 
oprócz Grupy LUX MED współorganizowali rów-
nież Open Eyes Economy Summit oraz Szkoła Głów-
na Handlowa w Warszawie. Podczas uroczystego 
otwarcia prof. Jerzy Hausner, przewodniczący Rady 
Programowej OEES, Fundacja GAP, podkreślił, że 
Kongres stał się okazją do zajęcia się tematami, które 
ekonomia traktuje marginalnie, a dyskusje o zdrowiu 
połączono z rozwojem gospodarczym i biznesem. 

Profesor Piotr Wachowiak, rektor SGH, zwrócił 
uwagę na wagę tematu również w kontekście te-
gorocznej powodzi. 

– Gdyby miasta były zdrowe, jej skutki byłyby 
mniejsze. Uważam, że Kongres stworzył okazję do 
powstania publikacji na temat tego, jak powinny one 
wyglądać i w jakim kierunku się rozwijać. Zdrowe 
powinny być też firmy działające w miastach – za-
uważył Piotr Wachowiak. 

Po uroczystym otwarciu zabrał głos Sławomir 
Nitras, minister sportu i turystyki. Odniósł się on 
do największych bolączek miast, zwracając uwa-
gę, że zmiany podatkowe (w poprzedniej kadencji 

parlamentu), które wpłynęły na ich przychody, nie 
są jedynym powodem, dla którego ich rozwój jest 
blokowany. 

– Nie sprzyjały temu również warunki programów 
rządowych skierowanych do miast, w których mogły 
się ubiegać np. o wsparcie na rozwój infrastruktury 
sportowej. Były one tak sformułowane, że duże mia-
sta nie miały szansy na pozyskanie pomocy. A jeśli 
miały, to obowiązujący próg zamożności obniżał jej 
wartość – podkreślił. 

Jak zaznaczył, nie ma odpowiedniej jakości życia 
bez dobrej i nowoczesnej edukacji. Największy pro-
blem z dostępem do infrastruktury sportowej mają 
szkoły zlokalizowane w blokowiskach, w których 
uczy się 1,5–2 tys. dzieci. 

– W takich szkołach z reguły jest sala do zajęć 
fizycznych, co wyłącza ją z możliwości ubiegania 
się o środki na kolejne inwestycje w infrastrukturę 

sportową, mimo że istniejąca nie jest wystarczająca 
– zwrócił uwagę na praktyczny problem, zaznacza-
jąc, że trzeba to zmienić.

Drugi dzień otworzył Rafał Trzaskowski, prezy-
dent Warszawy. Jak podkreślił, nie ma szczęśliwego, 
nowoczesnego miasta, bez zdrowych mieszkańców. 

– W Warszawie skupiamy się na tym, żeby po-
prawiać sytuację zdrowotną naszych mieszkańców 
– stwierdził. 

Stolica zarządza 10 szpitalami i 120 przychod-
niami.

– To rozwinięta sieć, która z jednej strony ozna-
cza olbrzymią odpowiedzialność, a z drugiej stro-
ny umożliwia wpływanie na to, jak wygląda zdro-
wie mieszkańców – powiedział prezydent. – Tak 
jak inne miasta jesteśmy w trakcie zmiany filozofii 
w zakresie tego, jak podchodzimy do życia i zdro-
wia. Staramy się traktować te zagadnienia bardziej 
holistycznie i uwzględniać wszystkie obszary, które 
są ważne – dodał. 

Barbara Nowacka, minister edukacji, odnosząc się 
w swoim wystąpieniu do Indeksu Zdrowych Miast, 
zwróciła uwagę, że aglomeracje miejskie dysponują 
przewagą konkurencyjną, podobnie jak osoby, które 
miały szczęście urodzić się w mieście. Elementem 
solidarności społecznej jest wspieranie tych, którzy 
takiego szczęścia nie mieli. Jak tłumaczyła, to na 
przedmieściach wielkich miast potrzebne są naj-
większe inwestycje edukacyjne.

– Musimy zadbać nie tylko o spójność społeczną, 
lecz także o dostarczenie jak najwyższych kompe-
tencji społecznych, odporności psychicznej i fizycz-
nej – wskazała. Przypomniała, że w 2025 r. do szkół 
wchodzi obowiązkowy przedmiot – edukacja zdro-
wotna, który zastąpi w programie wychowanie do 
życia w rodzinie i będzie dotyczył wszystkich aspek-
tów zdrowia. 

Szerokie spojrzenie
Program Kongresu obejmował osiem ścieżek te-

matycznych, odzwierciedlających kategorie Indek-
su Zdrowych Miast. Różnorodne wątki splatały się 
również w poszczególnych dyskusjach.

Bezpośrednio o zdrowiu dyskutowano m.in. pod-
czas panelu „Innowacje w opiece zdrowotnej. Czy 
komputery zastąpią ludzi?”. Eksperci podkreślili, 
że nowoczesne technologie mają przede wszystkim 
wspomóc służbę zdrowia w codziennych obowiąz-
kach, co przełoży się na efekty dostrzegalne w skali 

Przyszłością miast są zdrowi 
i szczęśliwi mieszkańcy

Tak jak inne miasta jesteśmy w trak-
cie zmiany filozofii w zakresie tego, jak 
podchodzimy do życia i zdrowia. Stara-
my się traktować te zagadnienia bar-
dziej holistycznie i uwzględniać wszyst-
kie obszary, które są ważne – mówił  
Rafał Trzaskowski
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całego systemu. Dominika Bettman, dyrektor generalna 
Microsoftu w Polsce, podała przykład okularów HoloLens, 
dzięki którym chirurg może zdalnie wspierać wykonują-
cych operacje. Innym użytecznym zastosowaniem sztucz-
nej inteligencji jest zapis dźwiękowy z wizyty lekarskiej. 
Dzięki temu lekarz nie musi wstukiwać informacji do 
komputera, co pozwala mu się skupić na diagnostyce i bu-
dowaniu relacji z pacjentem. 

Nowoczesne technologie to nowe możliwości, dysku-
syjna jest natomiast kwestia kosztów. Profesor Zbigniew 
Gaciong, rektor Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego 
w kadencji 2020–2024 stwierdził, że innowacje wręcz je 
napędzają, bo nie ma nowych, tańszych metod leczenia. 
Są droższe, ale za to lepsze, czego przykładem są m.in. 
celowane terapie przy nowotworach. 

– Z analizy sytuacji zdrowotnej na świecie wynika, że 
najwięcej 100-latków żyje na terenach wiejskich, które 
zapewniają to, czego miasto nie daje. To więzi społeczne 
i rodzinne, dzięki którym takie osoby mają dla kogo żyć 
– zauważył prof. Gaciong. 

Kwestia samotności, kondycji psychicznej, zwłaszcza 
dzieci i młodzieży, powracała w kongresowych dyskusjach. 
Wątek demografii poruszono m.in. podczas panelu „Mia-
sto duchów i silver tsunami, jak zatrzymać wyludnianie 
się miast?”. Eksperci wskazywali, że tego trendu nie da się 
zatrzymać, ale można go spowolnić. 

– Problemem nie jest rosnąca liczba osób w wieku 50+, bo 
to jest osiągnięcie cywilizacyjne. Chodzi o niską dzietność, 
którą powinniśmy wspierać, myśląc przy okazji o tym, jak 
wykorzystać dłuższe trwanie życia – powiedziała dr hab. 
Agnieszka Chłoń-Domińczak, prof. SGH. 

Prorektor Szkoły Głównej Handlowej, która kierowała 
zespołem opracowującym Indeks Zdrowych Miast, do-
dała, że zjawisko wyludniania się bardziej dotyczy mimo 
wszystko wsi. Natomiast dla mieszkańców ośrodków miej-
skich, zwłaszcza młodych, jeśli mowa o migracji, liczą się 
warunki do życia i rozwoju.

– Dlatego Sejny (miasto w woj. podlaskim – red.), które 
zainwestowały w żłobki, powtrzymały odpływ młodych 
mieszkańców – podała przykład, podkreślając, jak ważne 
jest przeciwdziałanie zjawisku wyludniania. Zwłaszcza 
w przypadku sektora usług, który musi w coraz większym 
stopniu się skupiać na obsłudze starszej części społeczeń-
stwa, mając przy tym coraz mniej osób do pracy. 

– Problemem wyludniających się miast jest to, że muszą 
utrzymać swoją dotychczasowa strukturę, z której korzysta 
coraz mniej osób. To oznacza wyższe koszty utrzymania, 
z powodu których kolejni rezygnują z życia w takim mieście 
– tłumaczył Marek Wójcik, ekspert Związku Miast Polskich. 

Wśród dostępnych rozwiązań, aby powstrzymać exodus, 
jest wyjście naprzeciw potrzebom kobiet. 

– Powstrzymanie wyludniania miast jest 20 razy tań-
sze niż ponowne ich zaludnianie. Najwyższy czas zde-
cydować, w jakim kraju chcemy żyć – powiedział Marek 
Wójcik. Ekspert ZMP mówił też o potrzebie mądrej poli-
tyki mieszkaniowej czy rozwoju infrastruktury w postaci 
żłobków, przedszkoli. 

– Problemem są nie tylko pieniądze, lecz także brak 
rozwiązań zarządczych, dzięki którym samorządy będą 
mogły lepiej wykorzystywać zasoby. Pozwólmy na likwi-
dację nieefektywnych ekonomicznie szkół. Zaoszczędzone 
pieniądze będzie można przeznaczać na inwestycje w ko-
munikację, ochronę zdrowia – zauważył. Zaakcentował też 
potrzebę tworzenia miast 15-minutowych, stwarzających 
szybki dostęp do najważniejszych usług. 

O tym, że stawiając na potrzeby kobiet, można wygrać 
z trendami, rozmawiano również podczas panelu „Miasta 
dla kobiet”. Był on też okazją do refleksji nad tym, w jaki 
sposób miasta mogą się stawać bardziej przyjazne, bez-
pieczne i dostępne dla kobiet. 

– Kobiety potrzebują też łączyć życie prywatne z zawo-
dowym. A do tego potrzebna jest odpowiednia infrastruk-
tura. Kobiety obawiają się, że gdy zostaną same, to nie 
będą miały jak pracować, mając małe dzieci – powiedziała 
Joanna Przetakiewicz-Rooijens, założycielka Fundacji Era 
Nowych Kobiet.

Zdrowa firma, szczęśliwy pracownik

Ważnym punktem programu był okrągły stół „Zdrowa 
Firma”. Pracownicy przedsiębiorstw stanowią istotną grupę 
mieszkańców ośrodków miejskich. Podczas wprowadze-
nia do dyskusji prof. Jerzy Hausner przypomniał, że od 
2015 r. został zatrzymany proces wydłużania się średniej 
długości życia. 

– Możemy mówić o kryzysie zdrowotnym. W przypadku 
wielu obszarów zdrowia jesteśmy jako Polska poniżej po-
ziomu krajów UE – wskazał. Zauważył, że w tym samym 
okresie polskie PKB wzrosło o 25 proc. 

– Jeżeli uważamy, że czynniki ekonomiczne rozstrzyga-
ją o poziomie zdrowia populacji, to zestawienie tego nie 
potwierdza – powiedział.

Dodał, że finansowanie służby zdrowia co prawda rośnie, 
ale bardzo często jest to pusty, inflacyjny pieniądz, który 
rozregulowuje system i nie prowadzi do podnoszenia ja-
kości usług medycznych.

Przedstawiając koncepcję utworzenia Indeksu Zdrowych 
Firm, profesor podkreślił kluczową rolę, jaką odgrywają 
przedsiębiorcy w zakresie zdrowia. Celem opracowania 
nowego wskaźnika jest dostarczenie rzetelnej, analitycz-
nej wiedzy, umożliwiającej porównawczą i pogłębioną 
samoocenę – podobnie jak w przypadku Indeksu Zdro-
wych Miast. 

Podczas dyskusji prof. Piotr Wachowiak zwrócił uwagę 
na ewolucję postaw w środowisku pracy, która ma wpływ 
na postrzeganie zdrowia. Jak zauważył, kiedyś wśród pra-
codawców dominowało przedmiotowe podejście do pra-
cowników, teraz celem firm jest to, żeby mieć szczęśliwego 

pracownika. Zmieniły się również oczekiwania samych 
zatrudnionych. Jak tłumaczył rektor SGH, w przeszłości 
sprowadzały się one do posiadania pracy, która pozwoli 
na otrzymanie wynagrodzenia pozwalającego na pokry-
cie podstawowych potrzeb. Teraz pracownicy chcą mieć 
pracę, która będzie dostarczać im dużej satysfakcji. Wresz-
cie zmianie uległo też postrzeganie funkcji menedżera. 

– Kiedyś główną jego funkcją był nadzór nad pracowni-
kami. Teraz jest wspieranie, opieka nad nimi i liderstwo 
empatyczne – tłumaczył prof. Piotr Wachowiak. Wskazał 
też na ewolucję podejścia właścicielskiego, gdzie oprócz 
zysku znaczenia nabiera rozwój przedsiębiorstwa dzięki 
kompetentnym, usatysfakcjonowanym pracownikom. 

W tym kontekście – ocenił profesor – konieczne jest 
kompleksowe podejście do pracownika, a samo zdrowie 
musi być szeroko pojmowane z uwzględnieniem kilku 
obszarów – m.in. edukacyjnego, warunków pracy, profi-
laktyki i satysfakcji pracowników.

Anna Rulkiewicz zauważyła, że w przypadku odpowie-
dzialności pracodawcy za zdrowie pracownika nadal mamy 
do czynienia z Polską dwóch prędkości. Duże, międzyna-
rodowe korporacje poświęcają tej kwestii wiele uwagi, ale 
jest też wiele firm, w których zainteresowanie zdrowiem 
pracowników kończy się na przepisach bhp i badaniach 
z zakresu medycyny pracy. 

Prezeska Grupy LUX MED zwróciła też uwagę na kwe-
stię wellbeingu, który jest szeroko rozumiany zwłaszcza 
przez młode pokolenie. Dla jego przedstawicieli miejsce 
pracy musi być miejscem, w którym czują się bardzo do-
brze. Z tym zaś wiążą się wymagania związane z infra-
strukturą, przestrzenią czy ekologią.

Wellbeing łączy się też z kwestią odpowiedzialności 
społecznej pracodawcy, który powinien nie tylko dbać 
o zdrowie pracowników, lecz także realizować programy 
dla lokalnej społeczności. 

Na kwestię oddziaływania społecznego zwrócił uwagę 
również Artur Osuchowski, wiceprezes ORLEN SA. Pod-
kreślił rolę koncernu, jako dużej organizacji, która wpływa 
na otoczenie i kontrahentów. 

– Wszystkie działania związane z pracownikami wpisa-
liśmy w szerszy kontekst strategiczny – podkreślił.

Maciej Witucki, prezydent Konfederacji Lewiatan, przy-
pominał, że podstawowym celem firmy jest zysk. Ten wy-
nika jednak z produktywności, a jej służą m.in. właśnie 
pracownicy. W jego ocenie warto badać dobrostan nie tylko 
pracowników, lecz także pracodawców z sektora małych 
i średnich firm. Ci bowiem są pod silną presją kolejnych 
regulacji oraz rosnących kosztów. Chcieliby, żeby dobro-
stan ich pracowników rósł, ale coraz rzadziej ich na to stać. 
To przekłada się zaś na ryzyko odpływu pracowników do 
dużych firm, mających więcej do zaoferowania. 

Rozmowy o finansach

Niezależnie od idei poczesne miejsce w programie Kon-
gresu zajęły kwestie finansowe. Podczas rozmowy na te-
mat przyszłości realizacji projektów infrastrukturalnych 
w Polsce Jacek Karnowski, sekretarz stanu w Ministerstwie 
Funduszy i Polityki Regionalnej, oraz Jurand Drop, pod-
sekretarz stanu w Ministerstwie Finansów, komentowa-
li wyzwania związane z odbudową po powodzi. Alokacja 
funduszy unijnych na ten cel jest możliwa, ale czasu nie 
mamy wiele. Decyzje muszą zapadać szybko. 

Jak zauważył Jacek Karnowski, wieloletni prezydent So-
potu, po wielkiej katastrofie, jaką jest powódź, konieczna 
jest odbudowa w duchu odporności. 

– Poza solidarnością potrzebna jest pewna mądrość 
– podkreślił. 

Wskazał też, że dzięki rozwiązaniom przygotowanym 
przez Ministrostwo Finansów (reforma finansów JST – red.) 
samorządy – nie tylko te, które doświadczyły zniszczeń – są 
w stanie sięgnąć po środki unijne i planować działania, 
w tym zainwestować w najnowocześniejszą infrastrukturę. 

Perspektywy budżetowe w kontekście podtrzymania 
wysiłku inwestycyjnego komentował Jurand Drop. Wice-
minister finansów wyjaśnił, że w dłuższej perspektywie 
kluczowa jest kwestia utrzymania stabilności finansów 
publicznych. 

– Na pewno będziemy musieli zredukować deficyt i sta-
bilizować dług publiczny – podkreślił. 

Jak tłumaczył, Polska weszła w procedurę nadmiernego 
deficytu w związku z wysokimi wydatkami zbrojeniowy-
mi, o których przesądził z kolei czynnik geopolityczny. 

Podczas dyskusji „Jak finansować zielone innowacje 
w miastach?” rozmawiano o tym, jakie środki są dostępne, 
oraz o barierach, jakie trzeba pokonać. Generalny wniosek: 
pieniądze czekają na dobre projekty. Dorota Zawadzka-
-Stępniak, prezes Narodowego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej, zwróciła uwagę na kilka 
programów, m.in. wdrażane od 2020 r. Innowacje dla Śro-
dowiska, z budżetem 2 mld zł, uruchomioną w tym roku 

ze środków KPO Wodoryzację Gospodarki oraz Adaptację 
do zmian klimatu.

– W ostatnim czasie sfinansowaliśmy 19 planów ada-
ptacji w miastach po to, aby zarządzać takimi sytuacjami 
jak powodzie – podała przykład prezes NFOŚiGW.

Elżbieta Czetwertyńska, prezes zarządu banku Citi Han-
dlowy, zwróciła uwagę, że potrzeby inwestycyjne w zakresie 
zielonych inwestycji są bardzo duże, ale nie brakuje in-
westorów zainteresowanych realizacją celów związanych 
z ESG. Chodzi np. o fundusze inwestycyjne czy smart inwe-
storów, w tym osoby indywidualne z obszaru bankowości 
prywatnej, chcących lokować część kapitału w przedsię-
wzięcia związane ze zrównoważonym rozwojem.

Maciej Witucki mówił w trakcie tej dyskusji o absolutnej 
konieczności wykorzystania w Polsce na szerszą skalę niż 
do tej pory partnerstwa publiczno-prywatnego, aby rzeczy-
wiście z powodzeniem realizować potrzebne inwestycje.

Motor zmian

Kongres, jak powiedziała podczas podsumowania wy-
darzenia prof. Agnieszka Chłoń-Domińczak, okazał się 
miejscem fascynujących dyskusji i wymiany poglądów 
na temat tego, jak miasta powinny się rozwijać, by funk-
cjonowanie w nich było komfortowe dla mieszkańców. 

– Widać też, że realizują coraz więcej inwestycji na rzecz 
zdrowia – stwierdziła. 

Profesor Jerzy Hausner podkreślił, że Kongres okazał 
się kolejną odsłoną dobrej współpracy biznesowej firmy 
działającej na rynku zdrowia, uczelni oraz organizacji po-
zarządowej. 

– Połączyło nas poszukiwanie nowego podejścia do zdro-
wia, w którym sprawdzamy, jak wpływa na nie gospodarka 
oraz jakie znaczenie ma ono dla rozwoju kraju – mówił 
Jerzy Hausner.

Z kolei w ocenie Anny Rulkiewicz wydarzenie dobitnie 
pokazało, jak skomplikowanym organizmem są miasta 
i jak wiele od nich zależy. 

– Mam nadzieje, że wymiana myśli i poglądów, która 
miała miejsce podczas Kongresu, będzie motorem zmian. 
Taka też była nasza idea jako organizatorów. Naszym celem 
jest stworzenie czegoś unikalnego, co będzie drogowska-
zem na przyszłość dla samorządów i następnych pokoleń 
– puentowała prezeska Grupy LUX MED. PA, DO, JP

Wyniki Indeksu Zdrowych Miast 2024

Podczas Kongresu Zdrowych Miast uhonorowano 
najlepszych w tegorocznej edycji Indeksu Zdrowych 
Miast

• Miasta powyżej 300 tys. 
mieszkańców
1. Poznań
2. Warszawa
3. Gdańsk

• Miasta poniżej 300 tys. 
mieszkańców
1. Sopot
2. Gdynia
3. Rzeszów

• Wyniki w poszczegól-
nych obszarach
Zdrowie
1. Rybnik
2. Poznań 
3. Gdynia 
4. Warszawa 
5. Piotrków Trybunalski 
6. Świnoujście 
7. Sopot 
8. Gdańsk
9. Zabrze
10. Sosnowiec

Ludność i pokolenia
1. Rzeszów
2. Kraków 
3. Gdańsk 
4. Suwałki 
5. Warszawa
6. Wrocław 
7. Żory 
8. Poznań 
9. Siedlce 
10. Białystok

Usługi komunalne i spo-
łeczne
1. Przemyśl
2. Płock 
3. Leszno 
4. Krosno 
5. Rzeszów 
6. Biała Podlaska 
7. Zamość
8. Kraków
9. Skierniewice
10. Koszalin

Edukacja
1. Kraków
2. Warszawa 
3. Wrocław 

4. Opole 
5. Sopot 
6. Rzeszów
7. Katowice
8. Poznań
9. Gdańsk
10. Gorzów Wielkopolski 

Mieszkalnictwo
1. Sopot
2. Katowice 
3. Chorzów 
4. Wrocław 
5. Zabrze 
6. Gliwice 
7. Konin 
8. Włocławek
9. Krosno
10. Poznań

Środowisko
1. Sopot
2. Olsztyn 
3. Poznań 
4. Białystok 
5. Rzeszów 
6. Grudziądz 
7. Chorzów 
8. Łódź
9. Elbląg
10. Zamość

Infrastruktura
1. Ostrołęka
2. Tychy 
3. Wałbrzych 
4. Zamość 
5. Krosno 
6. Tarnobrzeg 
7. Piotrków Trybunalski 
8. Łomża 
9. Olsztyn
10. Chełm

Przestrzeń
1. Chorzów
2. Zielona Góra 
3. Świnoujście 
4. Białystok 
5. Siemianowice Śląskie 
6. Krosno 
7. Łomża 
8. Grudziądz 
9. Zamość 
10. Piekary Śląskie
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Nikodem Chinowski 
nikodem.chinowski@infor.pl

W sierpniu i we wrześniu 
wzrost cen masła przekra-
czał 10 proc. i  w  efekcie 
po raz pierwszy od stycz-
nia 2023  r. – według da-
nych portalu Dlahandlu.pl 
– standardowa, 200-gramo-
wa kostka kosztuje średnio 
powyżej 7 zł. 

Jeszcze w  I  półroczu 
2021  r. za kostkę masła 
płaciliśmy średnio poni-
żej 5 zł. Po napaści Rosji 
na Ukrainę – oba kraje są 
ważnymi producentami 
tłuszczy – ceny osiągnęły 
poziom zbliżony do 8 zł. 
To wtedy masło stało się 
symbolem drożyzny, a po-
pularne sieci dyskontów 
rozgrywały między sobą 

wojnę cenową za pomocą 
tego towaru.

– Od czerwca 2023  r. 
do maja 2024 r. masło było 
na trzecim miejscu, po mle-
ku i jajkach, wśród najpo-
pularniejszych produktów, 
jakie na  listy zakupowe 
wpisywali Polacy – mówi 
Magdalena Garus z firmy 
Listonic specjalizującej się 
w  aplikacjach mobilnych 
związanych z  zakupami. 
Z danych tej spółki wynika, 
że wzrost cen masła odbił 
się jednak na  skłonności 
konsumentów do jego za-
kupu. Od stycznia do sierp-
nia 2024  r. chęć kupna 
masła spadła w porówna-
niu z 2023 r. o 5,5 proc. We 
wrześniu w  porównaniu 
z pozostałymi miesiącami 
tego roku znajdywało się 

ono na listach zakupowych 
rzadziej o 2,7 proc.

W ocenie analityków ryn-
kowych wybicie ceny tego 
tłuszczu to efekt przede 
wszystkim spadku podaży, 
również poza UE. – Zakła-
dy koncentrują się na pro-
duktach o  wyższej marży, 
np. na serach, i tym samym 
ograniczają swoją aktywność 
w innych segmentach. Znaj-
duje to też swoje odzwiercie-
dlenie w wynikach ekspor-
tu masła z UE. Ten też uległ 
obniżeniu. Co istotne, w tym 
roku przewidywany jest spa-
dek dostaw masła na rynek 
światowy z Nowej Zelandii, 
która należy do ścisłego grona 
największych globalnych eks-
porterów – tłumaczy Grze-
gorz Rykaczewski, analityk 
z banku Pekao. – Czynnikiem 

wsparcia dla cen jest ponadto 
wzrost siły nabywczej kon-
sumentów – dodaje Mariusz 
Dziwulski, ekspert rynku spo-
żywczego z PKO Bank Polski. 
I podkreśla, że wśród najważ-
niejszych artykułów spożyw-
czych masło to obecnie naj-
szybciej drożejący produkt. 

Z danych firmy CMR wy-
nika, że obecnie prawie  
70 proc. wszystkich jego 
opakowań sprzedaje się 
w dyskontach. – Produkty 
marki własnej, często za-
uważalnie tańsze, oraz pro-
mocje cenowe przyciągają 
klientów do dyskontów. Ale 

i tam ceny masła, choć nadal 
znacznie niższe niż w skle-
pach małoformatowych 
i supermarketach, zaczyna-
ją rosnąć – mówi Nikodem 
Pankowiak, analityk danych 
sprzedażowych w CMR.

– Wysoka roczna dynami-
ka cen masła na poziomie 
hurtowym będzie sprzy-
jać dalszym wzrostom cen 
w sklepach w kilku najbliż-
szych miesiącach, co wpłynie 
również na wzrost inflacji 
– uważa Dziwulski. Ale Grze-
gorz Rykaczewski dodaje, że 
dynamiczny wzrost cen nie 
wynika z ogólnego impulsu, 

który mógłby wywołać sko-
kową zwyżkę całego koszy-
ka żywnościowego, tak jak 
to było po wybuchu wojny 
w Ukrainie.

Drożejące masło to jed-
nak trend widoczny nie tyl-
ko w Polsce. Średnia cena 100 
kg masła w 27 krajach UE we 
wrześniu sięgnęła 727 euro, 
podczas gdy rok temu było 
to 441 euro, a trzy lata temu  
401 euro. We wrześniu 
2022  r., a  więc w  szczycie 
boomu inflacyjnego wywo-
łanego wojną na wschodzie 
Europy, notowania masła, 
podobnie jak obecnie, prze-
kraczały 700 euro.

Czy konsumenci powinni 
przygotować się na dalsze 
wzrosty cen masła w deta-
lu? Zdaniem Dziwulskiego 
niekoniecznie. – Z uwagi 
na możliwą barierę popy-
tu i brak akceptacji bardzo 
wysokich cen przez kupują-
cych dalsze podwyżki mogą 
wyhamować. Konsumenci 
mogą poszukiwać tańszych 
zamieników, tj. roślinnych 
tłuszczów do smarowania 
czy też miksów tłuszczo-
wych – tłumaczy. – Wysoki 
poziom cen masła może też 
ponownie zmienić struk-
turę produkcji artykułów 
mlecznych, a podaż masła 
na rynku unijnym wzro-
śnie, co może być czynni-
kiem hamującym podwyżki 
– dodaje.  ©℗

Gospodarka

Kostka masła  
znów powyżej 7 zł
 rynek  Ceny wracają do poziomów z inflacyjnego 
boomu, klienci mają więc wybór: albo szukać 
roślinnych zamienników, albo poczekać na zmianę 
struktury produkcji artykułów mlecznych
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ŚREDNIA CENA KOSTKI MASŁA W SKLEPACH (zł/200 g)
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NAJWIĘKSI PODATNICY CIT W 2023 R.
Podatek należny (mln zł)

PODMIOTY Z OBROTAMI POWYŻEJ 50 MLN EURO**
Podatek należny (mln zł)
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** bez spółek nieruchomościowych

 firmy 

Łukasz Wilkowicz
lukasz.wilkowicz@infor.pl

Przedstawiciele sektora 
bankowego zdominowa-
li czołówkę najnowszego 
zestawienia największych 
płatników podatku docho-
dowego od osób prawnych. 
Takie dane są od kilku lat 
prezentowane systema-
tycznie przez resort fi-
nansów. Lista dotyczy CIT 
za 2023 r.

Połowę spośród 20 pod-
miotów, które miały do 
zapłacenia najwięcej za 
ubiegły rok, stanowiły ban-
ki. W pierwszej „10” miały 
aż siedmiu przedstawicie-
li. To odbicie rekordowych 
zysków, które instytucje 
finansowe zawdzięczają 
niewidzianym od dwóch 
dekad na tak wysokim po-
ziomie stóp procentowych. 
Banki płaciły dużo CIT rów-
nież wtedy, gdy miały gor-
sze wyniki, bo część pono-
szonych przez nie kosztów 
nie ma charakteru podat-
kowego.

Zestawienia MF dotyczą 
podmiotów notujących ob-
roty przekraczające równo-

wartość 50 mln euro, podat-
kowych grup kapitałowych 
oraz tzw. spółek nierucho-
mościowych. Dwie pierw-
sze grupy drugi rok z rzędu 
liczyły ponad 4 tys. jedno-
stek. Wyraźnie zwiększyła 
się liczba podmiotów no-
tujących straty podatko-
we. Tym razem było ich 700, 
o 200 więcej niż rok wcze-
śniej. Choć część z tych fi rm 
wykazała również dochód 
do opodatkowania.

Resort przedstawia dane 
każdego z podatników 
z osobna. Dlatego Polska 
Grupa Energetyczna do-
piero zamyka pierwszą „10”. 
Gdyby zsumować podatek 
zapłacony przez 9 podmio-
tów z grupy PGE, okazało-
by się, że wynosi on nieco 
ponad 1 mld zł, co dałoby 
grupie siódme miejsce. Ich 
łączny dochód podatkowy 
wyniósł 5,6 mld zł. Został 
jednak z nadwyżką skon-
sumowany przez stratę 
PGE Górnictwo i Energe-
tyka Konwencjonalna oraz 
PGE Obrót. Na znaczącym 
minusie były również inne 
energetyczne spółki dystry-
bucyjne dotknięte efektem 
mrożenia cen prądu.  ©℗

Banki na czele listy największych podatników CIT

  TEKST SPONSOROWANY

„Na podstawie rozporządzeń w sprawie 
wprowadzenia stanu klęski żywiołowej na 
obszarze województwa dolnośląskiego, lubu-
skiego, opolskiego oraz śląskiego, według sta-
nu na 27 września 2024 do ZUS złożono łącznie 
około 700 wniosków” - przekazał rzecznik ZUS 
Paweł Żebrowski.

Jak dodał, większość z nich, bo prawie 500, 
dotyczy nowego terminu płatności składek. 

Pozostałe odnoszą się do umorzenia należno-
ści z tytułu składek, rozłożenia ich na raty oraz 
zmiany warunków umowy w sprawie rozłożenia 
należności na raty.

ZUS przypomina również o pomocy dla 
przedsiębiorców, którzy ucierpieli w powodzi. 
Mogą oni opłacić składki za okres od 1 sierpnia 
do 31 grudnia 2024 r. w terminie do 15 wrze-
śnia 2025 r. Muszą tylko złożyć oświadczenie, 

że zostali poszkodowani przez powódź. Do 
opłaconych w ten sposób składek nie będą na-
liczane odsetki za zwłokę.

Przedsiębiorcy opłacający składki na wła-
sne ubezpieczenia mogą też wystąpić do ZUS 
z wnioskiem o ich umorzenie. Rzecznik wyja-
śnił, że zakład może umorzyć należności z ty-
tułu składek, jeżeli zobowiązany wykaże, że ze 
względu na stan majątkowy i sytuację rodzinną 
nie jest w stanie opłacić tych należności, po-
nieważ niosłoby to za sobą zbyt ciężkie skutki 
dla niego i jego rodziny.

Chodzi o przypadek, gdy przedsiębiorca po-
niesie straty materialne w wyniku klęski żywio-
łowej lub innego nadzwyczajnego zdarzenia, 
które powodują, że po opłaceniu należności 

z tytułu składek zobowiązany nie mógłby dalej 
prowadzić działalności.

Rzecznik podał, że od 18 września do 4 
października 2024 r. w godz. 8.00–15.00 pod 
specjalnymi numerami telefonu 33 825 31 34 
i 76 876 45 76 przedsiębiorcy mogą uzyskać 
informację w sprawie ulg w opłacaniu składek.

Płatnicy składek z terenów objętych powodzią 
nie zostali zwolnieni z obowiązku przekazania do 
ZUS kompletów rozliczeniowych za bieżące okre-
sy. Ci, którzy będą mieli problem z ich złożeniem, 
mogą je przekazać do ZUS później. Jeśli przed-
siębiorca nie przekaże dokumentów rozliczenio-
wych za dany miesiąc wówczas wymiar składek 
zostanie utworzony z urzędu. Płatnik zostanie 
o tym poinformowany na PUE ZUS/eZUS.

Do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych wpłynęło dotychczas około 

700 wniosków od płatników składek z czterech województw do-

tkniętych powodzią - poinformował ZUS. Większość z nich,  

bo blisko 500, dotyczy nowego terminu płatności składek.
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ZUS: rośnie liczba wniosków  
w związku z powodzią
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Co zrobić, żeby polska  
gospodarka wygrała na trans-
formacji energetycznej? Jak 
mają zyskać polscy przedsię-
biorcy i przemysł?
Transformacja energetyczna 
jest okazją do wielkiego skoku 
rozwojowego polskiej gospo-
darki i mocnego postawienia 
na nowoczesne technologie. 
To też szansa na lepszy bi-
lans płatniczy. Transforma-
cja oznacza niezależność od 
zagranicznych surowców, 
bezpieczeństwo strategicz-
ne i geopolityczne. Przesta-
niemy importować część 
paliw i oszczędzimy setki 
miliardów złotych w ska-
li 5 czy 10 lat. To pieniądze, 
które, zamiast trafić za grani-
cę, zostaną w Polsce. Nikt też 
nie zabierze nam wiatru ani 
słońca, nie zablokuje dostę-
pu do nich. Działając na rzecz 
ochrony klimatu, mamy więc 
szansę osiągać zarówno cele 
gospodarcze, jak i geopoli-
tyczne.

Polski biznes jest w stanie 
zarobić na budowaniu 
farm wiatrowych?
Przede wszystkim może 
uczestniczyć w samym proce-
sie budowy. Jako deweloperzy 
farm wiatrowych zachęcamy 
polskich przedsiębiorców do 
tego, żeby uczestniczyli w na-
szych projektach. W Polsce 
nie ma znaczącego produ-
centa turbin wiatrowych czy 
morskich, ale już elementy 
tych projektów, poszczególne 
mniejsze części są i mogą być 
realizowane w Polsce. Szacu-
jemy, że branża wiatrowa ma 
w tej chwili w Polsce ok. 400 
dostawców, którzy aktywnie 

uczestniczą w łańcuchach 
wartości właśnie dla branży 
o�shore. A jesteśmy na po-
czątku drogi, ponieważ do-
piero budujemy ten biznes.

Potem nastąpi faza eksplo-
atacyjna, która będzie trwała 
30 czy 40 lat. Do niej też po-
trzeba dostawców. Wartość 
dodana jest generowana za-
równo w momencie budo-
wy, jak i w czasie eksploata-
cji farm wiatrowych.

Od czego polscy przedsię-
biorcy powinni zacząć, żeby 
wejść na ten rynek?
Warto zaczynać od małych 
rzeczy, na których dana fir-
ma najlepiej się zna. Zaletą 
o�shore jest to, że  to bran-
ża globalna. Przedsiębiorca 
z Polski, który nauczy się jej 
tutaj, za chwilę może realizo-
wać projekty w Danii, Szwecji 
albo na Morzu Północnym, 
w Szkocji. Świat stoi otwo-
rem. To realna, wielka szansa 
dla polskiej gospodarki i kra-
jowych przedsiębiorstw.

Kto i jak będzie zarabiał na 
utrzymywaniu tej infrastruk-
tury?
Istnieją duże potrzeby zwią-
zane z firmami serwisowymi. 
Ten biznes to obsługa i logi-
styka morska – przecież do 
tych turbin trzeba dojeżdżać 
i dopływać. Potrzeba też dla 
nich odpowiednich baz ser-
wisowych na lądzie. Każda 
z firm, które budują o�sho-
re w Polsce, buduje tu takie 
bazy serwisowe. Będą w nich 
zatrudniały po kilkaset osób. 
Pracę znajdą technicy, auto-
matycy, elektrycy. Tego ro-
dzaju umiejętności będą 

szczególnie potrzebne. Będzie 
też zapotrzebowanie na ludzi 
pracujących na linach, na wy-
sokościach, na platformach.

Transformacja oznacza też 
energetykę rozproszoną, 
która ma być bezpieczniejsza. 
Na tym z kolei mogą skorzy-
stać samorządy.
Energetyka wiatrowa i foto-
woltaiczna, związana z budo-
waniem rozproszonych źró-
deł, to także okazja do tego, 
żeby wspólnoty lokalne na 
energetyce zarabiały – przy-
kładowo na dochodach podat-
kowych. To wymiar najbar-
dziej oczywisty i podstawowy. 
Wiele gmin, w których są 
zlokalizowane nasze projek-
ty, widzi te korzyści, bo w ich 
kasach po prostu pojawiają się 
dodatkowe pieniądze.

W tej chwili czekamy na 
nowe otwarcie w zakre-
sie rozwoju farm lądowych. 
Zmiany legislacyjne, któ-
re nastąpiły trochę więcej 
niż rok temu, umożliwia-
ją na nowo przygotowywa-
nie projektów, ale wymagają 
uchwalenia miejscowych pla-
nów zagospodarowania prze-
strzennego. I to jest wysiłek 
po stronie gmin.

To jest wydatek.
To jest inwestycja. Wyzwa-
nie nie tylko finansowe, lecz 
także intelektualne. Trzeba 
opracować to, jaki ten plan 
ma być, podjąć wiele decyzji 
strategicznych, które później 
wpływają na to, jak te gminy 
będą się rozwijały.

Jak bardzo wam brakuje ludzi? 
Ten temat bardzo często 

wraca, gdy rozmawia się 
z przedstawicielami biznesu.
Branża OZE rozwija się w Pol-
sce już od 20 lat, jednak to 
rozwój falowy, następujący 
w konsekwencji m.in. kolej-
nych regulacji.

Ludzie odpływają?
Jeżeli mamy taki przestój 
w branży wiatrowej jak ten 
w latach 2016–2019, wynika-
jący m.in. z wpływu ustawy 
10H, wielu ludzi znika z ryn-
ku. Projektów w rozwoju zwy-
czajnie nie było. W związku 
z tym fachowcy musieli się 
przebranżowić. Teraz, kiedy 
ruszamy w końcu z kolejny-
mi projektami, może ich bra-
kować.

W Polsce osiągnęliśmy już 
ponad 10 GW mocy zainsta-
lowanej w farmach wiatro-
wych na lądzie. Ale nowych 
projektów jeszcze nie ma, bo 
uwolnienie regulacyjne, któ-
re nastąpiło w zeszłym roku, 
da efekty w postaci nowych 
farm wiatrowych w perspek-
tywie kolejnych trzech–pię-
ciu lat. To oznacza, że przez 
te kilka lat będziemy budo-
wać w Polsce niewiele no-
wych źródeł wiatrowych. 
Firmy budowlane, instala-
cyjne, ludzie, którzy się tym 
zajmują, jeszcze przez chwi-

lę będą musieli działać w in-
nych branżach.

Czy uda się poskładać finanso-
wanie dla transformacji?
Uważam, że tak.

Ale….
Po pierwsze, nie mamy in-
nego wyjścia, a po drugie, 
uważamy, że transformacja 
energetyczna jest inwestycją, 
a nie kosztem. Zamieniamy 
zmienne koszty operacyjne 
na jednorazowe koszty in-
westycji i tworzymy źródło 
o bardzo niskich kosztach 
bieżących. I to przynosi ko-
rzyści.

Czyli kiedy szukamy odpowie-
dzi na pytanie, co zrobić, żeby 
w przyszłości polska przedsię-
biorczość była konkurencyjna, 
to teraz musi zainwestować.
Inwestycja w OZE jest szan-
są. Potrzebujemy stabilno-
ści, niskich kosztów dzia-
łalności. OZE jest do tego 
kluczem, bo to tanie źródło 
energii w perspektywie dłu-
goterminowej.

Ale żeby koszty finanso-
wania były niskie, potrzeb-
na jest stabilność regulacyjna. 
To oznacza niską premię za 
ryzyko po stronie inwesto-
rów kapitałowych i banków, 
którzy finansują tego typu 
inwestycje. Niska inflacja 
wspomaga stabilność, podob-
nie jak stabilność kursów wa-
lutowych, bo wtedy możemy 
się wesprzeć finansowaniem 
spoza Polski.

Natomiast, jeśli myśleć 
dalej o źródłach finansowa-
nia, to koszt całej pierwszej 
fazy o�shore w Polsce szacu-
je się na ok. 100 mld zł, które 
musimy wydać jako branża. 
To są inwestycje w skali naj-
bliższych czterech lat.

100 mld zł w cztery lata, 
żeby zrobić morską energe-
tykę wiatrową?
Pierwszą fazę. To jest 6 GW  
mocy.

A jak długie jest finansowanie 
takich projektów?
To są długofalowe projekty. 
Tak jak oczekiwane korzyści 
są długofalowe. Przeprowa-
dziliśmy dwie emisje akcji na 
przestrzeni ostatnich dwóch 
lat i one nas wsparły finanso-

wo. W tej chwili szykujemy 
emisję zielonych obligacji. 
Będzie to kolejne narzędzie 
na rynku kapitałowym, które 
umożliwi inwestorom pro-
fesjonalnym i funduszom 
uczestniczenie w projektach 
związanych z sektorem of-
fshore.

Wyzwaniem w projektach 
transformacyjnych jest znale-
zienie odpowiedzi na pyta-
nie, na ile one będą długoter-
minowo opłacalne. Chodzi 
o takie skonstruowanie prze-
widywalnego i opłacalnego 
mechanizmu płacenia za ener-
gię. Jaki jest najlepszy mecha-
nizm?
Uważam, że technologie wy-
magają wsparcia na wcze-
snym etapie ich rozwoju, czyli 
w momencie, kiedy startuje-
my. Bez tego nie osiągniemy 
efektu skali. Ale kiedy techno-
logia stanie się dojrzała, nie 
musi być wspierana.

W związku z tym narzę-
dziem państwa jest właśnie 
wsparcie odpowiednich tech-
nologii – tak żeby zapewnić 
zdywersyfikowany miks 
energetyczny. To słowo klucz, 
które się pojawia często w na-
szych dyskusjach. Warto mieć 
źródła w wielu technologiach, 
bo dzięki temu rozpraszamy 
ryzyko: technologiczne, pali-
wowe i strategiczne.

Ważne jest też kształtowa-
nie elementów regulacyjnych 
i elementów wsparcia, żeby 
miks miał określoną struktu-
rę. Chodzi o to, żebyśmy nie 
zostawili tego jedynie ryn-
kowi. Jedna technologia nie 
może zdominować całej go-
spodarki.

Jaka jest przestrzeń do spadku 
jednostkowych kosztów zielo-
nych technologii?
W przypadku technologii 
wiatrowych spadek kosz-
tu nie jest związany z tym, 
że same wiatraki są tańsze, 
wręcz przeciwnie – często są 
droższe, niż były 10 lat temu, 
ale produkują znacznie wię-
cej energii. Są bardziej efek-
tywne.

10-letnie wiatraki o�sho-
re’owe w Danii mają moc 
3–4 MW. Te, które my zamó-
wiliśmy w pierwszej fazie 
morskiej energetyki wia-
trowej w Polsce, będą dys-

Inwestycja w źródła 
odnawialne jest szansą
 rozmowa  Maciołek: Transformacja energetyczna z udziałem 
OZE oznacza strategiczne bezpieczeństwo i niezależność 
od zagranicznych surowców. Przestaniemy importować 
część paliw i oszczędzimy setki miliardów
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Sieci elektroenergetyczne są 
dziś przystosowane do prze-
syłu z południa na północ, 
ale wraz z rozwojem mor-
skiej energetyki wiatrowej 
czy budową elektrowni ją-
drowej coraz więcej prądu 
będzie płynęło w odwrot-
nym kierunku – z Pomorza 
do reszty kraju.

Jak mówi Wojciech Kle-
dzik, kierownik w obszarze 
strategii i innowacji w Or-
lenie, przeniesienie ciężaru 
rozwoju energetyki na pół-
noc wynika m.in. ze zmian 
w przepływie krytycznych 
surowców. Ropa zaopatrują-
ca rafi nerie Orlenu obecnie 
trafi a do Polski przez Bał-
tyk i naftoport. – To bardzo 
istotne przesunięcie, któ-
re zastępuje paliwa histo-
rycznie idące z kierunku 
wschodniego, z Rosji. Analo-

giczny proces nastąpił w do-
stawach gazu ziemnego po 
inwazji Rosjan na Ukrainę. 
Dostawy z kierunku wschod-
niego zostały zastąpione do-
stawami przez Baltic Pipe 
i do terminala w Świnouj-
ściu – mówi Kledzik.

W nadchodzących latach 
na morzu ma się jednak 
rozwijać przede wszyst-
kim energetyka wiatrowa. 
Pierwszą polską inwestycją 
o� shore ma być realizowany 
przez Orlen i Northland pro-
jekt Baltic Power. Na począ-
tek projektowane są turbi-
ny o mocy 1,2 GW. – Jesteśmy 
przekonani, że przed 2030 r. 
projekt Baltic Power zosta-
nie zrealizowany – zapewnia 
Wojciech Kledzik. – Poten-
cjał basenu Morza Bałtyckie-
go w zakresie o� shore’u to 
80–90 GW, a obecnie wyko-
rzystuje się ok. 3 GW w skali 
regionu – dodaje przedsta-
wiciel Orlenu.

Tej transformacji z na-
dzieją przyglądają się sa-
morządy. – Dziś jesteśmy 
uzależnieni od branży tu-
rystycznej, 84 proc. naszych 
przedsiębiorstw jest z nią 
związanych – mówi Ro-
man Kużel, burmistrz gminy 
Władysławowo. Wskazuje, 
że dominacja jednego sek-

tora to ryzyko – w przypad-
ku turystyki związane np. 
z pogodą.

Aby mieć udział w trans-
formacji, samorządy sta-
rają się o inwestycje. – Już 
dziś zabiegamy, żeby zna-
lazły się pieniądze na pro-
jekt falochronów zewnętrz-
nych dla nowego portu, by 
go przygotować do drugiej 
edycji budowy farm wiatro-
wych na Bałtyku czy do bu-
dowy elektrowni jądrowej. 
Nie możemy popełniać tych 
samych błędów, co kiedyś: 
czekać i zastanawiać się. Biz-
nes nie śpi – stwierdził bur-
mistrz Władysławowa.

Według niego przestrogą 
na przyszłość powinno być 
opóźnienie w realizacji por-
tu instalacyjnego w Świno-
ujściu. W rezultacie na bu-
dowie pierwszej z morskich 
farm wiatrowych Orlenu 
zarobi terminal na Born-
holmie. – Dla nas jako sa-
morządowców jest rzeczą 
niepojętą, że pierwsze farmy 
wiatrowe będą obsługiwa-
ne przez port w Danii, a nie 
w Polsce – mówi Kużel.

Rozwój portu oznacza dla 
lokalnych społeczności nowe 
miejsca pracy. – To bardzo 
stabilna branża. Jeśli pod-
miot zainwestuje w port, to 

przynajmniej na 30 lat, więc 
fi rmy wokół mają stabilny 
rynek pracy na dziesięciole-
cia – dodaje samorządowiec.

Kiedy o� shore czy elek-
trownia jądrowa zaczną 
działać w pełnej skali, w pro-
dukcji prądu nad Bałtykiem 
spodziewane są nadwyżki. 
Te można eksportować, 
pod warunkiem że będą ku 
temu ścieżki: interkonekto-
ry, a więc międzypaństwowe 
połączenia między systema-
mi przesyłowymi. Według 
Wojciecha Kledzika to klu-
czowy element w kontekście 
zależności generacji prądu 
od warunków pogodowych.

Łatwo dostępna czysta 
energia przyciągnie kolej-
nych inwestorów. Firmy pro-
dukcyjne muszą się bowiem 
liczyć z tym, że minimali-
zowanie śladu węglowego 
będzie w nadchodzących 
latach tylko zyskiwać na wa-
dze. – Z perspektywy samo-
rządów nie jest to więc tyl-
ko kwestia ekologii – dodaje 
Kużel. Samorząd rozważa już 
także utworzenie spółdzielni 
energetycznej, która będzie 
wykorzystywać tańszy prąd 
do zasilania budynków uży-
teczności publicznej czy do 
oświetlenia ulic.  ©℗

Dyskusja pod hasłem „Rola Bałtyku 

w transformacji energetycznej” odbyła 

się w ramach III edycji Konferencji 

Horyzont IBRiS.

Bałtyk znaczy energia

Gospodarka

 patronat  Nadmorskie 
samorządy widzą 
dla siebie szansę 
w rosnącej 
roli Pomorza
w transformacji 
energetycznej

 REKLAMA

ponowały mocą 14–15 MW. 
A więc ich moc wzrosła 
czterokrotnie w ciągu 10 lat. 
W tej chwili są prowadzone 
prace nad tym, by wypro-
dukować wiatraki 20- czy 
25-megawatowe.

Ile ma łopata takiego wiatraka?
70–80 m, ale na morzu nie 
ma ograniczeń transporto-
wych. Na lądzie nie jesteśmy 
w stanie zbudować dowolnie 
dużej turbiny. Żeby ją dowieźć 
na miejsce, musielibyśmy 
zdemontować wszystkie wia-
dukty i mosty po drodze.

Polska branża stoczniowa jest 
przygotowana do tego, żeby 
dostarczać infrastrukturę 
do budowania i montowania 
wiatraków na morzu?
Budowane są porty instalacyj-
ne. To element niezbędny do 
tego, żeby branża wiatrowa 
na morzu dalej się rozwijała. 
Potencjał jest ogromny. Żeby 
pokazać skalę, powiem tylko, 
że pierwsze wiatraki, które 
mamy wybudować w Polsce, 
to jest ok. 400 sztuk. Poten-
cjał całego obszaru w Polsce 
jest pięcio-, sześciokrotnie 
większy. Mamy więc dużo 
pracy na najbliższe 20 lat. Je-
żeli zainwestujemy w porty 
już teraz, przez cały ten czas 
będą mogły funkcjonować 
w naszych łańcuchach war-
tości w logistyce związanej 
z budową.

Kiedy będziemy mieli maga-
zyny zdolne przyjąć i zacho-
wać całą moc, jaka momen-
tami pojawia się w OZE?
Transformacja energetycz-
na to nie jest transformacja 
samej energetyki. Musimy 
odejść od paliw kopalnych 
nie tylko w energetyce, lecz 
także w transporcie, w cie-
płownictwie, w przemyśle.

W tych branżach jest 
mnóstwo elastyczności 
związanej z tym, że zużycie 
energii niekoniecznie jest 
potrzebne w tym momencie, 
w którym nam się wydaje. 
Możemy łatwo przesuwać 
zużycie, np. w transpor-
cie czy w ciepłownictwie, 
na inne godziny – kiedy 
źródła OZE są bardziej do-
stępne. I w związku z tym 
elastyczność, którą dają 
nam magazyny, może zo-
stać przesunięta z branży 
elektrycznej w stronę np. 
ciepłownictwa.

Magazyny ciepła są do-
skonałym sposobem, żeby 
wspierać bilansowanie źró-
deł OZE. Gdy mamy za dużo 
OZE, trzeba ładować maga-
zyny ciepła. A wykorzystywać 
to ciepło wtedy, kiedy jest 
potrzebne. Magazyn ciepła 
jest dużo tańszy niż magazyn 
energii elektrycznej.  ©℗
 Rozmawiał Marek Tejchman

Zapis wideo rozmowy dostępny na: 

https://www.gazetaprawna.pl/tagi/npbp
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Ministerstwo Klimatu i Śro-
dowiska przekazało do kon-
sultacji publicznych długo 
wyczekiwany projekt no-
welizacji ustawy o inwesty-
cjach w zakresie elektrowni 
wiatrowych. Branża czeka 
w szczególności na zmniej-
szenie minimalnej odle-
głości planowanych turbin 
od zabudowań z obecnych 
700  do 500 m. Projekt okre-
śla też ramy wsparcia dla 
biometanu. Polska jako je-
den z ostatnich krajów Unii 
Europejskiej praktycznie 
nie wykorzystuje swojego 
potencjału w tym obszarze.

Ekolodzy zadowoleni 
z kompromisu

Zgodnie z zapisami ustawy 
wiatraki będą mogły stawać 
w odległości co najmniej 
1500 m od parków narodo-
wych oraz 500 m od rezer-
watów przyrody i obszarów 
Natura 2000, ustanowio-
nych w celu ochrony ptaków 
i nietoperzy. To właśnie wo-
kół tych kwestii toczyła się 
ostatnia najostrzejsza debata 
w kontekście energetyki wia-
trowej. W Polsce jest ok. 1 tys. 
obszarów Natura 2000 zaj-
mujących łącznie jedną piątą 
powierzchni kraju.

Ekolodzy uważają zapisy 
projektu za kompromisowe. 
Zdaniem Jarosława Krogul-
ca, dyrektora ds. ochrony 
przyrody w Ogólnopolskim 
Stowarzyszeniu Ochrony 
Ptaków, to właśnie obsza-
ry Natura 2000, a nie parki 
narodowe, które u nas nie 
powstają od dekad, są w Pol-
sce głównymi „ostojami bio-
różnorodności”. – Stąd tak 
ważne, by chronić je w spo-
sób właściwy. Bufor 500 m 
od granicy Natury 2000 to 
niezbędne minimum. Czę-
sto odległość ta powinna być 
znacząco większa. W przy-
padku ptaków nie moż-
na patrzeć wąsko, tylko na 
miejsce gniazdowania, ale 
także choćby na miejsce że-
rowania, które bywa odda-
lone – mówi DGP Krogulec.

– Przykładowo wiele ga-
tunków szczególnie wraż-
liwych – ptaków szponia-
stych, np. orlik krzykliwy, 
może gniazdować na obrze-
żu lasu, który znajduje się 
w obszarze Natura 2000, 
a żeruje na łąkach poza 
tym terenem. Ponadto wie-
le obszarów ptasich Natu-
ra 2000 stworzono wzdłuż 
dolin rzecznych i w efekcie 
to wąskie pasy chronionych 
siedlisk lęgowych, podczas 
gdy żerowiska ptaków wy-
chodzą daleko poza ten ob-
szar – tłumaczy ekspert.

Entuzjazm branży

Branża wiatrowa, której roz-
wój był przez osiem lat prak-
tycznie zablokowany przez 
jedne z najbardziej restryk-
cyjnych przepisów w Euro-
pie, podchodzi do nowego 
projektu z entuzjazmem. 
– Będziemy wspierać jak 
najszybsze procedowanie 
ustawy, jest to bardzo po-
trzebny krok. Liczymy na jak 

najszybszą ścieżkę prac nad 
nią, a kwestie techniczne na 
pewno zostaną dopracowa-
ne na poziomie prac w ko-
misjach sejmowych – mówi 
DGP Janusz Gajowiecki, pre-
zes Polskiego Stowarzysze-
nia Energetyki Wiatrowej.

Zwraca też uwagę, że 
ustawa przyspieszy proces 
uzyskiwania pozwoleń na 
budowę farm wiatrowych. 
Właśnie to było wskazywa-
ne przez branżę i ekspertów 
jako główna bariera w roz-
woju lądowych wiatraków 

w Polsce. Unijna dyrektywa 
RED III mówi, że cały proces 
budowy farmy powinien zaj-
mować do dwóch lat. W Pol-
sce zabiera to obecnie czte-
ry razy więcej czasu. Samo 
stawianie wiatraków to kwe-
stia kilku miesięcy. Reszta to 
biurokratyczna praca polega-
jąca na kompletowaniu po-
zwoleń.

– Szczególne znaczenie 
ma umożliwienie wykorzy-
stania ZIP – zintegrowane-
go planu inwestycyjnego, co 
może przyspieszyć proces 
inwestycyjny o kilkanaście 
miesięcy. Usunięto też prze-
pisy wydłużające proces, np. 
konieczność konsultacji 
z sąsiednią gminą – wyja-
śnia Janusz Gajowiecki.

Wpływ na sieć

Przedstawiciel PSEW zapo-
wiada starania o złagodze-

nie przepisów w zakresie 
odległości wiatraków od 
sieci wysokiego napięcia. 
– Powinno to zostać za-
gwarantowane poprzez 
indywidualne podejście, 
każdorazową analizę kon-
kretnego przypadku oraz 
umożliwienie inwestoro-
wi mitygowania wpływu 
na sieć – tłumaczy prezes 
Gajowiecki. Projekt okre-
śla minimalną odległość 
turbin wiatrowych od li-
nii energetycznych jako 
co najmniej trzykrotność 
wirnika wraz z łopatami 
lub dwukrotność wysoko-
ści elektrowni wiatrowej.

Była to kość niezgody 
pomiędzy Polskimi Siecia-
mi Elektroenergetycznymi 
a branżą wiatrową. Opera-
torowi zależy na utrzyma-
niu zwiększonej odległości 
turbin od sieci. PSE argu-

mentują, że w przypadku 
ekstremalnych warun-
ków pogodowych wiatrak 
mógłby przewrócić się na 
linię. W mroźne dni kable 
mogłyby ucierpieć przez 
odrywające się od łopat 
bryły lodu. Ponadto pra-
ca turbin wprawia kable 
w drganie, co przyspiesza 
ich erozję.

Jednak zdaniem Mar-
ty Głód z firmy OX2, pry-
watnego operatora farm 
wiatrowych, istnieją me-
chanizmy, które mogą 
ograniczyć oddziaływanie 
farm wiatrowych na linie 
wysokiego napięcia. Cho-
dzi m.in. o zabezpieczenia 
techniczne, dzięki którym 
następuje redukcja drgań. 
– Wymaga to inwestycji po 
stronie dewelopera, który 
powinien móc udowodnić, 
że jest w stanie ograniczyć 

ten wpływ – tłumaczy eks-
pertka w rozmowie z DGP.

– Cała branża od dawna 
czekała na zmniejszenie 
minimalnej odległości tur-
bin od zabudowań do 500 m 
i uwolnienie potencjału 
energetyki wiatrowej. Po-
zwoli to też zoptymalizować 
liczbę turbin w projektach, 
ponieważ będziemy mogli 
stawiać mocniejsze i cichsze 
turbiny – mówi Głód.

Ile dla biogazu

Ustawa ma też stworzyć 
system wsparcia dla bu-
dowy nowych biogazowni. 
Sektor na razie w Polsce 
niemal nie istnieje, a we-
dług obliczeń Dolnoślą-
skiego Instytutu Studiów 
Energetycznych jego po-
tencjał w naszym kraju 
jest ogromny. Jak czytamy 
w opublikowanym przez 
think tank raporcie, rocz-
na produkcja tego zielonego 
gazu mogłaby wynieść ok. 
3 mld m sześc. Pozwoliłoby 
to zmniejszyć zapotrzebo-
wanie na import gazu ziem-
nego o ok. 25 proc.

Biometan ma być wspiera-
ny przez system aukcyjny, na 
zasadach analogicznych do 
wytwarzania prądu z OZE. 
Zarządzać tym będzie pre-
zes Urzędu Regulacji Ener-
getyki. – Cieszy uatrakcyj-
nienie systemu aukcyjnego 
w porównaniu do systemu 
dla biogazu, z którego mało 
kto skorzystał – mówi Mi-
chał Tarka, prezes Polskiej 
Organizacji Biometanu. 
– Proponowane rozwiąza-
nie jest bardziej elastycz-
ne. Umożliwiono sprzedaż 
biometanu nie tylko w ra-
mach systemu aukcyjnego, 
lecz także dla celów paliwo-
wych, czyli dla realizacji na-
rodowego celu wskaźniko-
wego. Producenci mają też 
obowiązek dostarczyć tylko 
65 proc. biometanu zade-
klarowanego w aukcji, co 
zmniejsza ryzyko koniecz-
ności zapłaty wysokich kar, 
jeśli podmiot się z tego nie 
wywiąże – tłumaczy specja-
lista w rozmowie z DGP.

Tarka deklaruje, że człon-
kowie POB są skłonni zain-
westować 17,5 mld zł w roz-
wój biometanu do 2030 r., co 
doprowadziłoby do produk-
cji 2 mld m sześc. biometa-
nu. Wymaga to jednak od-
powiednich regulacji. – Ten 
projekt to dobry znak, choć 
pod znakiem zapytania na-
dal stoi wolumen dostęp-
nych środków w ramach 
aukcji, co wpłynie na licz-
bę dofinansowanych projek-
tów. Trudno też zadeklaro-
wać chęć udziału w aukcji, 
dopóki nie poznamy cen 
referencyjnych. One będą 
kluczowe dla określenia 
poziomu zainteresowania 
systemem – wyjaśnia pre-
zes POB.

Rozwój biometanu wią-
załby się też z wieloma 
innymi korzyściami go-
spodarczymi. Jak czytamy 
w ocenie skutków regulacji 
do projektu, w całej Europie 
sektor ten mógłby wytwo-
rzyć do 490 tys. miejsc pracy 
do 2030 r. i ponad 1,8 mln 
do 2050 r.  ©℗

Wiatraki i biometan  
w jednej ustawie
 energetyka   
Ciepło o rządowym 
projekcie wyrażają się 
zarówno organizacje 
branżowe,  
jak i ekolodzy

Rosja i Ukraina na forum ONZ.  

Remis ze wskazaniem na Kijów 

Witold Sokała
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Dla branży wiatrowej kluczowe są zapisy 
dotyczące minimalnej odległości instalacji 

od zabudowań, ale też od obszarów 
chronionych, jak Natura 2000

Zakupiono w NEXTO: 4070761



1

�������	
�����������������������

������������������������ �����

!����"�#���$�����

AUTOPROMOCJA

Zakupiono w NEXTO: 4070761



1

A20 Dziennik Gazeta Prawna, 30 września 2024  nr 190 (6355)    dziennik.pl  forsal.pl

Mateusz Obremski 

mateusz.obremski@infor.pl

Piątkowe spotkanie Donal-
da Trumpa i Wołodymy-
ra Zełenskiego, pierwsze 
twarzą w twarz od pięciu 
lat, nie było potwierdzo-
ne właściwie do ostatniej 
chwili. Kijów od miesięcy 
zabiegał o możliwość bez-
pośredniego kontaktu. Były 
uśmiechy i uściski dłoni, ra-
zem odpowiadano na pyta-
nia mediów, a Amerykanin 
przed kamerami otrzymał 
od Zełenskiego zaproszenie 
do odwiedzenia Ukrainy.

– Myślę, że możemy 
opracować coś dobrego dla 
dwóch stron, nastał na to 
czas. Prezydent Zełenski 
wie o tym, chce tego doko-
nać – mówił Trump. Do-
prowadzenie do szybkiego 
końca wojny, nawet w ciągu 
– jak to już deklarował – 24 
godzin od swojego wybor-
czego zwycięstwa, to powta-
rzany przez niego regularnie 
kampanijny punkt. O szcze-
gółach tego, jak zamierza to 
osiągnąć, republikanin nie 

informował publicznie, wia-
domo jedynie, że w Mar-a-
-Lago, jego florydzkiej rezy-
dencji, ścierają się rozmaite 
wizje, pojawiają się różni po-
litycy i lobbyści. Niuansów 
z Manhattanu Trump nie 
upubliczniał, ale po spotka-
niu z Zełenskim stwierdził 
w telewizji Fox, że w rozmo-
wie z prezydentem naszego 
wschodniego sąsiada „sporo 
się dowiedział”.

To korzystny obrót spraw 
dla Ukrainy, patrząc na to, 
jak zaczęła się zaoceanicz-
na wizyta prezydenta tego 
kraju związana z 79. sesją 
Zgromadzenia Ogólnego 
ONZ. Jednym z jej pierw-
szych punktów była fabryka 
amunicji w Scranton w klu-
czowej wyborczo Pensylwa-
nii, gdzie Zełenski przeby-
wał m.in. w towarzystwie 
gubernatora tego stanu, 
demokraty Josha Shapiro. 
Na miejscu nie było polity-
ków republikanów, co Mike 
Johnson, lider partii w Izbie 
Reprezentantów, uznał za 
zagraniczną ingerencję 
w amerykańską kampa-

nię wyborczą (mimo tego, 
że w lipcu Zełenski odbył 
podobną wizytę w fabry-
ce w Utah z republikań-
skim gubernatorem stanu 
u boku). Spiker w specjal-
nym liście wezwał do od-
wołania ambasador Ukrainy 
w USA Oksany Markarowej, 
a w komisji ds. Nadzoru 
i Odpowiedzialności Izby 
Reprezentantów w „sprawie 
Scranton” ruszyło śledztwo. 
Republikanów, prócz same-
go wydźwięku polityczne-
go wizyty w fabryce, oburza 
m.in. fakt, że Zełenski do 
Pensylwanii z Nowego Jor-
ku poleciał amerykańskim 
samolotem transportowym 
Boeing C-17 Globemaster III 
za pieniądze Pentagonu.

Scranton nie było je-
dynym zgrzytem między 
Kijowem a republikana-
mi w ubiegłym tygodniu. 
Nie mniejsze oburzenie po 
prawej stronie w USA wy-
wołał wywiad Zełenskie-
go udzielony magazynowi 
„New Yorker”, w którym 
Ukrainiec kandydata na 
wiceprezydenta J.D. Van-
ce’a nazwał „zbyt radykal-
nym”, a o Trumpie powie-
dział: „tak naprawdę nie 
wie, jak powstrzymać woj-
nę, nawet jeśli może mu się 
wydawać, że wie”. Te ko-
mentarze nie pozostały bez 
odpowiedzi, były prezydent 
ocenił, że lider Sługi Naro-
du „rzuca (w niego) małe 
i złośliwe oszczerstwa”. 

– Za każdym razem, gdy 
Zełenski przyjeżdża do Sta-
nów Zjednoczonych, wraca 
z 100 mld dol. Myślę, że jest 
najlepszym handlowcem na 
świecie – stwierdził na jed-
nym z wieców z typowym 
dla siebie zawyżaniem liczb.

Nie da się ukryć, że wy-
powiedzi i gesty prezydenta 
Ukrainy spotkały się z po-
wszechną krytyką po prawej 
stronie, nawet wśród naj-
bardziej oddanych zwolen-
ników Kijowa w Kongresie. 
Senator Ted Cruz nie szu-
kał parlamentarnych słów, 
gdy ocenił, że Zełenski, to 
„absolutny idiota, że przyje-
chał do Stanów Zjednoczo-
nych sześć tygodni przed 
wyborami i atakuje Trum-
pa i Vance’a”. Jego kolega 
z partyjnych ław i zapewne 
największy sojusznik Ukra-
iny wśród bliskich dorad-
ców Trumpa senator Lind-
sey Graham nazwał wizytę 
w Scranton błędem, podkre-
ślając, że nie zmienia to jego 
poglądów na temat wojny.

Dobre kontakty z repu-
blikanami mają znacznie 
nie tylko z tego powodu, 
że Trump ma realne szan-
se na wyborczą wygraną 
i drugą kadencję. Nawet 
jeśli 78-latek przegra, to 
jego partia jest zdecydowa-
nym faworytem do prze-
jęcia w styczniu kontroli 
nad Senatem, który odgry-
wa istotną rolę przy trans-
ferach broni (w przypad-
ku Izby Reprezentantów 
szanse obu partii są bar-
dziej wyrównane). Jest tak, 
bo w tym cyklu wyborczym 
ugrupowanie Joego Bide-
na ma niekorzystną mapę, 
swoich senackich manda-
tów broni w aż 18 miej-
scach, a Trumpa w zaled-

wie 11 (do tego dochodzą 
cztery stany z formalnie 
niezależnymi senatorami). 
A w dwóch wyścig jest już 
właściwie rozstrzygnię-
ty i dojdzie do tzw. flipu 
na korzyść republikanów. 
W niewielkiej Montanie, 
stanie konserwatywnym, 
polegnie senator demo-
kratów od 2007 r., czyli Jon 
Tester. W Wirginii Zachod-
niej na miejsce związane-
go z demokratami Joe Man-
china wskoczy natomiast 
gubernator tego stanu Jim 
Justice, republikanin. De-
mokraci o te dwa już nie 
walczą. We wrześniu prze-
stali do nich wysyłać istot-
ne środki kampanijne.

Nieco w cieniu próby uło-
żenia sobie relacji z Trum-
pem doszło w Waszyngtonie 
do spotkania Zełenskiego 
z odchodzącym prezyden-
tem Bidenem i kandydatką 
demokratów Kamalą Harris.

Podobnie jak Trumpowi 
Ukrainiec przedstawił swój 
plan pokojowy. Znajduje się 
w nim postulat wycofania 
Rosji ze wszystkich okupo-
wanych terytoriów Ukrainy, 
w tym Krymu. Przewiduje 
również m.in. zaproszenie 
Ukrainy do NATO, określe-
nie jasnej ścieżki do człon-
kostwa w UE oraz zapew-
nienie łańcuchów dostaw 
broni. W tym pocisków da-
lekiego zasięgu, na które 
Kijów wciąż ma przez Wa-
szyngton nałożone ogra-
niczenia. W tej sprawie ze 
stolicy USA Zełenski wraca 
z pustymi rękami – zmiany 
w stanowisku najważniej-
szego sojusznika nie ma, 
Ukraińcy dalej nie mają 
zgody na rażenie zachodni-
mi pociskami w cele w głębi 
Rosji.  ©℗

Świat

Zełenski stara się 
zjednać republikanów
 dyplomacja  Podczas wizyty w USA 
prezydent Ukrainy zaprezentował 
Trumpowi swoją wizję zakończenia 
wojny. Wcześniej dał się wplątać 
w polityczną awanturę
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Radykałowie rosną w siłę w Austrii

Mateusz Roszak 

mateusz.roszak@infor.pl

Choć do momentu za-
mknięcia wydania DGP nie 
były znane wyniki wyborów 
parlamentarnych w Austrii, 
to Wolnościowa Partia Au-
strii (FPÖ) już w samej kam-
panii powróciła na dobre do 
głównego nurtu. Określa-
ne przez niektóre media 
jako neofaszystowskie lub 
populistyczne ugrupowa-
nie założone w latach 50. 
XX w. przez byłych oficerów 

SS w ostatnich sondażach 
przedwyborczych miało ok. 
2 pkt proc. przewagi nad 
konkurencyjną Austriacką 
Partią Ludową (ÖVP) kiero-
waną przez kanclerza Karla 
Nehammera. Nie oznacza to 
wcale, że potencjalna wy-
grana w łatwy sposób do-
prowadzi do rządów FPÖ. 
Poparcie w sondażach dla 
obu największych partii 
oscylowało w granicach 
30 proc.

Centralną postacią po-
pulistów jest Herbert Kickl 
– filozof, a obecnie główny 
ideolog i lider partii, któ-
ry wywindował ją na fotel 
lidera już jesienią 2022 r. 
Kickl głównym punktem 
kampanii uczynił migra-
cję. To temat wiodący za-
równo w wyborach euro-
pejskich, jak i wyborach 
parlamentarnych we Fran-

cji czy w niedawnych wy-
borach regionalnych we 
wschodnich landach Nie-
miec. W przypadku Au-
strii jednak sytuacja od lat 
jest przedmiotem debat na 
forum europejskim. Wie-
deń narzeka na przepeł-
nione ośrodki migracyjne, 
a sam kraj należy do tych 
o najwyższym współczyn-
niku przyjętych przyby-
szów w stosunku do liczby 
mieszkańców. Obietnicą 
FPÖ jest masowa „remigra-
cja” każdego, kogo uzna za 
obcokrajowca, i zamknięcie 
granic kraju.

Z perspektywy Polski naj-
bardziej niepokojące jest 
stanowisko FPÖ wobec Unii 
Europejskiej oraz wojny 
w Ukrainie. Partia należy 
do grona eurosceptycznych 
i jest wręcz postrzegana 
jako próbująca doprowa-

dzić do wyjścia kraju z UE, 
z kolei wobec Rosji prezen-
tuje wyjątkowo spolegliwą 
postawę. Potencjalnie więc 
pod rządami prawicowych 
populistów Austria stano-
wiłaby właściwie wspólny 
front z Węgrami i ze Sło-
wacją niechętny do udzie-
lania dalszego wsparcia Ki-
jowowi.

Jednak nawet w przy-
padku sukcesu wyborcze-
go utworzenie rządu nie 
będzie łatwe. FPÖ wcho-
dziła w jego skład w 1999 r. 
i wówczas skończyło się to 
rocznym bojkotem kraju 
w Unii Europejskiej. Ponow-
nie w 2017 r. była na krót-
ko, bo na dwa lata, częścią 
koalicji rządzącej. Kickl peł-
nił wówczas funkcję mini-
stra spraw wewnętrznych 
i zasłynął m.in. z czystek 
w służbach specjalnych, 

które infiltrowały jego śro-
dowisko polityczne. Na kil-
ka lat cały obóz austriackiej 
skrajnej prawicy znalazł się 
jednak w kryzysie, kiedy 
w maju 2019 r. ujawniono 
nagranie rozmowy przed-
stawicieli partii z kobietą 
podającą się za siostrzenicę 
rosyjskiego oligarchy Igora 
Makarowa. Przedstawiciele 
FPÖ mieli obiecać kontrak-
ty rządowe Rosjance w za-
mian za finansowanie kam-
panii wyborczej.

Teraz właściwie wszyst-
kie partie, które startowa-
ły we wczorajszych wybo-
rach, deklarowały, że nie 
wejdę w koalicję z partią 
kierowaną przez Kickla. Co 
nie oznacza, że nie wejdą 
we współpracę techniczną 
– bez koalicji, ale z popar-
ciem populistów jak w przy-
padku rządu szwedzkiego. 

Rozważany jest również 
wariant rządu FPÖ, ale bez 
lidera na stanowisku pre-
miera – jak z kolei w przy-
padku Holandii i Geerta 
Wildersa. Część austriac-
kich mediów sugeruje jed-
nak, że Kickl może zmienić 
front po wygranych wybo-
rach i przejść z pozycji rady-
kalnych na bardziej umiar-
kowane, jak choćby Bracia 
Włosi Giorgii Meloni. Wie-
le będzie zależało jednak od 
postawy chadeków kierowa-
nych przez Nehammera. 
Austriacka Partia Ludowa 
jako pierwsza bowiem w UE 
złamała tabu współpracy ze 
skrajną prawicą ponad dwie 
dekady temu i po raz dru-
gi za czasów urzędowania 
Sebastiana Kurza. ÖVP rzą-
dzi w kraju w różnych ko-
alicjach nieprzerwanie od 
1987 r.  ©℗

 polityka  Podobnie  
jak w Niemczech,  
we Francji i w Holandii 
także w Austrii 
środowiska skrajnej 
prawicy i populistów 
zyskują na znaczeniu. 
Kraj zmaga się 
z dużymi problemami 
migracyjnymi
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Spotkanie Zełenski–Trump odbyło się w cieniu sporu Ukraiń-
ca z republikanami

Zakupiono w NEXTO: 4070761
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cit Dyrektor Krajowej Informacji 
Skarbowej 120 razy nabrał 
podejrzenia, że fundacje 
rodzinne mogą służyć
do unikania opodatkowania. 
W 70 przypadkach potwierdził 
mu to szef KAS  B2

prawo cywilne Resort 
rolnictwa chce przygotować 
ustawę, która uniemożliwi 
zasądzanie od producentów 
rolnych odszkodowań na rzecz 
nowych sąsiadów, którzy 
osiedlają się na wsi   B6

rynek pracy Resorty spraw 
zagranicznych i pracy 
proponują nowe rozwiązania 
w kwestii zatrudniania 
cudzoziemców. Problem w tym, 
że ich pomysły wzajemnie się 
wykluczają  B10

orzeczenie SN uznał, że 
Dariusz Barski został 
prawidłowo powołany na 
prokuratora krajowego. Jednak 
według ministra Bodnara 
nie jest to uchwała SN, lecz 
stanowisko neosędziów  B8

Podatki i księgowość Firma i prawo Samorząd i administracja Kadry i płacePrawnik

Sprzedaż domu wyklucza rozliczenie 
w korekcie ulgi na ocieplenie

legislacja Samorządy chcą poprawić 
ustawę powodziową. Chodzi 
o dodatkowe uelastycznienie 
przepisów dotyczących tworzenia 
tymczasowych siedzib szkół 
czy wydatkowania pieniędzy 
na remonty szpitali  B9

  AUTOPROMOCJA

 preferencje  Gdy po kilku latach podatnik zorientuje się, że miał prawo do ulgi termomodernizacyjnej, 
to nie może z niej skorzystać, korygując zeznanie, jeżeli nie jest już właścicielem domu

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Sprzedaż nieruchomości lub 
przekazanie jej w darowiźnie 
wyklucza taką korektę – wy-
nika z interpretacji dyrekto-
ra Krajowej Informacji Skar-
bowej z 17 września 2024 r. 
(sygn. 0115-KDIT3.4011.493.
2024.1.AWO).

– Organ w całkowicie nie-
uprawniony sposób zawęził 
wykładnię przepisu – uważa 
Małgorzata Samborska, do-
radca podatkowy i partner 
w Grant Th ornton. Dodaje, 
że nie wynika ona z ustawy.

Co więcej, zdaniem eks-
pertki obecna interpretacja 
fi skusa może prowadzić do 
kuriozalnych sytuacji. Przy-
kładowo matka może cofnąć 
darowiznę domu dla syna 
lub zrobić darowiznę zwrot-
ną tylko po to, aby odliczyć 
ulgę, a potem ponownie 
przekazać nieruchomość 
(patrz: komentarz).

Dla właścicieli domów

Problem dotyczy ulgi dla 
właścicieli i współwłaścicieli 
budynków jednorodzinnych 
(art. 26h ustawy o PIT). Mogą 
oni odliczyć od dochodu 
(przychodu) do 53 tys. zł na 
realizację przedsięwzięć ter-
momodernizacyjnych, czyli 
przykładowo wymianę okien, 
montaż paneli fotowoltaicz-
nych czy pomp ciepła.

Przepisy te nie są jed-
nak precyzyjne i nie mó-
wią wprost, kiedy podatnik 
powinien być właścicielem 
(współwłaścicielem) nieru-
chomości: czy w momen-
cie ponoszenia wydatku, czy 
w chwili dokonywania roz-
liczeń. Z art. 26h ust. 1 usta-
wy o PIT wynika jedynie, że 
„podatnik będący właści-
cielem lub współwłaścicie-
lem budynku mieszkalnego 
jednorodzinnego ma prawo 
odliczyć od podstawy obli-
czenia podatku (…) wydatki 
poniesione w roku podatko-
wym na materiały budow-

lane, urządzenia i usługi, 
związane z realizacją przed-
sięwzięcia termomoderni-
zacyjnego w tym budynku”.

Przez lata dyrektor KIS 
uważał, że warunek bycia 
właścicielem należy speł-
nić w momencie poniesie-
nia wydatku. Potwierdzał 
to w interpretacjach indy-
widualnych z 21 stycznia 
2021 r. (0115-KDIT2.4011.824.
2020.1.RS) i z 19 listopada 
2021 r. (0113-KDIPT2-2.4011.
570. 2021.2.AKR). Dyrektor 
KIS zwrócił w nich uwagę na 
to, że art. 26h ustawy o PIT 
nie rozstrzyga jednoznacz-
nie, kiedy podatnik, który 
ponosi wydatki na przed-
sięwzięcie termomoderniza-
cyjne, musi być właścicielem 
budynku, aby móc skorzystać 
z preferencji.

– Nie wskazuje również, 
że zbycie nieruchomości 
powoduje utratę prawa do 
skorzystania z ulgi lub skut-
kuje koniecznością zwrotu 
wcześniej odliczonych kwot 
– stwierdził organ w inter-
pretacji z 21 stycznia 2021 r.

Uznał zatem, że jeżeli 
w momencie ponoszenia wy-
datków na termomoderniza-
cję zostały spełnione wszyst-
kie kryteria uprawniające do 
skorzystania z ulgi, to póź-
niejsze zbycie nie wywołuje 
skutków wstecz.

To podejście zmieniło 
się w ubiegłym roku, gdy 
Ministerstwo Finansów 
opublikowało nową wer-
sję objaśnień podatkowych 
z 30 marca 2023 r. w sprawie 
ulgi termomodernizacyj-
nej – i to mimo że przepisy 
nie zostały znowelizowane. 
Minister wskazał wówczas, 
że „warunek dotyczący ty-
tułu prawnego musi być 
spełniony na moment za-
stosowania ulgi (rozliczenia 
podatkowego) w zeznaniu 
składanym za rok podatko-
wy, w którym podatnik po-
niósł wydatki kwalifi kujące 
się do objęcia ulgą termo-
modernizacyjną”.

Po tych objaśnieniach 
szef Krajowej Administracji 
Skarbowej zaczął zmieniać 
wcześniejsze, korzystne dla 
podatników interpretacje 
dyrektora KIS. Tłumaczył, że 
z art. 26h ust. 1 ustawy o PIT 
wynika wprost, iż odlicze-
nie przysługuje podatniko-
wi będącemu właścicielem 
lub współwłaścicielem bu-
dynku mieszkalnego jedno-
rodzinnego. Według organu 
prawo do skorzystania z tej 
preferencji podatkowej ma 
więc osoba, która ma status 
właściciela (współwłaścicie-
la) w momencie dokonywa-
nia odliczenia, tj. składania 
zeznania podatkowego. Tak 
twierdził szef KAS w inter-
pretacjach zmieniających 
m.in. z 25 maja 2024 r. 
(DOP3.8222.1.2024.CNRU) 
i z 4 września 2023 r. (DOP3.
8222.81.2023.CNRU).

Fiskus idzie jednak o krok 
dalej i twierdzi, że właści-
cielem nieruchomości trze-
ba być również, gdy podat-
nik chce skorzystać z ulgi 
wstecz, dokonując korekty. 
Przekonała się o tym po-
datniczka, która wystąpiła 
o interpretację z 17 wrze-
śnia 2024 r. Tłumaczyła, że 
poniosła wydatki na ter-
momodernizację w latach 
2019–2020, m.in. na ocie-
planie ścian zewnętrznych. 
Wówczas jednak nie skorzy-
stała z preferencji. Z kolei 
w 2022 r. przekazała dom 
w darowiźnie synowi. Te-
raz, gdy zorientowała się, 
że mogła skorzystać z ulgi, 
chciała ją odliczyć, skorygo-
wawszy zeznanie za 2019 r.

Jednak dyrektor KIS na to 
nie pozwolił. Wyjaśnił, że 
skoro w momencie składa-
nia korekty zeznania podat-
kowego za 2019 r. kobieta nie 
ma tytułu prawnego do tej 
nieruchomości, to nie może 
skorzystać z ulgi termomo-
dernizacyjnej. Podkreślił, że 
warunek ten musi być speł-
niony w chwili zastosowa-
nia ulgi (odliczenia) w ze-

znaniu (korekcie zeznania) 
składanym za rok podatko-
wy, w którym podatnik po-
niósł wydatki kwalifi kujące 
się do objęcia ulgą.

Korzystna strona

Dla niektórych podatni-
ków obecna wykładnia fi -
skusa może być korzystna. 
Wskazał na to minister fi -
nansów w wersji objaśnień 
podatkowych z 2023 r. Wy-
jaśnił w nich, że aby skorzy-
stać z preferencji, podatnik 
nie musi być właścicielem 
domu w momencie ponie-
sienia wydatku. Powinien 
nim być w chwili składania 
zeznania, w którym chce 
odliczyć ulgę. W objaśnie-
niach minister pokazał to 
na poniższym przykładzie.

 Przykład
W kwietniu podatnik 
kupił usługę montażu 
kotła gazowego w domu 
jednorodzinnym. 
Wówczas też została 
wystawiona faktura. 
W lipcu podatnik stał się 
właścicielem budynku, 
a montaż nastąpił 
w grudniu. W dniu zło-
żenia zeznania podatnik 
nadal był właścicielem 
domu. Mógł więc sko-
rzystać z ulgi termomo-
dernizacyjnej, ponieważ 
w momencie dokonania 
odliczenia był właścicie-
lem budynku mieszkal-
nego jednorodzinnego 
– potwierdził minister.

Tak samo będzie, jak wyni-
ka z interpretacji z 17 wrze-
śnia 2024 r., w przypadku 
korekty wcześniejszych ze-
znań. Jeżeli podatnik ponie-
sie wydatki termomoderni-
zacyjne w nienależącym do 
niego domu (i będzie miał na 
to imienną fakturę), potem 
otrzyma go w darowiźnie, bę-
dzie mógł skorygować zezna-
nia i odliczyć ulgę (o ile nie 
dojdzie do przedawnienia zo-
bowiązań podatkowych). ©℗

S
tanowisko dyrektora KIS jest więcej niż zaskakują-
ce. Przeczy idei korekty. Organ w całkowicie 
nieuprawniony sposób zawęził wykładnię przepisu.
Prawo wskazuje jedynie, że podatnik będący 

właścicielem lub współwłaścicielem budynku mieszkal-
nego jednorodzinnego ma prawo odliczyć wydatki 
poniesione w roku podatkowym na termomodernizację. 
Kwestia dokonania rozliczenia jest sprawą techniczną. 
Taki zresztą był cel ustawodawcy, którym miało być 
zachęcenie podatników do podejmowania przedsięwzięć 
modernizacyjnych.
Już w objaśnieniach podatkowych Ministerstwo 
Finansów, w mojej ocenie, dokonało wykładni zawężają-
cej, stawiając warunek posiadania tytułu własności do 
nieruchomości w momencie składania zeznania 
i korzystania z ulgi, a nie w momencie ponoszenia 
wydatku. Takie rozumienie przepisu nie wynika z ustawy.
Ale teraz dyrektor KIS idzie jeszcze dalej, stawiając 
dodatkowy warunek – posiadania tytułu własności 
nieruchomości w momencie dokonania korekty. 
Tymczasem korekta zeznania ma na celu poprawę 
błędnie złożonej deklaracji.
Obecna wykładnia fi skusa może więc prowadzić do 
kuriozalnych sytuacji. Przykładowo matka może cofnąć 
darowiznę domu dla syna lub zrobić darowiznę zwrotną 
tylko po to, aby odliczyć ulgę, a potem ponownie 
przekazać nieruchomość.

MAŁGORZATA SAMBORSKA

doradca podatkowy i partner 
w Grant Thornton

opinia

Organ zawęża wykładnię

O najważniejszych zmianach dla studentów, 

nauczycieli akademickich oraz uczelni 

czytaj na gazetaprawna.pl

Co nowego w roku 

akademickim 2024/2025?
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Sprzedaż nieruchomości lub 
przekazanie jej w darowiźnie
wyklucza taką korektę – wy-
nika z interpretacji dyrekto-
ra Krajowej Informacji Skar-
bowej z 17 września 2024 r. 
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– Organ w całkowicie nie-
uprawniony sposób zawęził
wykładnię przepisu – uważa
Małgorzata Samborska, do-
radca podatkowy i partner 
w Grant Th ornton. Dodaje, 
że nie wynika ona z ustawy.

Co więcej, zdaniem eks-
pertki obecna interpretacja 
fi skusa może prowadzić do
kuriozalnych sytuacji. Przy-
kładowo matka może cofnąć 
darowiznę domu dla syna
lub zrobić darowiznę zwrot-
ną tylko po to, aby odliczyć
ulgę, a potem ponownie 
przekazać nieruchomość
(patrz: komentarz).

Dla właścicieli domów

Problem dotyczy ulgi dla 
właścicieli i współwłaścicieli 
budynków jednorodzinnych
(art. 26h ustawy o PIT). Mogą
oni odliczyć od dochodu
(przychodu) do 53 tys. zł na
realizację przedsięwzięć ter-
momodernizacyjnych, czyli 
przykładowo wymianę okien,
montaż paneli fotowoltaicz-
nych czy pomp ciepła.

Przepisy te nie są jed-
nak precyzyjne i nie mó-
wią wprost, kiedy podatnik
powinien być właścicielem 
(współwłaścicielem) nieru-
chomości: czy w momen-
cie ponoszenia wydatku, czy
w chwili dokonywania roz-
liczeń. Z art. 26h ust. 1 usta-
wy o PIT wynika jedynie, że 
„podatnik będący właści-
cielem lub współwłaścicie-
lem budynku mieszkalnego
jednorodzinnego ma prawo
odliczyć od podstawy obli-
czenia podatku (…) wydatki 
poniesione w roku podatko-
wym na materiały budow-

lane, urządzenia i usługi, 
związane z realizacją przed-
sięwzięcia termomoderni-
zacyjnego w tym budynku”.

Przez lata dyrektor KIS 
uważał, że warunek bycia 
właścicielem należy speł-
nić w momencie poniesie-
nia wydatku. Potwierdzał 
to w interpretacjach indy-
widualnych z 21 stycznia 
2021 r. (0115-KDIT2.4011.824.
2020.1.RS) i z 19 listopada
2021 r. (0113-KDIPT2-2.4011.
570. 2021.2.AKR). Dyrektor 
KIS zwrócił w nich uwagę na
to, że art. 26h ustawy o PIT 
nie rozstrzyga jednoznacz-
nie, kiedy podatnik, który 
ponosi wydatki na przed-
sięwzięcie termomoderniza-
cyjne, musi być właścicielem
budynku, aby móc skorzystać
z preferencji.

– Nie wskazuje również,
że zbycie nieruchomości 
powoduje utratę prawa do
skorzystania z ulgi lub skut-
kuje koniecznością zwrotu
wcześniej odliczonych kwot 
– stwierdził organ w inter-
pretacji z 21 stycznia 2021 r.

Uznał zatem, że jeżeli 
w momencie ponoszenia wy-
datków na termomoderniza-
cję zostały spełnione wszyst-
kie kryteria uprawniające do 
skorzystania z ulgi, to póź-
niejsze zbycie nie wywołuje
skutków wstecz.

To podejście zmieniło
się w ubiegłym roku, gdy 
Ministerstwo Finansów 
opublikowało nową wer-
sję objaśnień podatkowych 
z 30 marca 2023 r. w sprawie
ulgi termomodernizacyj-
nej – i to mimo że przepisy
nie zostały znowelizowane. 
Minister wskazał wówczas, 
że „warunek dotyczący ty-
tułu prawnego musi być
spełniony na moment za-
stosowania ulgi (rozliczenia 
podatkowego) w zeznaniu 
składanym za rok podatko-
wy, w którym podatnik po-
niósł wydatki kwalifi kujące 
się do objęcia ulgą termo-
modernizacyjną”.

Po tych objaśnieniach
szef Krajowej Administracji
Skarbowej zaczął zmieniać 
wcześniejsze, korzystne dla 
podatników interpretacje
dyrektora KIS. Tłumaczył, że 
z art. 26h ust. 1 ustawy o PIT
wynika wprost, iż odlicze-
nie przysługuje podatniko-
wi będącemu właścicielem 
lub współwłaścicielem bu-
dynku mieszkalnego jedno-
rodzinnego. Według organu 
prawo do skorzystania z tej
preferencji podatkowej ma 
więc osoba, która ma status
właściciela (współwłaścicie-
la) w momencie dokonywa-
nia odliczenia, tj. składania 
zeznania podatkowego. Tak
twierdził szef KAS w inter-
pretacjach zmieniających 
m.in. z 25 maja 2024 r. 
(DOP3.8222.1.2024.CNRU) 
i z 4 września 2023 r. (DOP3.
8222.81.2023.CNRU).

Fiskus idzie jednak o krok 
dalej i twierdzi, że właści-
cielem nieruchomości trze-
ba być również, gdy podat-
nik chce skorzystać z ulgi 
wstecz, dokonując korekty. 
Przekonała się o tym po-
datniczka, która wystąpiła 
o interpretację z 17 wrze-
śnia 2024 r. Tłumaczyła, że 
poniosła wydatki na ter-
momodernizację w latach
2019–2020, m.in. na ocie-
planie ścian zewnętrznych. 
Wówczas jednak nie skorzy-
stała z preferencji. Z kolei 
w 2022 r. przekazała dom 
w darowiźnie synowi. Te-
raz, gdy zorientowała się,
że mogła skorzystać z ulgi, 
chciała ją odliczyć, skorygo-
wawszy zeznanie za 2019 r.

Jednak dyrektor KIS na to
nie pozwolił. Wyjaśnił, że
skoro w momencie składa-
nia korekty zeznania podat-
kowego za 2019 r. kobieta nie
ma tytułu prawnego do tej 
nieruchomości, to nie może
skorzystać z ulgi termomo-
dernizacyjnej. Podkreślił, że
warunek ten musi być speł-
niony w chwili zastosowa-
nia ulgi (odliczenia) w ze-

znaniu (korekcie zeznania) 
składanym za rok podatko-
wy, w którym podatnik po-
niósł wydatki kwalifi kujące
się do objęcia ulgą.

Korzystna strona

Dla niektórych podatni-
ków obecna wykładnia fi -
skusa może być korzystna. 
Wskazał na to minister fi -
nansów w wersji objaśnień
podatkowych z 2023 r. Wy-
jaśnił w nich, że aby skorzy-
stać z preferencji, podatnik
nie musi być właścicielem
domu w momencie ponie-
sienia wydatku. Powinien
nim być w chwili składania
zeznania, w którym chce 
odliczyć ulgę. W objaśnie-
niach minister pokazał to
na poniższym przykładzie.

 Przykład
W kwietniu podatnik 
kupił usługę montażu
kotła gazowego w domu
jednorodzinnym.
Wówczas też została 
wystawiona faktura.
W lipcu podatnik stał się
właścicielem budynku,
a montaż nastąpił
w grudniu. W dniu zło-
żenia zeznania podatnik 
nadal był właścicielem
domu. Mógł więc sko-
rzystać z ulgi termomo-
dernizacyjnej, ponieważ
w momencie dokonania 
odliczenia był właścicie-
lem budynku mieszkal-
nego jednorodzinnego
– potwierdził minister.

Tak samo będzie, jak wyni-
ka z interpretacji z 17 wrze-
śnia 2024 r., w przypadku
korekty wcześniejszych ze-
znań. Jeżeli podatnik ponie-
sie wydatki termomoderni-
zacyjne w nienależącym do
niego domu (i będzie miał na
to imienną fakturę), potem 
otrzyma go w darowiźnie, bę-
dzie mógł skorygować zezna-
nia i odliczyć ulgę (o ile nie
dojdzie do przedawnienia zo-
bowiązań podatkowych). ©℗

S
tanowisko dyrektora KIS jest więcej niż zaskakują-
ce. Przeczy idei korekty. Organ w całkowicie
nieuprawniony sposób zawęził wykładnię przepisu.
Prawo wskazuje jedynie, że podatnik będący

właścicielem lub współwłaścicielem budynku mieszkal-
nego jednorodzinnego ma prawo odliczyć wydatki
poniesione w roku podatkowym na termomodernizację.
Kwestia dokonania rozliczenia jest sprawą techniczną.
Taki zresztą był cel ustawodawcy, którym miało być
zachęcenie podatników do podejmowania przedsięwzięć
modernizacyjnych.
Już w objaśnieniach podatkowych Ministerstwo
Finansów, w mojej ocenie, dokonało wykładni zawężają-
cej, stawiając warunek posiadania tytułu własności do
nieruchomości w momencie składania zeznania
i korzystania z ulgi, a nie w momencie ponoszenia
wydatku. Takie rozumienie przepisu nie wynika z ustawy.
Ale teraz dyrektor KIS idzie jeszcze dalej, stawiając
dodatkowy warunek – posiadania tytułu własności 
nieruchomości w momencie dokonania korekty.
Tymczasem korekta zeznania ma na celu poprawę
błędnie złożonej deklaracji.
Obecna wykładnia fi skusa może więc prowadzić do
kuriozalnych sytuacji. Przykładowo matka może cofnąć
darowiznę domu dla syna lub zrobić darowiznę zwrotną
tylko po to, aby odliczyć ulgę, a potem ponownie
przekazać nieruchomość.

MAŁGORZATA SAMBORSKA

doradca podatkowy i partner 
w Grant Thornton

opinia

Organ zawęża wykładnię

O najważniejszych zmianach dla studentów, 

nauczycieli akademickich oraz uczelni 

czytaj na gazetaprawna.pl

Co nowego w roku

akademickim 2024/2025?
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Cel istnienia fundacji 
rodzinnych został wypaczony
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Poinformował o tym wicemi-
nister fi nansów Jarosław Nene-
man w odpowiedzi z 25 wrze-
śnia br. na poselską interpelację 
(nr 4603). Wyjaśnił, jakie powo-
dy stoją za pomysłem zaostrze-
nia przepisów o opodatkowa-
niu fundacji rodzinnych.

Z jego słów wynika, że do ta-
kiego kroku przynajmniej po-
średnio przekonali Minister-
stwo Finansów sami podatnicy 
i reprezentujący ich eksperci 
podatkowi. Fiskus przeanali-
zował bowiem wnioski o wy-
danie interpretacji indywidu-
alnej, informacje o schematach 
podatkowych, a nawet wypo-
wiedzi prasowe niektórych 
doradców podatkowych. Na 
tej podstawie nabrał podej-
rzeń, że fundacje rodzinne są 
wykorzystywane do agresyw-
nej optymalizacji podatkowej. 
Z zebranych przez niego infor-
macji wynika jednoznacznie 
– zdaniem MF – że zbyt wiele 
fundacji jest zakładanych nie 
po to, aby chronić majątek ro-
dzinny, tylko po to, by optyma-
lizować rozliczenia podatkowe.

System prawa podatkowe-
go musi być spójny i szczelny 
– tłumaczy wiceminister w od-
powiedzi na interpelację.

W jakim kierunku

Nadal jednak nie ma pewności, 
w jakim kierunku pójdą zapo-
wiadane zmiany i czy na pew-
no będą one wyłącznie nega-
tywne. Trwają bowiem obecnie 
konsultacje z przedstawiciela-
mi biznesu rodzinnego co do 
ich kierunku.

Potwierdziło to 18 września 
br. Ministerstwo Finansów 
w odpowiedzi na pytanie DGP. 
Celem – jak napisał resort – „jest 
wypracowanie wspólnego sta-
nowiska, co do zakresu niezbęd-
nych zmian. Z uwagi na fakt, że 
konsultacje te nie zostały za-
kończone, jest jeszcze za wcze-
śnie na wskazanie konkretnego 
terminu opublikowania projek-
tu ustawy”.

Dotychczasowe wypowiedzi 
niektórych uczestników tych 
konsultacji (np. Henryka Orfi n-
gera, prezesa Fundacji Rodzin-
nej Irena Eris) wskazują, że nic 
nie jest jeszcze przesądzone. 
Wbrew powszechnemu przeko-
naniu zmiany wcale nie muszą 
bowiem pogorszyć sytuacji fun-
dacji rodzinnych, a wręcz mogą 
ją wzmocnić – informował 
przedsiębiorca na łamach prasy.

Minister postraszył…

Przypomnijmy, że w sierpniu 
br. wiceminister Neneman za-
powiedział niekorzystne zmia-
ny w zakresie opodatkowania 
fundacji rodzinnej. Miało to być 
przede wszystkim:
■ opodatkowanie 19-proc. CIT 

sprzedaży majątku przez fun-
dację rodzinną, jeśli sprzedaż 
nastąpiłaby przed upływem 
15 lat od nabycia, przy czym 
podatek ten mógłby zostać 
odliczony od podatku należ-
nego z tytułu wypłaty świad-
czenia,

■ objęcie fundacji rodzinnych 
przepisami o zagranicznej 
jednostce kontrolowanej 
(z ang. CFC),

■ opodatkowanie dochodów 
fundacji rodzinnej z udzia-

łów w podmiotach trans-
parentnych podatkowo,

■ opodatkowanie najmu nie-
ruchomości przez fundację 
rodzinną,

■ obowiązek rozwiązania fun-
dacji rodzinnej przez sąd 
w przypadku prowadzenia 
niedozwolonej działalności 
gospodarczej,

■ wliczanie świadczeń wypłaca-
nych z fundacji rodzinnej do 
podstawy obliczenia daniny 
solidarnościowej.
Pisaliśmy o tym szerzej 

w artykułach „Będą zmiany 
w CIT i PIT. Wiemy, kto zyska, 
kto straci” (DGP nr 160/2024) 
i „Są obawy co dalej z fundacjami 
rodzinnymi” (DGP nr 165/2024).

Zapowiedzi wiceministra 
wzbudziły powszechną kon-
sternację. Do krytyki nawiązał 
też poseł, który wystąpił z naj-
nowszą interpelacją. Zwrócił 
w niej uwagę, że zgodnie 
z art. 143 ustawy o fundacji ro-
dzinnej (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 326 
ze zm.) rząd miał dokonać prze-
glądu funkcjonowania przepi-
sów dopiero po trzech latach od 
wejścia w życie ustawy (weszła 
ona w życie 22 maja 2023 r.) Po-
seł spytał więc, skąd bierze się 
przekonanie MF, że fundacja 
rodzinna coraz częściej służy 
do optymalizacji.

…i miał powody

W odpowiedzi wiceminister 
Neneman wyjaśnił, że do ta-
kich wniosków prowadzi przede 
wszystkim lektura wniosków 
składanych do dyrektora Kra-
jowej Informacji Skarbowej 
o wydanie interpretacji in-
dywidualnej.

Jeżeli dyrektor KIS nabierze 
uzasadnionego przypuszczenia, 
że może chodzić o podatkowe 
nadużycie, to może on wystąpić 
do szefa Krajowej Administracji 
Skarbowej z prośbą o wydanie 
opinii, czy stan faktyczny lub 
przyszły opisany we wniosku 
uzasadnia zastosowanie klau-
zuli przeciw unikaniu opodat-
kowania. Uprawniają go do tego 
art. 14b par. 5b i 5c ordynacji 
podatkowej.

Z danych MF wynika, że do 
12 września br. dyrektor KIS wy-
stąpił o wydanie takiej opinii do 
szefa KAS 120 razy. W 70 przy-
padkach były one negatywne dla 
podatnika, co oznacza, że szef 
KAS dostrzegł możliwość zasto-
sowania klauzuli (13 wniosków 
o wydanie opinii nie zostało 
jeszcze rozstrzygniętych).

Opinia szefa KAS nie obli-
guje do zastosowania klauzuli 
przeciw unikaniu opodatkowa-
nia, natomiast jest wiążąca dla 
dyrektora KIS.

Niezależnie od tego minister-
stwo wzięło również pod uwagę 
treść otrzymywanych informa-
cji o schematach podatkowych 
(ang. mandatory disclosure ru-
les – MDR), wniosków o wydanie 
opinii zabezpieczającej i innych 
deklaracji oraz informacji skła-
danych fi skusowi.

Widzą to sami doradcy

Wiceminister Neneman przy-
znał, że do rozpoczęcia prac nad 
zmianami w opodatkowaniu 
fundacji rodzinnych przekona-
ły resort fi nansów również wy-
powiedzi niektórych ekspertów 
podatkowych. Przywołał w tym 
kontekście dwie opinie.

Pierwszą wyraził Paweł 
Tomczykowski, partner zarzą-
dzający w kancelarii Tomczy-
kowski, Tomczykowska, w ar-
tykule „Fundacja rodzinna jest 
z nami od niemal roku” (DGP 
nr 61/2024). Ekspert stwierdził 
w niej, że: „Wielu przedsiębior-
ców i inwestorów zakłada fun-
dacje rodzinne, wielu prawni-
ków oferuje doradztwo przy ich 
zakładaniu. Niestety w pewnych 
sytuacjach głównym motywato-
rem są korzyści podatkowe. (…) 
Niewłaściwe rozumienie aspek-
tu sukcesyjnego fundacji rodzin-
nej, jej idei i celu samej ustawy, 
a w zamian wykorzystywanie jej 
do celów transakcyjnych może 
mieć negatywne konsekwencje. 
W skali mikro – stworzyć ryzyko 
zastosowania klauzuli ogólnej 
obejścia prawa podatkowego. 
W skali makro – zmusić ustawo-
dawcę do refl eksji nad zasadami 
opodatkowania zarówno funda-
cji, jak i jej benefi cjentów”.

Drugą przywołaną przez 
MF opinię wyraził prof. Adam 
Mariański na łamach portalu 
Prawo.pl. Napisał, że „z na-
szych obserwacji wynika, że 
znaczna część fundacji nie re-
alizuje podstawowych celów 
określonych w art. 2 ustawy 
o fundacji rodzinnej, czyli gro-
madzenia mienia, zarządzania 
nim w interesie benefi cjentów 
oraz spełniania świadczeń na 
rzecz benefi cjentów. Według 
najnowszych danych wpłynęło 
już ok. 800 wniosków o rejestra-
cję fundacji. Szacuje się, że ok. 
300–400 fundacji mogło zostać 
założonych wyłącznie w celach 
transakcyjnych, czyli np. inwe-
stycji na giełdzie czy sprzedaży 
udziałów w spółkach bez podat-
ku. I takie proste sytuacje mogą 
podlegać pod klauzulę przeciw 
unikaniu opodatkowania. Za 
dwa–trzy lata możemy spodzie-
wać się wzmożonych kontroli 
i sporów w tym zakresie”. ©℗

 cit Przez 16 miesięcy dyrektor Krajowej Informacji Skarbowej 120 razy nabrał 
podejrzenia, że fundacje rodzinne mogą służyć do unikania opodatkowania. 
W 70 przypadkach potwierdził mu to szef Krajowej Administracji Skarbowej

Zyskaj dostęp
na 30 dni

– zeskanuj kod
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KSR nr 2: Ujmowanie kapitałowe 
i wynikowe odroczonego podatku

Za wcześnie na wnioski wysnuwane przez Ministerstwo Finansów

 opinia 

Andrzej Pietrasik 

doradca podatkowy, 

lider działu podat-

kowego w kancelarii 

MKZPartnerzy

Już dawno zapowiedzi zmian 
w prawie podatkowym doty-
czące relatywnie niewielkiej 
grupy polskich podatników nie 
budziły tylu emocji co zapowia-
dana nowelizacja przepisów 
dotycząca zasad opodatkowa-
nia fundacji rodzinnej.

W sierpniu br. okazało się, 
że Ministerstwo Finansów 
rozważa zmiany przepisów 
dotyczących fundacji rodzin-
nych. Najistotniejszą wydaje 
się zapowiedź opodatkowania 
sprzedaży majątku fundacji, je-
żeli sprzedawane aktywo po-
zostanie w fundacji krócej niż 
15 lat (w dzisiejszym stanie 

prawnym taka sprzedaż nie 
skutkuje koniecznością za-
płaty CIT). Zapowiedziano rów-
nież niekorzystne dla fundacji 
i jej beneficjentów zmiany 
w zakresie daniny solidarno-
ściowej, możliwość objęcia fun-
dacji rodzinnych regulacjami 
CFC (potencjalne opodatkowa-
nie dochodów uzyskanych za 
granicą oraz dodatkowe obo-
wiązki administracyjne i ra-
portowe), a także możliwość 
opodatkowania dochodów fun-
dacji rodzinnych pochodzą-
cych z oddania nieruchomości 
do odpłatnego korzystania.

Wiceminister fi nansów Ja-
rosław Neneman uzasadnia 
to następująco: fundacje ro-
dzinne są wykorzystywane do 
agresywnej optymalizacji po-
datkowej.

Można rozumieć, że zarzut 
ten dotyczy chociażby pojawia-

jących się na rynku doradczym 
koncepcji wnoszenia do funda-
cji majątku nie w celu jego gro-
madzenia i ochrony, ale po to, 
aby go szybko zbyć, z wykorzy-
staniem przewidzianych dziś 
preferencji podatkowych. Czy 
na pewno jednak są podstawy 
do twierdzenia – jak słyszymy 
to od przedstawicieli rządu 
– że fundacje rodzinne są wy-
korzystywane do agresyw-
nej optymalizacji?

Naszym zdaniem na takie 
wnioski jest jeszcze zdecydo-
wanie za wcześnie. Istniejące 
fundacje (mamy ich dziś już 
ok. 2,5 tys.) dopiero kumulują 
majątek fi rm rodzinnych i nie 
widzimy na rynku transakcji 
„uszczuplających” wartość po-
siadanych przez nie aktywów.

Poza tym nawet jeśli komuś 
przyświeca zamysł szybkiej od-
sprzedaży majątku przy wyko-

rzystaniu podatkowej furtki, 
to organy podatkowe w kon-
kretnych przypadkach mają od 
dawna możliwość zakwestio-
nowania takich poczynań, cho-
ciażby przy wykorzystaniu tzw. 
klauzuli przeciwko unikaniu 
opodatkowania, na podstawie 
art. 119a i następnych ordyna-
cji podatkowej.

Wprowadzenie zapowiada-
nych zmian może spowodować 
wycofanie się wielu osób z tej 
formy zabezpieczania majątku. 
Rynek mógłby po prostu uznać, 
że z uwagi na zmienność in-
tencji ustawodawcy taka for-
ma zabezpieczenia majątku 
nie jest ani pewna, ani opty-
malna. Polska fundacja rodzin-
na musi być konkurencyjna 
względem fundacji z innych 
krajów, gdzie również może 
trafi ć majątek wypracowany 
w Polsce. Jeśli nie utrzymamy 

względnie liberalnych rozwią-
zań podatkowych, to wiele osób 
będzie szukało atrakcyjniej-
szych rozwiązań za granicą, 
np. w Holandii czy na Malcie. 
Już słyszymy, że na wieść o pla-
nowanej zmianie przepisów 
polscy przedsiębiorcy wstrzy-
mują się z założeniem fundacji 
rodzinnej w Polsce, czekając na 
to, co fi nalnie zaproponuje im 
nasz ustawodawca.

Na marginesie warto zauwa-
żyć, że zapowiadana obecnie 
nowelizacja nie jest zgodna 
z samą ustawą o fundacji ro-
dzinnej (Dz.U. z 2023 r. poz. 326 
ze zm.), która w art. 143 mówi, 
że przegląd skutków funkcjo-
nowania fundacji rodzinnych 
i idące za tym zmiany przepi-
sów mogą nastąpić po upływie 
trzech lat od wejścia tej ustawy 
w życie, a zatem nie wcześniej 
niż w 2026 r. ©℗

Cel istnienia fundacji
rodzinnych został wypaczony
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Poinformował o tym wicemi-
nister fi nansów Jarosław Nene-
man w odpowiedzi z 25 wrze-
śnia br. na poselską interpelację 
(nr 4603). Wyjaśnił, jakie powo-
dy stoją za pomysłem zaostrze-
nia przepisów o opodatkowa-
niu fundacji rodzinnych.

Z jego słów wynika, że do ta-
kiego kroku przynajmniej po-
średnio przekonali Minister-
stwo Finansów sami podatnicy 
i reprezentujący ich eksperci 
podatkowi. Fiskus przeanali-
zował bowiem wnioski o wy-
danie interpretacji indywidu-
alnej, informacje o schematach
podatkowych, a nawet wypo-
wiedzi prasowe niektórych 
doradców podatkowych. Na 
tej podstawie nabrał podej-
rzeń, że fundacje rodzinne są 
wykorzystywane do agresyw-
nej optymalizacji podatkowej.
Z zebranych przez niego infor-
macji wynika jednoznacznie 
– zdaniem MF – że zbyt wiele 
fundacji jest zakładanych nie
po to, aby chronić majątek ro-
dzinny, tylko po to, by optyma-
lizować rozliczenia podatkowe.

System prawa podatkowe-
go musi być spójny i szczelny 
– tłumaczy wiceminister w od-
powiedzi na interpelację.

W jakim kierunku

Nadal jednak nie ma pewności,
w jakim kierunku pójdą zapo-
wiadane zmiany i czy na pew-
no będą one wyłącznie nega-
tywne. Trwają bowiem obecnie
konsultacje z przedstawiciela-
mi biznesu rodzinnego co do 
ich kierunku.

Potwierdziło to 18 września
br. Ministerstwo Finansów 
w odpowiedzi na pytanie DGP.
Celem – jak napisał resort – „jest
wypracowanie wspólnego sta-
nowiska, co do zakresu niezbęd-
nych zmian. Z uwagi na fakt, że 
konsultacje te nie zostały za-
kończone, jest jeszcze za wcze-
śnie na wskazanie konkretnego
terminu opublikowania projek-
tu ustawy”.

Dotychczasowe wypowiedzi 
niektórych uczestników tych 
konsultacji (np. Henryka Orfi n-
gera, prezesa Fundacji Rodzin-
nej Irena Eris) wskazują, że nic
nie jest jeszcze przesądzone. 
Wbrew powszechnemu przeko-
naniu zmiany wcale nie muszą
bowiem pogorszyć sytuacji fun-
dacji rodzinnych, a wręcz mogą 
ją wzmocnić – informował
przedsiębiorca na łamach prasy.

Minister postraszył…

Przypomnijmy, że w sierpniu 
br. wiceminister Neneman za-
powiedział niekorzystne zmia-
ny w zakresie opodatkowania 
fundacji rodzinnej. Miało to być 
przede wszystkim:
■ opodatkowanie 19-proc. CIT

sprzedaży majątku przez fun-
dację rodzinną, jeśli sprzedaż
nastąpiłaby przed upływem
15 lat od nabycia, przy czym 
podatek ten mógłby zostać 
odliczony od podatku należ-
nego z tytułu wypłaty świad-
czenia,

■ objęcie fundacji rodzinnych 
przepisami o zagranicznej
jednostce kontrolowanej
(z ang. CFC),

■ opodatkowanie dochodów
fundacji rodzinnej z udzia-

łów w podmiotach trans-
parentnych podatkowo,

■ opodatkowanie najmu nie-
ruchomości przez fundację 
rodzinną,

■ obowiązek rozwiązania fun-
dacji rodzinnej przez sąd 
w przypadku prowadzenia
niedozwolonej działalności
gospodarczej,

■ wliczanie świadczeń wypłaca-
nych z fundacji rodzinnej do 
podstawy obliczenia daniny 
solidarnościowej.
Pisaliśmy o tym szerzej 

w artykułach „Będą zmiany 
w CIT i PIT. Wiemy, kto zyska,
kto straci” (DGP nr 160/2024) 
i „Są obawy co dalej z fundacjami
rodzinnymi” (DGP nr 165/2024).

Zapowiedzi wiceministra
wzbudziły powszechną kon-
sternację. Do krytyki nawiązał
też poseł, który wystąpił z naj-
nowszą interpelacją. Zwrócił
w niej uwagę, że zgodnie
z art. 143 ustawy o fundacji ro-
dzinnej (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 326
ze zm.) rząd miał dokonać prze-
glądu funkcjonowania przepi-
sów dopiero po trzech latach od 
wejścia w życie ustawy (weszła 
ona w życie 22 maja 2023 r.) Po-
seł spytał więc, skąd bierze się
przekonanie MF, że fundacja
rodzinna coraz częściej służy 
do optymalizacji.

…i miał powody

W odpowiedzi wiceminister 
Neneman wyjaśnił, że do ta-
kich wniosków prowadzi przede 
wszystkim lektura wniosków 
składanych do dyrektora Kra-
jowej Informacji Skarbowej
o wydanie interpretacji in-
dywidualnej.

Jeżeli dyrektor KIS nabierze 
uzasadnionego przypuszczenia,
że może chodzić o podatkowe
nadużycie, to może on wystąpić
do szefa Krajowej Administracji 
Skarbowej z prośbą o wydanie 
opinii, czy stan faktyczny lub
przyszły opisany we wniosku
uzasadnia zastosowanie klau-
zuli przeciw unikaniu opodat-
kowania. Uprawniają go do tego
art. 14b par. 5b i 5c ordynacji
podatkowej.

Z danych MF wynika, że do
12 września br. dyrektor KIS wy-
stąpił o wydanie takiej opinii do
szefa KAS 120 razy. W 70 przy-
padkach były one negatywne dla
podatnika, co oznacza, że szef 
KAS dostrzegł możliwość zasto-
sowania klauzuli (13 wniosków 
o wydanie opinii nie zostało 
jeszcze rozstrzygniętych).

Opinia szefa KAS nie obli-
guje do zastosowania klauzuli 
przeciw unikaniu opodatkowa-
nia, natomiast jest wiążąca dla
dyrektora KIS.

Niezależnie od tego minister-
stwo wzięło również pod uwagę
treść otrzymywanych informa-
cji o schematach podatkowych 
(ang. mandatory disclosure ru-
les – MDR), wniosków o wydanie
opinii zabezpieczającej i innych 
deklaracji oraz informacji skła-
danych fi skusowi.

Widzą to sami doradcy

Wiceminister Neneman przy-
znał, że do rozpoczęcia prac nad
zmianami w opodatkowaniu
fundacji rodzinnych przekona-
ły resort fi nansów również wy-
powiedzi niektórych ekspertów 
podatkowych. Przywołał w tym
kontekście dwie opinie.

Pierwszą wyraził Paweł
Tomczykowski, partner zarzą-
dzający w kancelarii Tomczy-
kowski, Tomczykowska, w ar-
tykule „Fundacja rodzinna jest 
z nami od niemal roku” (DGP 
nr 61/2024). Ekspert stwierdził
w niej, że: „Wielu przedsiębior-
ców i inwestorów zakłada fun-
dacje rodzinne, wielu prawni-
ków oferuje doradztwo przy ich 
zakładaniu. Niestety w pewnych
sytuacjach głównym motywato-
rem są korzyści podatkowe. (…) 
Niewłaściwe rozumienie aspek-
tu sukcesyjnego fundacji rodzin-
nej, jej idei i celu samej ustawy, 
a w zamian wykorzystywanie jej 
do celów transakcyjnych może 
mieć negatywne konsekwencje.
W skali mikro – stworzyć ryzyko 
zastosowania klauzuli ogólnej
obejścia prawa podatkowego.
W skali makro – zmusić ustawo-
dawcę do refl eksji nad zasadami 
opodatkowania zarówno funda-
cji, jak i jej benefi cjentów”.

Drugą przywołaną przez 
MF opinię wyraził prof. Adam
Mariański na łamach portalu
Prawo.pl. Napisał, że „z na-
szych obserwacji wynika, że 
znaczna część fundacji nie re-
alizuje podstawowych celów 
określonych w art. 2 ustawy
o fundacji rodzinnej, czyli gro-
madzenia mienia, zarządzania
nim w interesie benefi cjentów 
oraz spełniania świadczeń na 
rzecz benefi cjentów. Według 
najnowszych danych wpłynęło 
już ok. 800 wniosków o rejestra-
cję fundacji. Szacuje się, że ok.
300–400 fundacji mogło zostać 
założonych wyłącznie w celach
transakcyjnych, czyli np. inwe-
stycji na giełdzie czy sprzedaży 
udziałów w spółkach bez podat-
ku. I takie proste sytuacje mogą 
podlegać pod klauzulę przeciw 
unikaniu opodatkowania. Za
dwa–trzy lata możemy spodzie-
wać się wzmożonych kontroli
i sporów w tym zakresie”. ©℗
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Za wcześnie na wnioski wysnuwane przez Ministerstwo Finansów
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Już dawno zapowiedzi zmian
w prawie podatkowym doty-
czące relatywnie niewielkiej 
grupy polskich podatników nie 
budziły tylu emocji co zapowia-
dana nowelizacja przepisów
dotycząca zasad opodatkowa-
nia fundacji rodzinnej.

W sierpniu br. okazało się, 
że Ministerstwo Finansów
rozważa zmiany przepisów 
dotyczących fundacji rodzin-
nych. Najistotniejszą wydaje 
się zapowiedź opodatkowania
sprzedaży majątku fundacji, je-
żeli sprzedawane aktywo po-
zostanie w fundacji krócej niż
15 lat (w dzisiejszym stanie

prawnym taka sprzedaż nie
skutkuje koniecznością za-
płaty CIT). Zapowiedziano rów-
nież niekorzystne dla fundacji 
i jej beneficjentów zmiany
w zakresie daniny solidarno-
ściowej, możliwość objęcia fun-
dacji rodzinnych regulacjami
CFC (potencjalne opodatkowa-
nie dochodów uzyskanych za
granicą oraz dodatkowe obo-
wiązki administracyjne i ra-
portowe), a także możliwość 
opodatkowania dochodów fun-
dacji rodzinnych pochodzą-
cych z oddania nieruchomości 
do odpłatnego korzystania.

Wiceminister fi nansów Ja-
rosław Neneman uzasadnia 
to następująco: fundacje ro-
dzinne są wykorzystywane do
agresywnej optymalizacji po-
datkowej.

Można rozumieć, że zarzut
ten dotyczy chociażby pojawia-

jących się na rynku doradczym 
koncepcji wnoszenia do funda-
cji majątku nie w celu jego gro-
madzenia i ochrony, ale po to,
aby go szybko zbyć, z wykorzy-
staniem przewidzianych dziś 
preferencji podatkowych. Czy 
na pewno jednak są podstawy 
do twierdzenia – jak słyszymy 
to od przedstawicieli rządu
– że fundacje rodzinne są wy-
korzystywane do agresyw-
nej optymalizacji?

Naszym zdaniem na takie
wnioski jest jeszcze zdecydo-
wanie za wcześnie. Istniejące 
fundacje (mamy ich dziś już
ok. 2,5 tys.) dopiero kumulują
majątek fi rm rodzinnych i nie
widzimy na rynku transakcji 
„uszczuplających” wartość po-
siadanych przez nie aktywów.

Poza tym nawet jeśli komuś
przyświeca zamysł szybkiej od-
sprzedaży majątku przy wyko-

rzystaniu podatkowej furtki,
to organy podatkowe w kon-
kretnych przypadkach mają od 
dawna możliwość zakwestio-
nowania takich poczynań, cho-
ciażby przy wykorzystaniu tzw.
klauzuli przeciwko unikaniu
opodatkowania, na podstawie 
art. 119a i następnych ordyna-
cji podatkowej.

Wprowadzenie zapowiada-
nych zmian może spowodować 
wycofanie się wielu osób z tej 
formy zabezpieczania majątku.
Rynek mógłby po prostu uznać,
że z uwagi na zmienność in-
tencji ustawodawcy taka for-
ma zabezpieczenia majątku 
nie jest ani pewna, ani opty-
malna. Polska fundacja rodzin-
na musi być konkurencyjna
względem fundacji z innych 
krajów, gdzie również może
trafi ć majątek wypracowany 
w Polsce. Jeśli nie utrzymamy 

względnie liberalnych rozwią-
zań podatkowych, to wiele osób 
będzie szukało atrakcyjniej-
szych rozwiązań za granicą,
np. w Holandii czy na Malcie. 
Już słyszymy, że na wieść o pla-
nowanej zmianie przepisów 
polscy przedsiębiorcy wstrzy-
mują się z założeniem fundacji 
rodzinnej w Polsce, czekając na
to, co fi nalnie zaproponuje im
nasz ustawodawca.

Na marginesie warto zauwa-
żyć, że zapowiadana obecnie
nowelizacja nie jest zgodna 
z samą ustawą o fundacji ro-
dzinnej (Dz.U. z 2023 r. poz. 326
ze zm.), która w art. 143 mówi,
że przegląd skutków funkcjo-
nowania fundacji rodzinnych 
i idące za tym zmiany przepi-
sów mogą nastąpić po upływie
trzech lat od wejścia tej ustawy 
w życie, a zatem nie wcześniej 
niż w 2026 r. ©℗
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Etap legislacyjny
Nowelizacja ustawy o PIT oraz 
niektórych innych ustaw (druk sejmo-
wy 601) – w Senacie
Projekt nowelizacji ustawy o VAT oraz 
niektórych innych ustaw (druk nr 656) 
– po pierwszym czytaniu w Sejmie
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Powodzianie zapłacą podatek 
od części otrzymanych odszkodowań

 pit i cit 

Agnieszka Pokojska
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Przedsiębiorcy, którzy otrzy-
mają od ubezpieczycieli od-
szkodowania za zniszczone 
w powodzi fi rmy, zakłady, fa-
bryki, w wielu przypadkach 
będą musieli zapłacić od nich 
podatek dochodowy

Zasadniczo bowiem od-
szkodowania przedsiębior-
ców są przychodem pod-
legającym opodatkowaniu 
podatkiem dochodowym 
(PIT lub CIT). Mogą oni co 
prawda skorzystać ze zwol-
nienia na podstawie art. 17 
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT 
i art. 21 ust. 1 pkt 29b usta-
wy o PIT, ale dotyczy ono tyl-
ko odszkodowań za szkody 
w środku trwałym (z wyłą-
czeniem samochodu osobo-
wego), w części wydatkowa-
nej na remont albo na zakup 
(lub na wytworzenie) nowego 
środka trwałego.

Jeżeli przedsiębiorca fak-
tycznie zdecyduje się na za-
kup (lub wytworzenie) no-
wego środka trwałego, to 
taki składnik majątku musi 
być zaliczany do tego samego 
rodzaju Klasyfi kacji Środków 
Trwałych, co ten zniszczony.

Warunkiem jest też wy-
korzystanie otrzymanych 
pieniędzy w określonym 
terminie, tj. w danym roku 

podatkowym lub bezpośred-
nio po nim następującym.

Zdaniem Pawła Wyciśli-
ka, starszego konsultan-
ta w MDDP, takie warunki 
zwolnienia są mimo wszyst-
ko zbyt restrykcyjne.

– Wymóg, aby odszko-
dowanie zostało wydane 
na remont, wytworzenie 
lub zakup środka trwałe-
go tego samego rodzaju, co 
ten uszkodzony, ogranicza 
elastyczność poszkodowa-
nych podatników – uważa 
ekspert. Wyjaśnia, że często 
bardziej efektywne bizneso-
wo lub ekonomicznie jest wy-
danie otrzymanych pieniędzy 
(odszkodowania) w inny spo-
sób, np. na zakup usługi, któ-
ra wcześniej była realizowana 
samodzielnie przez przedsię-
biorcę przy użyciu zniszczo-
nego środka trwałego.

– W takiej sytuacji jednak 
przeznaczenie pieniędzy 
z odszkodowania na zakup 
usługi nie pozwoli przedsię-
biorcy zastosować zwolnie-
nia podatkowego – podkre-
śla ekspert.

Dodaje, że problemem dla 
przedsiębiorców poszkodo-
wanych w powodzi jest też 
warunek dotyczący termi-
nu wykorzystania pienię-
dzy z odszkodowania. Kłopot 
mogą mieć z tym zwłaszcza 
ci, którzy stracili całe zakłady 
lub fabryki.

– Firmy, które otrzyma-
ją odszkodowania jeszcze 
w 2024 r., a których rok po-
datkowy jest równy kalen-
darzowemu, będą musiały 
wykorzystać odszkodowa-
nie na określone w przepisie 
cele do końca 2025 r. Jeżeli 
się to nie uda, będą musiały 
zapłacić podatek od odszko-
dowania – zwraca uwagę 
Paweł Wyciślik.

Paradoksalnie lepiej bę-
dzie w takiej sytuacji otrzy-
mać odszkodowanie w stycz-
niu 2025 r. – Wówczas fi rma 
będzie mogła je wydatkować 
do końca 2026 r. (przy zało-
żeniu, że jej rok podatkowy 
odpowiada kalendarzowemu) 
– zauważa ekspert.

Podkreśla, że obecne prze-
pisy nie przewidują zwolnie-
nia z podatku odszkodowania 
za zniszczone towary czy su-
rowce. Dlatego jego zdaniem 
dużo lepszym rozwiązaniem 
byłoby obecnie zawieszenie 
poboru podatku dochodo-
wego od odszkodowań wy-
płacanych poszkodowanym 
w powodzi, niezależnie od 
tego, na co przeznaczą oni te 
pieniądze. – To stanowiłoby 
bardzo konkretną i potrzebną 
im pomoc – podsumowuje 
ekspert. ©℗

Więcej o zwolnieniu z CIT odszko-
dowań za szkody w środku trwałym 

piszemy dziś w tygodniku dla pre-
numeratorów Podatki i Księgowość
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Kasowy PIT już w Senacie, zmiany w VAT jeszcze w Sejmie
 parlament 
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Sejm przyjął przepisy, które 
od 1 stycznia 2025 r. wpro-
wadzą kasowy PIT. Rozpo-
czął też prace nad uprosz-
czeniem obowiązków 
w zakresie VAT dla małych 
przedsiębiorstw, które pro-
wadzą działalność w róż-
nych państwach unijnych.

Nowelizacją ustawy o PIT 
zajmie się teraz Senat, nato-
miast projekt dotyczący VAT 
został skierowany do prac 
w sejmowej komisji fi nan-
sów publicznych.

Kasowy PIT

W nowelizacji ustawy o PIT 
posłowie wprowadzili tylko 

jedną zasadniczą zmianę. Li-
mit przychodów podatników 
mogących korzystać z kaso-
wego PIT, będzie wynosił 
1 mln zł, a nie 250 tys. euro, 
jak zakładał projekt wniesio-
ny do Sejmu. To jedyna po-
prawka opozycji, która zosta-
ła uwzględniona. Nie przeszły 
propozycje zmierzające m.in. 
do umożliwienia stosowania 
kasowego PIT wspólnikom 
spółek osobowych.

Zgodnie zatem z przyjętą 
ustawą od 2025 r. z nowe-
go rozwiązania mogą sko-
rzystać:
■ przedsiębiorcy prowadzą-

cy samodzielnie działal-
ność gospodarczą, jeżeli 
ich przychody w roku po-
przednim nie przekroczy-
ły 1 mln zł, i

■ podatnicy rozpoczynający 
biznes.
Nie będzie ono dostępne 

dla podmiotów prowadzą-
cych księgi rachunkowe.

Kasowy PIT oznacza moż-
liwość rozliczenia się z po-
datku dopiero po otrzyma-
niu należności od odbiorcy 
towarów lub usług, a nie 
– jak obecnie – w momencie 
wystawienia faktu-
ry. Jeżeli jednak po 
upływie dwóch lat 
podatnik wciąż nie 
dostanie zapłaty 
od kontrahenta, to 
i tak będzie musiał wykazać 
przychód z działalności go-
spodarczej.

Przedsiębiorcy będą mo-
gli wybrać kasowy PIT nie-
zależnie od tego, czy będą 

się rozliczać z fi skusem 
według skali podatkowej, 
liniowej 19-proc. stawki PIT, 
5-proc. stawki PIT (ulga IP 
Box), czy też ryczałtem od 
przychodów ewidencjono-
wanych.

Jeżeli się na to zdecydu-
ją (składając oświadczenie 
do 20 lutego), to zarówno 
przychody, jak i koszty ich 

uzyskania będą roz-
poznawać kasowo.

Metoda ta będzie 
zastrzeżona tylko 
dla transakcji mię-
dzy przedsiębiorca-

mi (B2B), a nie przy sprzeda-
ży na rzecz konsumentów. 
Ma to, jak tłumaczył w Sej-
mie wiceminister Neneman, 
zabezpieczać przed naduży-
ciami.

Jednolity plik CIT

Przyjęty projekt wprowadzi 
też zmianę dotyczącą JPK_
CIT. Zakłada ona, że minister 
fi nansów będzie mógł rozpo-
rządzeniem ograniczyć za-
kres danych przekazywanych 
w formie ustrukturyzowanej. 
Dzięki temu będzie władny 
czasowo zwolnić podatników 
CIT z obowiązku przekazy-
wania części ksiąg – w tym 
wypadku plików JPK_ST_KR, 
czyli ewidencji środków 
trwałych oraz wartości nie-
materialnych i prawnych.

Ministerstwo zapowie-
działo już w komunika-
tach, że obowiązek wdro-
żenia JPK_ST_KR zostanie 
przesunięty na 2026 r. 
(z pierwszym raportowa-
niem w 2027 r.).

Zmiany w VAT

W piątek odbyło się też 
pierwsze czytanie projektu 
nowelizacji ustawy o VAT, 
co jest związane z wdroże-
niem przepisów unijnych. 
Projekt zakłada m.in., że 
małe polskie fi rmy skorzy-
stają ze zwolnienia podmio-
towego z VAT na terenie ca-
łej Unii Europejskiej. I vice 
versa. Zmienią się też zasa-
dy opodatkowania opłat za 
wirtualny dostęp do wielu 
usług streamingowych.

Zmiany mają wejść w ży-
cie 1 stycznia 2025 r. ©℗
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Ułatwienia w zakresie kas fi skalnych

 projekt 

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Minister fi nansów przedłu-
ży poszkodowanym w po-
wodzi terminy wykonania 
obowiązków związanych 
z kasami fi skalnymi, np. te 
dotyczące badań technicz-
nych, zawiadomienia o utra-
cie urządzenia czy o zakoń-
czeniu jego pracy.

Wynika to z dwóch opu-
blikowanych projektów 
rozporządzeń. Jeden doty-
czy kas sprzętowych, a dru-
gi – kas mających postać 
oprogramowania, z którego 
można korzystać np. na tele-
fonie komórkowym, tablecie, 
komputerze. Z preferencji 
będą mogli korzystać podat-
nicy, którzy spełniają łącznie 
następujące warunki:
■ są poszkodowanymi 

w powodzi (w rozumie-
niu ustawy o szczegól-
nych rozwiązaniach 
związanych z usuwa-
niem skutków powodzi; 
t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 654, 
dalej: specustawa);

■ mają siedzibę, zarząd lub 
miejsce zamieszkania na 
terenie gminy poszkodo-
wanej w powodzi (okre-
ślonych w przepisach 
wydanych na podstawie 
art. 1 ust. 2 specustawy);

■ prowadzą działalność 
gospodarczą na terenie 
poszkodowanej gminy.

To oznacza, że z uła-
twień w tym zakresie nie 
skorzystają np. przedsię-
biorcy, który prowadzili 
biznes w gminie dotknię-
tej skutkami powodzi, ale 
mają miejsce zamieszkania 
w sąsiedniej gminie, gdzie 
powodzi nie było.

Ci, którzy spełniają kryte-
ria, będą mogli w później-
szym terminie powiadomić 
urząd skarbowy o utracie 
kasy (sprzętowej i progra-
mowej) lub o zakończeniu jej 
użytkowania (np. w związku 
z zamknięciem działalno-
ści gospodarczej) oraz złożyć 
wniosek o wyrejestrowanie. 
Termin zostanie wydłużony 
do 20 dni od dnia zaistnienia 
tych zdarzeń.

Takie samo będzie w przy-
padku kas sprzętowych wy-
dłużenie terminu na:
■ powiadomienie serwi-

su głównego o zmianie 
podmiotu prowadzącego 
serwis (standardowo jest 
na to pięć dni),

■ zgłoszenie do urzę-
du skarbowego danych 
dotyczących kasy po fi -
skalizacji, aby otrzy-
mać numer ewidencyj-
ny (standardowo jest na 
to siedem dni od fi ska-
lizacji),

■ zawiadomienie o zmia-
nie miejsca użytkowania 
kasy i złożenie danych 
o kasie po zmianie wła-
ściwości urzędu skarbo-

wego (standardowo jest 
na to siedem dni),

■ aktualizację danych po 
wymianie pamięci (stan-
dardowo jest na to sie-
dem dni).
Powodzianie będą mie-

li więcej czasu również na 
wykonanie badań technicz-
nych kas, które co do zasa-
dy wykonuje się nie rzadziej 
niż co dwa lata (w przypad-
ku kas specjalnych dla tak-
sówkarzy nie rzadziej niż 
co 25 miesięcy). Ten termin 
zostanie przedłużony do 
20 dni od dnia, w którym 
upływają terminy tych obo-
wiązkowych przeglądów.

Z przepisów przejścio-
wych wynika, że jeżeli ter-
miny obowiązków upłyną 
w okresie od 16 września 
2024 r. do dnia wejścia 
w życie rozporządzenia (lub 
rozpoczną się, ale nie upły-
ną przed datą obowiązywa-
nia zmian), to obowiązki 
powinny zostać wykona-
ne w ciągu 20 dni od dnia 
wejścia w życie rozporzą-
dzenia.

Ułatwienia zostaną wpro-
wadzone na stałe, będą więc 
miały zastosowanie również 
w przyszłości, gdyby znów 
doszło do powodzi. ©℗

Etap legislacyjny
Dwa projekty nowelizacji rozporzą-
dzeń w sprawie kas rejestrujących 
i kas rejestrujących mających postać 
oprogramowania – w konsultacjach

Etap legislacyjny
Nowelizacja ustawy o PIT oraz 
niektórych innych ustaw (druk sejmo-
wy 601) – w Senacie
Projekt nowelizacji ustawy o VAT oraz 
niektórych innych ustaw (druk nr 656) 
– po pierwszym czytaniu w Sejmie

Więcej na
 www.gaze-

taprawna.pl

Powodzianie zapłacą podatek
od części otrzymanych odszkodowań

pit i cit

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Przedsiębiorcy, którzy otrzy-
mają od ubezpieczycieli od-
szkodowania za zniszczone
w powodzi fi rmy, zakłady, fa-
bryki, w wielu przypadkach
będą musieli zapłacić od nich 
podatek dochodowy

Zasadniczo bowiem od-
szkodowania przedsiębior-
ców są przychodem pod-
legającym opodatkowaniu
podatkiem dochodowym
(PIT lub CIT). Mogą oni co
prawda skorzystać ze zwol-
nienia na podstawie art. 17
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT 
i art. 21 ust. 1 pkt 29b usta-
wy o PIT, ale dotyczy ono tyl-
ko odszkodowań za szkody
w środku trwałym (z wyłą-
czeniem samochodu osobo-
wego), w części wydatkowa-
nej na remont albo na zakup
(lub na wytworzenie) nowego 
środka trwałego.

Jeżeli przedsiębiorca fak-
tycznie zdecyduje się na za-
kup (lub wytworzenie) no-
wego środka trwałego, to 
taki składnik majątku musi 
być zaliczany do tego samego 
rodzaju Klasyfi kacji Środków 
Trwałych, co ten zniszczony.

Warunkiem jest też wy-
korzystanie otrzymanych 
pieniędzy w określonym
terminie, tj. w danym roku

podatkowym lub bezpośred-
nio po nim następującym.

Zdaniem Pawła Wyciśli-
ka, starszego konsultan-
ta w MDDP, takie warunki 
zwolnienia są mimo wszyst-
ko zbyt restrykcyjne.

– Wymóg, aby odszko-
dowanie zostało wydane
na remont, wytworzenie 
lub zakup środka trwałe-
go tego samego rodzaju, co
ten uszkodzony, ogranicza
elastyczność poszkodowa-
nych podatników – uważa
ekspert. Wyjaśnia, że często 
bardziej efektywne bizneso-
wo lub ekonomicznie jest wy-
danie otrzymanych pieniędzy 
(odszkodowania) w inny spo-
sób, np. na zakup usługi, któ-
ra wcześniej była realizowana
samodzielnie przez przedsię-
biorcę przy użyciu zniszczo-
nego środka trwałego.

– W takiej sytuacji jednak 
przeznaczenie pieniędzy 
z odszkodowania na zakup 
usługi nie pozwoli przedsię-
biorcy zastosować zwolnie-
nia podatkowego – podkre-
śla ekspert.

Dodaje, że problemem dla 
przedsiębiorców poszkodo-
wanych w powodzi jest też 
warunek dotyczący termi-
nu wykorzystania pienię-
dzy z odszkodowania. Kłopot 
mogą mieć z tym zwłaszcza 
ci, którzy stracili całe zakłady
lub fabryki.

– Firmy, które otrzyma-
ją odszkodowania jeszcze
w 2024 r., a których rok po-
datkowy jest równy kalen-
darzowemu, będą musiały
wykorzystać odszkodowa-
nie na określone w przepisie 
cele do końca 2025 r. Jeżeli 
się to nie uda, będą musiały
zapłacić podatek od odszko-
dowania – zwraca uwagę
Paweł Wyciślik.

Paradoksalnie lepiej bę-
dzie w takiej sytuacji otrzy-
mać odszkodowanie w stycz-
niu 2025 r. – Wówczas fi rma 
będzie mogła je wydatkować 
do końca 2026 r. (przy zało-
żeniu, że jej rok podatkowy
odpowiada kalendarzowemu)
– zauważa ekspert.

Podkreśla, że obecne prze-
pisy nie przewidują zwolnie-
nia z podatku odszkodowania 
za zniszczone towary czy su-
rowce. Dlatego jego zdaniem 
dużo lepszym rozwiązaniem 
byłoby obecnie zawieszenie
poboru podatku dochodo-
wego od odszkodowań wy-
płacanych poszkodowanym
w powodzi, niezależnie od
tego, na co przeznaczą oni te 
pieniądze. – To stanowiłoby 
bardzo konkretną i potrzebną 
im pomoc – podsumowuje 
ekspert. ©℗

Więcej o zwolnieniu z CIT odszko-
dowań za szkody w środku trwałym 

piszemy dziś w tygodniku dla pre-
numeratorów Podatki i Księgowość
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Kasowy PIT już w Senacie, zmiany w VAT jeszcze w Sejmie
parlament 

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Sejm przyjął przepisy, które
od 1 stycznia 2025 r. wpro-
wadzą kasowy PIT. Rozpo-
czął też prace nad uprosz-
czeniem obowiązków 
w zakresie VAT dla małych
przedsiębiorstw, które pro-
wadzą działalność w róż-
nych państwach unijnych.

Nowelizacją ustawy o PIT 
zajmie się teraz Senat, nato-
miast projekt dotyczący VAT
został skierowany do prac
w sejmowej komisji fi nan-
sów publicznych.

Kasowy PIT

W nowelizacji ustawy o PIT
posłowie wprowadzili tylko 

jedną zasadniczą zmianę. Li-
mit przychodów podatników
mogących korzystać z kaso-
wego PIT, będzie wynosił
1 mln zł, a nie 250 tys. euro, 
jak zakładał projekt wniesio-
ny do Sejmu. To jedyna po-
prawka opozycji, która zosta-
ła uwzględniona. Nie przeszły 
propozycje zmierzające m.in.
do umożliwienia stosowania
kasowego PIT wspólnikom 
spółek osobowych.

Zgodnie zatem z przyjętą
ustawą od 2025 r. z nowe-
go rozwiązania mogą sko-
rzystać:
■ przedsiębiorcy prowadzą-

cy samodzielnie działal-
ność gospodarczą, jeżeli
ich przychody w roku po-
przednim nie przekroczy-
ły 1 mln zł, i

■ podatnicy rozpoczynający
biznes.
Nie będzie ono dostępne 

dla podmiotów prowadzą-
cych księgi rachunkowe.

Kasowy PIT oznacza moż-
liwość rozliczenia się z po-
datku dopiero po otrzyma-
niu należności od odbiorcy
towarów lub usług, a nie 
– jak obecnie – w momencie
wystawienia faktu-
ry. Jeżeli jednak po
upływie dwóch lat
podatnik wciąż nie 
dostanie zapłaty
od kontrahenta, to
i tak będzie musiał wykazać 
przychód z działalności go-
spodarczej.

Przedsiębiorcy będą mo-
gli wybrać kasowy PIT nie-
zależnie od tego, czy będą

się rozliczać z fi skusem
według skali podatkowej,
liniowej 19-proc. stawki PIT,
5-proc. stawki PIT (ulga IP 
Box), czy też ryczałtem od
przychodów ewidencjono-
wanych.

Jeżeli się na to zdecydu-
ją (składając oświadczenie 
do 20 lutego), to zarówno 
przychody, jak i koszty ich 

uzyskania będą roz-
poznawać kasowo.

Metoda ta będzie 
zastrzeżona tylko
dla transakcji mię-
dzy przedsiębiorca-

mi (B2B), a nie przy sprzeda-
ży na rzecz konsumentów. 
Ma to, jak tłumaczył w Sej-
mie wiceminister Neneman,
zabezpieczać przed naduży-
ciami.

Jednolity plik CIT

Przyjęty projekt wprowadzi 
też zmianę dotyczącą JPK_
CIT. Zakłada ona, że minister 
fi nansów będzie mógł rozpo-
rządzeniem ograniczyć za-
kres danych przekazywanych
w formie ustrukturyzowanej. 
Dzięki temu będzie władny
czasowo zwolnić podatników
CIT z obowiązku przekazy-
wania części ksiąg – w tym
wypadku plików JPK_ST_KR,
czyli ewidencji środków 
trwałych oraz wartości nie-
materialnych i prawnych.

Ministerstwo zapowie-
działo już w komunika-
tach, że obowiązek wdro-
żenia JPK_ST_KR zostanie 
przesunięty na 2026 r. 
(z pierwszym raportowa-
niem w 2027 r.).

Zmiany w VAT

W piątek odbyło się też
pierwsze czytanie projektu 
nowelizacji ustawy o VAT,
co jest związane z wdroże-
niem przepisów unijnych. 
Projekt zakłada m.in., że 
małe polskie fi rmy skorzy-
stają ze zwolnienia podmio-
towego z VAT na terenie ca-
łej Unii Europejskiej. I vice 
versa. Zmienią się też zasa-
dy opodatkowania opłat za
wirtualny dostęp do wielu
usług streamingowych.

Zmiany mają wejść w ży-
cie 1 stycznia 2025 r. ©℗

Ułatwienia w zakresie kas fi skalnych

 projekt 

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Minister fi nansów przedłu-
ży poszkodowanym w po-
wodzi terminy wykonania
obowiązków związanych
z kasami fi skalnymi, np. te 
dotyczące badań technicz-
nych, zawiadomienia o utra-
cie urządzenia czy o zakoń-
czeniu jego pracy.

Wynika to z dwóch opu-
blikowanych projektów 
rozporządzeń. Jeden doty-
czy kas sprzętowych, a dru-
gi – kas mających postać
oprogramowania, z którego 
można korzystać np. na tele-
fonie komórkowym, tablecie,
komputerze. Z preferencji
będą mogli korzystać podat-
nicy, którzy spełniają łącznie 
następujące warunki:
■ są poszkodowanymi

w powodzi (w rozumie-
niu ustawy o szczegól-
nych rozwiązaniach 
związanych z usuwa-
niem skutków powodzi; 
t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 654, 
dalej: specustawa);

■ mają siedzibę, zarząd lub
miejsce zamieszkania na 
terenie gminy poszkodo-
wanej w powodzi (okre-
ślonych w przepisach
wydanych na podstawie 
art. 1 ust. 2 specustawy);

■ prowadzą działalność 
gospodarczą na terenie 
poszkodowanej gminy.

To oznacza, że z uła-
twień w tym zakresie nie
skorzystają np. przedsię-
biorcy, który prowadzili 
biznes w gminie dotknię-
tej skutkami powodzi, ale
mają miejsce zamieszkania
w sąsiedniej gminie, gdzie 
powodzi nie było.

Ci, którzy spełniają kryte-
ria, będą mogli w później-
szym terminie powiadomić 
urząd skarbowy o utracie
kasy (sprzętowej i progra-
mowej) lub o zakończeniu jej
użytkowania (np. w związku 
z zamknięciem działalno-
ści gospodarczej) oraz złożyć
wniosek o wyrejestrowanie. 
Termin zostanie wydłużony
do 20 dni od dnia zaistnienia 
tych zdarzeń.

Takie samo będzie w przy-
padku kas sprzętowych wy-
dłużenie terminu na:
■ powiadomienie serwi-

su głównego o zmianie
podmiotu prowadzącego 
serwis (standardowo jest
na to pięć dni),

■ zgłoszenie do urzę-
du skarbowego danych 
dotyczących kasy po fi -
skalizacji, aby otrzy-
mać numer ewidencyj-
ny (standardowo jest na 
to siedem dni od fi ska-
lizacji),

■ zawiadomienie o zmia-
nie miejsca użytkowania 
kasy i złożenie danych 
o kasie po zmianie wła-
ściwości urzędu skarbo-

wego (standardowo jest 
na to siedem dni),

■ aktualizację danych po
wymianie pamięci (stan-
dardowo jest na to sie-
dem dni).
Powodzianie będą mie-

li więcej czasu również na
wykonanie badań technicz-
nych kas, które co do zasa-
dy wykonuje się nie rzadziej 
niż co dwa lata (w przypad-
ku kas specjalnych dla tak-
sówkarzy nie rzadziej niż
co 25 miesięcy). Ten termin 
zostanie przedłużony do
20 dni od dnia, w którym
upływają terminy tych obo-
wiązkowych przeglądów.

Z przepisów przejścio-
wych wynika, że jeżeli ter-
miny obowiązków upłyną 
w okresie od 16 września
2024 r. do dnia wejścia
w życie rozporządzenia (lub 
rozpoczną się, ale nie upły-
ną przed datą obowiązywa-
nia zmian), to obowiązki 
powinny zostać wykona-
ne w ciągu 20 dni od dnia
wejścia w życie rozporzą-
dzenia.

Ułatwienia zostaną wpro-
wadzone na stałe, będą więc
miały zastosowanie również 
w przyszłości, gdyby znów
doszło do powodzi. ©℗

Etap legislacyjny
Dwa projekty nowelizacji rozporzą-
dzeń w sprawie kas rejestrujących 
i kas rejestrujących mających postać 
oprogramowania – w konsultacjach
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Strefy inwestycyjne się sprawdziły, ale będą zmiany w podatkowe

Mariusz Szulc

mariusz.szulc@infor.pl

Poinformował o tym 
w ubiegłym tygodniu Ma-
ciej Żukowski, dyrektor de-
partamentu rozwoju i inwe-
stycji Ministerstwa Rozwoju 
i Technologii, podczas spo-
tkania, na którym zapre-
zentowano raport „Polska 
Strefa Inwestycji: czas na 
zmiany”, przygotowany 
przez fi rmę doradczą PwC. 

Raport potwierdza, że 
obowiązujące od 30 czerw-
ca 2018 r. przepisy o Polskiej 
Strefi e Inwestycji okazały się 
sukcesem. Jeśli nie zostaną 
one jednak istotnie znowe-
lizowane, to sukces może się 
szybko przerodzić w porażkę.

W spotkaniu uczestniczy-
li m.in. przedstawiciele Mi-
nisterstwa Rozwoju i Tech-
nologii oraz poszczególnych 
specjalnych stref ekono-
micznych. Wszyscy zgadzali 
się z głównym wnioskiem 
raportu, że bez zmian war-
tość inwestycji strefowych 
będzie malała.

Więcej zachęt 
w rozporządzeniu
Pierwszym krokiem ma 
być wspomniana już no-
welizacja rozporządzenia 
w sprawie pomocy publicz-
nej udzielanej niektórym 
przedsiębiorcom na realiza-
cję nowych inwestycji (Dz.U. 
2022 poz. 2861 ze zm.).

Jak poinformował dyrek-
tor Maciej Żukowski, za-
kłada się m.in. zmniejsze-
nie w części gmin (głównie 
położonych we wschodniej 
Polsce) progu minimalnych 
nakładów inwestycyjnych, 
które musi ponieść inwe-
stor strefowy. Innymi słowy, 
we wskazanych gminach 
byłoby łatwiej o pozyskanie 
pomocy publicznej.

Nowelizacja ma też uła-
twić korzystanie z podatko-
wej pomocy publicznej fi r-
mom przemysłu obronnego 
– poinformował dyrektor 
Żukowski.

Co dalej 
ze zwolnieniami
Za najpóźniej osiem tygo-
dni powinniśmy poznać 

szczegóły rekomendowa-
nych przez dwa minister-
stwa (MRiT oraz Mini-
sterstwo Finansów) zmian 
w polskich preferencjach 
podatkowych, co ma zła-
godzić skutki wdrożenia od 
1 stycznia 2025 r. przepisów 
o globalnym podatku wy-
równawczym. Czekają na to 
od kilku miesięcy inwesto-
rzy strefowi.

Projekt, który wdraża 
przepisy o globalnym po-
datku wyrównawczym, jest 
już w Sejmie. Jest to rządo-
wy projekt ustawy o opodat-
kowaniu wyrównawczym 
jednostek składowych grup 
międzynarodowych i krajo-
wych (druk sejmowy nr 674). 
Ustawa ma wejść w życie już 
od 2025 r.

Jej projekt zakłada, że 
międzynarodowe grupy 
kapitałowe, których rocz-
ny skonsolidowany przy-
chód w dwóch z czterech 
ostatnich lat wyniósł co 
najmniej 750 mln euro, za-
płacą CIT według efektyw-
nej stawki nie niższej niż 
15 proc. Jeżeli łączne docho-
dy spółek z grupy w danej 
jurysdykcji (czyli np. w Pol-
sce) będą opodatkowane 
niższą efektywną stawką 
CIT (np. z uwagi na ulgi lub 
preferencje obowiązujące na 
danym terytorium), to od 
koncernu będzie można po-
brać podatek wyrównawczy.

W praktyce będą możliwe 
trzy daniny:
■ globalny podatek wyrów-

nawczy,
■ krajowy podatek wyrów-

nawczy i
■ w niektórych sytuacjach 

także podatek od nie-
dostatecznie opodatko-
wanych zysków.
Rysująca się na hory-

zoncie konieczność zapła-
ty podatku wyrównawczego 
z uwagi na polskie prefe-
rencje podatkowe niepo-
koi inwestorów strefowych. 
Pisaliśmy o tym niejedno-
krotnie na łamach DGP. 
Wskazywano na to także 
podczas ubiegłotygodnio-
wej prezentacji raportu.

– Brak odpowiednich 
działań legislacyjnych, 
i to jak najszybszych, może 

zniechęcić zagranicznych 
inwestorów. Bez tych dzia-
łań zwolnienie podatkowe, 
które jest obecnie dostęp-
ne w ramach PSI, przesta-
nie być realną zachętą dla 
największych międzynaro-
dowych grup kapitałowych, 
a ukierunkowanie preferen-
cji wyłącznie na lokalny, pol-
ski biznes będzie oznaczać 
zahamowanie wzrostu na-
kładów inwestycyjnych oraz 
powstawania nowych miejsc 
pracy – mówiła Dorota Wol-
na, partnerka PwC Polska 
w dziale Tax, Legal & People.

Eksperci rekomendują 
w związku z tym, aby pol-
skie zwolnienia strefowe 
zostały przebudowane, np. 
aby wprowadzić podatkowe 
kredyty zwrotne (refunda-
ble, transferable tax credits) 
albo żeby zmienić charakter 
preferencji na dotacyjny.

Polska jedną strefą?
Przypomnijmy, że inwesto-
rzy strefowi mogą korzystać 
w naszym kraju z pomocy 
publicznej w postaci zwol-
nienia podatkowego. Część 

z nich działa na terenie spe-
cjalnych stref ekonomicz-
nych na podstawie zezwo-
leń strefowych (które będą 
ważne nie dłużej niż do 
końca 2026 r.).

Raport PwC dotyczy dru-
giej grupy, a więc inwe-
storów, którzy działają na 
podstawie decyzji o wspar-
ciu wydanej na podstawie 
ustawy o wspieraniu no-
wych inwestycji (t.j. Dz.U. 
z 2024 r. poz. 459 ze zm.), 
określanej potocznie jako 
„ustawa o Polskiej Strefi e 
Inwestycji”.

PSI formalnie obejmu-
je teren całej Polski, choć 
kluczowa jest lokalizacja 
inwestycji. To od niej zale-
ży w dużej mierze wielkość 
pomocy publicznej, czyli 
podatkowego zwolnienia, 
o którym mowa w art. 17 
ust. 1 pkt 34a ustawy o CIT 
i art. 21 ust. 1 pkt 63b usta-
wy o PIT. Intensywność 
dopuszczalnej pomocy pu-
blicznej waha się w zależ-
ności od regionu, co wyni-
ka z mapy przygotowywanej 
przez Komisję Europejską.

Ponadto zwolnienie 
podatkowe nie dotyczy 
wszystkich wydatków in-
westycyjnych.

Nie wszędzie się udało
Raport PwC dotyczy okre-
su od lipca 2018 r. do końca 
2023 r. Wynika z niego, że 
do końca 2023 r. fi rmy dzia-
łające na podstawie decyzji 
o wsparciu zadeklarowały in-
westycje rzędu 109,5 mld zł. 
Dla porównania wartość in-
westycji realizowanych na 
przestrzeni lat 1997–2018 
przez fi rmy działające w spe-
cjalnych strefach ekonomicz-
nych wyniosła 119,2 mld zł.

Śmiało więc można mó-
wić o sukcesie PSI. Jednak 
wbrew założeniom cała Pol-
ska nie stała się jedną wiel-
ką strefą inwestycji. Nadal 
występują białe plamy, m.in. 
w województwach: zachod-
niopomorskim, podlaskim, 
świętokrzyskim, lubelskim.

Łącznie do końca 2023 r. 
w 33 powiatach (na 314 pol-
skich powiatów) nie wydano 
ani jednej decyzji o wspar-
ciu. Przykładem jest Chełm, 
gdzie wystarczyłaby inwe-
stycja o minimalnych na-
kładach, aby uzyskać pomoc 
publiczną.

Na drugim biegunie są 
liderzy, tacy jak: Gliwice, 
Gdańsk i Kraków. W liczbie 
wydanych decyzji przodu-
ją również powiaty: kra-
kowski, olsztyński, toruń-
ski, mielecki, bolesławiecki 
i kutnowski.

Za brakiem decyzji 
o wsparciu nie stoją jednak 
tylko regulacje podatkowe, 
ale głównie problemy infra-
strukturalne, rosnące ceny 
energii i koszty zatrudnie-
nia pracowników. Mówili 
o tym przedstawiciele stref 
podczas ubiegłotygodnio-
wego spotkania.

Niepokojący trend
Raport pokazuje rosnącą 
rolę małych i średnich pol-
skich inwestorów strefo-
wych. Z danych wynika, że 
aż 74 proc. inwestycji reali-
zowanych na podstawie de-
cyzji o wsparciu realizowa-
ły polskie fi rmy, a 65 proc. 
wszystkich inwestorów ma 

status małego lub średniego 
przedsiębiorstwa.

Nie do końca jest to jed-
nak dobra informacja.

– Na przestrzeni pięciu lat 
jedynie w Wałbrzyskiej SSE 
oraz Kostrzyńsko-Słubickiej 
SSE więcej inwestycji zade-
klarowały duże przedsiębior-
stwa. W pozostałych strefach 
to małe i średnie przedsię-
biorstwa podjęły się realizacji 
największej liczby inwestycji 
– informują autorzy raportu.

Dlaczego to jest proble-
mem? Ponieważ rosnąca 
rola polskich MŚP zbiegła 
się w czasie z systematycz-
nym spadkiem wartości 
deklarowanych inwestycji. 
Pisaliśmy o tym w artyku-
le „Polska Strefa Inwesty-
cji. Wciąż atrakcyjna, ale 
już nie tak bardzo” (DGP nr 
45/2024). Informowaliśmy, 
że o ile w 2021 r. przekra-
czała ona 37 mld zł, to za-
ledwie rok później było to 
25,2 mld zł, a w ubiegłym 
roku już tylko 18,3 mld zł.

Inwestycje realizowane 
przez zagraniczny kapitał 
są statystycznie większe.

Odpływ inwestycji zagra-
nicznych ze stref ma też 
inny skutek, na który wska-
zują autorzy raportu PwC. 
Maleje liczba greenfi elds, 
czyli inwestycji polegających 
na budowie nowych zakła-
dów produkcyjnych. Rośnie 
natomiast liczba reinwesty-
cji, które wymagają ponie-
sienia o połowę mniejszych 
nakładów inwestycyjnych.

Rekomendowane zmiany
Eksperci PwC rekomendu-
ją w związku z tym zmiany. 
Bez nich, jak wskazują, war-
tość inwestycji w PSI może 
spaść w ciągu najbliższych 
pięciu lat nawet o 40 proc., 
i to przy większej o 10 proc.
liczbie samych decyzji 
o wsparciu. Analizowany 
przez autorów raportu wa-
riant optymistyczny zakła-
da, że do 2028 r. liczba decy-
zji oraz wartość inwestycji 
mogłyby wzrosnąć o 25 proc. 
Stałoby się tak przy założe-
niu, że przynajmniej jedna 
czwarta inwestorów stre-
fowych będzie miała status 
dużego przedsiębiorstwa.

 raport  Będzie nowelizacja rozporządzenia w sprawie pomocy publicznej udzielanej niektórym przedsiębiorcom na realizację nowych 
inwestycji. Jej założenia powinny zostać wpisane do rządowego wykazu prac legislacyjnych za cztery tygodnie 
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Strefy inwestycyjne się sprawdziły, ale będą zmiany w podatkowe
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Poinformował o tym
w ubiegłym tygodniu Ma-
ciej Żukowski, dyrektor de-
partamentu rozwoju i inwe-
stycji Ministerstwa Rozwoju
i Technologii, podczas spo-
tkania, na którym zapre-
zentowano raport „Polska
Strefa Inwestycji: czas na 
zmiany”, przygotowany
przez fi rmę doradczą PwC.

Raport potwierdza, że 
obowiązujące od 30 czerw-
ca 2018 r. przepisy o Polskiej 
Strefi e Inwestycji okazały się 
sukcesem. Jeśli nie zostaną
one jednak istotnie znowe-
lizowane, to sukces może się
szybko przerodzić w porażkę.

W spotkaniu uczestniczy-
li m.in. przedstawiciele Mi-
nisterstwa Rozwoju i Tech-
nologii oraz poszczególnych
specjalnych stref ekono-
micznych. Wszyscy zgadzali 
się z głównym wnioskiem 
raportu, że bez zmian war-
tość inwestycji strefowych 
będzie malała.

Więcej zachęt
w rozporządzeniu

ę ę

Pierwszym krokiem ma 
być wspomniana już no-
welizacja rozporządzenia
w sprawie pomocy publicz-
nej udzielanej niektórym
przedsiębiorcom na realiza-
cję nowych inwestycji (Dz.U. 
2022 poz. 2861 ze zm.).

Jak poinformował dyrek-
tor Maciej Żukowski, za-
kłada się m.in. zmniejsze-
nie w części gmin (głównie
położonych we wschodniej 
Polsce) progu minimalnych
nakładów inwestycyjnych,
które musi ponieść inwe-
stor strefowy. Innymi słowy,
we wskazanych gminach 
byłoby łatwiej o pozyskanie 
pomocy publicznej.

Nowelizacja ma też uła-
twić korzystanie z podatko-
wej pomocy publicznej fi r-
mom przemysłu obronnego 
– poinformował dyrektor 
Żukowski.

Co dalej
ze zwolnieniami
Za najpóźniej osiem tygo-
dni powinniśmy poznać 

szczegóły rekomendowa-
nych przez dwa minister-
stwa (MRiT oraz Mini-
sterstwo Finansów) zmian 
w polskich preferencjach 
podatkowych, co ma zła-
godzić skutki wdrożenia od 
1 stycznia 2025 r. przepisów
o globalnym podatku wy-
równawczym. Czekają na to
od kilku miesięcy inwesto-
rzy strefowi.

Projekt, który wdraża
przepisy o globalnym po-
datku wyrównawczym, jest 
już w Sejmie. Jest to rządo-
wy projekt ustawy o opodat-
kowaniu wyrównawczym 
jednostek składowych grup 
międzynarodowych i krajo-
wych (druk sejmowy nr 674). 
Ustawa ma wejść w życie już 
od 2025 r.

Jej projekt zakłada, że
międzynarodowe grupy 
kapitałowe, których rocz-
ny skonsolidowany przy-
chód w dwóch z czterech
ostatnich lat wyniósł co
najmniej 750 mln euro, za-
płacą CIT według efektyw-
nej stawki nie niższej niż 
15 proc. Jeżeli łączne docho-
dy spółek z grupy w danej
jurysdykcji (czyli np. w Pol-
sce) będą opodatkowane
niższą efektywną stawką
CIT (np. z uwagi na ulgi lub
preferencje obowiązujące na 
danym terytorium), to od
koncernu będzie można po-
brać podatek wyrównawczy.

W praktyce będą możliwe 
trzy daniny:
■ globalny podatek wyrów-

nawczy,
■ krajowy podatek wyrów-

nawczy i
■ w niektórych sytuacjach

także podatek od nie-
dostatecznie opodatko-
wanych zysków.
Rysująca się na hory-

zoncie konieczność zapła-
ty podatku wyrównawczego 
z uwagi na polskie prefe-
rencje podatkowe niepo-
koi inwestorów strefowych.
Pisaliśmy o tym niejedno-
krotnie na łamach DGP. 
Wskazywano na to także
podczas ubiegłotygodnio-
wej prezentacji raportu.

– Brak odpowiednich 
działań legislacyjnych, 
i to jak najszybszych, może

zniechęcić zagranicznych 
inwestorów. Bez tych dzia-
łań zwolnienie podatkowe, 
które jest obecnie dostęp-
ne w ramach PSI, przesta-
nie być realną zachętą dla
największych międzynaro-
dowych grup kapitałowych, 
a ukierunkowanie preferen-
cji wyłącznie na lokalny, pol-
ski biznes będzie oznaczać
zahamowanie wzrostu na-
kładów inwestycyjnych oraz 
powstawania nowych miejsc
pracy – mówiła Dorota Wol-
na, partnerka PwC Polska
w dziale Tax, Legal & People.

Eksperci rekomendują 
w związku z tym, aby pol-
skie zwolnienia strefowe
zostały przebudowane, np. 
aby wprowadzić podatkowe
kredyty zwrotne (refunda-
ble, transferable tax credits) 
albo żeby zmienić charakter
preferencji na dotacyjny.

Polska jedną strefą?
Przypomnijmy, że inwesto-
rzy strefowi mogą korzystać
w naszym kraju z pomocy 
publicznej w postaci zwol-
nienia podatkowego. Część

z nich działa na terenie spe-
cjalnych stref ekonomicz-
nych na podstawie zezwo-
leń strefowych (które będą 
ważne nie dłużej niż do 
końca 2026 r.).

Raport PwC dotyczy dru-
giej grupy, a więc inwe-
storów, którzy działają na 
podstawie decyzji o wspar-
ciu wydanej na podstawie
ustawy o wspieraniu no-
wych inwestycji (t.j. Dz.U.
z 2024 r. poz. 459 ze zm.), 
określanej potocznie jako 
„ustawa o Polskiej Strefi e 
Inwestycji”.

PSI formalnie obejmu-
je teren całej Polski, choć 
kluczowa jest lokalizacja 
inwestycji. To od niej zale-
ży w dużej mierze wielkość
pomocy publicznej, czyli
podatkowego zwolnienia, 
o którym mowa w art. 17
ust. 1 pkt 34a ustawy o CIT
i art. 21 ust. 1 pkt 63b usta-
wy o PIT. Intensywność
dopuszczalnej pomocy pu-
blicznej waha się w zależ-
ności od regionu, co wyni-
ka z mapy przygotowywanej
przez Komisję Europejską.

Ponadto zwolnienie 
podatkowe nie dotyczy 
wszystkich wydatków in-
westycyjnych.

Nie wszędzie się udało
Raport PwC dotyczy okre-
su od lipca 2018 r. do końca
2023 r. Wynika z niego, że 
do końca 2023 r. fi rmy dzia-
łające na podstawie decyzji 
o wsparciu zadeklarowały in-
westycje rzędu 109,5 mld zł. 
Dla porównania wartość in-
westycji realizowanych na
przestrzeni lat 1997–2018
przez fi rmy działające w spe-
cjalnych strefach ekonomicz-
nych wyniosła 119,2 mld zł.

Śmiało więc można mó-
wić o sukcesie PSI. Jednak 
wbrew założeniom cała Pol-
ska nie stała się jedną wiel-
ką strefą inwestycji. Nadal 
występują białe plamy, m.in. 
w województwach: zachod-
niopomorskim, podlaskim,
świętokrzyskim, lubelskim.

Łącznie do końca 2023 r.
w 33 powiatach (na 314 pol-
skich powiatów) nie wydano 
ani jednej decyzji o wspar-
ciu. Przykładem jest Chełm,
gdzie wystarczyłaby inwe-
stycja o minimalnych na-
kładach, aby uzyskać pomoc 
publiczną.

Na drugim biegunie są
liderzy, tacy jak: Gliwice,
Gdańsk i Kraków. W liczbie 
wydanych decyzji przodu-
ją również powiaty: kra-
kowski, olsztyński, toruń-
ski, mielecki, bolesławiecki
i kutnowski.

Za brakiem decyzji
o wsparciu nie stoją jednak
tylko regulacje podatkowe,
ale głównie problemy infra-
strukturalne, rosnące ceny
energii i koszty zatrudnie-
nia pracowników. Mówili
o tym przedstawiciele stref 
podczas ubiegłotygodnio-
wego spotkania.

Niepokojący trend
Raport pokazuje rosnącą
rolę małych i średnich pol-
skich inwestorów strefo-
wych. Z danych wynika, że 
aż 74 proc. inwestycji reali-
zowanych na podstawie de-
cyzji o wsparciu realizowa-
ły polskie fi rmy, a 65 proc. 
wszystkich inwestorów ma 

status małego lub średniego
przedsiębiorstwa.

Nie do końca jest to jed-
nak dobra informacja.

– Na przestrzeni pięciu lat 
jedynie w Wałbrzyskiej SSE
oraz Kostrzyńsko-Słubickiej
SSE więcej inwestycji zade-
klarowały duże przedsiębior-
stwa. W pozostałych strefach 
to małe i średnie przedsię-
biorstwa podjęły się realizacji
największej liczby inwestycji
– informują autorzy raportu.

Dlaczego to jest proble-
mem? Ponieważ rosnąca 
rola polskich MŚP zbiegła 

ą

się w czasie z systematycz-
nym spadkiem wartości
deklarowanych inwestycji. 
Pisaliśmy o tym w artyku-
le „Polska Strefa Inwesty-
cji. Wciąż atrakcyjna, ale 
już nie tak bardzo” (DGP nr
45/2024). Informowaliśmy,
że o ile w 2021 r. przekra-
czała ona 37 mld zł, to za-
ledwie rok później było to
25,2 mld zł, a w ubiegłym 
roku już tylko 18,3 mld zł.

Inwestycje realizowane
przez zagraniczny kapitał
są statystycznie większe.

Odpływ inwestycji zagra-
nicznych ze stref ma też
inny skutek, na który wska-
zują autorzy raportu PwC.
Maleje liczba greenfi elds,
czyli inwestycji polegających 
na budowie nowych zakła-
dów produkcyjnych. Rośnie 
natomiast liczba reinwesty-
cji, które wymagają ponie-
sienia o połowę mniejszych
nakładów inwestycyjnych.

Rekomendowane zmiany
Eksperci PwC rekomendu-
ją w związku z tym zmiany. 
Bez nich, jak wskazują, war-
tość inwestycji w PSI może 
spaść w ciągu najbliższych 
pięciu lat nawet o 40 proc.,
i to przy większej o 10 proc.
liczbie samych decyzji 
o wsparciu. Analizowany 
przez autorów raportu wa-
riant optymistyczny zakła-
da, że do 2028 r. liczba decy-
zji oraz wartość inwestycji 
mogłyby wzrosnąć o 25 proc.
Stałoby się tak przy założe-
niu, że przynajmniej jedna
czwarta inwestorów stre-
fowych będzie miała status
dużego przedsiębiorstwa.

raport Będzie nowelizacja rozporządzenia w sprawie pomocy publicznej udzielanej niektórym przedsiębiorcom na realizację nowych
inwestycji. Jej założenia powinny zostać wpisane do rządowego wykazu prac legislacyjnych za cztery tygodnie
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Nominalna wartość inwestycji w specjalnych strefach ekonomicznych
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Źródło: Raport PwC „Polska Strefa Inwestycji: czas na zmiany”, wrzesień 2024 r.
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Liczba decyzji o wsparciu 
w podziale na duże przedsiębiorstwa i MŚP

Źródło: Raport PwC „Polska Strefa Inwestycji: czas na zmiany”, wrzesień 2024 r.
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W jaki sposób osiągnąć 
wariant optymistyczny? 
Eksperci PwC zwracają uwa-
gę na negatywne rezultaty 
wprowadzenia od 2023 r. 
zasady, zgodnie z którą ze 
zwolnienia podatkowego 
można korzystać dopiero po 
zakończeniu inwestycji. Dla 
inwestorów jest to zmiana 
niekorzystna, bo znacznie 
skróciła ona czas na wyko-
rzystanie dostępnej pomocy 
publicznej.

PwC rekomenduje 
w związku z tym, aby rów-
nież termin ważności decyzji 
o wsparciu rozpoczynał swój 
bieg dopiero od momentu 
zakończenia inwestycji.

Apelują również, aby mi-
nister rozwoju i technolo-
gii jednoznacznie wskazał 
w rozporządzeniu o pomo-
cy publicznej, że moment 
poniesienia kosztu kwali-
fi kowanego należy ustalać 
zgodnie z metodą kasową.

Pomóc mogłyby też – we-
dług ekspertów – ujedno-
licenie zasad naliczania 
opłat za usługi świadczone 
przez zarządzającego SSE 
i uzależnienie momentu 
uruchomienia tych opłat 
od momentu zakończenia 
inwestycji.

Konkurencja w regionie

Argumentem za wprowa-
dzeniem zmian jest również 
to, że w całym regionie Eu-
ropy Środkowo-Wschodniej 
trwa zażarta konkurencja 
o inwestycje. Przykładowo 
podatnik działający w Sło-
wacji może stosować ulgę 
podatkową przez 10 lat na-
stępujących po roku, w któ-
rym została ona przyzna-
na. Zachęty inwestycyjne 
są dostępne dla projektów 
w następujących obszarach: 
przemysł, centra technolo-
giczne, centra usług wspól-
nych, turystyka.

Na Węgrzech regionalna 
pomoc inwestycyjna nie 
przysługuje inwestorom 

działającym w Budapesz-
cie, za to intensywność po-
mocy w pozostałych regio-
nach waha się od 30 proc. do 
50 proc. Dodatkowo in-
westorzy mogą korzystać 
z ulgi badawczo-rozwojowej 
w wysokości 10 proc. kosz-
tów kwalifi kowanych, a jeśli 
koszty tych prac przekroczą 
kwotę należnego podatku, 
to różnica jest zwracana na 
koniec roku podatkowego. 

Niewykorzystana ulga jest 
uznawana za dotację pie-
niężną.

W Czechach zachęty in-
westycyjne są dostępne 
w przemyśle wytwórczym. 
Można z nich też korzystać 
w celu wspierania centrów 
technologicznych, usług 
strategicznych, centrów 
danych i centrów obsługi 
klienta. Maksymalna wy-
sokość wsparcia w ramach 

zachęt inwestycyjnych wy-
nosi od 20 proc. do 50 proc. 
kosztów kwalifi kowanych.

Na Litwie podmiotom 
inwestującym w jednej 
z siedmiu SSE przysługu-
ją częściowe lub całkowite 
zwolnienie z CIT (w zależ-
ności od wartości inwesty-
cji) oraz ulga w podatku od 
nieruchomości i 50-proc. 
ulga w podatku od dzier-
żawy gruntów. ©℗
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Duża konkurencja 
dotycząca inwestycji 
w regionie
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Źródło: Raport PwC „Polska Strefa Inwestycji: czas na zmiany”, wrzesień 2024 r.
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SŁOWACJA

WĘGRYLITWA

Informacje według stanu 

na 8.05.2024 r.

POLSKA

Podmiotom inwestującym 
w litewskich SSE poza całkowi-
tym lub częściowym zwolnieniem 
z CIT (w zależności od wartości 
inwestycji) przysługują 
ulga w podatku od nierucho-
mości, a także 50 proc. ulgi 
w podatku od dzierżawy 
gruntów.

Zachęty inwestycyjne 
są dostępne w prze-
myśle wytwórczym, 
a także dla wspierania 
centrów techno-
logicznych, usług 
strategicznych, 
centrów danych 
i centrów obsługi 
klienta.

TYLE SSE 
ISTNIEJE 
NA LITWIE

od do

Po spełnieniu 
określonych 
warunków podatnik 
może zastosować ulgę 
podatkową przez 
okres 10 lat następu-
jących po okresie 
rozliczeniowym, 
w którym ulga została 
przyznana.   

Zachęty inwestycyjne są potencjalnie 
dostępne dla projektów w następujących 
obszarach: 

Inwestycje zlokalizo-
wane na terenie Buda-
pesztu nie kwalifikują 
się do regionalnej 
pomocy inwestycyjnej. 
Intensywność pomocy 
w pozostałych regio-
nach wynosi od 30 proc. 
do 50 proc.

Ulga B+R w wysokości 
10 proc. poniesionych kosz-
tów kwalifikowanych, 
a jeśli koszty prac B+R 
przekroczą kwotę nale-
żnego podatku, to różni-
ca zostanie zwrócona na 
koniec 4. roku podatko-
wego (niewykorzystana 
ulga stanie się dotacją 
pieniężną). 

Nowa forma ulgi może 
zostać wybrana jako 
alternatywa do poprzed-
nio stosowanej ulgi B+R 
odliczanej od dochodu, 
wybór jest ważny przez 
pięć lat podatkowych, 
tym samym nie można 
tych ulg łączyć, 
nie można też rozliczać 
tych samych kosztów 
kwalifikowanych 
w ramach obu tych ulg.

Ulga może być 
stosowana do 100 proc. 
zobowiązania 
podatkowego za dany 
rok i jest stosowana 
przed innymi zwolnie-
niami/ulgami 
podatkowymi.

PRZEMYSŁ CENTRA 
TECHNO-
LOGICZNE

CENTRA 
USŁUG 

WSPÓLNYCH

TURYSTYKA

kosztów kwalifikowanych
TYLE WYNOSI  
WYSOKOŚĆ WSPARCIA 
W RAMACH ZACHĘT 
INWESTYCYJNYCH

Nowa spółka musi uważać 
na wybór estońskiego CIT

 interpretacja 

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Nawet jeżeli spółka nie jest 
wpisana do Krajowego Re-
jestru Sądowego, to aby 
wybrać estoński CIT, musi 
sporządzić sprawozdanie 
fi nansowe za okres od mo-
mentu podpisania umowy 
spółki do dnia poprzedza-
jącego zmianę formy opo-
datkowania – wyjaśnił dy-
rektor Krajowej Informacji 
Skarbowej.

Spytało o to biuro rachun-
kowe, którego nowy klient 
– spółka z o.o. – chciał stoso-
wać estoński CIT. Biuro oba-
wiało się jednak, że spółka 
wybrała tę formę 
opodatkowania 
nieskutecznie.

Sytuacja była 
następująca: spół-
ka została założona 
5 stycznia 2024 r., tego dnia 
bowiem wspólnicy podpi-
sali umowę spółki. W Kra-
jowym Rejestrze Sądowym 
została zarejestrowana do-
piero 4 kwietnia 2024 r. Do 
tego czasu nie osiągnę-
ła żadnego przychodu ze 
sprzedaży usług lub towa-
rów, a koszty poniosła głów-
nie w związku z rejestracją 
w KRS.

Pod koniec kwietnia 
spółka złożyła do urzędu 
skarbowego zawiadomie-
nie ZAW-RD, w którym 
poinformowała o wyborze 
opodatkowania ryczałtem 
od dochodów spółek od 
4 kwietnia 2024 r. (a więc 
od momentu wpisu do 
KRS). Nie zamknęła jednak 
ksiąg rachunkowych ani nie 
sporządziła sprawozdania 
fi nansowego.

Dyrektor KIS potwier-
dził przypuszczenia biu-
ra rachunkowego – wybór 
estońskiego CIT nie był sku-
teczny. Zwrócił uwagę na to, 
że spółka rozpoczęła dzia-

łalność 5 stycznia 2024 r., 
tj. w dniu zawarcia umowy 
spółki. Wtedy więc rozpo-
czął się jej rok podatkowy.

Jeżeli spółka chciała wy-
brać ryczałt od kwietnia 
2024 r., to owszem, mogła to 
zrobić na podstawie art. 28j 
ust. 5 ustawy o CIT, ale pod 
warunkiem że zamknęła-
by księgi rachunkowe oraz 
sporządziłaby sprawozda-
nie fi nansowe na ostat-
ni dzień miesiąca poprze-
dzającego pierwszy miesiąc 
opodatkowania ryczałtem. 
Spółka tego nie zrobiła, za-
tem nieskutecznie wybrała 
estoński CIT.

Spółka popełniła jesz-
cze jeden błąd, ponieważ 

księgi rachunko-
we otwiera się na 
pierwszy dzień 
miesiąca opodat-
kowania ryczał-
tem. Tak wyni-

ka z art. 28j ust. 5 ustawy 
o CIT. To oznacza, że w trak-
cie roku można przejść na 
estoński CIT tylko z począt-
kiem miesiąca. Spółka nie 
mogła więc wybrać estoń-
skiego CIT od 4 kwietnia 
2024 r. Mogłaby to zrobić 
od 1 kwietnia.

Chcąc uniknąć kom-
plikacji, spółka mogła też 
wybrać estoński CIT z po-
czątkiem swojego roku po-
datkowego, czyli od 5 stycz-
nia 2024 r. W takiej sytuacji 
musiałaby złożyć zawiado-
mienie ZAW-RD do końca 
pierwszego miesiąca roku 
podatkowego, czyli do 
31 stycznia 2024 r. Przy wpi-
sywaniu nazwy spółki na-
leżałoby jedynie zaznaczyć, 
że spółka jest w organizacji. 
Spółka nie podałaby jeszcze 
swojego NIP, jeżeli do cza-
su złożenia zawiadomienia 
ZAW-RD nie dostałaby tego 
numeru. ©℗

  KOMUNIKATY

INFORMACJA STAROSTY SIEDLECKIEGO
o terminie i miejscu wyłożenia do wglądu zainteresowanych

PROJEKTU OPERATU OPISOWO-KARTOGRAFICZNEGO
dla obrębów: JANUSZÓWKA, ŁĘCZNOWOLA, SMOLANKA 

położonych w gminie Zbuczyn

Na podstawie art. 24a ust. 4-6 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne 

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151) informuję, że w siedzibie Starostwa 
Powiatowego w Siedlcach, ul. Piłsudskiego 40, w  pokoju nr 107a (I  piętro) 

w  terminie od 21 października 2024 r. do 12 listopada 2024 r. (15 dni 

roboczych), w godzinach od 8.00 do 16.00 w poniedziałek, wtorek, czwartek, 

w godzinach od 8.00 do 18.00 w środę, w godzinach od 8.00 do 14.00 w piątek,

zostanie wyłożony do wglądu osób fizycznych, osób prawnych i  jednostek 

organizacyjnych nieposiadających osobowości prawnej projekt operatu opisowo-
kartograficznego z modernizacji ewidencji gruntów i budynków dla obrębów: 
Januszówka, Łęcznowola, Smolanka położonych w gminie Zbuczyn powiecie 
siedleckim w województwie mazowieckim.

Jednocześnie informuję, że projekt może zostać udostępniony za pomocą środków 

komunikacji elektronicznej po złożeniu wniosku podpisanego elektronicznie przez 

ePUAP na adres elektronicznej skrzynki podawczej  starostwa: /v48bls3w5x/

skrytka.  

Projekt operatu opisowo-kartograficznego zawierający wyniki prac geodezyjnych 

wykonanych na potrzeby modernizacji ewidencji gruntów i budynków opracowany 

został na podstawie przepisów  ustawy z dnia 17 maja 1989 r.  Prawo geodezyjne 

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151 ze zm.) oraz  rozporządzenia  Ministra  

Rozwoju,  Pracy  i  Technologii z dnia 27 lipca 2021 r. w sprawie ewidencji gruntów 

i budynków (Dz. U. 2024 r. poz. 219).

Każdy, czyjego interesu prawnego dotyczą dane ujawnione w projekcie operatu 

opisowo-kartograficznego, może w okresie wyłożenia projektu do wglądu zgłaszać 

uwagi do tych danych. Skorzystanie z tego prawa leży w interesie zainteresowanych, 

aby na tym etapie postępowania związanego z modernizacją ewidencji gruntów 

i  budynków ujawnić ewentualne błędy i  nieprawidłowości. Niestawienie się 

w terminie i miejscu określonym w niniejszym zawiadomieniu nie stanowi przeszkody 

do prowadzenia dalszych etapów postępowania, zatwierdzenia operatu opisowo-

kartograficznego i ujawnienia nowych danych w ewidencji gruntów i budynków.

Siedlce, dnia 26 września 2024 r.

    STAROSTA SIEDLECKI

    Karol Tchórzewski 

Wyciąg z ogłoszenia Prezydenta Miasta Torunia 

o II  przetargach ustnych nieograniczonych na sprzedaż nieruchomości niezabudowanych położonych w Toruniu  

Lp. Położenie Działka nr Powierzchnia
Rodzaj użytków 

gruntowych
Księga wieczysta 

Cena wywoławcza 
z VAT

Wadium Przeznaczenie

1. ul. Przelot 23B 132/23 0,1518 ha

RVI – grunty orne 

obręb 54
TO1T/00046188/5

550.000,00 zł 55.000,00 zł

zabudowa 

mieszkaniowa 

jednorodzinna 

z usługami  

2. ul. Przelot 23C 132/24 0,1518 ha 550.000,00 zł 55.000,00 zł

3. ul. Przelot 23D 132/25 0,1555 ha 580.000,00 zł 58.000,00 zł

4. ul. Przelot 23E 132/26 0,1653 ha 600.000,00 zł 60.000,00 zł

5. 132/31 0,1816 ha 0,1816 ha 720.000,00 zł 72.000,00 zł

Terminy poprzednich przetargów: 17.09.2024 r. 

1. Zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego dla terenu położonego przy ul. Przelot w Toruniu, zatwierdzonym uchwałą nr 362/12 Rady Miasta Torunia 

z dnia 19 lipca 2021r. zbywane nieruchomości znajdują się w części przeznaczonej pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną z usługami - symbol planu 58.14-MN/U1.

2. Wpis w dziale III księgi wieczystej nie dotyczy przedmiotu przetargów a służebność w nim opisana nie jest wykonywana na zbywanych działkach.

3. Nieruchomości są niezabudowane i niezagospodarowane. Wszystkie przylegają bezpośrednio do ulicy Przelot. Są nieogrodzone. Mają kształt prostokąta. Są porośnięte 

niepielęgnowaną roślinnością trawiastą. Zgodnie z mapą zasadniczą w ich pobliżu (w ulicy) przebiegają sieci infrastruktury technicznej: elektroenergetycznej, wodociągowej, 

kanalizacji sanitarnej i deszczowej, gazowej, ciepłowniczej i telekomunikacyjnej. 

4. Przetargi odbędą się w dniu 3  grudnia 2024 r. począwszy od godziny 10.00, (w kolejności wskazanej w tabeli) w Urzędzie Miasta Torunia – Wydziale Gospodarki 

Nieruchomościami, ul. Grudziądzka 126 b w sali nr 213, na II piętrze.

5. W przetargach mogą wziąć udział podmioty, które wpłacą wadium w formie przelewu na konto Urzędu Miasta Torunia BANK MILLENNIUM S.A. O/Toruń nr  62 1160 2202 0000 

0003 3943 1400 w terminie do 27 listopada 2024 r., włącznie. Oznaczenie działki, do licytacji której uczestnik przetargu zamierza przystąpić musi być jednoznacznie 
i wyraźnie określone na przelewie. Wpłacone wadium uprawnia do uczestnictwa w przetargu, którego dotyczy. 

6. Za termin wpłaty wadium uznaje się dzień wpływu środków pieniężnych na wskazane wyżej konto Gminy Miasta Toruń.

7. Wadium wpłacone przez uczestnika, który przetarg wygrał zalicza się na poczet ceny sprzedaży. Jeżeli zwycięzca przetargu nie przystąpi bez usprawiedliwienia do zawarcia 

umowy w miejscu i terminie podanym w zawiadomieniu, Prezydent Miasta Torunia może odstąpić od zawarcia umowy. Wpłacone wadium w takim przypadku ulega przepadkowi.

8. Minimalne postąpienie wynosi nie mniej niż 1% ceny wywoławczej z zaokrągleniem w górę do pełnych dziesiątek złotych.

9. Umowa sprzedaży nieruchomości, w formie aktu notarialnego, winna być zawarta w terminie dwóch miesięcy od dnia rozstrzygnięcia przetargu. W przypadku wystąpienia 

wyjątkowych okoliczności, których osoba ustalona jako nabywca nieruchomości nie mogła przewidzieć w dniu przetargu, Prezydent Miasta Torunia może zdecydować 

o przesunięciu terminu zawarcia umowy.

10. Ogłoszenie o przetargu zostało zamieszczone na stronach internetowych Urzędu Miasta Torunia i na tablicy ogłoszeń Wydziału Gospodarki Nieruchomościami.

KONTAKT: Regulamin przetargu i szczegółowe informacje można otrzymać pod nr tel. (0-56) 61-18-593 oraz na www.bip.torun.pl w zakładce: nieruchomości

Interpretacja indywidualna dyrek-
tora KIS z 16 września 2024 r., sygn. 
0111-KDIB1-1.4010.401.2024.1.AW
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W jaki sposób osiągnąć 
wariant optymistyczny?
Eksperci PwC zwracają uwa-
gę na negatywne rezultaty 
wprowadzenia od 2023 r.
zasady, zgodnie z którą ze 
zwolnienia podatkowego
można korzystać dopiero po 
zakończeniu inwestycji. Dla 
inwestorów jest to zmiana
niekorzystna, bo znacznie 
skróciła ona czas na wyko-
rzystanie dostępnej pomocy
publicznej.

PwC rekomenduje 
w związku z tym, aby rów-
nież termin ważności decyzji
o wsparciu rozpoczynał swój
bieg dopiero od momentu 
zakończenia inwestycji.

Apelują również, aby mi-
nister rozwoju i technolo-
gii jednoznacznie wskazał
w rozporządzeniu o pomo-
cy publicznej, że moment 
poniesienia kosztu kwali-
fi kowanego należy ustalać
zgodnie z metodą kasową.

Pomóc mogłyby też – we-
dług ekspertów – ujedno-
licenie zasad naliczania 
opłat za usługi świadczone
przez zarządzającego SSE
i uzależnienie momentu
uruchomienia tych opłat 
od momentu zakończenia 
inwestycji.

Konkurencja w regionie

Argumentem za wprowa-
dzeniem zmian jest również 
to, że w całym regionie Eu-
ropy Środkowo-Wschodniej 
trwa zażarta konkurencja 
o inwestycje. Przykładowo
podatnik działający w Sło-
wacji może stosować ulgę
podatkową przez 10 lat na-
stępujących po roku, w któ-
rym została ona przyzna-
na. Zachęty inwestycyjne 
są dostępne dla projektów 
w następujących obszarach: 
przemysł, centra technolo-
giczne, centra usług wspól-
nych, turystyka.

Na Węgrzech regionalna
pomoc inwestycyjna nie 
przysługuje inwestorom 

działającym w Budapesz-
cie, za to intensywność po-
mocy w pozostałych regio-
nach waha się od 30 proc. do
50 proc. Dodatkowo in-
westorzy mogą korzystać
z ulgi badawczo-rozwojowej
w wysokości 10 proc. kosz-
tów kwalifi kowanych, a jeśli
koszty tych prac przekroczą
kwotę należnego podatku,
to różnica jest zwracana na 
koniec roku podatkowego.

Niewykorzystana ulga jest
uznawana za dotację pie-
niężną.

W Czechach zachęty in-
westycyjne są dostępne
w przemyśle wytwórczym. 
Można z nich też korzystać
w celu wspierania centrów 
technologicznych, usług 
strategicznych, centrów 
danych i centrów obsługi 
klienta. Maksymalna wy-
sokość wsparcia w ramach 

zachęt inwestycyjnych wy-
nosi od 20 proc. do 50 proc. 
kosztów kwalifi kowanych.

Na Litwie podmiotom 
inwestującym w jednej
z siedmiu SSE przysługu-
ją częściowe lub całkowite
zwolnienie z CIT (w zależ-
ności od wartości inwesty-
cji) oraz ulga w podatku od 
nieruchomości i 50-proc.
ulga w podatku od dzier-
żawy gruntów. ©℗
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POLSKA

Podmiotom inwestującym
w litewskich SSE poza całkowi-
tym lub częściowym zwolnieniem
z CIT (w zależności od wartości 
inwestycji) przysługują 
ulga w podatku od nierucho-
mości, a także 50 proc. ulgi 
w podatku od dzierżawy
gruntów.

Zachęty inwestycyjne
są dostępne w prze-
myśle wytwórczym, 
a także dla wspierania 
centrów techno-
logicznych, usług 
strategicznych, 
centrów danych 
i centrów obsługi
klienta.

TYLE SSE 
ISTNIEJE
NA LITWIE

od do

Po spełnieniu
określonych 
warunków podatnik 
może zastosować ulgę
podatkową przez 
okres 10 lat następu-
jących po okresie 
rozliczeniowym, 
w którym ulga została 
przyznana.   

Zachęty inwestycyjne są potencjalnie 
dostępne dla projektów w następujących 
obszarach: 

Inwestycje zlokalizo-
wane na terenie Buda-
pesztu nie kwalifikują
się do regionalnej 
pomocy inwestycyjnej.
Intensywność pomocy 
w pozostałych regio-
nach wynosi od 30 proc. 
do 50 proc.

Ulga B+R w wysokości 
10 proc. poniesionych kosz-
tów kwalifikowanych, 
a jeśli koszty prac B+R 
przekroczą kwotę nale-
żnego podatku, to różni-
ca zostanie zwrócona na
koniec 4. roku podatko-
wego (niewykorzystana
ulga stanie się dotacją 
pieniężną). 

Nowa forma ulgi może 
zostać wybrana jako 
alternatywa do poprzed-
nio stosowanej ulgi B+R 
odliczanej od dochodu, 
wybór jest ważny przez 
pięć lat podatkowych, 
tym samym nie można 
tych ulg łączyć, 
nie można też rozliczać
tych samych kosztów
kwalifikowanych 
w ramach obu tych ulg.

Ulga może być 
stosowana do 100 proc. 
zobowiązania 
podatkowego za dany 
rok i jest stosowana 
przed innymi zwolnie-
niami/ulgami 
podatkowymi.

PRZEMYSŁ CENTRA 
TECHNO-
LOGICZNE

CENTRA 
USŁUG 

WSPÓLNYCH

TURYSTYKA

kosztów kwalifikowanych
TYLE WYNOSI 
WYSOKOŚĆ WSPARCIA
W RAMACH ZACHĘT
INWESTYCYJNYCH

Nowa spółka musi uważać
na wybór estońskiego CIT

 interpretacja

Agnieszka Pokojska

agnieszka.pokojska@infor.pl

Nawet jeżeli spółka nie jest
wpisana do Krajowego Re-
jestru Sądowego, to aby 
wybrać estoński CIT, musi
sporządzić sprawozdanie 
fi nansowe za okres od mo-
mentu podpisania umowy 
spółki do dnia poprzedza-
jącego zmianę formy opo-
datkowania – wyjaśnił dy-
rektor Krajowej Informacji 
Skarbowej.

Spytało o to biuro rachun-
kowe, którego nowy klient 
– spółka z o.o. – chciał stoso-
wać estoński CIT. Biuro oba-
wiało się jednak, że spółka
wybrała tę formę 
opodatkowania
nieskutecznie.

Sytuacja była
następująca: spół-
ka została założona
5 stycznia 2024 r., tego dnia
bowiem wspólnicy podpi-
sali umowę spółki. W Kra-
jowym Rejestrze Sądowym
została zarejestrowana do-
piero 4 kwietnia 2024 r. Do
tego czasu nie osiągnę-
ła żadnego przychodu ze
sprzedaży usług lub towa-
rów, a koszty poniosła głów-
nie w związku z rejestracją
w KRS.

Pod koniec kwietnia
spółka złożyła do urzędu
skarbowego zawiadomie-
nie ZAW-RD, w którym 
poinformowała o wyborze
opodatkowania ryczałtem 
od dochodów spółek od
4 kwietnia 2024 r. (a więc 
od momentu wpisu do
KRS). Nie zamknęła jednak
ksiąg rachunkowych ani nie
sporządziła sprawozdania 
fi nansowego.

Dyrektor KIS potwier-
dził przypuszczenia biu-
ra rachunkowego – wybór
estońskiego CIT nie był sku-
teczny. Zwrócił uwagę na to,
że spółka rozpoczęła dzia-

łalność 5 stycznia 2024 r., 
tj. w dniu zawarcia umowy
spółki. Wtedy więc rozpo-
czął się jej rok podatkowy.

Jeżeli spółka chciała wy-
brać ryczałt od kwietnia 
2024 r., to owszem, mogła to 
zrobić na podstawie art. 28j 
ust. 5 ustawy o CIT, ale pod
warunkiem że zamknęła-
by księgi rachunkowe oraz
sporządziłaby sprawozda-
nie fi nansowe na ostat-
ni dzień miesiąca poprze-
dzającego pierwszy miesiąc
opodatkowania ryczałtem. 
Spółka tego nie zrobiła, za-
tem nieskutecznie wybrała 
estoński CIT.

Spółka popełniła jesz-
cze jeden błąd, ponieważ

księgi rachunko-
we otwiera się na
pierwszy dzień 
miesiąca opodat-
kowania ryczał-
tem. Tak wyni-

ka z art. 28j ust. 5 ustawy 
o CIT. To oznacza, że w trak-
cie roku można przejść na
estoński CIT tylko z począt-
kiem miesiąca. Spółka nie
mogła więc wybrać estoń-
skiego CIT od 4 kwietnia
2024 r. Mogłaby to zrobić
od 1 kwietnia.

Chcąc uniknąć kom-
plikacji, spółka mogła też 
wybrać estoński CIT z po-
czątkiem swojego roku po-
datkowego, czyli od 5 stycz-
nia 2024 r. W takiej sytuacji 
musiałaby złożyć zawiado-
mienie ZAW-RD do końca
pierwszego miesiąca roku
podatkowego, czyli do 
31 stycznia 2024 r. Przy wpi-
sywaniu nazwy spółki na-
leżałoby jedynie zaznaczyć,
że spółka jest w organizacji. 
Spółka nie podałaby jeszcze
swojego NIP, jeżeli do cza-
su złożenia zawiadomienia
ZAW-RD nie dostałaby tego
numeru. ©℗

Y  KOMUNIKATY

INFORMACJA STAROSTY SIEDLECKIEGO
o terminie i miejscu wyłożenia do wglądu zainteresowanych

PROJEKTU OPERATU OPISOWO-KARTOGRAFICZNEGO
dla obrębów: JANUSZÓWKA, ŁĘCZNOWOLA, SMOLANKA

położonych w gminie Zbuczyn

Na podstawie art. 24a ust. 4-6 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151) informuję, że w siedzibie Starostwa
Powiatowego w Siedlcach, ul. Piłsudskiego 40, w  pokoju nr 107a (I  piętro)

w  terminie od 21 października 2024 r. do 12 listopada 2024 r. (15 dni

roboczych), w godzinach od 8.00 do 16.00 w poniedziałek, wtorek, czwartek, 

w godzinach od 8.00 do 18.00 w środę, w godzinach od 8.00 do 14.00 w piątek,

zostanie wyłożony do wglądu osób fizycznych, osób prawnych i  jednostek

organizacyjnych nieposiadających osobowości prawnej projekt operatu opisowo-
kartograficznego z modernizacji ewidencji gruntów i budynków dla obrębów: 
Januszówka, Łęcznowola, Smolanka położonych w gminie Zbuczyn powiecie
siedleckim w województwie mazowieckim.

Jednocześnie informuję, że projekt może zostać udostępniony za pomocą środków 

komunikacji elektronicznej po złożeniu wniosku podpisanego elektronicznie przez 

ePUAP na adres elektronicznej skrzynki podawczej  starostwa: /v48bls3w5x/

skrytka.  

Projekt operatu opisowo-kartograficznego zawierający wyniki prac geodezyjnych 

wykonanych na potrzeby modernizacji ewidencji gruntów i budynków opracowany

został na podstawie przepisów  ustawy z dnia 17 maja 1989 r.  Prawo geodezyjne 

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151 ze zm.) oraz  rozporządzenia  Ministra  

Rozwoju,  Pracy  i  Technologii z dnia 27 lipca 2021 r. w sprawie ewidencji gruntów 

i budynków (Dz. U. 2024 r. poz. 219).

Każdy, czyjego interesu prawnego dotyczą dane ujawnione w projekcie operatu 

opisowo-kartograficznego, może w okresie wyłożenia projektu do wglądu zgłaszać

uwagi do tych danych. Skorzystanie z tego prawa leży w interesie zainteresowanych,

aby na tym etapie postępowania związanego z modernizacją ewidencji gruntów 

i  budynków ujawnić ewentualne błędy i  nieprawidłowości. Niestawienie się

w terminie i miejscu określonym w niniejszym zawiadomieniu nie stanowi przeszkody

do prowadzenia dalszych etapów postępowania, zatwierdzenia operatu opisowo-

kartograficznego i ujawnienia nowych danych w ewidencji gruntów i budynków.

Siedlce, dnia 26 września 2024 r.

   STAROSTA SIEDLECKI

   Karol Tchórzewski

Wyciąg z ogłoszenia Prezydenta Miasta Torunia

o II  przetargach ustnych nieograniczonych na sprzedaż nieruchomości niezabudowanych położonych w Toruniu 

Lp. Położenie Działka nr Powierzchnia
Rodzaj użytków 

gruntowych
Księga wieczysta 

Cena wywoławcza
z VAT

Wadium Przeznaczenie

1. ul. Przelot 23B 132/23 0,1518 ha

RVI – grunty orne 

obręb 54
TO1T/00046188/5

550.000,00 zł 55.000,00 zł

zabudowa 

mieszkaniowa 

jednorodzinna 

z usługami 

2. ul. Przelot 23C 132/24 0,1518 ha 550.000,00 zł 55.000,00 zł

3. ul. Przelot 23D 132/25 0,1555 ha 580.000,00 zł 58.000,00 zł

4. ul. Przelot 23E 132/26 0,1653 ha 600.000,00 zł 60.000,00 zł

5. 132/31 0,1816 ha 0,1816 ha 720.000,00 zł 72.000,00 zł

Terminy poprzednich przetargów: 17.09.2024 r. 

1. Zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego dla terenu położonego przy ul. Przelot w Toruniu, zatwierdzonym uchwałą nr 362/12 Rady Miasta Torunia

z dnia 19 lipca 2021r. zbywane nieruchomości znajdują się w części przeznaczonej pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną z usługami - symbol planu 58.14-MN/U1.

2. Wpis w dziale III księgi wieczystej nie dotyczy przedmiotu przetargów a służebność w nim opisana nie jest wykonywana na zbywanych działkach.

3. Nieruchomości są niezabudowane i niezagospodarowane. Wszystkie przylegają bezpośrednio do ulicy Przelot. Są nieogrodzone. Mają kształt prostokąta. Są porośnięte 

niepielęgnowaną roślinnością trawiastą. Zgodnie z mapą zasadniczą w ich pobliżu (w ulicy) przebiegają sieci infrastruktury technicznej: elektroenergetycznej, wodociągowej, 

kanalizacji sanitarnej i deszczowej, gazowej, ciepłowniczej i telekomunikacyjnej.

4. Przetargi odbędą się w dniu 3  grudnia 2024 r. począwszy od godziny 10.00g p ą y g y , (w kolejności wskazanej w tabeli) w Urzędzie Miasta Torunia – Wydziale Gospodarki

Nieruchomościami, ul. Grudziądzka 126 b w sali nr 213, na II piętrze.

5. W przetargach mogą wziąć udział podmioty, które wpłacą wadium w formie przelewu na konto Urzędu Miasta Torunia BANK MILLENNIUM S.A. O/Toruń nr  62 1160 2202 0000 

0003 3943 1400 w terminie do 27 listopada 2024 r., włączniep , ą . Oznaczenie działki, do licytacji której uczestnik przetargu zamierza przystąpić musi być jednoznacznie
i wyraźnie określone na przelewie. Wpłacone wadium uprawnia do uczestnictwa w przetargu, którego dotyczy. 

6. Za termin wpłaty wadium uznaje się dzień wpływu środków pieniężnych na wskazane wyżej konto Gminy Miasta Toruń.

7. Wadium wpłacone przez uczestnika, który przetarg wygrał zalicza się na poczet ceny sprzedaży. Jeżeli zwycięzca przetargu nie przystąpi bez usprawiedliwienia do zawarcia

umowy w miejscu i terminie podanym w zawiadomieniu, Prezydent Miasta Torunia może odstąpić od zawarcia umowy. Wpłacone wadium w takim przypadku ulega przepadkowi.

8. Minimalne postąpienie wynosi nie mniej niż 1% ceny wywoławczej z zaokrągleniem w górę do pełnych dziesiątek złotych.

9. Umowa sprzedaży nieruchomości, w formie aktu notarialnego, winna być zawarta w terminie dwóch miesięcy od dnia rozstrzygnięcia przetargu. W przypadku wystąpienia 

wyjątkowych okoliczności, których osoba ustalona jako nabywca nieruchomości nie mogła przewidzieć w dniu przetargu, Prezydent Miasta Torunia może zdecydować 

o przesunięciu terminu zawarcia umowy.

10. Ogłoszenie o przetargu zostało zamieszczone na stronach internetowych Urzędu Miasta Torunia i na tablicy ogłoszeń Wydziału Gospodarki Nieruchomościami.

KONTAKT: Regulamin przetargu i szczegółowe informacje można otrzymać pod nr tel. (0-56) 61-18-593 oraz na www.bip.torun.plp p w zakładce: nieruchomości

Interpretacja indywidualna dyrek-
tora KIS z 16 września 2024 r., sygn. 
0111-KDIB1-1.4010.401.2024.1.AW

Więcej na
 www.gaze-

tapvrawna.pl

Zakupiono w NEXTO: 4070761
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Nowe przepisy mają uchronić 
rolników przed pozwami

Inspekcja Transportu Drogowego będzie kontrolować na szerszą skalę

Jolanta Szymczyk-Przewoźna 

jolanta.przewozna@infor.pl

Zapowiedź jest reakcją na wy-
rok w sprawie rolnika spod Ło-
dzi, pozwanego przez sąsiadów, 
którym przeszkadza odór z ho-
dowli 360 świń. Zgodnie z wy-
rokiem musi on im zapłacić 
60 tys. zł odszkodowania i po-
kryć koszt procesu, co w sumie 
daje kwotę ok. 100 tys. zł. Sąd 
Apelacyjny w Łodzi, do którego 
odwołał się rolnik, podtrzymał 
wyrok pierwszej instancji, po-
twierdzając, że korzysta on ze 
swojej nieruchomości „ponad 
przyjętą miarę”, co negatywnie 
wpływa na sąsiadów. Dodat-
kowo, poza odszkodowaniem 
i kosztami, sąd zobowiązał rol-
nika m.in. do unikania prowa-
dzenia działalności uciążliwej 
zapachowo w porze wieczoro-
wej i w dni wolne od pracy. Zaś 
obornik ma wywozić jedynie 
w dni pochmurne, bio-
rąc przy tym pod uwa-
gę kierunek wiatru.

– To jest sytuacja 
kuriozalna. Jeśli ten 
wyrok zacznie „pącz-
kować”, to doprowadzi do tra-
gedii polskiej wsi – mówił na 
ostatnim posiedzeniu Sejmu 
poseł Andrzej Śliwka (PiS), wzy-
wając resort rolnictwa do dzia-
łań w tej sprawie.

Z odpowiedzi, jakiej udzielił 
posłom wiceminister rolnic-
twa Stefan Krajewski, wynika, 
że spór miedzy sąsiadami cią-
gnął się latami. Sąsiedzi spro-
wadzili się, mając wiedzę, jaka 
działalność prowadzona jest 
za płotem.

– Zwróciliśmy się do rzecz-
nika praw obywatelskich, aby 
wystąpił ze skargą nadzwy-
czajną w tej sprawie. Problem 
sporów między nowymi miesz-
kańcami wsi, którzy przepro-
wadzają się z miast, a prowa-
dzącymi produkcję rolniczą jest 
coraz bardziej widoczny. Dlate-

go przygotujemy przepisy, na 
wzór rozwiązań francuskich, 
w których zapachy i dźwięki 
są traktowane jako nieodłączny 
element produkcji rolnej oraz 
dziedzictwa wsi. Zaprezentu-
jemy je do końca roku – zapo-
wiedział minister Krajewski.

Rolnicy czekają na te prze-
pisy, tłumacząc, że dziś sielski 
obraz wsi spokojnej, który ścią-
ga do niej mieszkańców miast, 
rozmija się nieco z rzeczywi-
stością, stając się przyczyną 
sąsiedzkich waśni.

– Od dawna mamy do czy-
nienia z ludźmi, którzy prze-
prowadzają się z miast na wieś 
i zaczynają skarżyć się na zapa-
chy i odgłosy charakterystyczne 
dla terenów wiejskich. Z danych 
Głównego Urzędu Statystyczne-
go wynika, że od początku XX 
w. obserwujemy trwały trend 
polegający na odpływie ludno-
ści z miast i migracji na tere-

ny wiejskie. Niestety 
efektem procesu są 
bardzo często kon-
fl ikty. Prawne uregu-
lowanie tego proble-
mu zahamowałoby 

absurdalne żądania zamknięcia 
hodowli zwierząt czy ograni-
czania korzystania z ciężkie-
go sprzętu rolniczego podczas 
żniw – mówi Marian Siko-
ra, przewodniczący Federacji 
Branżowych Związków Produ-
centów Rolnych.

Tak jak we Francji

Resort rolnictwa na razie nie 
precyzuje, jak konkretnie mają 
wyglądać nowe przepisy. DGP 
sprawdził, jak funkcjonują one 
we Francji. Tamtejszego usta-
wodawcę do przyjęcia specjal-
nych regulacji zmobilizowała 
sprawa koguta Maurycego, któ-
rego pianie przeszkadzało no-
wym sąsiadom. Sąd nie uznał 
ich skargi, tłumacząc, że pianie 
koguta jest czymś normalnym. 
Nie był to jednak jedyny tego 

typu spór sąsiedzki. We Francji 
bowiem tak jak w Polsce ubywa 
gospodarstw, a jeśli teren jest 
blisko miasta, to w miejsce rol-
ników przeprowadzają się lu-
dzie z miast, którym wiejskie 
zapachy i hałasy przeszkadzają. 
Dlatego Francuzi przyjęli usta-
wę nr 2021–85 z 29 stycznia 
2021 r., która ma defi niować 
i chronić dziedzictwo senso-
ryczne francuskiej wsi.

Jeden z jej twórców, poseł 
Pierre Morel-À-L'Huissier, pisał 
w uzasadnieniu, że pianie ko-
guta, bicie dzwonków, ryczenie 
osła, zapach obornika lub kur-
ników, rechot żab to dźwięki 
i zapachy, które są integralną 
częścią wiejskiego życia.

„W ostatnich latach doprowa-
dziły one do licznych konfl iktów 
sąsiedzkich. Pozwy sądowe są 
często wnoszone przez wczaso-
wiczów lub nowych mieszkań-
ców wsi, którzy nie mogą znieść 
tego rodzaju uciążliwości, uwa-
żając je za nietypowe zakłócenia 
w sąsiedztwie” – pisał poseł, tłu-
macząc, że takie podejście za-
graża niematerialnemu dzie-
dzictwu francuskiej wsi.

Uzupełnieniem tej ustawy 
jest zmiana we francuskim ko-
deksie cywilnym z 15 kwietnia 
tego roku. Tu zapisano wprost, 
że odpowiedzialność za zakłó-
cenie sąsiedzkie nie powstaje, 
jeśli działalność rolnicza była 
prowadzona przed przenie-
sieniem własności czy też po-
wstaniem innego tytułu praw-
nego do nieruchomości, która 
znajduje się w posiadaniu oso-
by uznającej się za poszkodo-
waną. Przy czym z ochrony 
kodeksowej mogą korzystać 
tylko ci rolnicy, którzy prowa-
dzą swoją działalność zgodnie 
z prawem, nie zmieniają wa-
runków jej prowadzenia lub 
zmiana tych warunków nie jest 
na tyle istotna, aby przyczyniła 
się do nasilenia oddziaływania 
na nieruchomości sąsiednie.

– Zmiana prawa nie wpły-
nie ostatecznie na orzecznic-
two, ponieważ sądy często 
trzymały w wyrokach linię 
prorolniczą, ale ma zapobiec 
występowaniu przez nowych 
mieszkańców wsi z pozwami 
w nieuzasadnionych przy-
padkach – tłumaczy Philippe 
Chauvin, kierownik Centrum 
Prawa Francuskiego na Wy-
dziale Prawa i Administracji 
Uniwersytetu Warszawskiego.

– Te przepisy nie oznaczają, 
że we Francji nie można wy-
stąpić z pozwem przeciwko 
rolnikowi, jeśli jego sąsiedz-
two jest uciążliwe. Są przecież 
sytuacje, w których rolnik nie 
dba o swoje zwierzęta, o higie-
nę czy porządek i w ten spo-
sób oddziałuje negatywnie na 
sąsiadów. Nowe prawo nie za-
myka im drogi do sądu – za-
znacza.

Farmy przemysłowe 
na odrębnych zasadach

Osobny rozdział w stosunkach 
między tymi, którzy tylko na 
wsi mieszkają, a tymi, którzy 
prowadzą tam swoją działal-
ność, piszą farmy przemy-
słowe. Ich oddziaływania nie 

można porównywać do piania 
koguta. Ich przed konsekwen-
cjami prawnymi nie uchronią 
planowane przepisy, gdyż Pol-
ska, tak jak inne kraje, musi 
w ciągu najbliższych 21 mie-
sięcy wdrożyć obowiązującą od 
sierpnia dyrektywę 2024/1785 
o emisjach przemysłowych 
(tzw. dyrektywa IED).

– Nowelizacja dyrektywy 
o emisjach przemysłowych 
dużo zmienia, jeśli chodzi o ho-
dowlę przemysłową zwierząt. 
Chów przemysłowy ma duży 
wpływ na środowisko i spo-
łeczność lokalną, m.in. poprzez 
uciążliwości zapachowe, wy-
wołując liczne problemy. Naj-
wyraźniej ustawodawca unijny 
to dostrzegł i położył nacisk na 
kwestie odorowe. Pierwotne 
regulacje dyrektywy sprzed 
14 lat również uwzględniały 
chów przemysłowy, ale tym 
razem poświęcono mu od-
dzielne przepisy, które po-
mogą zwalczać obchodzenia 
prawa ochrony środowiska. Dy-
rektywa stworzy też jednolite 
warunki dotyczące zasad eks-
ploatacji – wyjaśnia radczyni 
prawna Dominika Bobek z fun-
dacji Frank Bold. ©℗
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Wojewódzkie inspektoraty 
transportu drogowego będą 
podlegać głównemu inspek-
torowi, a nie wojewodom jak 
teraz. Za brak polskiego pra-
wa jazdy taksówkarze zapłacą 
mandat w wysokości 2 tys. zł.

To dwie główne zmiany, które 
wynikają z projektu noweliza-
cji ustawy o transporcie dro-
gowym (t.j. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 728 ze zm.), który właśnie 
trafi ł do konsultacji publicz-
nych. Mają one zwiększyć efek-
tywność działania Inspekcji 
Transportu Drogowego (ITD), 
czyli organu przeprowadzają-
cego kontrole przewozów dro-
gowych.

Struktury Głównego Inspek-
toratu Transportu Drogowe-
go (GITD) oraz wojewódzkich 
inspektoratów (WITD), które 
teraz funkcjonują równole-

gle, mają być skonsolidowa-
ne i ujednolicone. Na szczeblu 
terenowym ITD działa jako 
16 wojewódzkich inspekto-
ratów wchodzących w skład 
administracji zespolonej 
w województwach. Wojewódz-
cy inspektorzy podlegają więc 
wojewodom, ale w zakresie nie-
których zadań również GITD.

Po zmianach cała inspekcja 
będzie podlegała głównemu in-
spektorowi, co ma usprawnić 
pracę. Zostanie ustanowiony 
również jeden budżet. Woje-
wódzkiego inspektora ma po-
woływać i odwoływać głów-
ny inspektor po zasięgnięciu 
opinii wojewody, natomiast 
zastępców wojewódzkiego in-
spektora – główny inspektor 
na wniosek wojewódzkiego 
inspektora.

GITD będzie mógł wydać 
wojewódzkim inspektorom 
polecenie wykonywania okre-
ślonych zadań na terytorium 
całego kraju. Ma to umożliwić 

szybką reakcję na pojawiające 
się problemy związane z ru-
chem ciężarówek oraz okre-
sowe prowadzenie działań 
kontrolnych na szerszą ska-
lę z wykorzystaniem inspek-
torów z innych (zazwyczaj 
przyległych) województw. In-
spektorzy ci będą mogli wy-
konywać czynności kontrolne 
oraz nakładać mandaty karne 
w miejscu, do którego zostali 
oddelegowani. Natomiast po-
stępowanie administracyjne 
w sprawie o nałożenie kary za 
stwierdzone w toku takiej kon-
troli naruszenie będzie prze-
prowadzał WITD, na którego 
obszarze je wykryto. W związku 
z konsolidacją struktur GITD 
i WITD zostanie też zlikwido-
wanych 10 delegatur tereno-
wych GITD.

Do ustawy o transporcie dro-
gowym zostaną dodane rów-
nież przepisy, które umożliwią 
sprawcom wykroczeń uiszcza-
nie online mandatów karnych 

i innych opłat wynikających 
z postępowania w sprawach 
o wykroczenia. Płatności bę-
dzie można dokonywać za po-
mocą funkcji ePłatności w apli-
kacji mObywatel.

Zostaną również doprecyzo-
wane przepisy ustawy o trans-
porcie drogowym – w taki spo-
sób, aby nie było wątpliwości, 
że inspektorzy i pracownicy 
GITD mają prawo do nakła-
dania grzywien za nieujaw-
nienie, komu właściciel po-
wierzył pojazd do kierowania 
w danym okresie. To prawo jest 
często podważane w sprawach 
fotoradarowych, gdy właściciel 
twierdzi, że to nie on kierował 
pojazdem w czasie, gdy fotora-
dar zarejestrował przekrocze-
nie dozwolonej prędkości.

W nowelizacji dodano także 
przepisy związane z przewoza-
mi taksówkami, w tym wyko-
nywanymi za pomocą aplikacji, 
takich jak Uber czy Bolt, a także 
z przewozami okazjonalnymi 

osób samochodami osobowy-
mi. Od 17 czerwca br. kierowcy 
takich pojazdów mają obowią-
zek posiadania polskiego pra-
wa jazdy, jednak do tej pory nie 
było żadnych sankcji za niewy-
wiązanie się z tego obowiązku. 
Przygotowywana nowelizacja 
ma to zmienić. Za brak takiego 
dokumentu będzie groził man-
dat w wysokości 2 tys. zł – i kie-
rowcy, i fi rmie, na której rzecz 
wykonuje on przewozy. Dodat-
kowo kierowca będzie musiał 
mieć przy sobie dokumenty po-
twierdzające brak przeciwwska-
zań zdrowotnych oraz psycho-
logicznych do wykonywania 
pracy na stanowisku kierow-
cy. Ich brak będzie sankcjono-
wany taką samą karą jak brak 
polskiego prawa jazdy.

Zmiany mają wejść w życie 
od 1 stycznia 2025 r. ©℗
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Nowe przepisy mają uchronić 
rolników przed pozwami

Inspekcja Transportu Drogowego będzie kontrolować na szerszą skalę

Jolanta Szymczyk-Przewoźna

jolanta.przewozna@infor.pl

Zapowiedź jest reakcją na wy-
rok w sprawie rolnika spod Ło-
dzi, pozwanego przez sąsiadów,
którym przeszkadza odór z ho-
dowli 360 świń. Zgodnie z wy-
rokiem musi on im zapłacić
60 tys. zł odszkodowania i po-
kryć koszt procesu, co w sumie 
daje kwotę ok. 100 tys. zł. Sąd 
Apelacyjny w Łodzi, do którego
odwołał się rolnik, podtrzymał
wyrok pierwszej instancji, po-
twierdzając, że korzysta on ze 
swojej nieruchomości „ponad 
przyjętą miarę”, co negatywnie 
wpływa na sąsiadów. Dodat-
kowo, poza odszkodowaniem 
i kosztami, sąd zobowiązał rol-
nika m.in. do unikania prowa-
dzenia działalności uciążliwej 
zapachowo w porze wieczoro-
wej i w dni wolne od pracy. Zaś 
obornik ma wywozić jedynie 
w dni pochmurne, bio-
rąc przy tym pod uwa-
gę kierunek wiatru.

– To jest sytuacja
kuriozalna. Jeśli ten
wyrok zacznie „pącz-
kować”, to doprowadzi do tra-
gedii polskiej wsi – mówił na
ostatnim posiedzeniu Sejmu
poseł Andrzej Śliwka (PiS), wzy-
wając resort rolnictwa do dzia-
łań w tej sprawie.

Z odpowiedzi, jakiej udzielił
posłom wiceminister rolnic-
twa Stefan Krajewski, wynika,
że spór miedzy sąsiadami cią-
gnął się latami. Sąsiedzi spro-
wadzili się, mając wiedzę, jaka 
działalność prowadzona jest 
za płotem.

– Zwróciliśmy się do rzecz-
nika praw obywatelskich, aby 
wystąpił ze skargą nadzwy-
czajną w tej sprawie. Problem 
sporów między nowymi miesz-
kańcami wsi, którzy przepro-
wadzają się z miast, a prowa-
dzącymi produkcję rolniczą jest 
coraz bardziej widoczny. Dlate-

go przygotujemy przepisy, na 
wzór rozwiązań francuskich, 
w których zapachy i dźwięki 
są traktowane jako nieodłączny 
element produkcji rolnej oraz
dziedzictwa wsi. Zaprezentu-
jemy je do końca roku – zapo-
wiedział minister Krajewski.

Rolnicy czekają na te prze-
pisy, tłumacząc, że dziś sielski
obraz wsi spokojnej, który ścią-
ga do niej mieszkańców miast,
rozmija się nieco z rzeczywi-
stością, stając się przyczyną
sąsiedzkich waśni.

– Od dawna mamy do czy-
nienia z ludźmi, którzy prze-
prowadzają się z miast na wieś
i zaczynają skarżyć się na zapa-
chy i odgłosy charakterystyczne
dla terenów wiejskich. Z danych
Głównego Urzędu Statystyczne-
go wynika, że od początku XX
w. obserwujemy trwały trend
polegający na odpływie ludno-
ści z miast i migracji na tere-

ny wiejskie. Niestety 
efektem procesu są 
bardzo często kon-
fl ikty. Prawne uregu-
lowanie tego proble-
mu zahamowałoby

absurdalne żądania zamknięcia
hodowli zwierząt czy ograni-
czania korzystania z ciężkie-
go sprzętu rolniczego podczas 
żniw – mówi Marian Siko-
ra, przewodniczący Federacji
Branżowych Związków Produ-
centów Rolnych.

Tak jak we Francji

Resort rolnictwa na razie nie
precyzuje, jak konkretnie mają
wyglądać nowe przepisy. DGP 
sprawdził, jak funkcjonują one
we Francji. Tamtejszego usta-
wodawcę do przyjęcia specjal-
nych regulacji zmobilizowała 
sprawa koguta Maurycego, któ-
rego pianie przeszkadzało no-
wym sąsiadom. Sąd nie uznał
ich skargi, tłumacząc, że pianie
koguta jest czymś normalnym. 
Nie był to jednak jedyny tego

typu spór sąsiedzki. We Francji 
bowiem tak jak w Polsce ubywa
gospodarstw, a jeśli teren jest
blisko miasta, to w miejsce rol-
ników przeprowadzają się lu-
dzie z miast, którym wiejskie 
zapachy i hałasy przeszkadzają.
Dlatego Francuzi przyjęli usta-
wę nr 2021–85 z 29 stycznia 
2021 r., która ma defi niować 
i chronić dziedzictwo senso-
ryczne francuskiej wsi.

Jeden z jej twórców, poseł 
Pierre Morel-À-L'Huissier, pisał
w uzasadnieniu, że pianie ko-
guta, bicie dzwonków, ryczenie
osła, zapach obornika lub kur-
ników, rechot żab to dźwięki
i zapachy, które są integralną 
częścią wiejskiego życia.

„W ostatnich latach doprowa-
dziły one do licznych konfl iktów 
sąsiedzkich. Pozwy sądowe są 
często wnoszone przez wczaso-
wiczów lub nowych mieszkań-
ców wsi, którzy nie mogą znieść 
tego rodzaju uciążliwości, uwa-
żając je za nietypowe zakłócenia
w sąsiedztwie” – pisał poseł, tłu-
macząc, że takie podejście za-
graża niematerialnemu dzie-
dzictwu francuskiej wsi.

Uzupełnieniem tej ustawy 
jest zmiana we francuskim ko-
deksie cywilnym z 15 kwietnia 
tego roku. Tu zapisano wprost,
że odpowiedzialność za zakłó-
cenie sąsiedzkie nie powstaje,
jeśli działalność rolnicza była
prowadzona przed przenie-
sieniem własności czy też po-
wstaniem innego tytułu praw-
nego do nieruchomości, która
znajduje się w posiadaniu oso-
by uznającej się za poszkodo-
waną. Przy czym z ochrony
kodeksowej mogą korzystać 
tylko ci rolnicy, którzy prowa-
dzą swoją działalność zgodnie
z prawem, nie zmieniają wa-
runków jej prowadzenia lub 
zmiana tych warunków nie jest 
na tyle istotna, aby przyczyniła 
się do nasilenia oddziaływania
na nieruchomości sąsiednie.

– Zmiana prawa nie wpły-
nie ostatecznie na orzecznic-
two, ponieważ sądy często 
trzymały w wyrokach linię 
prorolniczą, ale ma zapobiec
występowaniu przez nowych
mieszkańców wsi z pozwami
w nieuzasadnionych przy-
padkach – tłumaczy Philippe
Chauvin, kierownik Centrum
Prawa Francuskiego na Wy-
dziale Prawa i Administracji 
Uniwersytetu Warszawskiego.

– Te przepisy nie oznaczają,
że we Francji nie można wy-
stąpić z pozwem przeciwko 
rolnikowi, jeśli jego sąsiedz-
two jest uciążliwe. Są przecież 
sytuacje, w których rolnik nie
dba o swoje zwierzęta, o higie-
nę czy porządek i w ten spo-
sób oddziałuje negatywnie na
sąsiadów. Nowe prawo nie za-
myka im drogi do sądu – za-
znacza.

Farmy przemysłowe
na odrębnych zasadach

Osobny rozdział w stosunkach 
między tymi, którzy tylko na 
wsi mieszkają, a tymi, którzy
prowadzą tam swoją działal-
ność, piszą farmy przemy-
słowe. Ich oddziaływania nie

można porównywać do piania
koguta. Ich przed konsekwen-
cjami prawnymi nie uchronią 
planowane przepisy, gdyż Pol-
ska, tak jak inne kraje, musi 
w ciągu najbliższych 21 mie-
sięcy wdrożyć obowiązującą od
sierpnia dyrektywę 2024/1785 
o emisjach przemysłowych
(tzw. dyrektywa IED).

– Nowelizacja dyrektywy 
o emisjach przemysłowych
dużo zmienia, jeśli chodzi o ho-
dowlę przemysłową zwierząt. 
Chów przemysłowy ma duży
wpływ na środowisko i spo-
łeczność lokalną, m.in. poprzez 
uciążliwości zapachowe, wy-
wołując liczne problemy. Naj-
wyraźniej ustawodawca unijny 
to dostrzegł i położył nacisk na
kwestie odorowe. Pierwotne 
regulacje dyrektywy sprzed 
14 lat również uwzględniały 
chów przemysłowy, ale tym 
razem poświęcono mu od-
dzielne przepisy, które po-
mogą zwalczać obchodzenia 
prawa ochrony środowiska. Dy-
rektywa stworzy też jednolite 
warunki dotyczące zasad eks-
ploatacji – wyjaśnia radczyni 
prawna Dominika Bobek z fun-
dacji Frank Bold. ©℗
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Wojewódzkie inspektoraty 
transportu drogowego będą
podlegać głównemu inspek-
torowi, a nie wojewodom jak 
teraz. Za brak polskiego pra-
wa jazdy taksówkarze zapłacą 
mandat w wysokości 2 tys. zł.

To dwie główne zmiany, które 
wynikają z projektu noweliza-
cji ustawy o transporcie dro-
gowym (t.j. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 728 ze zm.), który właśnie
trafi ł do konsultacji publicz-
nych. Mają one zwiększyć efek-
tywność działania Inspekcji
Transportu Drogowego (ITD),
czyli organu przeprowadzają-
cego kontrole przewozów dro-
gowych.

Struktury Głównego Inspek-
toratu Transportu Drogowe-
go (GITD) oraz wojewódzkich
inspektoratów (WITD), które 
teraz funkcjonują równole-

gle, mają być skonsolidowa-
ne i ujednolicone. Na szczeblu
terenowym ITD działa jako 
16 wojewódzkich inspekto-
ratów wchodzących w skład 
administracji zespolonej 
w województwach. Wojewódz-
cy inspektorzy podlegają więc
wojewodom, ale w zakresie nie-
których zadań również GITD.

Po zmianach cała inspekcja 
będzie podlegała głównemu in-
spektorowi, co ma usprawnić
pracę. Zostanie ustanowiony 
również jeden budżet. Woje-
wódzkiego inspektora ma po-
woływać i odwoływać głów-
ny inspektor po zasięgnięciu
opinii wojewody, natomiast
zastępców wojewódzkiego in-
spektora – główny inspektor 
na wniosek wojewódzkiego
inspektora.

GITD będzie mógł wydać
wojewódzkim inspektorom 
polecenie wykonywania okre-
ślonych zadań na terytorium 
całego kraju. Ma to umożliwić

szybką reakcję na pojawiające 
się problemy związane z ru-
chem ciężarówek oraz okre-
sowe prowadzenie działań 
kontrolnych na szerszą ska-
lę z wykorzystaniem inspek-
torów z innych (zazwyczaj 
przyległych) województw. In-
spektorzy ci będą mogli wy-
konywać czynności kontrolne 
oraz nakładać mandaty karne 
w miejscu, do którego zostali 
oddelegowani. Natomiast po-
stępowanie administracyjne 
w sprawie o nałożenie kary za
stwierdzone w toku takiej kon-
troli naruszenie będzie prze-
prowadzał WITD, na którego 
obszarze je wykryto. W związku
z konsolidacją struktur GITD
i WITD zostanie też zlikwido-
wanych 10 delegatur tereno-
wych GITD.

Do ustawy o transporcie dro-
gowym zostaną dodane rów-
nież przepisy, które umożliwią 
sprawcom wykroczeń uiszcza-
nie online mandatów karnych

i innych opłat wynikających
z postępowania w sprawach
o wykroczenia. Płatności bę-
dzie można dokonywać za po-
mocą funkcji ePłatności w apli-
kacji mObywatel.

Zostaną również doprecyzo-
wane przepisy ustawy o trans-
porcie drogowym – w taki spo-
sób, aby nie było wątpliwości,
że inspektorzy i pracownicy
GITD mają prawo do nakła-
dania grzywien za nieujaw-
nienie, komu właściciel po-
wierzył pojazd do kierowania 
w danym okresie. To prawo jest 
często podważane w sprawach 
fotoradarowych, gdy właściciel
twierdzi, że to nie on kierował
pojazdem w czasie, gdy fotora-
dar zarejestrował przekrocze-
nie dozwolonej prędkości.

W nowelizacji dodano także 
przepisy związane z przewoza-
mi taksówkami, w tym wyko-
nywanymi za pomocą aplikacji,
takich jak Uber czy Bolt, a także 
z przewozami okazjonalnymi 

osób samochodami osobowy-
mi. Od 17 czerwca br. kierowcy
takich pojazdów mają obowią-
zek posiadania polskiego pra-
wa jazdy, jednak do tej pory nie 
było żadnych sankcji za niewy-
wiązanie się z tego obowiązku.
Przygotowywana nowelizacja 
ma to zmienić. Za brak takiego 
dokumentu będzie groził man-
dat w wysokości 2 tys. zł – i kie-
rowcy, i fi rmie, na której rzecz
wykonuje on przewozy. Dodat-
kowo kierowca będzie musiał 
mieć przy sobie dokumenty po-
twierdzające brak przeciwwska-
zań zdrowotnych oraz psycho-
logicznych do wykonywania
pracy na stanowisku kierow-
cy. Ich brak będzie sankcjono-
wany taką samą karą jak brak 
polskiego prawa jazdy.

Zmiany mają wejść w życie 
od 1 stycznia 2025 r. ©℗

 prawo cywilne  Resort rolnictwa zamierza na wzór francuskich
regulacji przygotować ustawę, która uniemożliwi
zasądzanie od producentów rolnych odszkodowań
na rzecz nowych sąsiadów, którzy osiedlają się na wsi
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Chaos w prokuraturze 
wkroczył na nowy poziom

Małgorzata Kryszkiewicz 

Michał Culepa 

Sławomir Wikariak 

dgp@infor.pl

W piątkowej uchwale Sąd Naj-
wyższy stwierdził, że przepi-
sy, na podstawie których pro-
kurator Dariusz Barski został 
w 2022 r. przywrócony do służ-
by, miały i mają moc obowią-
zującą. Oznacza to, że zdaniem 
składu orzekającego został on 
prawidłowo powołany na sta-
nowisko prokuratora krajowe-
go. Ani Prokuratura Krajowa, 
ani minister sprawiedliwości 
nie uznają tego orzeczenia za 
uchwałę i nazywają je „stanowi-
skiem” ze względu na sędziów 
zasiadających w składzie orze-
kającym. Zostali oni bowiem 
powołani przy udziale Krajo-
wej Rady Sądownictwa, której 
status jest kwestionowany.

„Neosędziowie SN bronią 
własnych stanowisk i upoli-
tycznienia wymiaru sprawiedli-
wości. Chcą zablokować proces 
rozliczeń. Dzisiejsze stanowi-
sko trzech neosędziów nie jest 
uchwałą SN i nie jest wiążące” 
– skomentował orzeczenie SN 
na portalu X Adam Bodnar.

„Orzeczenie SN potwierdza, 
że Donald Tusk z Adamem Bod-
narem dokonali kryminalnego 
puczu w prokuraturze. Dariusz 
Barski pozostaje legalnym PK, 
a nominaci Tuska i Bodnara 
działają bezprawnie” – napi-
sał z kolei były minister spra-
wiedliwości Zbigniew Ziobro.

Sąd rejonowy pyta…

W styczniu 2024 r. minister 
Bodnar, powołując się na zle-
cone opinie prawne, uznał, że 
Dariusz Barski nie jest prokura-
torem krajowym, gdyż nie zo-
stał prawidłowo przywrócony 
ze stanu spoczynku. To efekt 
interpretacji art. 47 ustawy 
przepisy wprowadzające usta-
wę – Prawo o prokuraturze 
(Dz.U. z 2016 r. poz. 178 ze zm.; 
patrz: grafi ka), który zdaniem 
Bodnara miał charakter czaso-
wy i obowiązywał tylko przez 
60 dni od dnia wejścia w ży-
cie ustawy (do 4 maja 2016 r.). 
Tymczasem Barski wrócił do 
prokuratury w 2022 r. Skoro zaś 
nie został przywrócony do służ-
by czynnej, to nie mógł zostać 
powołany na stanowisko PK.

Interpretację tę szybko pod-
chwycili obrońcy, kwestionu-
jąc status asesorów powołanych 
przez Barskiego. Wątpliwości 
postanowił rozwiać Sąd Rejo-
nowy Gdańsk-Południe, który 
skierował do SN pytanie praw-
ne dotyczące wspomnianego 
art. 47, zastanawiając się, czy 
przepis ten daje „szczególną 
podstawę do przywrócenia do 
służby czynnej na ostatnio zaj-

mowane stanowisko lub stano-
wisko równorzędne prokuratora 
pozostającego w dniu jej [usta-
wy] wejścia w życie w stanie 
spoczynku, którego [przepisu] 
moc obowiązująca nie została 
ograniczona w czasie”.

…SN odpowiada

Do rozstrzygnięcia tego zagad-
nienia zostali wyznaczeni trzej 
tzw. neosędziowie: prezes SN 
kierujący Izbą Karną Zbigniew 
Kapiński oraz sędziowie SN Ma-
rek Siwek i Igor Zgoliński. PK 
bezskutecznie próbowała do-
prowadzić do ich wyłączenia. 
Wniosek swój ponowiła pod-
czas piątkowego posiedzenia. 
Został on oddalony, a przewod-
niczący składu Zbigniew Ka-
piński stwierdził, że nie miał 
podstaw ustawowych i służył 
jedynie przedłużeniu postę-
powania. Później, w ustnym 
uzasadnieniu uchwały dodał, 
że fakt objęcia przez sędziów SN 
urzędu w wyniku postępowania 
prowadzonego przez neo-KRS 
nie świadczy o pozbawieniu ich 
przymiotu niezawisłości i nie 
daje podstaw do kwestionowa-
nia ich statusu sędziowskiego.

– Aby państwo sprawnie 
funkcjonowało, nie może być 
tak, że jedna władza kwestio-
nuje drugą władzę – podkreślił 
prezes Kapiński.

Przedstawiciele PK, w tym 
prokurator Robert Tarsalewski, 
domagali się też, by SN odmówił 
udzielenia odpowiedzi na pyta-
nie prawne, wskazując, że nie 
jest to materia, którą powinien 
się zajmować. Pytanie prawne 
miało bowiem zmierzać do roz-
wiązania abstrakcyjnego pro-
blemu prawnego dotyczącego 
powołania na wysoki urząd pro-
kuratora w stanie spoczynku na 
podstawie przepisów przejścio-
wych i ważności mianowania 
przez tegoż prokuratora asesora 
prowadzącego sprawę.

– Tę kwestię powinien roz-
strzygnąć sąd powszechny, 
a nie kierować pytanie do SN, 
które ma charakter prośby 
o swego rodzaju poradę prawną 
– przekonywali przedstawicie-
le prokuratury.

SN nie podzielił także tych 
poglądów i zdecydował się wy-
dać uchwałę, w której uznał, 
że art. 47 par. 1 i 2 przepisów 
wprowadzających prawo o pro-
kuraturze nie mają charakteru 
epizodycznego i nie zawierają 
ograniczenia temporalnego 
dotyczącego ich obowiązywa-
nia. Mają natomiast charakter 
ustrojowy i obowiązują. Ozna-
cza to, że prokurator pozostają-
cy w stanie spoczynku w czasie 
obowiązywania ustawy mógł 
wrócić, na swój wniosek, na 
ostatnio zajmowane stano-
wisko lub stanowisko równo-

rzędne. Jeśli skorzystał z tego 
uprawnienia, jest prokurato-
rem w służbie czynnej.

– W konsekwencji, skoro 
podjęcie stosownej decyzji 
o przywróceniu prokuratora do 
służby czynnej w myśl art. 47 
par. 1 i 2 przepisów wprowa-
dzających, a następnie powoła-
nie go na stanowisko PK miało 
wiążącą podstawę prawną, to 
było powołaniem prawnie sku-
tecznym – orzekł SN.

Skład orzekający uznał, że 
stwierdzenie wadliwego przy-
wrócenia na urząd prokuratora 
Barskiego nastąpiło wskutek 
błędnej wykładni obowiązu-
jącego prawa. Sporny przepis 
jest pod tym względem – zda-
niem SN – klarowny. Nie prze-
widuje też ram czasowych jego 
obowiązywania, a to oznacza, 
że nadal może być stosowany, 
także dzisiaj. Skoro tak, to nie 
należało w tym wypadku stoso-
wać innej wykładni prawa niż 
wykładnia literalna, co uczynili 
eksperci, wydając opinie praw-
ne, na których oparł się proku-
rator generalny Adam Bodnar.

– Opinie te obarczone były za-
sadniczym błędem, przypisują-
cym epizodyczność art. 47 tylko 
ze względu na jego umiejsco-
wienie w przepisach wprowa-
dzających prawo o prokuraturze, 
bez dokonania analizy i wykład-
ni jego treści. A priori przyjęto, 
że jest to przepis epizodyczny. 
W poglądach doktryny akcep-
towanych przez orzecznictwo, 
a także SN, akcentuje się, że od-
stępstwo od przepisu wyzna-
czonego jego jednoznacznym 
brzmieniem mogą uzasadniać 
tylko szczególne, istotne i do-
niosłe racje prawne, społeczne, 
ekonomiczne, moralne. A je-
śli takie nie zachodzą, należy 
oprzeć się na wykładni języko-
wej – wskazał przewodniczący 
składu orzekającego sędzia Zbi-
gniew Kapiński.

Co dalej?

Jakie w praktyce mogą być 
skutki tego orzeczenia? PK, 
MS oraz tzw. starzy sędziowie 
uważają, że żadne.

– Sąd, który zadał to pytanie 
prawne, nie powinien po pro-
stu brać jego treści pod uwagę 
– stwierdza Jarosław Matras, 
sędzia SN również orzekający 
w Izbie Karnej. Jego zdaniem 
do podjęcia żadnej uchwały 
nie doszło, gdyż w tej sprawie 
orzekł „niesąd”.

– A skoro tak, to sąd pyta-
jący nie powinien czuć się 
związany tym stanowiskiem. 
Choć, oczywiście, sam będzie 
o tym decydował – zaznacza 
sędzia Matras.

Problemem jest nie tyl-
ko to, że w orzekaniu brali 
udział neosędziowie.

– Do nieprawidłowości do-
szło również podczas pro-
cedowania nad wnioskami 
o wyłączenie neosędziów, 
które złożyła PK – mówi Jaro-
sław Matras.

Wnioski te zostały bowiem 
przydzielone zgodnie z za-
rządzeniem, jakie prezes IK 
SN Zbigniew Kapiński wydał 
na początku maja br. Zgodnie 
z nim akta spraw, w których 
tego typu wnioski zostały zło-
żone, trafi ają na jego biurko. 
Kapiński następnie przekazuje 
je I prezesowi SN, aby ten mógł 
wskazać do ich rozpoznania sę-
dziego orzekającego w innej 
izbie SN. Sędziowie z IK SN 
od początku mówili o próbie 
ręcznego wpływania na bieg 
spraw zawisłych w IK SN.

– Chodziło o to, aby wnioski 
o wyłączenie neosędziów trafi a-
ły do takich składów, o których 
z góry jest wiadomo, że nie będą 
ich uwzględniać. I w tej sprawie 
właśnie tak się stało – podkre-
śla sędzia Matras. Przypomi-
na jednocześnie, że w związku 
z tym zarządzeniem złożył już 
zawiadomienie do rzecznika 
dyscyplinarnego SN, w którym 
zarzucił prezesowi Kapińskie-
mu przekroczenie uprawnień 
oraz ingerencję w sferę objętą 
sędziowską niezawisłością.

O tym, że źle się stało, że 
uchwała została wydana 
w składzie z neosędziami, jest 
przekonany również adwokat 
Marcin Wolny z Helsińskiej 
Fundacji Praw Człowieka.

– Efektem tego będzie pogłę-
bianie się chaosu prawnego. Or-
gany władzy wykonawczej za-
pewne nie bardzo przejmą się 
tą uchwałą, wskazując, że w jej 
wydawaniu brali udział neosę-
dziowie – komentuje prawnik.

Tymczasem druga strona 
sporu, która uważa, że nie 
ma podstaw, aby kwestiono-
wać status neosędziów, może, 
powołując się na piątkową 
uchwałę SN, podważać status 
obecnego prokuratora krajo-
wego Dariusza Korneluka oraz 
decyzje przez niego podejmo-
wane, w tym te dotyczące mia-
nowania asesorów. To zresztą 
działo się już wcześniej, nawet 
przed objęciem stanowiska PK 
przez Korneluka. Już w lutym 
niektórzy neosędziowie zaczę-
li kwestionować umocowanie 
prokuratorów powołanych 

przez ówczesnego p.o. proku-
ratora krajowego Jacka Bile-
wicza, uznając, że funkcję tę 
sprawuje wciąż Dariusz Barski.

– To nie wszystko. Kwestio-
nowane mogą być również 
wnioski o przeprowadzenie 
kontroli operacyjnej oraz zdo-
byte w tym trybie dowody, jeśli 
wnioski takie były zatwierdza-
ne przez prokuratora Korne-
luka – przestrzega mec. Wol-
ny. Dlatego też, jego zdaniem, 
należałoby się zastanowić, czy 
warto kontynuować ten kon-
fl ikt. I czy nie należałoby zrobić 
w tej sprawie pół kroku wstecz.

– I jest to apel skierowany do 
obu stron tego sporu – mówi 
ekspert HFPC.

Niewidzialna uchwała

O chaosie mówi również Piotr 
Mgłosiek, sędzia Sądu Rejono-
wego dla Wrocławia-Krzyków 
we Wrocławiu.

– To kolejny problem, z któ-
rym sądy będą się musiały sa-
modzielnie mierzyć – zauważa.

Piotr Mgłosiek to sędzia, 
który nieraz podawał w wąt-
pliwość skuteczność powro-
tu ze stanu spoczynku Dariu-
sza Barskiego oraz czynności 
przez niego podejmowane. Był 
w składzie orzekającym, któ-
ry w jednej ze spraw uznał, że 
prokuratura nie była prawidło-
wo reprezentowana z tego po-
wodu, że jej przedstawicielem 
był śledczy delegowany wła-
śnie przez Barskiego. Ponadto 
sędzia Mgłosiek jest autorem 
zarządzeń o zwróceniu aktu 
oskarżenia z powodu podpi-
sania go przez asesora proku-
ratury mianowanego przez Da-
riusza Barskiego. Jak tłumaczył 
na łamach DGP, zrobił to, gdyż 
nie zamierzał, w oczekiwaniu 
na rozstrzygnięcie SN, udawać, 
że nie ma zagadnienia skutecz-
ności mianowań asesorskich 
dokonanych przez Barskiego.

– I nadal zamierzam samo-
dzielnie rozstrzygać tego typu 
kwestie. Ta uchwała SN podję-
ta w nieprawidłowym składzie 
jest bowiem dla mnie po prostu 
niewidzialna – zapewnia wro-
cławski sędzia. ©℗

 orzeczenie  Sąd Najwyższy uznał, że Dariusz Barski został 
prawidłowo powołany na stanowisko prokuratora 
krajowego. Zdaniem ministra Bodnara to jednak nie 
uchwała SN, tylko „stanowisko trzech neosędziów”

©℗
NS

Co mówi sporny
przepis

asesorów
powołał Dariusz Barski
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Zyskaj dostęp
na 30 dni

– zeskanuj kod

Czytaj na edgp.gazetaprawna.pl

Jak stosować KSR nr 2 
„Podatek dochodowy” po aktualizacji

ORZECZNICTWO

Uchwała Sądu Najwyższego z 27 wrze-
śnia 2024 r., sygn. akt I KZP 3/24

www.serwisy.gazetaprawna.pl/orze-
czenia
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W piątkowej uchwale Sąd Naj-
wyższy stwierdził, że przepi-
sy, na podstawie których pro-
kurator Dariusz Barski został
w 2022 r. przywrócony do służ-
by, miały i mają moc obowią-
zującą. Oznacza to, że zdaniem 
składu orzekającego został on
prawidłowo powołany na sta-
nowisko prokuratora krajowe-
go. Ani Prokuratura Krajowa,
ani minister sprawiedliwości
nie uznają tego orzeczenia za
uchwałę i nazywają je „stanowi-
skiem” ze względu na sędziów 
zasiadających w składzie orze-
kającym. Zostali oni bowiem 
powołani przy udziale Krajo-
wej Rady Sądownictwa, której 
status jest kwestionowany.

„Neosędziowie SN bronią 
własnych stanowisk i upoli-
tycznienia wymiaru sprawiedli-
wości. Chcą zablokować proces
rozliczeń. Dzisiejsze stanowi-
sko trzech neosędziów nie jest
uchwałą SN i nie jest wiążące”
– skomentował orzeczenie SN 
na portalu X Adam Bodnar.

„Orzeczenie SN potwierdza, 
że Donald Tusk z Adamem Bod-
narem dokonali kryminalnego
puczu w prokuraturze. Dariusz
Barski pozostaje legalnym PK, 
a nominaci Tuska i Bodnara
działają bezprawnie” – napi-
sał z kolei były minister spra-
wiedliwości Zbigniew Ziobro.

Sąd rejonowy pyta…

W styczniu 2024 r. minister
Bodnar, powołując się na zle-
cone opinie prawne, uznał, że 
Dariusz Barski nie jest prokura-
torem krajowym, gdyż nie zo-
stał prawidłowo przywrócony
ze stanu spoczynku. To efekt
interpretacji art. 47 ustawy
przepisy wprowadzające usta-
wę – Prawo o prokuraturze
(Dz.U. z 2016 r. poz. 178 ze zm.; 
patrz: grafi ka), który zdaniem 
Bodnara miał charakter czaso-
wy i obowiązywał tylko przez 
60 dni od dnia wejścia w ży-
cie ustawy (do 4 maja 2016 r.). 
Tymczasem Barski wrócił do 
prokuratury w 2022 r. Skoro zaś
nie został przywrócony do służ-
by czynnej, to nie mógł zostać 
powołany na stanowisko PK.

Interpretację tę szybko pod-
chwycili obrońcy, kwestionu-
jąc status asesorów powołanych 
przez Barskiego. Wątpliwości 
postanowił rozwiać Sąd Rejo-
nowy Gdańsk-Południe, który
skierował do SN pytanie praw-
ne dotyczące wspomnianego
art. 47, zastanawiając się, czy 
przepis ten daje „szczególną 
podstawę do przywrócenia do 
służby czynnej na ostatnio zaj-

mowane stanowisko lub stano-
wisko równorzędne prokuratora 
pozostającego w dniu jej [usta-
wy] wejścia w życie w stanie 
spoczynku, którego [przepisu] 
moc obowiązująca nie została 
ograniczona w czasie”.

…SN odpowiada

Do rozstrzygnięcia tego zagad-
nienia zostali wyznaczeni trzej
tzw. neosędziowie: prezes SN
kierujący Izbą Karną Zbigniew 
Kapiński oraz sędziowie SN Ma-
rek Siwek i Igor Zgoliński. PK 
bezskutecznie próbowała do-
prowadzić do ich wyłączenia.
Wniosek swój ponowiła pod-
czas piątkowego posiedzenia.
Został on oddalony, a przewod-
niczący składu Zbigniew Ka-
piński stwierdził, że nie miał 
podstaw ustawowych i służył
jedynie przedłużeniu postę-
powania. Później, w ustnym 
uzasadnieniu uchwały dodał,
że fakt objęcia przez sędziów SN 
urzędu w wyniku postępowania
prowadzonego przez neo-KRS 
nie świadczy o pozbawieniu ich 
przymiotu niezawisłości i nie
daje podstaw do kwestionowa-
nia ich statusu sędziowskiego.

– Aby państwo sprawnie
funkcjonowało, nie może być
tak, że jedna władza kwestio-
nuje drugą władzę – podkreślił
prezes Kapiński.

Przedstawiciele PK, w tym
prokurator Robert Tarsalewski,
domagali się też, by SN odmówił
udzielenia odpowiedzi na pyta-
nie prawne, wskazując, że nie 
jest to materia, którą powinien
się zajmować. Pytanie prawne 
miało bowiem zmierzać do roz-
wiązania abstrakcyjnego pro-
blemu prawnego dotyczącego 
powołania na wysoki urząd pro-
kuratora w stanie spoczynku na 
podstawie przepisów przejścio-
wych i ważności mianowania
przez tegoż prokuratora asesora
prowadzącego sprawę.

– Tę kwestię powinien roz-
strzygnąć sąd powszechny,
a nie kierować pytanie do SN, 
które ma charakter prośby 
o swego rodzaju poradę prawną 
– przekonywali przedstawicie-
le prokuratury.

SN nie podzielił także tych 
poglądów i zdecydował się wy-
dać uchwałę, w której uznał, 
że art. 47 par. 1 i 2 przepisów 
wprowadzających prawo o pro-
kuraturze nie mają charakteru 
epizodycznego i nie zawierają
ograniczenia temporalnego
dotyczącego ich obowiązywa-
nia. Mają natomiast charakter 
ustrojowy i obowiązują. Ozna-
cza to, że prokurator pozostają-
cy w stanie spoczynku w czasie 
obowiązywania ustawy mógł 
wrócić, na swój wniosek, na
ostatnio zajmowane stano-
wisko lub stanowisko równo-

rzędne. Jeśli skorzystał z tego 
uprawnienia, jest prokurato-
rem w służbie czynnej.

– W konsekwencji, skoro 
podjęcie stosownej decyzji
o przywróceniu prokuratora do
służby czynnej w myśl art. 47
par. 1 i 2 przepisów wprowa-
dzających, a następnie powoła-
nie go na stanowisko PK miało
wiążącą podstawę prawną, to 
było powołaniem prawnie sku-
tecznym – orzekł SN.

Skład orzekający uznał, że
stwierdzenie wadliwego przy-
wrócenia na urząd prokuratora
Barskiego nastąpiło wskutek
błędnej wykładni obowiązu-
jącego prawa. Sporny przepis
jest pod tym względem – zda-
niem SN – klarowny. Nie prze-
widuje też ram czasowych jego 
obowiązywania, a to oznacza, 
że nadal może być stosowany,
także dzisiaj. Skoro tak, to nie
należało w tym wypadku stoso-
wać innej wykładni prawa niż
wykładnia literalna, co uczynili
eksperci, wydając opinie praw-
ne, na których oparł się proku-
rator generalny Adam Bodnar.

– Opinie te obarczone były za-
sadniczym błędem, przypisują-
cym epizodyczność art. 47 tylko 
ze względu na jego umiejsco-
wienie w przepisach wprowa-
dzających prawo o prokuraturze,
bez dokonania analizy i wykład-
ni jego treści. A priori przyjęto,
że jest to przepis epizodyczny. 
W poglądach doktryny akcep-
towanych przez orzecznictwo,
a także SN, akcentuje się, że od-
stępstwo od przepisu wyzna-
czonego jego jednoznacznym
brzmieniem mogą uzasadniać 
tylko szczególne, istotne i do-
niosłe racje prawne, społeczne,
ekonomiczne, moralne. A je-
śli takie nie zachodzą, należy 
oprzeć się na wykładni języko-
wej – wskazał przewodniczący 
składu orzekającego sędzia Zbi-
gniew Kapiński.

Co dalej?

Jakie w praktyce mogą być 
skutki tego orzeczenia? PK,
MS oraz tzw. starzy sędziowie 
uważają, że żadne.

– Sąd, który zadał to pytanie 
prawne, nie powinien po pro-
stu brać jego treści pod uwagę
– stwierdza Jarosław Matras,
sędzia SN również orzekający 
w Izbie Karnej. Jego zdaniem
do podjęcia żadnej uchwały
nie doszło, gdyż w tej sprawie 
orzekł „niesąd”.

– A skoro tak, to sąd pyta-
jący nie powinien czuć się
związany tym stanowiskiem.
Choć, oczywiście, sam będzie 
o tym decydował – zaznacza 
sędzia Matras.

Problemem jest nie tyl-
ko to, że w orzekaniu brali 
udział neosędziowie.

– Do nieprawidłowości do-
szło również podczas pro-
cedowania nad wnioskami 
o wyłączenie neosędziów, 
które złożyła PK – mówi Jaro-
sław Matras.

Wnioski te zostały bowiem
przydzielone zgodnie z za-
rządzeniem, jakie prezes IK 
SN Zbigniew Kapiński wydał
na początku maja br. Zgodnie 
z nim akta spraw, w których 
tego typu wnioski zostały zło-
żone, trafi ają na jego biurko.
Kapiński następnie przekazuje 
je I prezesowi SN, aby ten mógł 
wskazać do ich rozpoznania sę-
dziego orzekającego w innej
izbie SN. Sędziowie z IK SN 
od początku mówili o próbie
ręcznego wpływania na bieg 
spraw zawisłych w IK SN.

– Chodziło o to, aby wnioski 
o wyłączenie neosędziów trafi a-
ły do takich składów, o których
z góry jest wiadomo, że nie będą
ich uwzględniać. I w tej sprawie 
właśnie tak się stało – podkre-
śla sędzia Matras. Przypomi-
na jednocześnie, że w związku 
z tym zarządzeniem złożył już 
zawiadomienie do rzecznika
dyscyplinarnego SN, w którym
zarzucił prezesowi Kapińskie-
mu przekroczenie uprawnień 
oraz ingerencję w sferę objętą
sędziowską niezawisłością.

O tym, że źle się stało, że
uchwała została wydana
w składzie z neosędziami, jest
przekonany również adwokat 
Marcin Wolny z Helsińskiej
Fundacji Praw Człowieka.

– Efektem tego będzie pogłę-
bianie się chaosu prawnego. Or-
gany władzy wykonawczej za-
pewne nie bardzo przejmą się
tą uchwałą, wskazując, że w jej 
wydawaniu brali udział neosę-
dziowie – komentuje prawnik.

Tymczasem druga strona
sporu, która uważa, że nie 
ma podstaw, aby kwestiono-
wać status neosędziów, może,
powołując się na piątkową 
uchwałę SN, podważać status 
obecnego prokuratora krajo-
wego Dariusza Korneluka oraz
decyzje przez niego podejmo-
wane, w tym te dotyczące mia-
nowania asesorów. To zresztą 
działo się już wcześniej, nawet
przed objęciem stanowiska PK 
przez Korneluka. Już w lutym
niektórzy neosędziowie zaczę-
li kwestionować umocowanie
prokuratorów powołanych

przez ówczesnego p.o. proku-
ratora krajowego Jacka Bile-
wicza, uznając, że funkcję tę 
sprawuje wciąż Dariusz Barski.

– To nie wszystko. Kwestio-
nowane mogą być również 
wnioski o przeprowadzenie 
kontroli operacyjnej oraz zdo-
byte w tym trybie dowody, jeśli 
wnioski takie były zatwierdza-
ne przez prokuratora Korne-
luka – przestrzega mec. Wol-
ny. Dlatego też, jego zdaniem,
należałoby się zastanowić, czy
warto kontynuować ten kon-
fl ikt. I czy nie należałoby zrobić
w tej sprawie pół kroku wstecz.

– I jest to apel skierowany do 
obu stron tego sporu – mówi
ekspert HFPC.

Niewidzialna uchwała

O chaosie mówi również Piotr
Mgłosiek, sędzia Sądu Rejono-
wego dla Wrocławia-Krzyków 
we Wrocławiu.

– To kolejny problem, z któ-
rym sądy będą się musiały sa-
modzielnie mierzyć – zauważa.

Piotr Mgłosiek to sędzia, 
który nieraz podawał w wąt-
pliwość skuteczność powro-
tu ze stanu spoczynku Dariu-
sza Barskiego oraz czynności 
przez niego podejmowane. Był 
w składzie orzekającym, któ-
ry w jednej ze spraw uznał, że
prokuratura nie była prawidło-
wo reprezentowana z tego po-
wodu, że jej przedstawicielem
był śledczy delegowany wła-
śnie przez Barskiego. Ponadto
sędzia Mgłosiek jest autorem 
zarządzeń o zwróceniu aktu 
oskarżenia z powodu podpi-
sania go przez asesora proku-
ratury mianowanego przez Da-
riusza Barskiego. Jak tłumaczył
na łamach DGP, zrobił to, gdyż 
nie zamierzał, w oczekiwaniu
na rozstrzygnięcie SN, udawać, 
że nie ma zagadnienia skutecz-
ności mianowań asesorskich
dokonanych przez Barskiego.

– I nadal zamierzam samo-
dzielnie rozstrzygać tego typu
kwestie. Ta uchwała SN podję-
ta w nieprawidłowym składzie
jest bowiem dla mnie po prostu 
niewidzialna – zapewnia wro-
cławski sędzia. ©℗

orzeczenie  Sąd Najwyższy uznał, że Dariusz Barski został 
prawidłowo powołany na stanowisko prokuratora 
krajowego. Zdaniem ministra Bodnara to jednak nie
uchwała SN, tylko „stanowisko trzech neosędziów”
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Co mówi sporny
przepis

asesorów
powołał Dariusz Barski
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Jak stosować KSR nr 2 
„Podatek dochodowy” po aktualizacji

ORZECZNICTWO

Uchwała Sądu Najwyższego z 27 wrze-
śnia 2024 r., sygn. akt I KZP 3/24

www.serwisy.gazetaprawna.pl/orze-
czenia
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B8 prawnik

Były wiceminister sprawiedliwości Marcin Romanowski nie trafi  do aresztu

 procedura karna 

Sławomir Wikariak 

slawomir.wikariak@infor.pl

Sąd Okręgowy w Warszawie, 
podobnie jak wcześniej sąd 
I instancji, nie zgodził się 
na areszt dla byłego wice-
ministra sprawiedliwości, 
któremu zarzucono nie-
prawidłowości w wydatko-
waniu środków Funduszu 
Sprawiedliwości. 

„Sąd Okręgowy w Warsza-
wie uznał, że słusznie odmó-
wiono aresztowania Marci-
na Romanowskiego z uwagi 

na chroniący go immuni-
tet. Z orzeczeniem sędziego 
Przemysława Dziwańskiego 
zgodziło się dwóch sędziów 
powołanych przed 2018 r.” 
– napisał w piątek na por-
talu X jego obrońca Bartosz 
Lewandowski. Wcześniej 
prokuratura bezskutecznie 
domagała się wyłączenia ze 
składu wspomnianego sę-
dziego ze względu na powo-
łanie go przy udziale obecnej 
Krajowej Rady Sądownictwa.

Były wiceminister został 
zatrzymany w lipcu tego 
roku. Postawiono mu 11 za-

rzutów, w tym udział w zor-
ganizowanej grupie prze-
stępczej. Chodzi o dzielenie 
środków z Funduszu Spra-
wiedliwości, którym kierował 
Marcin Romanowski. Szkody 
Skarbu Państwa miały wy-
nieść ponad 112 mln zł.

Zatrzymanie było możliwe 
dzięki uchyleniu immunitetu 
przez Sejm. Sąd Rejonowy dla 
Warszawy-Mokotowa uznał 
jednak, że posła jako człon-
ka delegacji Sejmu do Zgro-
madzenia Parlamentarnego 
Rady Europy chroni odręb-
ny immunitet. Prokuratu-

ra przekonywała, że tak nie 
jest. Powoływała się na uzy-
skane opinie prawne, zgod-
nie z którymi jeśli zarzuty nie 
dotyczą działalności związa-
nej z członkostwem w Zgro-
madzeniu Parlamentarnym 
Rady Europy (ZPRE), to im-
munitet nie chroni w spra-
wie prowadzonej na terenie 
Polski. Jak wynika z piątko-
wego orzeczenia, Sąd Okrę-
gowy w Warszawie nie po-
dzielił tych argumentów. 

Zdaniem mec. Lewan-
dowskiego postanowienie 
SO oznacza, że prokuratura 

powinna umorzyć postępo-
wanie ze względu na brak 
zezwolenia na ściganie od 
odpowiedniego organu.

„Prokuratura Krajowa jest 
zobligowana do wydania 
postanowienia o umorze-
niu wszystkich jedenastu 
zarzutów wydanych wobec 
Marcina Romanowskiego, 
bowiem skonsumowała 
czynność procesową, jaką 
jest ogłoszenie postanowie-
nia o przedstawieniu zarzu-
tów” – napisał obrońca.

PK nie zgadza się z tym 
poglądem i już zapowie-

działa, że zwróci się do 
ZPRE o wydanie zezwole-
nia na ściganie Marcina Ro-
manowskiego.

„Negatywna przesłanka 
procesowa w postaci «bra-
ku wymaganego zezwole-
nia na ściganie» (ochrona 
immunitetowa) jest prze-
słanką formalną i usuwal-
ną. W przypadku usunięcia 
ww. przesłanki (uzyskanie 
zezwolenia na ściganie) po-
stępowanie również w tym 
zakresie będzie kontynu-
owane” – poinformowała PK 
w swoim komunikacie. ©℗
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  KOMUNIKATY

ZAWIADOMIENIE

STAROSTY PODDĘBICKIEGO

o terminie i miejscu wyłożenia projektu operatu opisowo-kartograficznego 

dot. modernizacji ewidencji gruntów i budynków obrębu Ostrowsko 

gm. Uniejów,  powiat poddębicki, woj. łódzkie.

Na podstawie art. 24a ust. 4 i 5 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne 

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151 ze zm.) Starosta Poddębicki zawiadamia, 

że w Wydziale Geodezji, Kartografii i Gospodarki Nieruchomościami Starostwa 

Powiatowego w Poddębicach, ul. Łęczycka 16, w pokoju nr 18, w terminie od 

21.10.2024 r. do 12.11.2024 r. zostaną wyłożone do wglądu osób fizycznych, 

osób prawnych i jednostek organizacyjnych nieposiadających osobowości prawnej, 

projekty operatów opisowo-kartograficznych opracowane w ramach modernizacji 

ewidencji gruntów i budynków obrębu Ostrowsko gm. Uniejów, powiat poddębicki, 

woj. łódzkie.

Dodatkowo informuję, iż istnieje możliwość udostępnienia danych zawartych 

w projekcie operatu za pomocą środków komunikacji elektronicznej w rozumieniu 

ustawy z dnia 18 lipca 2002 r. o świadczeniu usług drogą elektroniczną (Dz. U. 

z  2020 r. poz. 344). W  tym celu należy wystąpić pisemnie z  taką prośbą we 

wskazanym wyżej okresie wyłożenia i  wskazać adres elektronicznej skrzynki 

podawczej – ePUAP, na który mają zostać przesłane te dane. Adres elektronicznej 

skrzynki podawczej Starostwa Powiatowego w Poddębicach: /88l8hs2sq7/skrytka.

Wyciąg z ogłoszenia nr 99/2024 

Prezydenta Miasta Jeleniej Góry
o przetargu ustnym nieograniczonym na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej

 stanowiącej własność Miasta Jelenia Góra, położonej przy ul. Wrocławskiej.

Oznaczenie 
nieruchomości

Działka numer 14/2 o powierzchni 0,9893 ha, obręb 0063, Maciejowa III, AM 17, księga 
wieczysta nr JG1J/00031323/4.

Cena wywoławcza nieruchomości 
netto

1 400 000,00 zł

do ceny ustalonej w przetargu doliczony zostanie 23% podatek VAT

Przeznaczenie w planie miejscowym Tereny zabudowy usługowej.

Termin i miejsce 
przetargu

4 grudnia 2024 roku o godz. 1000

Urząd Miasta Jelenia Góra, ul. Sudecka nr 29, I piętro, sala nr 13

Wysokość wadium 140 000,00 zł

należy wnieść na konto Miasto Jelenia Góra – Bank MILLENNIUM S.A. nr:
97 1160 2202 0000 0000 6011 5681 najpóźniej do dnia 28 listopada 2024 r.

Datą dokonania wpłaty jest data uznania rachunku bankowego Miasta.

Miejsce wywieszenia 
i publikacji ogłoszenia

tablica ogłoszeń Urzędu Miasta Jelenia Góra ul. Ptasia nr 2-3, I piętro,
strona internetowa bip.jeleniagora.pl – oferty nieruchomości

Szczegółowe informacje dotyczące przetargu można uzyskać w Wydziale Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami Urzędu Miasta Jelenia Góra 
ul. Ptasia nr 2-3, I piętro, pokój nr 108; tel.: 75/75-46-304, 75/75-49-893 oraz na stronie internetowej www.nieruchomosci.jeleniagora.pl

OBWIESZCZENIE WOJEWODY WIELKOPOLSKIEGO

z 26 września 2024 r.
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji o pozwoleniu 

na budowę inwestycji towarzyszącej inwestycjom w zakresie terminalu

Zgodnie z art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 15 ust. 4 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r. 
o  inwestycjach w  zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego 
w Świnoujściu (Dz. U. z 2024 r. poz. 1286) - zwanej dalej ustawą,

zawiadamiam

o wszczęciu postępowania administracyjnego w sprawie udzielenia pozwolenia na budowę 
inwestycji towarzyszącej inwestycjom w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 
gazu ziemnego w Świnoujściu na wniosek inwestora: Operatora Gazociągów Przesyłowych 
GAZ-SYSTEM S.A., ul. Mszczonowska 4, 02-337 Warszawa, z 19 września 2024 r. (data 
wpływu do urzędu) dla inwestycji pn.: „Budowa Tłoczni Gazu Lwówek”, obejmującej budowę 
tłoczni gazu, rozbudowę węzła przesyłowego wraz z  infrastrukturą towarzyszącą oraz 
budowę gazociągów przyłączeniowych, zlokalizowanej na nieruchomościach oznaczonych 
w ewidencji gruntów i budynków jako działki:

Powiat nowotomyski

gmina Lwówek

Jednostka ewidencyjna: 301502_5 Lwówek - obszar wiejski
obręb 0016 Zębowo

dz. o  nr. ewid.: 102/3 (PO1N/00019914/8), 102/4 (PO1N/00020032/1), 102/6 
(PO1N/00019914/8), 102/7 (PO1N/00020032/1), 102/8 (PO1N/00044105/8), 102/10 
(PO1N/00042746/9), 102/12 (PO1N/00051076/7), 102/14 (PO1N/00051076/7), 
102/16 (PO1N/00009977/4), 102/17 (PO1N/00009977/4), 103/1 (brak KW), 104 
(PO1N/00009977/4), 105/1 (PO1N/00009977/4), 106/7 (PO1N/00009977/4), 
106/8 (PO1N/00009977/4), 114/1 (PO1N/00012263/0), 115/1 (PO1N/00012263/0), 
122/1 (PO1N/00008196/8), 124/6 (brak KW), 125/3 (PO1N/00019917/9), 125/4 
(PO1N/00019917/9), 125/5 (PO1N/00019917/9), 125/6 (PO1N/00008491/6), 125/7 
(PO1N/00008491/6), 126/5 (PO1N/00011912/8), 126/6 (PO1N/00011912/8), 126/7 
(PO1N/00011912/8), 126/8 (PO1N/00011912/8), 1183 (PO1N/00019042/4).

Jednocześnie zawiadamiam, że zgodnie z art. 49 § 2 ustawy z dnia 14 czerwca

1960 r. - Kodeks postępowania administracyjnego (Dz. U. z 2024 r. poz. 572 z późn. zm.) 
- zwanej dalej Kpa, w związku z art. 8 ust. 1 ustawy, zawiadomienie stron postępowania 
uważa się za dokonane po upływie czternastu dni od dnia 30 września 2024 r., tj. dnia, 
w którym nastąpiło publiczne ogłoszenie poprzez obwieszczenie w Wielkopolskim Urzędzie 
Wojewódzkim w Poznaniu, właściwym miejscowo urzędzie gminy oraz w prasie o zasięgu 
ogólnopolskim. Zgodnie z  art. 10 Kpa, strony postępowania lub ich przedstawiciele 
i pełnomocnicy mogą zapoznać się z aktami sprawy w Wielkopolskim Urzędzie Wojewódzkim 
w  Poznaniu, Wydział Infrastruktury, al. Niepodległości 16/18, a  także mają prawo 
wypowiedzieć się co do zebranych dowodów i materiałów oraz zgłoszonych żądań. Wizyta 
klientów w Urzędzie odbywa się po uprzednim uzgodnieniu terminu i godziny przyjęcia 
w  zakresie, który nie może zostać zrealizowany poprzez inne kanały komunikacyjne 
takie jak: telefon, e-mail, ePUAP czy poczta tradycyjna. We wszystkich sprawach 
prowadzonych przez WUW w Poznaniu można się kontaktować z pracownikami telefonicznie 
(nr tel. 61 854 1587) lub mailowo (email: mkwasniewski@poznan.uw.gov.pl) w godzinach 
obsługi klientów (poniedziałek, środa, piątek od 8.30 do 15.00, wtorek, czwartek od 12.00 
do 15.00). W przypadku gdy po zawiadomieniu o wszczęciu przedmiotowego postępowania 
nastąpi: 1) zbycie własności lub prawa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej 
wnioskiem o wydanie decyzji o pozwoleniu na budowę inwestycji w zakresie terminalu, 
2) przeniesienie wskutek innego zdarzenia prawnego własności lub prawa użytkowania 
wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji o pozwoleniu na budowę 
inwestycji w zakresie terminalu - nabywca, a w przypadku, o którym mowa w pkt 1, nabywca 
i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowego właściciela 
lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie powyższego zgłoszenia i  prowadzenie 
postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika wieczystego nie stanowi 
podstawy do wznowienia postępowania.

Gdańsk, dnia 26 września 2024 r.
WI-III.747.1.22.2024.KN.i

OBWIESZCZENIE

Działając na podstawie art. 12 ust. 1, 2 i 2b ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r. 
o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego 
w Świnoujściu (Dz.U. z 2024 r. poz. 1286), zwanej dalej „u.i.t.”, art. 49 ustawy 
z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks Postępowania Administracyjnego (Dz.U. z 2024 r. 
poz. 572),

Wojewoda Pomorski zawiadamia,

że zgodnie z art. 5 ust. 1 u.i.t., po rozpatrzeniu wniosku Operatora Gazociągów 
Przesyłowych GAZ-SYSTEM S.A., reprezentowanej przez Panią Marię Mostowik, 
z dnia 2 lipca 2024 r., w dniu 24 września 2024 r. Wojewoda Pomorski wydał decyzję 
nr WI-III.747.1.22.2024.KN o ustaleniu lokalizacji inwestycji w zakresie terminalu 
dla przedsięwzięcia pn.: 

„Remont układu rurowego, gazociąg DN400 na km 13+500 (odc. 

eksploatacyjny Budy – Benowo) na skrzyżowaniu z linią kolejową Prabuty- 

Kwidzyn”, na terenie działek ewidencyjnych nr 36/1, 94/6, 95, 97/1, 97/5 obr. 

0023 Rakowiec w gm. Kwidzyn.

Z wyżej wymienioną decyzją oraz aktami sprawy można się zapoznać w Wydziale 
Infrastruktury Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w Gdańsku, 80-810 Gdańsk 
ul. Okopowa 21/27, po telefonicznym uzgodnieniu terminu pod nr tel. 58 30-77-558. 

Treść decyzji została również zamieszczona w Biuletynie Informacji Publicznej 
na stronie podmiotowej Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego: https://www.gov.
pl/web/uw-pomorski/obwieszczenia-wojewody-pomorskiego-z-zakresu-wydzialu-
infrastruktury3

Jednocześnie informuję, że zgodnie z art. 34 ust. 1 u.i.t. przedmiotowa decyzja 
podlega natychmiastowemu wykonaniu.

Zgodnie z art. 34 ust. 2 u.i.t. od ww. decyzji służy odwołanie do Ministra Rozwoju 
i Technologii za pośrednictwem Wojewody Pomorskiego, w terminie 14 dni od dnia, 
w którym za dokonane uznane zostanie zawiadomienie o wydaniu decyzji w drodze 
obwieszczenia. Zgodnie z art. 12 ust. 2a u.i.t., zawiadomienie, o którym mowa 
powyżej, uważa się za dokonane po upływie 14 dni od dnia, w którym nastąpiło 
obwieszczenie w Pomorskim Urzędzie Wojewódzkim. Odwołanie powinno zawierać 
zarzuty odnoszące się do decyzji, określać istotę i  zakres żądania będącego 
przedmiotem odwołania oraz wskazywać dowody uzasadniające to żądanie 
(art. 34 ust. 3 u.i.t.).
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B8 prawnik

Były wiceminister sprawiedliwości Marcin Romanowski nie trafi  do aresztu

procedura karna 

Sławomir Wikariak

slawomir.wikariak@infor.pl

Sąd Okręgowy w Warszawie, 
podobnie jak wcześniej sąd
I instancji, nie zgodził się 
na areszt dla byłego wice-
ministra sprawiedliwości,
któremu zarzucono nie-
prawidłowości w wydatko-
waniu środków Funduszu
Sprawiedliwości.

„Sąd Okręgowy w Warsza-
wie uznał, że słusznie odmó-
wiono aresztowania Marci-
na Romanowskiego z uwagi 

na chroniący go immuni-
tet. Z orzeczeniem sędziego 
Przemysława Dziwańskiego 
zgodziło się dwóch sędziów
powołanych przed 2018 r.”
– napisał w piątek na por-
talu X jego obrońca Bartosz
Lewandowski. Wcześniej
prokuratura bezskutecznie
domagała się wyłączenia ze
składu wspomnianego sę-
dziego ze względu na powo-
łanie go przy udziale obecnej 
Krajowej Rady Sądownictwa.

Były wiceminister został 
zatrzymany w lipcu tego 
roku. Postawiono mu 11 za-

rzutów, w tym udział w zor-
ganizowanej grupie prze-
stępczej. Chodzi o dzielenie
środków z Funduszu Spra-
wiedliwości, którym kierował
Marcin Romanowski. Szkody
Skarbu Państwa miały wy-
nieść ponad 112 mln zł.

Zatrzymanie było możliwe
dzięki uchyleniu immunitetu 
przez Sejm. Sąd Rejonowy dla
Warszawy-Mokotowa uznał 
jednak, że posła jako człon-
ka delegacji Sejmu do Zgro-
madzenia Parlamentarnego
Rady Europy chroni odręb-
ny immunitet. Prokuratu-

ra przekonywała, że tak nie 
jest. Powoływała się na uzy-
skane opinie prawne, zgod-
nie z którymi jeśli zarzuty nie
dotyczą działalności związa-
nej z członkostwem w Zgro-
madzeniu Parlamentarnym
Rady Europy (ZPRE), to im-
munitet nie chroni w spra-
wie prowadzonej na terenie 
Polski. Jak wynika z piątko-
wego orzeczenia, Sąd Okrę-
gowy w Warszawie nie po-
dzielił tych argumentów.

Zdaniem mec. Lewan-
dowskiego postanowienie 
SO oznacza, że prokuratura

powinna umorzyć postępo-
wanie ze względu na brak 
zezwolenia na ściganie od
odpowiedniego organu.

„Prokuratura Krajowa jest
zobligowana do wydania
postanowienia o umorze-
niu wszystkich jedenastu 
zarzutów wydanych wobec
Marcina Romanowskiego, 
bowiem skonsumowała 
czynność procesową, jaką 
jest ogłoszenie postanowie-
nia o przedstawieniu zarzu-
tów” – napisał obrońca.

PK nie zgadza się z tym 
poglądem i już zapowie-

działa, że zwróci się do 
ZPRE o wydanie zezwole-
nia na ściganie Marcina Ro-
manowskiego.

„Negatywna przesłanka
procesowa w postaci «bra-
ku wymaganego zezwole-
nia na ściganie» (ochrona
immunitetowa) jest prze-
słanką formalną i usuwal-
ną. W przypadku usunięcia
ww. przesłanki (uzyskanie
zezwolenia na ściganie) po-
stępowanie również w tym
zakresie będzie kontynu-
owane” – poinformowała PK 
w swoim komunikacie. ©℗
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ZAWIADOMIENIE

STAROSTY PODDĘBICKIEGOĘ

o terminie i miejscu wyłożenia projektu operatu opisowo-kartograficznego 

dot. modernizacji ewidencji gruntów i budynków obrębu Ostrowsko 

gm. Uniejów,  powiat poddębicki, woj. łódzkie.

Na podstawie art. 24a ust. 4 i 5 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne

i kartograficzne (Dz. U. z 2024 r. poz. 1151 ze zm.) Starosta Poddębicki zawiadamia,

że w Wydziale Geodezji, Kartografii i Gospodarki Nieruchomościami Starostwa 

Powiatowego w Poddębicach, ul. Łęczycka 16, w pokoju nr 18, w terminie od

21.10.2024 r. do 12.11.2024 r. zostaną wyłożone do wglądu osób fizycznych, 

osób prawnych i jednostek organizacyjnych nieposiadających osobowości prawnej,

projekty operatów opisowo-kartograficznych opracowane w ramach modernizacji 

ewidencji gruntów i budynków obrębu Ostrowsko gm. Uniejów, powiat poddębicki, 

woj. łódzkie.

Dodatkowo informuję, iż istnieje możliwość udostępnienia danych zawartych

w projekcie operatu za pomocą środków komunikacji elektronicznej w rozumieniu

ustawy z dnia 18 lipca 2002 r. o świadczeniu usług drogą elektroniczną (Dz. U.

z  2020 r. poz. 344). W  tym celu należy wystąpić pisemnie z  taką prośbą we 

wskazanym wyżej okresie wyłożenia i  wskazać adres elektronicznej skrzynki

podawczej – ePUAP, na który mają zostać przesłane te dane. Adres elektronicznej

skrzynki podawczej Starostwa Powiatowego w Poddębicach: /88l8hs2sq7/skrytka.

Wyciąg z ogłoszenia nr 99/2024 

Prezydenta Miasta Jeleniej Góry
o przetargu ustnym nieograniczonym na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej

 stanowiącej własność Miasta Jelenia Góra, położonej przy ul. Wrocławskiej.

Oznaczenie 
nieruchomości

Działka numer 14/2 o powierzchni 0,9893 ha, obręb 0063, Maciejowa III, AM 17, księga
wieczysta nr JG1J/00031323/4.

Cena wywoławcza nieruchomości 
netto

1 400 000,00 zł

do ceny ustalonej w przetargu doliczony zostanie 23% podatek VAT

Przeznaczenie w planie miejscowym Tereny zabudowy usługowej.

Termin i miejsce 
przetargu

4 grudnia 2024 roku o godz. 1000

Urząd Miasta Jelenia Góra, ul. Sudecka nr 29, I piętro, sala nr 13

Wysokość wadium 140 000,00 zł

należy wnieść na konto Miasto Jelenia Góra – Bank MILLENNIUM S.A. nr:
97 1160 2202 0000 0000 6011 5681 najpóźniej do dnia 28 listopada 2024 r.

Datą dokonania wpłaty jest data uznania rachunku bankowego Miastaą p y j g .

Miejsce wywieszenia 
i publikacji ogłoszenia

tablica ogłoszeń Urzędu Miasta Jelenia Góra ul. Ptasia nr 2-3, I piętro,
strona internetowa bip.jeleniagora.plp j g p  – oferty nieruchomości

Szczegółowe informacje dotyczące przetargu można uzyskać w Wydziale Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami Urzędu Miasta Jelenia Góra 
ul. Ptasia nr 2-3, I piętro, pokój nr 108; tel.: 75/75-46-304, 75/75-49-893 oraz na stronie internetowej www.nieruchomosci.jeleniagora.plj g p

OBWIESZCZENIE WOJEWODY WIELKOPOLSKIEGO

z 26 września 2024 r.
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji o pozwoleniu 

na budowę inwestycji towarzyszącej inwestycjom w zakresie terminalu

Zgodnie z art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 15 ust. 4 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r.
o  inwestycjach w  zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego
w Świnoujściu (Dz. U. z 2024 r. poz. 1286) - zwanej dalej ustawą,

zawiadamiam

o wszczęciu postępowania administracyjnego w sprawie udzielenia pozwolenia na budowę
inwestycji towarzyszącej inwestycjom w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 
gazu ziemnego w Świnoujściu na wniosek inwestora: Operatora Gazociągów Przesyłowych 
GAZ-SYSTEM S.A., ul. Mszczonowska 4, 02-337 Warszawa, z 19 września 2024 r. (data 
wpływu do urzędu) dla inwestycji pn.: „Budowa Tłoczni Gazu Lwówek”, obejmującej budowę
tłoczni gazu, rozbudowę węzła przesyłowego wraz z  infrastrukturą towarzyszącą oraz
budowę gazociągów przyłączeniowych, zlokalizowanej na nieruchomościach oznaczonych 
w ewidencji gruntów i budynków jako działki:

Powiat nowotomyski

gmina Lwówek

Jednostka ewidencyjna: 301502_5 Lwówek - obszar wiejski
obręb 0016 Zębowo

dz. o  nr. ewid.: 102/3 (PO1N/00019914/8), 102/4 (PO1N/00020032/1), 102/6
(PO1N/00019914/8), 102/7 (PO1N/00020032/1), 102/8 (PO1N/00044105/8), 102/10 
(PO1N/00042746/9), 102/12 (PO1N/00051076/7), 102/14 (PO1N/00051076/7), 
102/16 (PO1N/00009977/4), 102/17 (PO1N/00009977/4), 103/1 (brak KW), 104 
(PO1N/00009977/4), 105/1 (PO1N/00009977/4), 106/7 (PO1N/00009977/4), 
106/8 (PO1N/00009977/4), 114/1 (PO1N/00012263/0), 115/1 (PO1N/00012263/0), 
122/1 (PO1N/00008196/8), 124/6 (brak KW), 125/3 (PO1N/00019917/9), 125/4
(PO1N/00019917/9), 125/5 (PO1N/00019917/9), 125/6 (PO1N/00008491/6), 125/7 
(PO1N/00008491/6), 126/5 (PO1N/00011912/8), 126/6 (PO1N/00011912/8), 126/7 
(PO1N/00011912/8), 126/8 (PO1N/00011912/8), 1183 (PO1N/00019042/4).

Jednocześnie zawiadamiam, że zgodnie z art. 49 § 2 ustawy z dnia 14 czerwca

1960 r. - Kodeks postępowania administracyjnego (Dz. U. z 2024 r. poz. 572 z późn. zm.) 
- zwanej dalej Kpa, w związku z art. 8 ust. 1 ustawy, zawiadomienie stron postępowania 
uważa się za dokonane po upływie czternastu dni od dnia 30 września 2024 r., tj. dnia,
w którym nastąpiło publiczne ogłoszenie poprzez obwieszczenie w Wielkopolskim Urzędzie
Wojewódzkim w Poznaniu, właściwym miejscowo urzędzie gminy oraz w prasie o zasięgu
ogólnopolskim. Zgodnie z  art. 10 Kpa, strony postępowania lub ich przedstawiciele
i pełnomocnicy mogą zapoznać się z aktami sprawy w Wielkopolskim Urzędzie Wojewódzkim
w  Poznaniu, Wydział Infrastruktury, al. Niepodległości 16/18, a  także mają prawo
wypowiedzieć się co do zebranych dowodów i materiałów oraz zgłoszonych żądań. Wizyta 
klientów w Urzędzie odbywa się po uprzednim uzgodnieniu terminu i godziny przyjęcia 
w  zakresie, który nie może zostać zrealizowany poprzez inne kanały komunikacyjne
takie jak: telefon, e-mail, ePUAP czy poczta tradycyjna. We wszystkich sprawach
prowadzonych przez WUW w Poznaniu można się kontaktować z pracownikami telefonicznie 
(nr tel. 61 854 1587) lub mailowo (email: mkwasniewski@poznan.uw.gov.pl) w godzinach 
obsługi klientów (poniedziałek, środa, piątek od 8.30 do 15.00, wtorek, czwartek od 12.00
do 15.00). W przypadku gdy po zawiadomieniu o wszczęciu przedmiotowego postępowania 
nastąpi: 1) zbycie własności lub prawa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej 
wnioskiem o wydanie decyzji o pozwoleniu na budowę inwestycji w zakresie terminalu, 
2) przeniesienie wskutek innego zdarzenia prawnego własności lub prawa użytkowania
wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji o pozwoleniu na budowę 
inwestycji w zakresie terminalu - nabywca, a w przypadku, o którym mowa w pkt 1, nabywca 
i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowego właściciela 
lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie powyższego zgłoszenia i  prowadzenie
postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika wieczystego nie stanowi 
podstawy do wznowienia postępowania.

Gdańsk, dnia 26 września 2024 r.
WI-III.747.1.22.2024.KN.i

OBWIESZCZENIE

Działając na podstawie art. 12 ust. 1, 2 i 2b ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r. 
o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego
w Świnoujściu (Dz.U. z 2024 r. poz. 1286), zwanej dalej „u.i.t.”, art. 49 ustawy 
z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks Postępowania Administracyjnego (Dz.U. z 2024 r.
poz. 572),

Wojewoda Pomorski zawiadamia,

że zgodnie z art. 5 ust. 1 u.i.t., po rozpatrzeniu wniosku Operatora Gazociągów
Przesyłowych GAZ-SYSTEM S.A., reprezentowanej przez Panią Marię Mostowik,
z dnia 2 lipca 2024 r., w dniu 24 września 2024 r. Wojewoda Pomorski wydał decyzję 
nr WI-III.747.1.22.2024.KN o ustaleniu lokalizacji inwestycji w zakresie terminalu
dla przedsięwzięcia pn.:

„Remont układu rurowego, gazociąg DN400 na km 13+500 (odc. 

eksploatacyjny Budy – Benowo) na skrzyżowaniu z linią kolejową Prabuty- 

Kwidzyn”, na terenie działek ewidencyjnych nr 36/1, 94/6, 95, 97/1, 97/5 obr.

0023 Rakowiec w gm. Kwidzyn.

Z wyżej wymienioną decyzją oraz aktami sprawy można się zapoznać w Wydziale
Infrastruktury Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w Gdańsku, 80-810 Gdańsk
ul. Okopowa 21/27, po telefonicznym uzgodnieniu terminu pod nr tel. 58 30-77-558. 

Treść decyzji została również zamieszczona w Biuletynie Informacji Publicznej 
na stronie podmiotowej Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego: https://www.gov.p g
pl/web/uw-pomorski/obwieszczenia-wojewody-pomorskiego-z-zakresu-wydzialu-p p j y p g y
infrastruktury3y

Jednocześnie informuję, że zgodnie z art. 34 ust. 1 u.i.t. przedmiotowa decyzja 
podlega natychmiastowemu wykonaniu.

Zgodnie z art. 34 ust. 2 u.i.t. od ww. decyzji służy odwołanie do Ministra Rozwoju 
i Technologii za pośrednictwem Wojewody Pomorskiego, w terminie 14 dni od dnia,
w którym za dokonane uznane zostanie zawiadomienie o wydaniu decyzji w drodze 
obwieszczenia. Zgodnie z art. 12 ust. 2a u.i.t., zawiadomienie, o którym mowa 
powyżej, uważa się za dokonane po upływie 14 dni od dnia, w którym nastąpiło
obwieszczenie w Pomorskim Urzędzie Wojewódzkim. Odwołanie powinno zawierać
zarzuty odnoszące się do decyzji, określać istotę i  zakres żądania będącego
przedmiotem odwołania oraz wskazywać dowody uzasadniające to żądanie
(art. 34 ust. 3 u.i.t.).
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Samorządy chcą poprawić 
ustawę powodziową
 procedury  Chodzi o dodatkowe uelastycznienie przepisów 
dotyczących tworzenia tymczasowych siedzib szkół czy 
wydatkowania pieniędzy na remonty szpitali. Dla części 
zmian zielone światło dały już właściwe resorty

 niepełnosprawni 

Michalina Topolewska
michalina.topolewska@infor.pl

Osoby, które w 2025 r. będą 
składały wnioski o wydanie de-
cyzji ustalającej poziom potrze-
by wsparcia, będą miały ją okre-
ślaną analogicznie jak w tym 
roku, czyli od dnia ich złożenia.

Tak przewiduje ustawa 
z 25 września 2024 r. o zmianie 
ustawy o rehabilitacji zawodo-
wej i społecznej oraz zatrudnia-
niu osób niepełnosprawnych, 
która została uchwalona przez 
Sejm na ostatnim posiedzeniu. 
Jej najważniejszym celem było 
poprawienie obowiązujących od 
3 sierpnia br. przepisów doty-
czących przedłużania ważności 
orzeczeń. Regulujący te kwe-

stie art. 6bb ustawy z 27 sierpnia 
1997 r. o rehabilitacji zawodowej 
i społecznej oraz zatrudnianiu 
osób niepełnosprawnych (t.j. 
Dz.U. z 2024 r. poz. 44) zakła-
da, że jeśli wniosek o kolejne 
orzeczenie o niepełnosprawno-
ści lub jej stopniu zostanie zło-
żony przed terminem upływu 
ważności obecnego dokumentu, 
to ten zachowa ją do czasu wy-
dania nowego, choć nie dłużej 
niż przez sześć miesięcy. Od tej 
zasady jest jednak przewidziany 
jeden wyjątek, zgodnie z którym 
orzeczenia o niepełnospraw-
ności zachowują ważność nie 
dłużej niż do ukończenia 16 lat 
przez osobę niepełnospraw-
ną. To właśnie ma się zmienić 
i osoby, które osiągną ten wiek, 
również będą miały wydłużo-

ną ważność orzeczenia maksy-
malnie o sześć miesięcy. Dzię-
ki temu przez ten czas będą 
mogły korzystać z uprawnień 
i świadczeń uzależnionych od 
legitymowania się aktualnym 
dokumentem potwierdzającym 
dysfunkcję zdrowotną.

Co istotne, w trakcie prac nad 
projektem ustawy na posiedze-
niu komisji polityki społecznej 
i rodziny posłowie wprowadzili 
do niej dwie zmiany związane 
z decyzją ustalającą poziom po-
trzeby wsparcia, wymaganą do 
uzyskania świadczenia wspie-
rającego. Przy czym ostatecz-
nie tylko jedna z nich znalazła 
się w treści ustawy – ta, która 
rozszerza na 2025 r. możliwość 
określania poziomu potrze-
by wsparcia od dnia złożenia 

wniosku o jej wydanie w woje-
wódzkim zespole ds. orzekania 
o niepełnosprawności, a więc 
tak samo jak w tym roku. W jej 
efekcie osoby niepełnosprawne 
będą mogły otrzymać świad-
czenie wspierające z wyrów-
naniem za okres oczekiwania 
na wydanie decyzji, który ze 
względu na opóźnienia w roz-
patrywaniu wniosków przez 
wojewódzkie zespoły wynosi 
kilka miesięcy.

Natomiast druga ze zmian 
przyjętych podczas prac komisji 
została potem wycofana w ra-
mach poprawek zgłoszonych 
w II czytaniu i przegłosowa-
na przy uchwalaniu ustawy. 
Chodziło w niej o uchylenie 
obowiązującego również od 
3  sierpnia ust. 3a w art. 6b5

ustawy o rehabilitacji, który 
stanowi, że jeśli wniosek o wy-
danie kolejnej decyzji ustala-
jącej poziom potrzeby wspar-
cia zostanie złożony w okresie 
obowiązywania obecnej decyzji, 
to zachowuje ona ważność do 
dnia, w którym ta nowa stanie 
się ostateczna, choć nie dłużej 
niż przez sześć miesięcy. Po-
nieważ posłowie zdecydowali 
się zrezygnować z wykreśle-
nia tego przepisu, zostaje on 
w ustawie. W konsekwencji wy-
dłużenie ważności decyzji po-
zwoli osobom niepełnospraw-
nym otrzymywać świadczenie 
wspierające, gdy będą czekać na 
wydanie następnej. ©℗

Etap legislacyjny
Ustawa czeka na rozpatrzenie przez Senat

Etap legislacyjny
Projekt w trakcie prac Sejmu

Zyskaj dostęp
na 30 dni

– zeskanuj kod

Czytaj na edgp.gazetaprawna.pl

KSR nr 2: Kiedy aktywa, a kiedy rezerwa 
na odroczony podatek

Krzysztof Bałękowski
krzysztof.balekowski@infor.pl

Zmiany w procedowanym w Sej-
mie projekcie ustawy o zmianie 
ustawy o szczególnych rozwią-
zaniach dotyczących usuwania 
skutków powodzi oraz niektó-
rych innych ustaw były jednym 
z głównych tematów ubiegłoty-
godniowego posiedzenia Komi-
sji Wspólnej Rządu i Samorzą-
du Terytorialnego (KWRiST). Ze 
względu na dużą liczbę uwag 
lokalnych włodarzy jeszcze tego 
samego dnia postulaty zostały 
szczegółowo omówione przez 
specjalny zespół z udziałem 
przedstawicieli kilku resortów 
(m.in. Ministerstwa Zdrowia, 
Ministerstwa Spraw Wewnętrz-
nych i Administracji czy Mini-
sterstwa Edukacji Narodowej). 
Część z nich zyskała akcepta-
cję i ma zostać uwzględniona 
w ustawie. Rząd już teraz umó-
wił się jednak z samorządami 
na kolejne zmiany.

– Mamy mnóstwo uwag do-
tyczących późniejszego okre-
su i będzie szybka nowelizacja 
tej ustawy – podkreśla Marek 
Wójcik, ekspert ds. legislacyj-
nych Związku Miast Polskich 
i sekretarz strony samorządo-
wej KWRiST.

Część dogadana

Projekt umożliwia tworzenie na 
zalanych terenach tymczaso-
wych siedzib szkół i przedszkoli 
do końca sierpnia 2026 r. – tak, 
aby możliwe się stało prowa-
dzenie zajęć i uprzątnięcie czy 
wyremontowanie dotychcza-
sowych placówek. Zarządzenie 
w tej sprawie będą mogli wy-
dać wójt, burmistrz, prezydent 
miasta, starosta albo marszałek 

województwa, po zasięgnięciu 
opinii kuratora oświaty.

„Zgodnie z ustrojowymi 
ustawami samorządowymi 
kurator będzie wydawał sto-
sowną opinię nie później niż 
w terminie 14 dni” – czytamy 
w uzasadnieniu.

Samorządy uważają, że 
w kryzysowej sytuacji ten ter-
min jest zdecydowanie za długi 
i należy skrócić go do trzech 
dni roboczych.

– W tej sprawie dogadaliśmy 
się z Ministerstwem Edukacji 
Narodowej – przekonuje Ma-
rek Wójcik.

Jest również zgoda tego re-
sortu na wyłączenie przepisów 
prawa budowlanego w zakresie 
zmiany sposobu użytkowania 
budynku, który tymczasowo ma 
się stać np. szkołą (chodzi m.in. 
o procedurę zgłoszenia tego fak-
tu organowi administracji archi-
tektoniczno-budowlanej). Samo-
rządowcy uważają, że tworzenie 
tymczasowych placówek trzeba 
maksymalnie uprościć, zwłasz-
cza że w grę wchodzą przede 
wszystkim budynki użytecz-
ności publicznej, które spełnia-
ją wiele przepisów dotyczących 
bezpieczeństwa. W tej sprawie 
potrzeba jeszcze zgody Minister-
stwa Infrastruktury.

Projekt zakłada ponadto brak 
konieczności uzyskania przez 
podmioty wykonujące dzia-
łalność leczniczą (np. szpitale) 
opinii wojewody o celowości in-
westycji polegającej na zakupie 
sprzętu czy remoncie zniszczo-
nych przez powódź budynków, 
fi nansowanych z dotacji celo-
wych. Samorządy chcą rozsze-
rzenia tego wyłączenia, za zgodą 
wojewody, również na inwesty-
cje fi nansowane z innych źródeł, 

co wstępnie zaakceptowało Mi-
nisterstwo Zdrowia.

Elastyczne regulacje

Przepisy wprowadzają także wy-
móg szczepień ochronnych dla 
policjantów, pograniczników 
i strażaków usuwających skutki 
powodzi na terenach potencjal-
nie zagrożonych wystąpieniem 
chorób zakaźnych. W popraw-
kach zgłaszanych przez samo-
rządy do tego grona dopisuje się 
pracowników nadzoru budow-
lanego. Według informacji prze-
kazanych przez Główny Urząd 
Nadzoru Budowlanego w pierw-
szym tygodniu w prace na zala-
nych terenach zaangażowanych 
było ponad 350 osób, które doko-
nały oceny stanu technicznego 
prawie 6 tys. zalanych obiektów.

Ustawa powodziowa ma też 
zapewnić wsparcie jednost-
kom samorządu terytorialne-
go na remont dróg wojewódz-
kich, powiatowych i gminnych 
z Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg. W przepisie nie ma jednak 
mowy o drogach krajowych, któ-
re przebiegają przez miasta na 
prawach powiatu.

– W Jeleniej Górze jest znisz-
czona droga krajowa. Nie ma 
mowy, żeby tej poprawki nie 
przyjąć. Resort infrastruktury 
zastanawia się nad tym. Mam 
nadzieję, że nikt nie będzie sta-
wał okoniem. To byłoby absur-
dalne – podkreśla Marek Wójcik.

W ocenie lokalnych włoda-
rzy uelastycznienia wymaga-
ją również przepisy dotyczące 
pozwoleń na roboty budowla-
ne w obiektach wpisanych do 
rejestru zabytków. Domaga-
ją się oni również przekaza-
nia pieniędzy z Narodowego 
Funduszu Ochrony Zabytków 

na prace przy zabytkach znisz-
czonych przez powódź.

Jedno z kluczowych wyzwań 
stojących przed samorządami 
to również zbieranie i trans-
port odpadów z zalanych tere-
nów. Projektowana ustawa daje 
wojewodzie narzędzia do wyda-
wania poleceń w tym zakresie, 
jeśli – z przyczyn technicznych 
czy organizacyjnych – niemoż-
liwe jest stosowanie obowiązu-
jących przepisów. Samorządy 
chcą rozszerzyć je o możliwość 
wywożenia odpadów na składo-
wiska posiadające już decyzję 
o zamknięciu.

„Przyjęcie poprawki umoż-
liwi efektywne i jak najszyb-
sze usuwanie odpadów popo-
wodziowych na składowiska 
zlokalizowane w możliwie jak 
najkrótszej odległości od ob-
szarów objętych klęską powo-
dzi” – czytamy w uzasadnieniu 
(czytaj też na A10).

Jeszcze podczas negocjacji 
w sprawie nowej ustawy o do-

chodach JST, minister Andrzej 
Domański zapowiedział prze-
dłużenie do końca 2029 r. złago-
dzonych reguł dotyczących za-
dłużania się przez samorządy 
(pisaliśmy o tym w artykule „Fi-
nansowy kompromis na ostat-
niej prostej”, DGP nr 163/2024). 
Pierwotnie samorządy chciały, 
aby dopisać tę zmianę do ustawy 
powodziowej ze względu na co-
raz bardziej zaawansowane pra-
ce nad przyszłorocznymi budże-
tami. Tak się jednak nie stanie.

– Pani minister Hanna 
Majszczyk powiedziała, że na 
pewno to będzie szybko. Dla-
tego nie zgłaszamy tych po-
prawek, bo mamy zaufanie, 
że pani minister spełni swoją 
obietnicę. Ufam, że ustawa o fi -
nansach publicznych natych-
miast, w tym tygodniu, ruszy 
do Sejmu – relacjonuje Marek 
Wójcik. ©℗

Stan klęski obowiązuje w powiatach
i miastach na prawach powiatu:

(na 27 września 2024 r.)

kamiennogórski

kłodzki

brzeski
opolski

kędzierzyńsko-
-kozielski

bielski

Bielsko-
-Biała

pszczyński

cieszyński

raciborski

krapkowicki

głubczycki

prudnicki

nyski

dzierżo-
niowski

świdnicki

Wałbrzych

Jelenia Góra

lubański

wałbrzyski

karkonoski

lwówecki

bolesławiecki

legnicki

DOLNOŚLĄSKIE

OPOLSKIE

LUBUSKIE
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jaworski

złotoryjskizgorzelecki

Legnica

ząbko-
wicki

w powiecie oławskim:
gmina miejska Oława,
gmina wiejska Oława

w powiecie żagańskim:
gmina miejsko-wiejska Szprotawa, miasto Żagań,
miasto Małomice, gmina wiejska Żagań

w powiecie wrocławskim:
gmina miejska Oława,
gmina wiejska Oława,
gminy: Kąty Wrocławskie,
Sobótka, Mietków

obszar
powiększony
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Samorządy chcą poprawić
ustawę powodziową
 procedury  Chodzi o dodatkowe uelastycznienie przepisów 
dotyczących tworzenia tymczasowych siedzib szkół czy
wydatkowania pieniędzy na remonty szpitali. Dla części 
zmian zielone światło dały już właściwe resorty

 niepełnosprawni

Michalina Topolewska
michalina.topolewska@infor.pl

Osoby, które w 2025 r. będą
składały wnioski o wydanie de-
cyzji ustalającej poziom potrze-
by wsparcia, będą miały ją okre-
ślaną analogicznie jak w tym 
roku, czyli od dnia ich złożenia.

Tak przewiduje ustawa
z 25 września 2024 r. o zmianie
ustawy o rehabilitacji zawodo-
wej i społecznej oraz zatrudnia-
niu osób niepełnosprawnych,
która została uchwalona przez
Sejm na ostatnim posiedzeniu.
Jej najważniejszym celem było 
poprawienie obowiązujących od
3 sierpnia br. przepisów doty-
czących przedłużania ważności
orzeczeń. Regulujący te kwe-

stie art. 6bb ustawy z 27 sierpnia
1997 r. o rehabilitacji zawodowej
i społecznej oraz zatrudnianiu
osób niepełnosprawnych (t.j. 
Dz.U. z 2024 r. poz. 44) zakła-
da, że jeśli wniosek o kolejne
orzeczenie o niepełnosprawno-
ści lub jej stopniu zostanie zło-
żony przed terminem upływu
ważności obecnego dokumentu,
to ten zachowa ją do czasu wy-
dania nowego, choć nie dłużej 
niż przez sześć miesięcy. Od tej 
zasady jest jednak przewidziany
jeden wyjątek, zgodnie z którym 
orzeczenia o niepełnospraw-
ności zachowują ważność nie
dłużej niż do ukończenia 16 lat 
przez osobę niepełnospraw-
ną. To właśnie ma się zmienić 
i osoby, które osiągną ten wiek,
również będą miały wydłużo-

ną ważność orzeczenia maksy-
malnie o sześć miesięcy. Dzię-
ki temu przez ten czas będą 
mogły korzystać z uprawnień
i świadczeń uzależnionych od
legitymowania się aktualnym
dokumentem potwierdzającym
dysfunkcję zdrowotną.

Co istotne, w trakcie prac nad 
projektem ustawy na posiedze-
niu komisji polityki społecznej 
i rodziny posłowie wprowadzili 
do niej dwie zmiany związane 
z decyzją ustalającą poziom po-
trzeby wsparcia, wymaganą do
uzyskania świadczenia wspie-
rającego. Przy czym ostatecz-
nie tylko jedna z nich znalazła
się w treści ustawy – ta, która 
rozszerza na 2025 r. możliwość
określania poziomu potrze-
by wsparcia od dnia złożenia

wniosku o jej wydanie w woje-
wódzkim zespole ds. orzekania
o niepełnosprawności, a więc 
tak samo jak w tym roku. W jej 
efekcie osoby niepełnosprawne 
będą mogły otrzymać świad-
czenie wspierające z wyrów-
naniem za okres oczekiwania 
na wydanie decyzji, który ze
względu na opóźnienia w roz-
patrywaniu wniosków przez 
wojewódzkie zespoły wynosi
kilka miesięcy.

Natomiast druga ze zmian
przyjętych podczas prac komisji 
została potem wycofana w ra-
mach poprawek zgłoszonych
w II czytaniu i przegłosowa-
na przy uchwalaniu ustawy.
Chodziło w niej o uchylenie 
obowiązującego również od 
3  sierpnia ust. 3a w art. 6b5

ustawy o rehabilitacji, który
stanowi, że jeśli wniosek o wy-
danie kolejnej decyzji ustala-
jącej poziom potrzeby wspar-
cia zostanie złożony w okresie 
obowiązywania obecnej decyzji,
to zachowuje ona ważność do 
dnia, w którym ta nowa stanie
się ostateczna, choć nie dłużej
niż przez sześć miesięcy. Po-
nieważ posłowie zdecydowali
się zrezygnować z wykreśle-
nia tego przepisu, zostaje on 
w ustawie. W konsekwencji wy-
dłużenie ważności decyzji po-
zwoli osobom niepełnospraw-
nym otrzymywać świadczenie
wspierające, gdy będą czekać na 
wydanie następnej. ©℗
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KSR nr 2: Kiedy aktywa, a kiedy rezerwa
na odroczony podatek

Krzysztof Bałękowski
krzysztof.balekowski@infor.pl

Zmiany w procedowanym w Sej-
mie projekcie ustawy o zmianie
ustawy o szczególnych rozwią-
zaniach dotyczących usuwania
skutków powodzi oraz niektó-
rych innych ustaw były jednym 
z głównych tematów ubiegłoty-
godniowego posiedzenia Komi-
sji Wspólnej Rządu i Samorzą-
du Terytorialnego (KWRiST). Ze
względu na dużą liczbę uwag
lokalnych włodarzy jeszcze tego 
samego dnia postulaty zostały 
szczegółowo omówione przez 
specjalny zespół z udziałem
przedstawicieli kilku resortów 
(m.in. Ministerstwa Zdrowia, 
Ministerstwa Spraw Wewnętrz-
nych i Administracji czy Mini-
sterstwa Edukacji Narodowej). 
Część z nich zyskała akcepta-
cję i ma zostać uwzględniona
w ustawie. Rząd już teraz umó-
wił się jednak z samorządami 
na kolejne zmiany.

– Mamy mnóstwo uwag do-
tyczących późniejszego okre-
su i będzie szybka nowelizacja
tej ustawy – podkreśla Marek 
Wójcik, ekspert ds. legislacyj-
nych Związku Miast Polskich
i sekretarz strony samorządo-
wej KWRiST.

Część dogadana

Projekt umożliwia tworzenie na 
zalanych terenach tymczaso-
wych siedzib szkół i przedszkoli 
do końca sierpnia 2026 r. – tak,
aby możliwe się stało prowa-
dzenie zajęć i uprzątnięcie czy 
wyremontowanie dotychcza-
sowych placówek. Zarządzenie
w tej sprawie będą mogli wy-
dać wójt, burmistrz, prezydent
miasta, starosta albo marszałek 

województwa, po zasięgnięciu
opinii kuratora oświaty.

„Zgodnie z ustrojowymi
ustawami samorządowymi 
kurator będzie wydawał sto-
sowną opinię nie później niż 
w terminie 14 dni” – czytamy
w uzasadnieniu.

Samorządy uważają, że 
w kryzysowej sytuacji ten ter-
min jest zdecydowanie za długi
i należy skrócić go do trzech 
dni roboczych.

– W tej sprawie dogadaliśmy
się z Ministerstwem Edukacji 
Narodowej – przekonuje Ma-
rek Wójcik.

Jest również zgoda tego re-
sortu na wyłączenie przepisów 
prawa budowlanego w zakresie
zmiany sposobu użytkowania 
budynku, który tymczasowo ma
się stać np. szkołą (chodzi m.in. 
o procedurę zgłoszenia tego fak-
tu organowi administracji archi-
tektoniczno-budowlanej). Samo-
rządowcy uważają, że tworzenie
tymczasowych placówek trzeba 
maksymalnie uprościć, zwłasz-
cza że w grę wchodzą przede
wszystkim budynki użytecz-
ności publicznej, które spełnia-
ją wiele przepisów dotyczących
bezpieczeństwa. W tej sprawie
potrzeba jeszcze zgody Minister-
stwa Infrastruktury.

Projekt zakłada ponadto brak
konieczności uzyskania przez 
podmioty wykonujące dzia-
łalność leczniczą (np. szpitale)
opinii wojewody o celowości in-
westycji polegającej na zakupie 
sprzętu czy remoncie zniszczo-
nych przez powódź budynków, 
fi nansowanych z dotacji celo-
wych. Samorządy chcą rozsze-
rzenia tego wyłączenia, za zgodą 
wojewody, również na inwesty-
cje fi nansowane z innych źródeł, 

co wstępnie zaakceptowało Mi-
nisterstwo Zdrowia.

Elastyczne regulacje

Przepisy wprowadzają także wy-
móg szczepień ochronnych dla
policjantów, pograniczników
i strażaków usuwających skutki 
powodzi na terenach potencjal-
nie zagrożonych wystąpieniem
chorób zakaźnych. W popraw-
kach zgłaszanych przez samo-
rządy do tego grona dopisuje się 
pracowników nadzoru budow-
lanego. Według informacji prze-
kazanych przez Główny Urząd 
Nadzoru Budowlanego w pierw-
szym tygodniu w prace na zala-
nych terenach zaangażowanych
było ponad 350 osób, które doko-
nały oceny stanu technicznego
prawie 6 tys. zalanych obiektów.

Ustawa powodziowa ma też
zapewnić wsparcie jednost-
kom samorządu terytorialne-
go na remont dróg wojewódz-
kich, powiatowych i gminnych 
z Rządowego Funduszu Rozwoju
Dróg. W przepisie nie ma jednak 
mowy o drogach krajowych, któ-
re przebiegają przez miasta na
prawach powiatu.

– W Jeleniej Górze jest znisz-
czona droga krajowa. Nie ma 
mowy, żeby tej poprawki nie 
przyjąć. Resort infrastruktury
zastanawia się nad tym. Mam
nadzieję, że nikt nie będzie sta-
wał okoniem. To byłoby absur-
dalne – podkreśla Marek Wójcik.

W ocenie lokalnych włoda-
rzy uelastycznienia wymaga-
ją również przepisy dotyczące
pozwoleń na roboty budowla-
ne w obiektach wpisanych do 
rejestru zabytków. Domaga-
ją się oni również przekaza-
nia pieniędzy z Narodowego 
Funduszu Ochrony Zabytków 

na prace przy zabytkach znisz-
czonych przez powódź.

Jedno z kluczowych wyzwań 
stojących przed samorządami 
to również zbieranie i trans-
port odpadów z zalanych tere-
nów. Projektowana ustawa daje
wojewodzie narzędzia do wyda-
wania poleceń w tym zakresie, 
jeśli – z przyczyn technicznych
czy organizacyjnych – niemoż-
liwe jest stosowanie obowiązu-
jących przepisów. Samorządy 
chcą rozszerzyć je o możliwość 
wywożenia odpadów na składo-
wiska posiadające już decyzję
o zamknięciu.

„Przyjęcie poprawki umoż-
liwi efektywne i jak najszyb-
sze usuwanie odpadów popo-
wodziowych na składowiska
zlokalizowane w możliwie jak
najkrótszej odległości od ob-
szarów objętych klęską powo-
dzi” – czytamy w uzasadnieniu 
(czytaj też na A10).

Jeszcze podczas negocjacji 
w sprawie nowej ustawy o do-

chodach JST, minister Andrzej 
Domański zapowiedział prze-
dłużenie do końca 2029 r. złago-
dzonych reguł dotyczących za-
dłużania się przez samorządy
(pisaliśmy o tym w artykule „Fi-
nansowy kompromis na ostat-
niej prostej”, DGP nr 163/2024).
Pierwotnie samorządy chciały,
aby dopisać tę zmianę do ustawy
powodziowej ze względu na co-
raz bardziej zaawansowane pra-
ce nad przyszłorocznymi budże-
tami. Tak się jednak nie stanie.

– Pani minister Hanna 
Majszczyk powiedziała, że na
pewno to będzie szybko. Dla-
tego nie zgłaszamy tych po-
prawek, bo mamy zaufanie, 
że pani minister spełni swoją 
obietnicę. Ufam, że ustawa o fi -
nansach publicznych natych-
miast, w tym tygodniu, ruszy 
do Sejmu – relacjonuje Marek 
Wójcik. ©℗
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Rencista socjalny otrzyma 2520 zł dodatku dopełniającego
 niepełnosprawni 

Michalina Topolewska

michalina.topolewska@infor.pl

Od maja 2025 r. ZUS zacznie 
wypłacać nowe świadczenie 
dla osób otrzymujących rentę 
socjalną. Jednak nie wszyst-
kie z nich będą miały do nie-
go prawo.

Wprowadzenie kolejnej for-
my pomocy fi nansowej prze-
widuje ustawa z 27 września 
2024 r. o zmianie ustawy o ren-
cie socjalnej, którą posłowie 
przegłosowali na ostatnim po-
siedzeniu Sejmu. Jej uchwale-
nie zostało zainicjowane pro-
jektem obywatelskim, przy 
czym w trakcie prowadzo-

nych nad nim prac jego treść 
została przez posłów całko-
wicie zmieniona. Pierwotnie 
zakładał on bowiem zrówna-
nie wysokości renty socjalnej, 
wynoszącej obecnie 1780,96 zł 
miesięcznie, z kwotą najniż-
szego wynagrodzenia za pracę 
(4300 zł). Natomiast w wyniku 
modyfi kacji dokonanych przez 
posłów zamiast zwiększenia 
renty socjalnej, będzie do niej 
wypłacany dodatek dopełnia-
jący w wysokości 2520 zł. Co 
więcej, nie każdy rencista so-
cjalny będzie go otrzymywał, 
bo prawo do nowego świadcze-
nia będzie przysługiwać osobie, 
która jest całkowicie niezdolna 
do pracy i samodzielnej egzy-

stencji. To oznacza, że będzie 
nim objętych ok. 135 tys. osób 
spośród prawie 300 tys. upraw-
nionych do renty socjalnej.

Zgodnie z przepisami usta-
wy dodatek dopełniający bę-
dzie co roku waloryzowany od 
1 marca o wskaźnik infl acji za 
poprzedni rok. Co do zasady 
świadczenie ma być przyzna-
wane przez ZUS z urzędu, ale 
będzie to dotyczyć osób, które 
w dniu wejścia w życie ustawy 
– a ma to nastąpić 1 stycznia 
2025 r. – będą miały orzeczenie 
o niezdolności do samodziel-
nej egzystencji. Jednocześnie 
sama wypłata dodatku ruszy 
w maju – bo do jego obsługi jest 
konieczne przygotowanie sys-

temu informatycznego, z któ-
rego korzysta zakład – z wyrów-
naniem od stycznia (pisaliśmy 
o tym: „Wypłata dodatku do 
renty socjalnej dopiero od maja 
2025 r.”, DGP nr 185/2024). Z ko-
lei rencistom socjalnym, którzy 
nie mają orzeczonej niezdol-
ności do samodzielnej egzy-
stencji, dodatek dopełniający 
zostanie przyznany na wniosek, 
pod warunkiem wcześniejsze-
go uzyskania odpowiedniego 
orzeczenia. Im również będzie 
wypłacany od maja z wyrówna-
niem, ale od miesiąca złożenia 
wniosku o to świadczenie.

Ponadto przepisy ustawy 
wskazują, że w przypadku gdy 
dla osoby uprawnionej do ren-

ty socjalnej został ustanowio-
ny opiekun prawny, to jemu 
wypłacany jest dodatek. Jeżeli 
zaś takiego opiekuna nie ma, 
a rencista socjalny nie może 
samodzielnie odbierać nowego 
świadczenia, to pieniądze będą 
trafi ać do osoby sprawującej 
nad nim faktyczną opiekę, na 
podstawie złożonego oświad-
czenia. To, że taka opieka jest 
sprawowana, będzie potwier-
dzał wójt (burmistrz, prezydent 
miasta) właściwy ze względu 
na miejsce zamieszkania osoby 
niepełnosprawnej. ©℗

Dwa ministerstwa, 
dwa sprzeczne projekty ustaw

Karolina Topolska

karolina.topolska@infor.pl

Ministerstwo Spraw Zagra-
nicznych (MSZ) przedstawiło 
właśnie swoją odpowiedź na 
aferę wizową. Jest nią projekt 
ustawy o zmianie niektórych 
ustaw w celu wyeliminowa-
nia nieprawidłowości w sys-
temie wizowym RP. Poza re-
gulacjami mającymi na celu 
zmiany w systemie wydania 
wiz w naszym kraju zawiera 
on także rozwiązania, któ-
re nie odnoszą się do kwestii 
pobytowych, ale dotyczą le-
galizacji zatrudniania cudzo-
ziemców w Polsce. Tymczasem 
równolegle tej samej tematyki 
dotyczy przygotowany przez 
Ministerstwo Rodziny, Pracy 
i Polityki Społecznej (MRPiPS) 
projekt ustawy o warunkach 
dopuszczalności powierzania 
pracy cudzoziemcom na tery-
torium RP (poprzedni tytuł: 
o dostępie cudzoziemców do 
rynku pracy). Nie ulega wąt-
pliwości, że propozycje zawarte 
w obydwu projektach powinny 
być ze sobą kompatybilne. Tak 
jednak nie jest.

Niektóre rozwiązania zawar-
te w projekcie MSZ są bardzo 
podobne do zaproponowanych 
przez MRPiPS, jednak w szcze-
gółach różnią się one tak bar-
dzo, że ich treść jest nie do po-
godzenia.

– Doszło do sytuacji, gdy dwa 
ministerstwa tego samego rzą-
du przedstawiają konkurencyj-
ne projekty ustaw, które różnią 
się między sobą w dość waż-
nych kwestiach – wskazuje Mi-
chał Wysłocki, menedżer w ze-

spole Immigration EY, ekspert 
Business Centre Club.

– Rozwiązania zapropono-
wane przez MSZ i MRPiPS nie 
są spójne. Zdecydowanie widać 
brak współpracy na tym etapie 
prac legislacyjnych pomiędzy 
ministerstwami – potwierdza 
Karolina Schiffter, adwokat, 
partner w kancelarii PCS | Littler.

Ustawowy miszmasz

Pierwszy problem jest taki, że 
projekt MSZ zawiera propozy-
cje zmian w ustawie o promo-
cji zatrudnienia i instytucjach 
rynku pracy (t.j. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 475; dalej: ustawa o promo-
cji zatrudnienia), która w czę-
ści zawiera przepisy dotyczące 
legalności zatrudnienia obco-
krajowców. Nie byłoby w tym 
nic nadzwyczajnego, gdyby nie 
to, że te regulacje mają nieba-
wem utracić moc. Równolegle 
bowiem do projektu ustawy 
o warunkach dopuszczalności 
powierzania pracy cudzoziem-
com MRPiPS pracuje nad pro-
jektem ustawy o rynku pracy 
i służbach zatrudnienia, która 
zasadniczo zastąpi większość 
przepisów ustawy o promo-
cji zatrudnienia. Planuje się, 
że zmiany te wejdą w życie 
1 stycznia 2025 r. Natomiast 
kwestie dostępu cudzoziem-
ców do polskiego rynku pra-
cy zasadniczo ma regulować 
nowa ustawa o warunkach 
dopuszczalności powierzania 
pracy cudzoziemcom.

Projekty MRPiPS są bardziej 
zaawansowane, jeśli chodzi 
o rządowe prace. Teoretycz-
nie istnieje więc ryzyko, że po 
wejściu w życie tych regulacji 
propozycje MSZ po prostu tra-
fi ą do kosza.

– Ustawa MSZ miałaby wejść 
w życie 1 lipca 2025 r., czyli pół 
roku po tym, jak według resor-
tu pracy ma przestać istnieć 
ustawa, którą MSZ chce no-
welizować – zauważa Michał 
Wysłocki. – Przedsiębiorcy 
oczekują, że skoro kluczowe 
dla tego tematu Ministerstwo 
Pracy tworzy nową, komplek-
sową ustawę, to nie będzie 
ona zaraz po jej wejściu w ży-
cie kwestionowana i nowelizo-
wana według zupełnie innych 

założeń. Obawa o to jest realna. 
Tym bardziej że wciąż czeka-
my na publikację przez Mini-
sterstwo Spraw Wewnętrznych 
i Administracji strategii mi-
gracyjnej Polski, a to przecież 
dopiero ona ma wyznaczać kie-
runek, w jakim tworzone ma 
być prawo – wskazuje.

Odsyłanie w projekcie MSZ 
do ustawy o promocji zatrud-
nienia, która wkrótce ma zo-
stać uchylona, negatywnie oce-
nia także Karolina Schi ter. 
– Jest to zaskakujące, zwłaszcza 
że MSZ brało udział w konsul-
towaniu projektu nowej usta-
wy dotyczącej zatrudniania 
cudzoziemców z odpowiedzial-
nym za niego MRPiPS – zazna-
cza ekspertka z PCS | Littler.

Problem z wykazem 
istotnych fi rm

Obydwa projekty zawierają 
zupełnie inne regulacje odno-
śnie do wykazu przedsiębior-
ców wykonujących działalność 
gospodarczą o istotnym zna-
czeniu dla gospodarki naro-
dowej, którzy mają korzystać 
z pierwszeństwa wydawania 
m.in. zezwoleń na pracę.

Projekt MRPiPS przewiduje, 
że minister może określić ten 
wykaz, natomiast w projek-
cie MSZ zapisano, że minister 
„prowadzi wykaz”.

– MSZ chce, żeby wykaz 
przedsiębiorców, którzy otrzy-
mają szybką ścieżkę legalizacji 
pobytu i pracy cudzoziemców, 
był prowadzony obowiązkowo, 
ale żeby znalazły się w nim tyl-
ko podmioty korzystające ze 
wsparcia publicznego na inwe-
stycje. Natomiast resort pracy 
prowadzenie wykazu uważa za 
fakultatywne, ale dopuszcza 
na tę listę wszystkie podmioty, 
które spełnią określone kryte-
ria – zauważa Michał Wysłocki.

Projekt resortu pracy wska-
zuje przy tym całą listę takich 
kryteriów. Dotyczą one m.in. 
znaczenia działalności przed-
siębiorcy dla gospodarki naro-
dowej, przedmiotu działalno-
ści, zasięgu inwestycji, liczby 
inwestycji, które przyczyni-
ły się do rozwoju gospodar-
ki, czy potrzeb przedsiębiorcy 
w zakresie zatrudnienia cudzo-

ziemców i realizowanych przez 
niego inwestycji.

– Dla fi rm jest to kwestia klu-
czowa – chcą możliwie szybko 
wiedzieć, czego się spodziewać, 
tzn. pod jakimi warunkami ich 
działalność zostanie uznana za 
taką, która zasługuje na priory-
tetową w sprawach dotyczących 
zatrudniania cudzoziemców 
– podkreśla ekspert EY.

Różne kary i terminy

Istotne rozbieżności między 
ministerstwami występują 
też w przypadku wysokości 
kary grzywny za powierzenie 
nielegalnego wykonywania 
pracy cudzoziemcowi. Mini-
sterstwo Pracy (uwzględnia-
jąc wniosek MSWiA) proponuje 
tu karę w granicach od 3 tys. 
do 50 tys. zł, podczas gdy MSZ 
„tylko” od 500 zł do 30 tys. zł. 
Decyzje resortów co do wyso-
kości kar są też odmienne, gdy 
chodzi o inne wykroczenia.

Ponadto projekt MSZ rozjeż-
dża się z projektem MRPiPS 
również w przypadku regula-
cji, która określa, kiedy praco-
dawca musi powiadomić woje-
wodę o tym, że cudzoziemiec 
nie podjął pracy, przerwał jej 
wykonywanie albo ją zakończył. 

MSZ chce, by fi rma powiada-
miała wojewodę o niepodjęciu 
pracy przez cudzoziemca już po 
jednym miesiącu od wydania 
zezwolenia na pracę (a także 
gdy przerwa w wykonywaniu 
pracy przekroczyła miesiąc lub 
gdy zakończył pracę wcześniej 
niż miesiąc przed upływem 
okresu ważności zezwolenia 
na pracę). Natomiast MRPiPS 
w analogicznej regulacji pro-
ponuje, by okres ten wynosił 
trzy miesiące.

– Paradoksalnie to Minister-
stwo Pracy, a nie MSZ, patrzy 
na tę sprawę, uwzględniając 
realia systemu wizowego, czy-
li długi okres oczekiwania na 
wizę przez cudzoziemców – ko-
mentuje Michał Wysłocki.

O kwestie różnic między 
projektami zapytaliśmy MSZ. 
W odpowiedzi resort zapewnia, 
że projekty są ze sobą „kierun-
kowo” zbieżne, a decyzja co do 
ostatecznego kształtu przepi-
sów zapadnie na dalszych eta-
pach procesu legislacyjnego 
(patrz: ramka). ©℗

 rynek pracy  Resorty spraw zagranicznych i pracy proponują 
nowe rozwiązania w kwestii zatrudniania cudzoziemców. 
Problem w tym, że ich pomysły wzajemnie się wykluczają
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Strategia migracyjna (Polski, opracowywana przez MSWiA 
– red.) pozostaje w przygotowaniu. Projekt ustawy (MSZ 
– red.) powstał w wyniku kierunkowych uzgodnień podjętych 
w toku prac Grupy Roboczej ds. wyeliminowania nieprawidło-
wości w systemie wizowym, w których uczestniczyli również 
przedstawiciele MSWiA.
Projekt ustawy o zmianie niektórych ustaw w celu wyelimi-
nowania nieprawidłowości w procesie wizowym jest kierun-
kowo zbieżny ze zmianami zaproponowanymi przez MRPiPS 
w projekcie ustawy o warunkach dopuszczalności powierza-
nia pracy cudzoziemcom na terytorium RP. Obie ustawy są 
procedowane równolegle, na dalszych etapach procesu le-
gislacyjnego zostanie podjęta decyzja co do kierunków obu 
ustaw i ostatecznego kształtu przepisów.
Projekt MRPiPS ma dłuższą historię, wejście w życie nowej 
ustawy o warunkach dopuszczalności powierzania pracy 
cudzoziemcom na terytorium RP jest bowiem częścią kamienia 
milowego nr A51G dla reformy A4.1 (Efektywne instytucje na 
rzecz rynku pracy) przewidzianej w Krajowym Planie Odbudowy 
i zwiększania odporności (KPO). Projekt ustawy procedowany jest 
w pakiecie z projektem ustawy o rynku pracy i służbach zatrud-
nienia, oba akty normatywne mają zastąpić obecnie obowiązują-
cą ustawę o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy.
Projekt ustawy o zmianie niektórych ustaw w celu wyelimino-
wania nieprawidłowości w systemie wizowym RP powstał na-
tomiast w reakcji na dysfunkcje systemu wizowego ujawnione 
w aferze wizowej, jest on operacjonalizacją ustaleń Białej Księgi 
opracowanej przez międzyresortową Grupę Roboczą ds. wyeli-
minowania nieprawidłowości w systemie wizowym, obradują-
cą w I połowie br. przy współudziale MRPiPS. ©℗

Departament konsularny MSZ wyjaśnia

Etap legislacyjny
Ustawa czeka na rozpatrzenie przez 
Senat

Etap legislacyjny
Projekt MSZ przesłany do konsultacji 
publicznych
Projekt MRPiPS przyjęty przez komitet 
ds. europejskich

MSZ zapewnia, 
że projekty są ze 
sobą kierunkowo 
zbieżne, a decyzja 
co do ostatecznego 
kształtu przepisów 
zapadnie na dalszych 
etapach procesu 
legislacyjnego
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Rencista socjalny otrzyma 2520 zł dodatku dopełniającego
niepełnosprawni

Michalina Topolewska

michalina.topolewska@infor.pl

Od maja 2025 r. ZUS zacznie 
wypłacać nowe świadczenie
dla osób otrzymujących rentę
socjalną. Jednak nie wszyst-
kie z nich będą miały do nie-
go prawo.

Wprowadzenie kolejnej for-
my pomocy fi nansowej prze-
widuje ustawa z 27 września 
2024 r. o zmianie ustawy o ren-
cie socjalnej, którą posłowie
przegłosowali na ostatnim po-
siedzeniu Sejmu. Jej uchwale-
nie zostało zainicjowane pro-
jektem obywatelskim, przy 
czym w trakcie prowadzo-

nych nad nim prac jego treść
została przez posłów całko-
wicie zmieniona. Pierwotnie
zakładał on bowiem zrówna-
nie wysokości renty socjalnej, 
wynoszącej obecnie 1780,96 zł
miesięcznie, z kwotą najniż-
szego wynagrodzenia za pracę 
(4300 zł). Natomiast w wyniku 
modyfi kacji dokonanych przez
posłów zamiast zwiększenia 
renty socjalnej, będzie do niej 
wypłacany dodatek dopełnia-
jący w wysokości 2520 zł. Co
więcej, nie każdy rencista so-
cjalny będzie go otrzymywał, 
bo prawo do nowego świadcze-
nia będzie przysługiwać osobie,
która jest całkowicie niezdolna 
do pracy i samodzielnej egzy-

stencji. To oznacza, że będzie
nim objętych ok. 135 tys. osób 
spośród prawie 300 tys. upraw-
nionych do renty socjalnej.

Zgodnie z przepisami usta-
wy dodatek dopełniający bę-
dzie co roku waloryzowany od
1 marca o wskaźnik infl acji za 
poprzedni rok. Co do zasady
świadczenie ma być przyzna-
wane przez ZUS z urzędu, ale 
będzie to dotyczyć osób, które 
w dniu wejścia w życie ustawy
– a ma to nastąpić 1 stycznia 
2025 r. – będą miały orzeczenie 
o niezdolności do samodziel-
nej egzystencji. Jednocześnie 
sama wypłata dodatku ruszy 
w maju – bo do jego obsługi jest 
konieczne przygotowanie sys-

temu informatycznego, z któ-
rego korzysta zakład – z wyrów-
naniem od stycznia (pisaliśmy
o tym: „Wypłata dodatku do
renty socjalnej dopiero od maja
2025 r.”, DGP nr 185/2024). Z ko-
lei rencistom socjalnym, którzy 
nie mają orzeczonej niezdol-
ności do samodzielnej egzy-
stencji, dodatek dopełniający 
zostanie przyznany na wniosek,
pod warunkiem wcześniejsze-
go uzyskania odpowiedniego 
orzeczenia. Im również będzie
wypłacany od maja z wyrówna-
niem, ale od miesiąca złożenia
wniosku o to świadczenie.

Ponadto przepisy ustawy
wskazują, że w przypadku gdy
dla osoby uprawnionej do ren-

ty socjalnej został ustanowio-
ny opiekun prawny, to jemu 
wypłacany jest dodatek. Jeżeli
zaś takiego opiekuna nie ma,
a rencista socjalny nie może 
samodzielnie odbierać nowego 
świadczenia, to pieniądze będą 
trafi ać do osoby sprawującej 
nad nim faktyczną opiekę, na
podstawie złożonego oświad-
czenia. To, że taka opieka jest 
sprawowana, będzie potwier-
dzał wójt (burmistrz, prezydent 
miasta) właściwy ze względu 
na miejsce zamieszkania osoby
niepełnosprawnej. ©℗

Dwa ministerstwa,
dwa sprzeczne projekty ustaw

Karolina Topolska

karolina.topolska@infor.pl

Ministerstwo Spraw Zagra-
nicznych (MSZ) przedstawiło 
właśnie swoją odpowiedź na 
aferę wizową. Jest nią projekt 
ustawy o zmianie niektórych
ustaw w celu wyeliminowa-
nia nieprawidłowości w sys-
temie wizowym RP. Poza re-
gulacjami mającymi na celu
zmiany w systemie wydania 
wiz w naszym kraju zawiera 
on także rozwiązania, któ-
re nie odnoszą się do kwestii 
pobytowych, ale dotyczą le-
galizacji zatrudniania cudzo-
ziemców w Polsce. Tymczasem 
równolegle tej samej tematyki 
dotyczy przygotowany przez 
Ministerstwo Rodziny, Pracy
i Polityki Społecznej (MRPiPS)
projekt ustawy o warunkach
dopuszczalności powierzania
pracy cudzoziemcom na tery-
torium RP (poprzedni tytuł:
o dostępie cudzoziemców do
rynku pracy). Nie ulega wąt-
pliwości, że propozycje zawarte
w obydwu projektach powinny
być ze sobą kompatybilne. Tak 
jednak nie jest.

Niektóre rozwiązania zawar-
te w projekcie MSZ są bardzo
podobne do zaproponowanych
przez MRPiPS, jednak w szcze-
gółach różnią się one tak bar-
dzo, że ich treść jest nie do po-
godzenia.

– Doszło do sytuacji, gdy dwa 
ministerstwa tego samego rzą-
du przedstawiają konkurencyj-
ne projekty ustaw, które różnią 
się między sobą w dość waż-
nych kwestiach – wskazuje Mi-
chał Wysłocki, menedżer w ze-

spole Immigration EY, ekspert 
Business Centre Club.

– Rozwiązania zapropono-
wane przez MSZ i MRPiPS nie
są spójne. Zdecydowanie widać
brak współpracy na tym etapie 
prac legislacyjnych pomiędzy
ministerstwami – potwierdza
Karolina Schiffter, adwokat, 
partner w kancelarii PCS | Littler.

Ustawowy miszmasz

Pierwszy problem jest taki, że 
projekt MSZ zawiera propozy-
cje zmian w ustawie o promo-
cji zatrudnienia i instytucjach
rynku pracy (t.j. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 475; dalej: ustawa o promo-
cji zatrudnienia), która w czę-
ści zawiera przepisy dotyczące
legalności zatrudnienia obco-
krajowców. Nie byłoby w tym
nic nadzwyczajnego, gdyby nie
to, że te regulacje mają nieba-
wem utracić moc. Równolegle
bowiem do projektu ustawy
o warunkach dopuszczalności 
powierzania pracy cudzoziem-
com MRPiPS pracuje nad pro-
jektem ustawy o rynku pracy 
i służbach zatrudnienia, która
zasadniczo zastąpi większość
przepisów ustawy o promo-
cji zatrudnienia. Planuje się, 
że zmiany te wejdą w życie 
1 stycznia 2025 r. Natomiast
kwestie dostępu cudzoziem-
ców do polskiego rynku pra-
cy zasadniczo ma regulować
nowa ustawa o warunkach 
dopuszczalności powierzania 
pracy cudzoziemcom.

Projekty MRPiPS są bardziej 
zaawansowane, jeśli chodzi
o rządowe prace. Teoretycz-
nie istnieje więc ryzyko, że po
wejściu w życie tych regulacji
propozycje MSZ po prostu tra-
fi ą do kosza.

– Ustawa MSZ miałaby wejść 
w życie 1 lipca 2025 r., czyli pół 
roku po tym, jak według resor-
tu pracy ma przestać istnieć 
ustawa, którą MSZ chce no-
welizować – zauważa Michał 
Wysłocki. – Przedsiębiorcy 
oczekują, że skoro kluczowe
dla tego tematu Ministerstwo
Pracy tworzy nową, komplek-
sową ustawę, to nie będzie 
ona zaraz po jej wejściu w ży-
cie kwestionowana i nowelizo-
wana według zupełnie innych

założeń. Obawa o to jest realna.
Tym bardziej że wciąż czeka-
my na publikację przez Mini-
sterstwo Spraw Wewnętrznych
i Administracji strategii mi-
gracyjnej Polski, a to przecież 
dopiero ona ma wyznaczać kie-
runek, w jakim tworzone ma
być prawo – wskazuje.

Odsyłanie w projekcie MSZ
do ustawy o promocji zatrud-
nienia, która wkrótce ma zo-
stać uchylona, negatywnie oce-
nia także Karolina Schi ter.
– Jest to zaskakujące, zwłaszcza 
że MSZ brało udział w konsul-
towaniu projektu nowej usta-
wy dotyczącej zatrudniania 
cudzoziemców z odpowiedzial-
nym za niego MRPiPS – zazna-
cza ekspertka z PCS | Littler.

Problem z wykazem
istotnych fi rm

Obydwa projekty zawierają 
zupełnie inne regulacje odno-
śnie do wykazu przedsiębior-
ców wykonujących działalność
gospodarczą o istotnym zna-
czeniu dla gospodarki naro-
dowej, którzy mają korzystać 
z pierwszeństwa wydawania
m.in. zezwoleń na pracę.

Projekt MRPiPS przewiduje, 
że minister może określić ten
wykaz, natomiast w projek-
cie MSZ zapisano, że minister 
„prowadzi wykaz”.

– MSZ chce, żeby wykaz 
przedsiębiorców, którzy otrzy-
mają szybką ścieżkę legalizacji
pobytu i pracy cudzoziemców,
był prowadzony obowiązkowo, 
ale żeby znalazły się w nim tyl-
ko podmioty korzystające ze
wsparcia publicznego na inwe-
stycje. Natomiast resort pracy 
prowadzenie wykazu uważa za
fakultatywne, ale dopuszcza 
na tę listę wszystkie podmioty,
które spełnią określone kryte-
ria – zauważa Michał Wysłocki.

Projekt resortu pracy wska-
zuje przy tym całą listę takich
kryteriów. Dotyczą one m.in. 
znaczenia działalności przed-
siębiorcy dla gospodarki naro-
dowej, przedmiotu działalno-
ści, zasięgu inwestycji, liczby
inwestycji, które przyczyni-
ły się do rozwoju gospodar-
ki, czy potrzeb przedsiębiorcy 
w zakresie zatrudnienia cudzo-

ziemców i realizowanych przez
niego inwestycji.

– Dla fi rm jest to kwestia klu-
czowa – chcą możliwie szybko 
wiedzieć, czego się spodziewać,
tzn. pod jakimi warunkami ich 
działalność zostanie uznana za
taką, która zasługuje na priory-
tetową w sprawach dotyczących 
zatrudniania cudzoziemców 
– podkreśla ekspert EY.

Różne kary i terminy

Istotne rozbieżności między 
ministerstwami występują 
też w przypadku wysokości
kary grzywny za powierzenie 
nielegalnego wykonywania 
pracy cudzoziemcowi. Mini-
sterstwo Pracy (uwzględnia-
jąc wniosek MSWiA) proponuje 
tu karę w granicach od 3 tys.
do 50 tys. zł, podczas gdy MSZ 
„tylko” od 500 zł do 30 tys. zł. 
Decyzje resortów co do wyso-
kości kar są też odmienne, gdy 
chodzi o inne wykroczenia.

Ponadto projekt MSZ rozjeż-
dża się z projektem MRPiPS
również w przypadku regula-
cji, która określa, kiedy praco-
dawca musi powiadomić woje-
wodę o tym, że cudzoziemiec
nie podjął pracy, przerwał jej 
wykonywanie albo ją zakończył.

MSZ chce, by fi rma powiada-
miała wojewodę o niepodjęciu
pracy przez cudzoziemca już po
jednym miesiącu od wydania 
zezwolenia na pracę (a także 
gdy przerwa w wykonywaniu
pracy przekroczyła miesiąc lub
gdy zakończył pracę wcześniej
niż miesiąc przed upływem 
okresu ważności zezwolenia 
na pracę). Natomiast MRPiPS
w analogicznej regulacji pro-
ponuje, by okres ten wynosił 
trzy miesiące.

– Paradoksalnie to Minister-
stwo Pracy, a nie MSZ, patrzy 
na tę sprawę, uwzględniając
realia systemu wizowego, czy-
li długi okres oczekiwania na
wizę przez cudzoziemców – ko-
mentuje Michał Wysłocki.

O kwestie różnic między
projektami zapytaliśmy MSZ. 
W odpowiedzi resort zapewnia,
że projekty są ze sobą „kierun-
kowo” zbieżne, a decyzja co do
ostatecznego kształtu przepi-
sów zapadnie na dalszych eta-
pach procesu legislacyjnego
(patrz: ramka). ©℗

 rynek pracy  Resorty spraw zagranicznych i pracy proponują
nowe rozwiązania w kwestii zatrudniania cudzoziemców.
Problem w tym, że ich pomysły wzajemnie się wykluczają
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Strategia migracyjna (Polski, opracowywana przez MSWiA
– red.) pozostaje w przygotowaniu. Projekt ustawy (MSZ
– red.) powstał w wyniku kierunkowych uzgodnień podjętych
w toku prac Grupy Roboczej ds. wyeliminowania nieprawidło-
wości w systemie wizowym, w których uczestniczyli również
przedstawiciele MSWiA.
Projekt ustawy o zmianie niektórych ustaw w celu wyelimi-
nowania nieprawidłowości w procesie wizowym jest kierun-
kowo zbieżny ze zmianami zaproponowanymi przez MRPiPS
w projekcie ustawy o warunkach dopuszczalności powierza-
nia pracy cudzoziemcom na terytorium RP. Obie ustawy są
procedowane równolegle, na dalszych etapach procesu le-
gislacyjnego zostanie podjęta decyzja co do kierunków obu
ustaw i ostatecznego kształtu przepisów.
Projekt MRPiPS ma dłuższą historię, wejście w życie nowej
ustawy o warunkach dopuszczalności powierzania pracy
cudzoziemcom na terytorium RP jest bowiem częścią kamienia 
milowego nr A51G dla reformy A4.1 (Efektywne instytucje na 
rzecz rynku pracy) przewidzianej w Krajowym Planie Odbudowy
i zwiększania odporności (KPO). Projekt ustawy procedowany jest
w pakiecie z projektem ustawy o rynku pracy i służbach zatrud-
nienia, oba akty normatywne mają zastąpić obecnie obowiązują-
cą ustawę o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy.
Projekt ustawy o zmianie niektórych ustaw w celu wyelimino-
wania nieprawidłowości w systemie wizowym RP powstał na-
tomiast w reakcji na dysfunkcje systemu wizowego ujawnione
w aferze wizowej, jest on operacjonalizacją ustaleń Białej Księgi
opracowanej przez międzyresortową Grupę Roboczą ds. wyeli-
minowania nieprawidłowości w systemie wizowym, obradują-
cą w I połowie br. przy współudziale MRPiPS. ©℗
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Zwolnienie od pracy na 
usuwanie skutków powo-
dzi w wymiarze 20 dni wra-
ca do projektu nowelizacji 
specustawy powodziowej. 
Rząd zdecydował się wpro-
wadzić je w autopoprawce 
wniesionej do projektu, któ-
ry obecnie jest już procedo-
wany w Sejmie. Zawiera ona 
też inne zmiany, w tym ko-
rzystne dla ogółu pracow-
ników, nie tylko dla powo-
dzian.

Zwolnienie 
w nowej odsłonie
Propozycja wprowadzenia 
20 dni wolego od pracy dla 
pracowników będących po-
wodzianami była przewi-
dziana w pierwotnym pro-
jekcie, jednak dokument 
przyjęty na ostatnim po-
siedzeniu rządu już jej nie 
zawierał. Po publikacji DGP, 
w której informowaliśmy, że 
korzystne dla pracowników 
rozwiązanie wypadło z pro-
jektu (zob. „Pracownik po-
wodzianin dostanie wsparcie 
od rządu”, DGP nr 188/2024), 
rząd zdobył się jednak na 
refl eksję i to rozwiązanie 
przywrócił w autopopraw-
ce złożonej w Sejmie. Obec-
na propozycja jest zresztą 
hojniejsza niż pierwotna, 
bo przewiduje zachowanie 
przez pracownika pełnej wy-
płaty za ten czas, a nie – jak 
przewidywano pierwot-
nie – połowy wynagrodze-
nia. Jednocześnie te koszty 
będą fi rmom zwracane przez 

marszałków województwa 
ze środków Funduszu Gwa-
rantowanych Świadczeń 
Pracowniczych (według po-
przedniej wersji projektu 
mieli je refundować staro-
stowie z Funduszu Pracy).

Doprecyzowano również, 
że ze zwolnienia będzie 
można skorzystać w od-
niesieniu bezpośrednio do 
mienia swojego lub krew-
nego, lub osoby pozostają-
cej w faktycznym związku, 
wspólnie zamieszkującej 
i gospodarującej.

Katarzyna Kamecka, eks-
pertka ds. prawa pracy Pol-
skiego Towarzystwa Gospo-
darczego, zwraca uwagę, że 
pracodawca będzie musiał 
dać pracownikowi te dni 
wolne, jednak jeżeli nie 
jest to obiektywnie moż-
liwe ze względu na szcze-
gólne potrzeby pracodaw-
cy, zatrudniający może nie 
udzielić zgody na skorzysta-
nie z wolnego.

– Pozytywnie należy oce-
nić to, że pracodawcom za-
pewniono zwrot kosztów 
wypłaty tego wynagrodze-
nia po złożeniu wniosku do 
marszałka województwa. 
Sama absencja pracownicza 
jest dużym obciążeniem dla 
każdego pracodawcy, więc 
bardzo dobrze, że praco-
dawcy zostaną zwolnieni 
z kosztów jej fi nansowania 
– wskazuje.

Na żądanie 
dla wszystkich
W rządowej autopoprawce 
znalazła się również zmiana 
adresowana do wszystkich 

pracowników. Przewiduje 
ona obowiązek udzielenia 
dodatkowych czterech dni 
urlopu na żądanie (czyli 
w sumie ośmiu) w ramach 
przysługującego pracowni-
kowi urlopu wypoczynko-
wego w celu usuwania skut-
ków powodzi. W odrębnym 
przepisie, zawartym w pro-
jekcie przyjętym przez rząd, 
taki wymiar urlopu na żą-
danie przewidziano już 
także dla powodzian. Jak 
wskazano w uzasadnieniu, 
uprawnienie adresowa-
ne do wszystkich wycho-
dzi naprzeciw sytuacjom, 
w których pracownik bezpo-
średnio nie został poszko-
dowany w wyniku powodzi, 
ale np. będzie chciał pomóc 
osobom poszkodowanym 
czy to jako osoba bliska, 
czy jako wolontariusz, do 
czego jest mu niezbędne 
zwolnienie od pracy. Przepis 
przewiduje jednocześnie, że 
takie prawo będzie przysłu-
giwało pracownikowi tylko 
do końca 2024 r.

– Z punktu widzenia fi rm 
to może być kłopotliwe roz-
wiązanie. Może powodować 
problemy z zarządzaniem 
zespołem i czasem pracy 
– zauważa Jakub Bińkow-
ski, dyrektor departamentu 
prawa i legislacji Związku 
Przedsiębiorców i Praco-
dawców. Jego zdaniem po-
wstaje też pytanie o ratio le-
gis tego rozwiązania. – Jest 
zrozumiałe, jeśli pomoc kie-
rujemy do osób z obszarów 
powodziowych lub sąsied-
nich, bo one na pewno po-
trzebują tego czasu na usu-

wanie skutków powodzi. 
Natomiast nie rozumiem, 
dlaczego np. pracownicy 
z województwa zachodnio-
pomorskiego mieliby dostać 
więcej wolnego z tego po-
wodu, że mamy powódź 
na drugim końcu Polski 
– stwierdza. Jak podkreśla, 
pracodawca nie będzie mieć 
także narzędzi weryfi kacji, 
czy pracownik korzystają-
cy z takiego urlopu faktycz-
nie realizuje cel wskazany 
z przepisie. – To fi kcyjne 
ograniczenie. Wystarczy bo-
wiem, że pracownik zgłosi 
żądanie – zaznacza.

Świadczenie 
interwencyjne
Autopoprawka zawiera 
też inną nowość, tym ra-
zem korzystną dla fi rm. To 
świadczenie interwencyjne 
dla przedsiębiorców, prze-
znaczone na pokrycie szkód 
w postaci uszkodzenia lub 
zniszczenia składników 
materialnych niezbędnych 
do prowadzenia działalno-
ści gospodarczej. Ma ono 
przysługiwać do wysoko-
ści poniesionej przez nich 
szkody, którą trzeba będzie 
udokumentować w ciągu 
pięciu miesięcy. Wypła-
tą zajmie się ZUS, który 
wnioski o wsparcie będzie 
przyjmować również elek-
tronicznie. ZUS będzie też 
kontrolować korzystanie 
ze świadczeń.

– Kwota tego świadcze-
nia nie może przekraczać 
wysokości szkody poniesio-
nej przez fi rmę oraz części 
albo iloczynu określone-
go w przepisach projektu. 
Oznacza to, że pomoc bę-
dzie limitowana i może nie 
pokryć w całości spowodo-
wanych szkód – zauważa 
Katarzyna Kamecka.

Co ciekawe, do wniosku 
przedsiębiorca musi do-
łączyć dokument zawar-
cia umowy ubezpieczenia 
przedsiębiorstwa od na-
stępstw klęsk żywiołowych, 
jeżeli zawarł taką umowę, 
albo oświadczenie o jej nie-
zawarciu.

– Zastanawiające jest, 
dlaczego taki dokument 
został przez projektodaw-
cę wymieniony w katalogu 
załączników do wniosku. 
Być może ci przedsiębiorcy, 
którzy mieli polisę, nie będą 
traktowani priorytetowo 
w rozpatrywaniu wniosków. 
To są przypuszczenia fi rm, 
ale obawy budzi chęć wglą-
du państwa do informacji na 
temat dobrowolnych ubez-
pieczeń fi rm – wskazuje Ka-
tarzyna Kamecka.

W jej ocenie zastrzeżenie 
budzi również wymóg dla 
uzyskania pomocy dotyczą-
cy konieczności utrzyma-
nia poziomu zatrudnienia 
przez okres sześciu mie-
sięcy. – O ile wymóg pro-
wadzenia działalności go-
spodarczej jeszcze przez 
sześć miesięcy wydaje się 
zasadny, bo świadczenie 
dotyczy przede wszystkim 
szkód uniemożliwiających 
wykonywanie działalności, 
o tyle utrzymanie zatrud-
nienia nie jest bezpośrednio 
związane z celem fi nanso-
wania. W tarczy covidowej 

przewidziano wymóg utrzy-
mania etatów, jednak doty-
czyło to pomocy przezna-
czonej na dofi nansowanie 
do wynagrodzeń pracow-
ników. Taki wymóg miał 
sens i był proporcjonalny do 
celu ówczesnych rozwiązań. 
W kontekście świadczenia 
interwencyjnego warunek 
utrzymania poziomu za-
trudnienia jest niepropor-
cjonalny i nie koresponduje 
z celem, na który to świad-
czenie ma być przyznawane 
– podkreśla ekspertka PTG.

Więcej pieniędzy 
na służby
W autopoprawce pojawia 
się też wrzutka, która ma 
na celu podwyższenie limi-
tu wydatków policji, Stra-
ży Granicznej i Państwowej 
Straży Pożarnej z tytułu re-
kompensaty pieniężnej za 
czas służby przekraczają-
cy ustawowe normy. Jak 
wynika z uzasadnienia 
autopoprawki, ta zmiana 
jest podyktowana ciągle 
zwiększającą się liczbą re-
alizowanych zadań służbo-
wych przy ograniczonych 
zasobach kadrowych oraz 
intensyfi kacją działań zwią-
zanych z zapewnieniem 
bezpieczeństwa na wschod-
niej granicy Polski. ©℗

Rząd uzupełnia propozycje wsparcia dla pracowników i fi rm

Bomba z opóźnionym zapłonem, czyli o planach resortu na nowy rok akademicki
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– Minister nauki będzie 
miał prawo wystąpić o li-
kwidację uczelni, która dzia-
ła niezgodnie z prawem. 
Dziś musi prosić właścicie-
la szkoły wyższej, żeby taką 
uczelnię zamknął – poin-
formował Dariusz Wieczo-
rek, minister nauki, pod-
czas piątkowej konferencji 
na temat planowanej refor-
my szkolnictwa wyższego. 
– Z tego rozwiązania trzeba 
korzystać odpowiedzialnie. 
To będzie bomba atomowa 
w rękach ministra – dodał. 
Eksperci zwracają jednak 
uwagę, że już dziś minister 
ma takie uprawnienia.

Główne założenia
W piątek minister nauki 
przestawił główne założe-
nia planowanej nowelizacji 
ustawy – Prawo o szkolnic-
twie wyższym i nauce (t.j. 
Dz.U. z 2023 r. poz. 742 zm.).

– Zakończyliśmy prekon-
sultacje projektu. Pytali-
śmy przedstawicieli śro-
dowiska akademickiego, 
czego oczekują od nowe-
lizacji. Na podstawie tych 
rozmów przygotowaliśmy 
propozycje – wyjaśnił Wie-
czorek. – Chcemy przede 
wszystkim zająć się jakością 
kształcenia. W rozmowach 
z rektorami wybrzmiewało, 

że są bardzo zaniepokojeni, 
bo to, co się działo w ostat-
nich latach w szkolnictwie 
wyższym, kładło się cieniem 
na całe środowisko akade-
mickie, a przecież więk-
szość uczelni kształci zgod-
nie z prawem i na wysokim 
poziomie. Jest powszechna 
zgoda na to, aby ten temat 
uporządkować – wskazał 
Dariusz Wieczorek, nawią-
zując do sprawy Collegium 
Humanum, jednej z najgło-
śniejszych afer dotyczących 
szkół wyższych.  Uczelni 
zarzuca się bowiem han-
del dyplomami.

Dlatego resort chce, aby 
w ustawie znalazły się 
przepisy, które zwiększą 
kompetencje ministra na-
uki w stosunku do uczelni 
niepublicznych działają-
cych niezgodnie z prawem 
– nierespektujących roz-
porządzeń ministra, mają-
cych negatywne opinie Pol-
skiej Komisji Akredytacyjnej. 
Minister będzie mógł taką 
szkołę wyższą zlikwidować.

– Trzeba zwrócić uwagę, 
że już dziś minister ma ta-
kie uprawnienia. Może naka-
zać założycielowi likwidację 
uczelni niepublicznej. Mini-
ster nie musi go o to „prosić”, 
jak to zostało ujęte w trak-
cie konferencji – wskazuje 
Piotr Pokorny, prezes Insty-
tutu Rozwoju Szkolnictwa 
Wyższego. Takie uprawnie-
nie wynika z art. 430 usta-

wy – Prawo o szkolnictwie 
wyższym i nauce.

– Trudno zatem powie-
dzieć co minister miał na 
myśli, mówiąc o „bombie 
atomowej”, skoro już teraz 
ma narzędzia do podjęcia 
decyzji o likwidacji. Może 
chodzi o dodanie kolejnych 
przesłanek, na podstawie 
których taka decyzja zo-
stanie podjęta, albo o szyb-
szy tryb przeprowadzania 
procedury. Dowiemy się, jak 
poznamy szczegóły projektu 
– dodaje Pokorny.

Druga zmiana pomoże 
uporządkować rynek stu-
diów podyplomowych – do 
ich oferowania będą upraw-
nione tylko te uczelnie, któ-
re prowadzą studia pierw-
szego stopnia na kierunku 
powiązanym z takim kształ-
ceniem.

– Tak zwana stara usta-
wa o szkolnictwie wyższym 
przewidywała takie rozwią-
zanie. Powrót do niego wy-
daje się dobrym pomysłem 
– ocenia Pokorny.

Trzecia kwestia to 
uszczelnienie systemu wi-
zowego dla studentów.

– Chcę podkreślić, że bar-
dzo nam zależy, aby coraz 
więcej studentów zagranicz-
nych przyjeżdżało na polskie 
uczelnie, bo mamy i zaplecze, 
i kadrę, więc możemy kształ-
cić wiele osób z zagranicy. Ale 
prawda jest taka, że doszło do 
wielu patologii. Już niedłu-

go zostanie opublikowany 
raport Najwyższej Izby Kon-
troli, który ujawni, jak wiele 
jest podejrzeń o wyłudzanie 
wiz. Niektóre uczelnie za-
miast kształcić studentów, 
tylko załatwiały wizę i nigdy 
tych osób na oczy nie widzia-
ły – dodał minister.

Dlatego resort w ustawie 
wpisze warunek, że na uczel-
ni (publicznej czy prywatnej) 
może się kształcić nie więcej 
niż 50 proc. cudzoziemców. 
Uzasadnił to tym, że pol-
skie szkoły wyższe powinny 
co do zasady uczyć polską 
młodzież, a przyj-
mowanie gości 
z zagranicy to dzia-
łalność dodatkowa.

Ponadto do przyj-
mowania cudzo-
ziemców na studia będą 
uprawnione tylko te uczelnie, 
które mają status akademic-
kich, czyli kategorię B+ w da-
nej dyscyplinie naukowej. 
W ocenie Ministerstwa Na-
uki i Szkolnictwa Wyższego 
daje to prawe 100-proc. gwa-
rancję, że mamy do czynienia 
ze szkołą wyższą, która działa 
normalnie, a nie jest jedynie 
furtką do strefy Schengen. 
Takie ograniczenie nie po-
doba się zawodowym szko-
łom wyższym, niemającym 
statusu akademickich. Resort 
zapewnił, że nadal będą one 
mogły prowadzić wymianę 
akademicką w ramach pro-
gramu Erasmus+.

– O ile można się zgo-
dzić z limitem 50 proc. ob-
cokrajowców na polskich 
uczelniach, to już odebra-
nie możliwości przyjmowa-
nia cudzoziemców na pełne 
studia zawodowym szkołom 
wyższym to zbyt daleki krok 
– uważa Pokorny.

Odebrane uprawnienia
Nowe regulacje obejmą też 
rady uczelni (to organy do-
radcze wprowadzone tzw. 
reformą Gowina w 2018 r.).

– Przywracamy demokra-
cję na uczelniach. Podczas 

ostatnich wyborów 
na rektorów docho-
dziło do patologii 
i wykorzystywania 
przez rady uczel-
ni posiadanych 

uprawnień, które de facto 
miały prawo do wybierania 
rektorów. Polegało to na tym, 
że senat uczelni wskazywał 
kandydatów na rektora, po 
czym rada uczelni mogła tyl-
ko jednego zaopiniować po-
zytywnie i właśnie ten mógł 
podlegać wyborom elektor-
skim. A przecież rada jest 
zewnętrzną strukturą dla 
uczelni, uważamy więc że 
taki organ nie może mieć 
wpływu na wybór rektora. To 
wyłączne prawo pracowni-
ków i studentów. Rady więc 
stracą takie uprawnienie 
– wyjaśnił minister, wspo-
minając, że niektórzy przed-
stawiciele uczelni domagają 

się całkowitej likwidacji rad, 
a inni tylko ograniczenia 
ich kompetencji.

Na zmianach skorzystają 
natomiast studenci i dokto-
ranci. Uczelnia będzie mo-
gła przyznawać stypendia 
już nie tylko za osiągnięcia 
naukowe lub sportowe, lecz 
także za działalność społecz-
ną czy wydarzenia kultural-
ne. Ma to zachęcić studen-
tów do większej aktywności. 
Z kolei doktoranci zyska-
ją prawo do zapomóg. Re-
sort bierze pod uwagę tak-
że podwyższenie wysokości 
stypendiów doktoranckich.

– Zapomogi dla dokto-
rantów to słuszna i długo 
oczekiwana zmiana. Wąt-
pliwości może z kolei budzić 
wprowadzenie stypendiów 
za działalność społeczną dla 
studentów. Takie świadcze-
nie budziło już w minionych 
latach kontrowersje i nie 
bez powodu nie przyjęło się 
mimo szeregu nowelizacji. 
Żeby uniknąć konfl iktu in-
teresów między rektorem 
a samorządem studenckim, 
takie świadczenie mogłoby 
być np. przyznawane przez 
ministra przy aktywnym 
udziale PSRP – podpowia-
da Piotr Pokorny.

Minister zapowiedział, że 
projekt planowanej nowe-
lizacji trafi  do wykazu prac 
legislacyjnych i programo-
wych Rady Ministrów jesz-
cze w październiku. ©℗

  projekt   20 dni wolnego dla powodzian, wsparcie dla fi rm i więcej 
urlopu na żądanie dla wszystkich pracowników – nie tylko tych, 
którzy ucierpieli w powodzi, lecz także tych, którzy im pomagają. 
To rozwiązania dopisane do pakietu pomocowego 

Etap legislacyjny
Projekt w trakcie prac Sejmu

Zasadnicza większość propracowniczych rozwiązań 
z projektu specustawy powodziowej jest adresowana 
do powodzian pozostających w stosunku pracy. Projekt 
wskazuje, że chodzi tu o pracownika mieszkającego na 
terenie obszaru wskazanego w rozporządzeniu rządu 
dotyczącym pomocy i usuwania skutków powodzi 
w okresie wskazanym w tych przepisach (patrz: mapa 
na s. B9). ©℗
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Zwolnienie od pracy na 
usuwanie skutków powo-
dzi w wymiarze 20 dni wra-
ca do projektu nowelizacji
specustawy powodziowej. 
Rząd zdecydował się wpro-
wadzić je w autopoprawce
wniesionej do projektu, któ-
ry obecnie jest już procedo-
wany w Sejmie. Zawiera ona
też inne zmiany, w tym ko-
rzystne dla ogółu pracow-
ników, nie tylko dla powo-
dzian.

Zwolnienie
w nowej odsłonie
Propozycja wprowadzenia
20 dni wolego od pracy dla 
pracowników będących po-
wodzianami była przewi-
dziana w pierwotnym pro-
jekcie, jednak dokument
przyjęty na ostatnim po-
siedzeniu rządu już jej nie 
zawierał. Po publikacji DGP,
w której informowaliśmy, że
korzystne dla pracowników 
rozwiązanie wypadło z pro-
jektu (zob. „Pracownik po-
wodzianin dostanie wsparcie 
od rządu”, DGP nr 188/2024), 
rząd zdobył się jednak na
refl eksję i to rozwiązanie 
przywrócił w autopopraw-
ce złożonej w Sejmie. Obec-
na propozycja jest zresztą 
hojniejsza niż pierwotna,
bo przewiduje zachowanie
przez pracownika pełnej wy-
płaty za ten czas, a nie – jak
przewidywano pierwot-
nie – połowy wynagrodze-
nia. Jednocześnie te koszty 
będą fi rmom zwracane przez 

marszałków województwa 
ze środków Funduszu Gwa-
rantowanych Świadczeń 
Pracowniczych (według po-
przedniej wersji projektu
mieli je refundować staro-
stowie z Funduszu Pracy).

Doprecyzowano również, 
że ze zwolnienia będzie
można skorzystać w od-
niesieniu bezpośrednio do
mienia swojego lub krew-
nego, lub osoby pozostają-
cej w faktycznym związku,
wspólnie zamieszkującej 
i gospodarującej.

Katarzyna Kamecka, eks-
pertka ds. prawa pracy Pol-
skiego Towarzystwa Gospo-
darczego, zwraca uwagę, że 
pracodawca będzie musiał
dać pracownikowi te dni 
wolne, jednak jeżeli nie 
jest to obiektywnie moż-
liwe ze względu na szcze-
gólne potrzeby pracodaw-
cy, zatrudniający może nie 
udzielić zgody na skorzysta-
nie z wolnego.

– Pozytywnie należy oce-
nić to, że pracodawcom za-
pewniono zwrot kosztów 
wypłaty tego wynagrodze-
nia po złożeniu wniosku do 
marszałka województwa. 
Sama absencja pracownicza 
jest dużym obciążeniem dla 
każdego pracodawcy, więc 
bardzo dobrze, że praco-
dawcy zostaną zwolnieni
z kosztów jej fi nansowania
– wskazuje.

Na żądanie
dla wszystkich

ą

W rządowej autopoprawce 
znalazła się również zmiana 
adresowana do wszystkich 

pracowników. Przewiduje 
ona obowiązek udzielenia
dodatkowych czterech dni
urlopu na żądanie (czyli
w sumie ośmiu) w ramach 
przysługującego pracowni-
kowi urlopu wypoczynko-
wego w celu usuwania skut-
ków powodzi. W odrębnym
przepisie, zawartym w pro-
jekcie przyjętym przez rząd, 
taki wymiar urlopu na żą-
danie przewidziano już
także dla powodzian. Jak
wskazano w uzasadnieniu,
uprawnienie adresowa-
ne do wszystkich wycho-
dzi naprzeciw sytuacjom,
w których pracownik bezpo-
średnio nie został poszko-
dowany w wyniku powodzi,
ale np. będzie chciał pomóc 
osobom poszkodowanym
czy to jako osoba bliska,
czy jako wolontariusz, do 
czego jest mu niezbędne 
zwolnienie od pracy. Przepis 
przewiduje jednocześnie, że 
takie prawo będzie przysłu-
giwało pracownikowi tylko
do końca 2024 r.

– Z punktu widzenia fi rm 
to może być kłopotliwe roz-
wiązanie. Może powodować 
problemy z zarządzaniem
zespołem i czasem pracy
– zauważa Jakub Bińkow-
ski, dyrektor departamentu
prawa i legislacji Związku
Przedsiębiorców i Praco-
dawców. Jego zdaniem po-
wstaje też pytanie o ratio le-
gis tego rozwiązania. – Jest
zrozumiałe, jeśli pomoc kie-
rujemy do osób z obszarów 
powodziowych lub sąsied-
nich, bo one na pewno po-
trzebują tego czasu na usu-

wanie skutków powodzi. 
Natomiast nie rozumiem,
dlaczego np. pracownicy
z województwa zachodnio-
pomorskiego mieliby dostać
więcej wolnego z tego po-
wodu, że mamy powódź 
na drugim końcu Polski
– stwierdza. Jak podkreśla, 
pracodawca nie będzie mieć 
także narzędzi weryfi kacji, 
czy pracownik korzystają-
cy z takiego urlopu faktycz-
nie realizuje cel wskazany
z przepisie. – To fi kcyjne 
ograniczenie. Wystarczy bo-
wiem, że pracownik zgłosi 
żądanie – zaznacza.

Świadczenie
interwencyjne
Autopoprawka zawiera 
też inną nowość, tym ra-
zem korzystną dla fi rm. To
świadczenie interwencyjne
dla przedsiębiorców, prze-
znaczone na pokrycie szkód 
w postaci uszkodzenia lub 
zniszczenia składników
materialnych niezbędnych
do prowadzenia działalno-
ści gospodarczej. Ma ono
przysługiwać do wysoko-
ści poniesionej przez nich
szkody, którą trzeba będzie 
udokumentować w ciągu
pięciu miesięcy. Wypła-
tą zajmie się ZUS, który 
wnioski o wsparcie będzie 
przyjmować również elek-
tronicznie. ZUS będzie też 
kontrolować korzystanie 
ze świadczeń.

– Kwota tego świadcze-
nia nie może przekraczać 
wysokości szkody poniesio-
nej przez fi rmę oraz części
albo iloczynu określone-
go w przepisach projektu.
Oznacza to, że pomoc bę-
dzie limitowana i może nie 
pokryć w całości spowodo-
wanych szkód – zauważa 
Katarzyna Kamecka.

Co ciekawe, do wniosku
przedsiębiorca musi do-
łączyć dokument zawar-
cia umowy ubezpieczenia
przedsiębiorstwa od na-
stępstw klęsk żywiołowych,
jeżeli zawarł taką umowę, 
albo oświadczenie o jej nie-
zawarciu.

– Zastanawiające jest,
dlaczego taki dokument 
został przez projektodaw-
cę wymieniony w katalogu
załączników do wniosku. 
Być może ci przedsiębiorcy,
którzy mieli polisę, nie będą 
traktowani priorytetowo 
w rozpatrywaniu wniosków. 
To są przypuszczenia fi rm, 
ale obawy budzi chęć wglą-
du państwa do informacji na 
temat dobrowolnych ubez-
pieczeń fi rm – wskazuje Ka-
tarzyna Kamecka.

W jej ocenie zastrzeżenie 
budzi również wymóg dla
uzyskania pomocy dotyczą-
cy konieczności utrzyma-
nia poziomu zatrudnienia
przez okres sześciu mie-
sięcy. – O ile wymóg pro-
wadzenia działalności go-
spodarczej jeszcze przez 
sześć miesięcy wydaje się 
zasadny, bo świadczenie
dotyczy przede wszystkim
szkód uniemożliwiających
wykonywanie działalności,
o tyle utrzymanie zatrud-
nienia nie jest bezpośrednio
związane z celem fi nanso-
wania. W tarczy covidowej 

przewidziano wymóg utrzy-
mania etatów, jednak doty-
czyło to pomocy przezna-
czonej na dofi nansowanie 
do wynagrodzeń pracow-
ników. Taki wymóg miał
sens i był proporcjonalny do 
celu ówczesnych rozwiązań.
W kontekście świadczenia
interwencyjnego warunek
utrzymania poziomu za-
trudnienia jest niepropor-
cjonalny i nie koresponduje
z celem, na który to świad-
czenie ma być przyznawane 
– podkreśla ekspertka PTG.

Więcej pieniędzy 
na służby

ę

W autopoprawce pojawia
się też wrzutka, która ma 
na celu podwyższenie limi-
tu wydatków policji, Stra-
ży Granicznej i Państwowej 
Straży Pożarnej z tytułu re-
kompensaty pieniężnej za 
czas służby przekraczają-
cy ustawowe normy. Jak 
wynika z uzasadnienia 
autopoprawki, ta zmiana 
jest podyktowana ciągle 
zwiększającą się liczbą re-
alizowanych zadań służbo-
wych przy ograniczonych
zasobach kadrowych oraz 
intensyfi kacją działań zwią-
zanych z zapewnieniem
bezpieczeństwa na wschod-
niej granicy Polski. ©℗

Rząd uzupełnia propozycje wsparcia dla pracowników i fi rm

Bomba z opóźnionym zapłonem, czyli o planach resortu na nowy rok akademicki
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szkolnictwo wyższe 

Urszula Mirowska-Łoskot

urszula.mirowska@infor.pl

– Minister nauki będzie 
miał prawo wystąpić o li-
kwidację uczelni, która dzia-
ła niezgodnie z prawem. 
Dziś musi prosić właścicie-
la szkoły wyższej, żeby taką
uczelnię zamknął – poin-
formował Dariusz Wieczo-
rek, minister nauki, pod-
czas piątkowej konferencji
na temat planowanej refor-
my szkolnictwa wyższego. 
– Z tego rozwiązania trzeba 
korzystać odpowiedzialnie.
To będzie bomba atomowa 
w rękach ministra – dodał. 
Eksperci zwracają jednak 
uwagę, że już dziś minister
ma takie uprawnienia.

Główne założenia
W piątek minister nauki 
przestawił główne założe-
nia planowanej nowelizacji 
ustawy – Prawo o szkolnic-
twie wyższym i nauce (t.j.
Dz.U. z 2023 r. poz. 742 zm.).

– Zakończyliśmy prekon-
sultacje projektu. Pytali-
śmy przedstawicieli śro-
dowiska akademickiego, 
czego oczekują od nowe-
lizacji. Na podstawie tych 
rozmów przygotowaliśmy
propozycje – wyjaśnił Wie-
czorek. – Chcemy przede 
wszystkim zająć się jakością 
kształcenia. W rozmowach 
z rektorami wybrzmiewało,

że są bardzo zaniepokojeni, 
bo to, co się działo w ostat-
nich latach w szkolnictwie
wyższym, kładło się cieniem 
na całe środowisko akade-
mickie, a przecież więk-
szość uczelni kształci zgod-
nie z prawem i na wysokim 
poziomie. Jest powszechna
zgoda na to, aby ten temat
uporządkować – wskazał 
Dariusz Wieczorek, nawią-
zując do sprawy Collegium 
Humanum, jednej z najgło-
śniejszych afer dotyczących
szkół wyższych.  Uczelni 
zarzuca się bowiem han-
del dyplomami.

Dlatego resort chce, aby
w ustawie znalazły się
przepisy, które zwiększą 
kompetencje ministra na-
uki w stosunku do uczelni
niepublicznych działają-
cych niezgodnie z prawem 
– nierespektujących roz-
porządzeń ministra, mają-
cych negatywne opinie Pol-
skiej Komisji Akredytacyjnej. 
Minister będzie mógł taką
szkołę wyższą zlikwidować.

– Trzeba zwrócić uwagę,
że już dziś minister ma ta-
kie uprawnienia. Może naka-
zać założycielowi likwidację
uczelni niepublicznej. Mini-
ster nie musi go o to „prosić”, 
jak to zostało ujęte w trak-
cie konferencji – wskazuje 
Piotr Pokorny, prezes Insty-
tutu Rozwoju Szkolnictwa 
Wyższego. Takie uprawnie-
nie wynika z art. 430 usta-

wy – Prawo o szkolnictwie
wyższym i nauce.

– Trudno zatem powie-
dzieć co minister miał na 
myśli, mówiąc o „bombie 
atomowej”, skoro już teraz 
ma narzędzia do podjęcia
decyzji o likwidacji. Może 
chodzi o dodanie kolejnych
przesłanek, na podstawie 
których taka decyzja zo-
stanie podjęta, albo o szyb-
szy tryb przeprowadzania
procedury. Dowiemy się, jak 
poznamy szczegóły projektu
– dodaje Pokorny.

Druga zmiana pomoże 
uporządkować rynek stu-
diów podyplomowych – do 
ich oferowania będą upraw-
nione tylko te uczelnie, któ-
re prowadzą studia pierw-
szego stopnia na kierunku 
powiązanym z takim kształ-
ceniem.

– Tak zwana stara usta-
wa o szkolnictwie wyższym
przewidywała takie rozwią-
zanie. Powrót do niego wy-
daje się dobrym pomysłem
– ocenia Pokorny.

Trzecia kwestia to
uszczelnienie systemu wi-
zowego dla studentów.

– Chcę podkreślić, że bar-
dzo nam zależy, aby coraz
więcej studentów zagranicz-
nych przyjeżdżało na polskie 
uczelnie, bo mamy i zaplecze,
i kadrę, więc możemy kształ-
cić wiele osób z zagranicy. Ale
prawda jest taka, że doszło do 
wielu patologii. Już niedłu-

go zostanie opublikowany 
raport Najwyższej Izby Kon-
troli, który ujawni, jak wiele 
jest podejrzeń o wyłudzanie 
wiz. Niektóre uczelnie za-
miast kształcić studentów, 
tylko załatwiały wizę i nigdy
tych osób na oczy nie widzia-
ły – dodał minister.

Dlatego resort w ustawie
wpisze warunek, że na uczel-
ni (publicznej czy prywatnej) 
może się kształcić nie więcej
niż 50 proc. cudzoziemców.
Uzasadnił to tym, że pol-
skie szkoły wyższe powinny 
co do zasady uczyć polską 
młodzież, a przyj-
mowanie gości 
z zagranicy to dzia-
łalność dodatkowa.

Ponadto do przyj-
mowania cudzo-
ziemców na studia będą
uprawnione tylko te uczelnie,
które mają status akademic-
kich, czyli kategorię B+ w da-
nej dyscyplinie naukowej.
W ocenie Ministerstwa Na-
uki i Szkolnictwa Wyższego 
daje to prawe 100-proc. gwa-
rancję, że mamy do czynienia
ze szkołą wyższą, która działa 
normalnie, a nie jest jedynie
furtką do strefy Schengen. 
Takie ograniczenie nie po-
doba się zawodowym szko-
łom wyższym, niemającym 
statusu akademickich. Resort 
zapewnił, że nadal będą one 
mogły prowadzić wymianę
akademicką w ramach pro-
gramu Erasmus+.

– O ile można się zgo-
dzić z limitem 50 proc. ob-
cokrajowców na polskich 
uczelniach, to już odebra-
nie możliwości przyjmowa-
nia cudzoziemców na pełne
studia zawodowym szkołom
wyższym to zbyt daleki krok
– uważa Pokorny.

Odebrane uprawnienia
Nowe regulacje obejmą też 
rady uczelni (to organy do-
radcze wprowadzone tzw.
reformą Gowina w 2018 r.).

– Przywracamy demokra-
cję na uczelniach. Podczas 

ostatnich wyborów
na rektorów docho-
dziło do patologii
i wykorzystywania
przez rady uczel-
ni posiadanych

uprawnień, które de facto 
miały prawo do wybierania 
rektorów. Polegało to na tym, 
że senat uczelni wskazywał 
kandydatów na rektora, po
czym rada uczelni mogła tyl-
ko jednego zaopiniować po-
zytywnie i właśnie ten mógł 
podlegać wyborom elektor-
skim. A przecież rada jest
zewnętrzną strukturą dla 
uczelni, uważamy więc że
taki organ nie może mieć
wpływu na wybór rektora. To
wyłączne prawo pracowni-
ków i studentów. Rady więc
stracą takie uprawnienie
– wyjaśnił minister, wspo-
minając, że niektórzy przed-
stawiciele uczelni domagają 

się całkowitej likwidacji rad, 
a inni tylko ograniczenia 
ich kompetencji.

Na zmianach skorzystają 
natomiast studenci i dokto-
ranci. Uczelnia będzie mo-
gła przyznawać stypendia
już nie tylko za osiągnięcia 
naukowe lub sportowe, lecz
także za działalność społecz-
ną czy wydarzenia kultural-
ne. Ma to zachęcić studen-
tów do większej aktywności.
Z kolei doktoranci zyska-
ją prawo do zapomóg. Re-
sort bierze pod uwagę tak-
że podwyższenie wysokości
stypendiów doktoranckich.

– Zapomogi dla dokto-
rantów to słuszna i długo 
oczekiwana zmiana. Wąt-
pliwości może z kolei budzić
wprowadzenie stypendiów 
za działalność społeczną dla 
studentów. Takie świadcze-
nie budziło już w minionych
latach kontrowersje i nie 
bez powodu nie przyjęło się 
mimo szeregu nowelizacji.
Żeby uniknąć konfl iktu in-
teresów między rektorem
a samorządem studenckim,
takie świadczenie mogłoby
być np. przyznawane przez
ministra przy aktywnym 
udziale PSRP – podpowia-
da Piotr Pokorny.

Minister zapowiedział, że 
projekt planowanej nowe-
lizacji trafi  do wykazu prac
legislacyjnych i programo-
wych Rady Ministrów jesz-
cze w październiku. ©℗

 projekt 20 dni wolnego dla powodzian, wsparcie dla fi rm i więcej 
urlopu na żądanie dla wszystkich pracowników – nie tylko tych,
którzy ucierpieli w powodzi, lecz także tych, którzy im pomagają.
To rozwiązania dopisane do pakietu pomocowego

Etap legislacyjny
Projekt w trakcie prac Sejmu

Zasadnicza większość propracowniczych rozwiązań
z projektu specustawy powodziowej jest adresowana 
do powodzian pozostających w stosunku pracy. Projekt
wskazuje, że chodzi tu o pracownika mieszkającego na 
terenie obszaru wskazanego w rozporządzeniu rządu
dotyczącym pomocy i usuwania skutków powodzi
w okresie wskazanym w tych przepisach (patrz: mapa 
na s. B9). ©℗

Pomoc dla powodzian, czyli dla kogo

Więcej na
 www.gaze-

taprawna.pl
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21 PAŹDZIERNIKA
Wpłata miesięcznej zaliczki 
na podatek dochodowy od 
osób fi zycznych prowadzących 
pozarolniczą działalność 
gospodarczą

25 PAŹDZIERNIKA
Termin przesłania 
jednolitego pliku 
kontrolnego 
dla potrzeb VAT 
(JPK_VAT)

21 PAŹDZIERNIKA
Wpłata 
miesięcznej 
zaliczki na podatek 
dochodowy od osób 
prawnych

25 PAŹDZIERNIKA
Termin rozliczenia 
VAT i złożenia 
deklaracji VAT-8, 
VAT-9M, VAT-12

25 PAŹDZIERNIKA
Termin złożenia w formie 
elektronicznej VAT-UE, czyli 
informacji podsumowującej 
o dokonanych wewnątrzwspólnotowych 
transakcjach

Dziennik Ustaw z 23 września 2024 r. 

Udzielanie informacji

Rozporządzenie  ministra 
Wejdzie w życie

1 października 2024 r.
sprawiedliwości z 16 września 
2024 r. zmieniające rozporządzenie 
w sprawie sposobu i trybu udzielania informacji o osobach 
oraz o podmiotach zbiorowych z Krajowego Rejestru Kar-
nego, udzielanych za pośrednictwem systemu teleinforma-
tycznego, sposobu zakładania konta użytkownika i konta 
instytucjonalnego dla informacji udzielanych na zapytanie 
lub wniosek oraz zakresu informacji o osobie lub o podmio-
cie zbiorowym udzielanej na żądanie Poz. 1396

Omówienie: Rozporządzenie ministra sprawiedliwości z 23 paź-
dziernika 2023 r. w sprawie sposobu i trybu udzielania informacji 
o osobach oraz o podmiotach zbiorowych z Krajowego Rejestru 
Karnego, udzielanych za pośrednictwem systemu teleinfor-
matycznego, sposobu zakładania konta użytkownika i konta 
instytucjonalnego dla informacji udzielanych na zapytanie lub 
wniosek oraz zakresu informacji o osobie lub o podmiocie zbio-
rowym udzielanej na żądanie wejdzie w życie 30 czerwca 2025 r.

Pobieranie przez notariuszy opłat sądowych

Obwieszczenie ministra sprawiedliwości z 12 września 2024 r. 
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia mi-
nistra sprawiedliwości w sprawie pobierania przez notariu-
szy opłat sądowych od wniosków o wpis w księdze wieczy-
stej i ich przekazywania sądom oraz prowadzenia ewidencji 
pobranych opłat sądowych Poz. 1397

Program Fundusze Europejskie dla Pomorza

Rozporządzenie ministra funduszy 
Wejdzie w życie

po upływie 14 dni 
od ogłoszenia, 
tj. 8 października 2024 r.

i polityki regionalnej z 13 września 
2024 r. w sprawie udzielania pomo-
cy na dostęp mikroprzedsiębiorców, 
małych i średnich przedsiębiorców 
do fi nansowania w ramach Programu Fundusze Europejskie 
dla Pomorza 2021–2027 Poz. 1398

Omówienie: Rozporządzenie określa szczegółowe przeznacze-
nie, warunki i tryb udzielania przedsiębiorcom, w ramach 
Programu Fundusze Europejskie dla Pomorza 2021–2027, 
następujących rodzajów pomocy: na fi nansowanie ryzyka, 
a także dla przedsiębiorstw rozpoczynających działalność. 
Pomoc nie może zostać udzielona ani wypłacona przedsię-
biorcy, na którym ciąży obowiązek zwrotu pomocy publicznej 
wynikający z decyzji Komisji Europejskiej uznającej taką po-
moc za niezgodną z prawem oraz z rynkiem wewnętrznym. 
Podmiotami udzielającymi pomocy są podmioty wdrażają-
ce instrumenty fi nansowe, które pełnią funkcję pośredni-
ka fi nansowego w rozumieniu odpowiednich unormowań 
unijnego rozporządzenia nr 651/2014.
Pomoc jest udzielana w jednej lub kilku z następujących form: 
■ inwestycji kapitałowej; 
■ inwestycji quasi-kapitałowej; 
■ pożyczki.
Przedsiębiorca składa wniosek o udzielenie pomocy do pod-
miotu wdrażającego instrument fi nansowy. 
Wniosek zawiera: 
■ informacje wskazane w rozporządzeniu nr 651/2014; 
■ inne informacje wskazane przez podmiot wdrażający 

instrument fi nansowy, niezbędne do dokonania oceny 
wniosku.

Do wniosku przedsiębiorca załącza dokumenty przygoto-
wane zgodnie z przepisami wydanymi na podstawie ustawy 
o postępowaniu w sprawach dotyczących pomocy publicznej.
Po przeprowadzeniu oceny wniosku pomoc może zostać 
udzielona przedsiębiorcy na podstawie umowy.

Obniżona stawka podatku od towarów i usług

Rozporządzenie ministra fi nansów 
Weszło w życie

z dniem następującym 
po ogłoszeniu, 
tj. 24 września 2024 r.

z 23 września 2024 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie obniżo-
nych stawek podatku od towarów 
i usług Poz. 1399

Omówienie: Do 31 marca 2025 r. obniżoną do 0 proc. stawkę 
podatku stosuje się do dostawy towarów, której przedmiotem 
są materiały budowlane, na rzecz: osób fi zycznych oraz pod-
miotów prowadzących działalność edukacyjną, kulturalną, 
w zakresie ochrony zdrowia, opieki nad dziećmi, młodzieżą 
oraz osobami w podeszłym wieku, zbiorowego zakwaterowa-
nia uczniów i studentów, jak również jednostek organizacyj-
nych pomocy społecznej oraz innych podmiotów prowadzą-
cych działalność w obszarze pomocy społecznej – mających 
prawo do dysponowania nieruchomością na cele budowlane 
w rozumieniu ustawy – Prawo budowlane. Chodzi o nieru-
chomość, w której w wyniku działania intensywnych opadów 
atmosferycznych lub powodzi we wrześniu 2024 r. powsta-
ła szkoda i która jest położona na terenie gminy określonej 
w przepisach wydanych na podstawie ustawy o szczególnych 
rozwiązaniach związanych z usuwaniem skutków powodzi

Obniżoną stawkę podatku stosuje się pod warunkiem:
■ zawarcia pisemnej umowy darowizny pomiędzy podatni-

kiem dokonującym takiej dostawy towarów a wyżej wy-
mienioną osobą lub podmiotem;

■ posiadania przez podatnika dokonującego dostawy to-
warów: poświadczonej za zgodność z oryginałem przez 
pracownika socjalnego przeprowadzającego wywiad kopii 
części VII, wypełnionej w zakresie lit. A poz. 1–6 oraz lit. B, 
kwestionariusza rodzinnego wywiadu środowiskowego 
sporządzonego według wzoru określonego w załączniku 
nr 1 do rozporządzenia ministra rodziny i polityki spo-
łecznej w sprawie rodzinnego wywiadu środowiskowego, 
z której wynika, że osoba poniosła szkodę w nieruchomo-
ści, lub zaświadczenia wydanego przez właściwego wójta, 
burmistrza albo prezydenta miasta, z którego wynika, że 
podmiot poniósł szkodę w nieruchomości, w której prowa-
dzi wyżej wymienioną działalność, wskutek intensywnych 
opadów atmosferycznych lub powodzi we wrześniu 2024 r.

Dziennik Ustaw z 24 września 2024 r. 

Wskaźnik bufora antycyklicznego

Rozporządzenie ministra fi nansów 
Weszło w życie

z dniem ogłoszenia, 
tj. 24 września 2024 r.

z 18 września 2024 r. w sprawie wskaź-
nika bufora antycyklicznego Poz. 1400

Omówienie: Rozporządzenie zostało wydane na podstawie 
odpowiednich przepisów ustawy o nadzorze makroostroż-
nościowym nad systemem fi nansowym i zarządzaniu kry-
zysowym w systemie fi nansowym.
Zgodnie z rozporządzeniem wskaźnik bufora antycyklicznego 
wynosi 1 proc. łącznej kwoty ekspozycji na ryzyko instytucji, któ-
re mają ekspozycje kredytowe na terytorium Rzeczypospolitej 
Polskiej, obliczonej zgodnie z regulacjami rozporządzenia Parla-
mentu Europejskiego i Rady (UE) nr 575/2013 z 26 czerwca 2013 r.

Centralna Informacja Ksiąg Wieczystych

Obwieszczenie ministra sprawiedliwości z 12 września 2024 r. 
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
ministra sprawiedliwości w sprawie Centralnej Informacji 
Ksiąg Wieczystych Poz. 1401

Monitor Polski z 18 września 2024 r.

Pomoc fi nansowa

Komunikat ministra rolnictwa i rozwoju wsi z 16 września 
2024 r. w sprawie zmienionych wytycznych podstawowych 
w zakresie pomocy fi nansowej w ramach Planu Strategicz-
nego dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023–2027 Poz. 815

Omówienie: Wyżej wymienione zmienione wytyczne zostały 
zamieszczone na stronie internetowej Ministerstwa Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi dotyczącej Planu Strategicznego dla Wspól-
nej Polityki Rolnej na lata 2023–2027: https://www.gov.pl/web/
rolnictwo/plan-strategiczny-dla-wspolnej-polityki-rolnej-na-
lata-2023-27, w zakładce: Wytyczne, Wytyczne horyzontalne.

Wchodzi w życie 30 września 2024 r.

Asystenci międzykulturowi – rozporządzenie ministra eduka-
cji z 9 września 2024 r. zmieniające rozporządzenie w spra-
wie szczegółowego zakresu danych dziedzinowych groma-
dzonych w systemie informacji oświatowej oraz terminów 
przekazywania niektórych danych do bazy danych systemu 
informacji oświatowej (Dz.U. z 12 września 2024 r. poz. 1352)

Omówienie: W ramach danych, o których mowa w odpo-
wiednich przepisach ustawowych, w systemie informacji 
oświatowej gromadzi się dane dziedzinowe dotyczące wy-
miaru zatrudnienia pracowników niebędących nauczycie-
lami, zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych, 
według rodzajów zajmowanych stanowisk. 
Są to m.in. pracownicy zatrudnieni na stanowiskach pomoc-
niczych i obsługi, m.in. asystenci międzykulturowi, o których 
mowa w odpowiednich regulacjach ustawy – Prawo oświatowe.

Wchodzą w życie 1 października 2024 r.

Energia elektryczna – rozporządzenie ministra klimatu i środo-
wiska z 13 września 2024 r. w sprawie wykonania obowiązku 
mocowego, jego rozliczania i demonstrowania oraz zawierania 
transakcji na rynku wtórnym (Dz.U. z 19 września 2024 r. poz. 1389)

Omówienie: Standard bezpieczeństwa dostaw energii elek-
trycznej do odbiorców końcowych wynosi trzy godziny na rok. 
Przy czym za godzinę zaliczaną do standardu bezpieczeń-
stwa uznaje się tę, w której dopuszcza się wystąpienie braku 

możliwości zrównoważenia sumarycznej mocy osiągalnej 
netto jednostek wytwórczych przyłączonych do systemu z: 
■ zapotrzebowaniem sieci oraz 
■ minimalną rezerwą zdolności wytwórczych, obliczoną 

jako 1,2-krotność mocy osiągalnej netto największej pod 
względem mocy zainstalowanej jednostki wytwórczej przy-
łączonej do systemu, wyrażoną w MW, oraz 

■ planowanym saldem wymiany międzynarodowej z pań-
stwami innymi niż wymienione w art. 6 ust. 6 ustawy 
o rynku mocy (wspomniany przepis ustawy dotyczy syste-
mów przesyłowych: Republiki Federalnej Niemiec, Repu-
bliki Czeskiej, Republiki Słowackiej, Republiki Litewskiej 
oraz Królestwa Szwecji).

Zgodnie z rozporządzeniem wielkość mocy dostarczonej 
w wyniku czasowego ograniczenia mocy pobieranej z sieci 
elektroenergetycznej przez jednostkę rynku mocy reduk-
cji zapotrzebowania wyznacza się odrębnie dla każdej peł-
nej godziny czasowego ograniczenia jako różnicę między 
profi lem bazowym a rzeczywistą wielkością dostaw energii 
elektrycznej zmierzoną we wszystkich punktach pomiaro-
wych tej jednostki. 
Jeżeli na podstawie zawartych umów o świadczenie usług 
przesyłania lub dystrybucji energii elektrycznej lub prze-
pisów odrębnych, odbiorca energii elektrycznej ma prawo 
czasowego wprowadzania energii elektrycznej do sieci elek-
troenergetycznej, rzeczywista wielkość dostaw mocy może 
być mniejsza od zera. Przypadek taki uwzględnia się jako do-
datkowe ograniczenie wielkości mocy pobieranej z tej sieci.
Po zakończeniu każdego miesiąca, w którym dostawca mocy 
przekazał plany dostaw energii elektrycznej, operator wery-
fi kuje poprawność planowania przez wyznaczenie średniego 
odchylenia względnego zgłaszanych planów dostaw energii 
elektrycznej od rzeczywistych wielkości dostaw. 
Operator informuje dostawcę mocy o osiągnięciu albo o nie-
osiągnięciu poprawności planowania w ciągu siedmiu dni od 
zakończenia miesiąca, w którym dostawca mocy przekazał 
plany dostaw energii elektrycznej.

Zasady dotyczące składania wniosków – rozporządzenie mi-
nistra spraw wewnętrznych i administracji z 26 września 
2024 r. w sprawie zmiany rozporządzenia zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie trybu postępowania i właściwości 
organu w zakresie zaopatrzenia emerytalnego funkcjonariu-
szy policji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Agencji 
Wywiadu, Centralnego Biura Antykorupcyjnego, Straży Gra-
nicznej, Straży Marszałkowskiej, Służby Ochrony Państwa, 
Państwowej Straży Pożarnej i Służby Celno-Skarbowej oraz 
ich rodzin (Dz.U. z 27 września 2024 r. poz. 1429)

Omówienie: Nowe regulacje dotyczą rozporządzenia ministra 
spraw wewnętrznych i administracji z 19 czerwca 2024 r. 
zmieniającym rozporządzenie w sprawie trybu postępowania 
i właściwości organu w zakresie zaopatrzenia emerytalnego 
funkcjonariuszy policji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrz-
nego, Agencji Wywiadu, Centralnego Biura Antykorupcyjnego, 
Straży Granicznej, Straży Marszałkowskiej, Służby Ochrony 
Państwa, Państwowej Straży Pożarnej i Służby Celno-Skar-
bowej oraz ich rodzin (Dz.U. poz. 967). 
Rozporządzenie to wejdzie w życie z dniem określonym w ko-
munikacie wydanym na podstawie odpowiednich przepisów 
ustawy o doręczeniach elektronicznych (Dz.U. z 2024 r. poz. 1045).
Wyżej wymienione rozporządzenie przewiduje m.in., że or-
gan emerytalny wszczyna postępowanie w sprawie ustalenia 
prawa do zaopatrzenia emerytalnego lub wysokości świad-
czeń na wniosek zainteresowanego lub jego pełnomocnika, 
chyba że przepisy ustawowe przewidują wszczęcie tego po-
stępowania z urzędu.
Zgodnie z regulacjami rozporządzenia, wniosek składa się 
na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektro-
nicznej lub ustnie do protokołu sporządzonego w siedzibie 
organu emerytalnego.
Wniosek na piśmie utrwalonym w postaci papierowej opatru-
je się własnoręcznym podpisem. Wniosek utrwalony w postaci 
elektronicznej opatruje się kwalifi kowanym podpisem elek-
tronicznym, podpisem zaufanym albo podpisem osobistym.
Wniosek utrwalony w postaci elektronicznej wnosi się na 
adres do doręczeń elektronicznych organu emerytalnego 
wpisany do bazy adresów elektronicznych, o której mowa 
w odpowiednich przepisach ustawy o doręczeniach elektro-
nicznych, lub na elektroniczną skrzynkę podawczą organu 
emerytalnego w ePUAP.

Wydawane dokumenty – rozporządzenie ministra nauki 
z 18 lipca 2024 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie 
dokumentów wydawanych w związku z przebiegiem lub 
ukończeniem studiów podyplomowych i kształcenia spe-
cjalistycznego (Dz.U. z 24 lipca 2024 r. poz. 1103)

Omówienie: Zgodnie z nowym przepisem w przypadku świa-
dectwa ukończenia studiów podyplomowych przygotowują-
cych do wykonywania zawodu nauczyciela świadectwo zawiera 
również informacje o tym, że osoba, która ukończyła te studia: 
■ odbyła kształcenie zgodnie ze standardem kształcenia 

przygotowującego do wykonywania zawodu nauczyciela; 
■ uzyskała przygotowanie do wykonywania zawodu nauczy-

ciela ze wskazaniem przedmiotu lub rodzaju zajęć, które 
może prowadzić. ©℗
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21 PAŹDZIERNIKA
Wpłata miesięcznej zaliczki
na podatek dochodowy od
osób fi zycznych prowadzących
pozarolniczą działalność
gospodarczą

25 PAŹDZIERNIKA
Termin przesłania 
jednolitego pliku
kontrolnego
dla potrzeb VAT
(JPK_VAT)

21 PAŹDZIERNIKA
Wpłata 
miesięcznej
zaliczki na podatek
dochodowy od osób
prawnych

25 PAŹDZIERNIKA
Termin rozliczenia 
VAT i złożenia 
deklaracji VAT-8,
VAT-9M, VAT-12

25 PAŹDZIERNIKA
Termin złożenia w formie
elektronicznej VAT-UE, czyli
informacji podsumowującej
o dokonanych wewnątrzwspólnotowych
transakcjach

Dziennik Ustaw z 23 września 2024 r. 

Udzielanie informacji

Rozporządzenie ministra
Wejdzie w życie

1 października 2024 r.
sprawiedliwości z 16 września
2024 r. zmieniające rozporządzenie 
w sprawie sposobu i trybu udzielania informacji o osobach
oraz o podmiotach zbiorowych z Krajowego Rejestru Kar-
nego, udzielanych za pośrednictwem systemu teleinforma-
tycznego, sposobu zakładania konta użytkownika i konta 
instytucjonalnego dla informacji udzielanych na zapytanie 
lub wniosek oraz zakresu informacji o osobie lub o podmio-
cie zbiorowym udzielanej na żądanie Poz. 1396

Omówienie: Rozporządzenie ministra sprawiedliwości z 23 paź-
dziernika 2023 r. w sprawie sposobu i trybu udzielania informacji 
o osobach oraz o podmiotach zbiorowych z Krajowego Rejestru
Karnego, udzielanych za pośrednictwem systemu teleinfor-
matycznego, sposobu zakładania konta użytkownika i konta
instytucjonalnego dla informacji udzielanych na zapytanie lub
wniosek oraz zakresu informacji o osobie lub o podmiocie zbio-
rowym udzielanej na żądanie wejdzie w życie 30 czerwca 2025 r.

Pobieranie przez notariuszy opłat sądowych

Obwieszczenie ministra sprawiedliwości z 12 września 2024 r.
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia mi-
nistra sprawiedliwości w sprawie pobierania przez notariu-
szy opłat sądowych od wniosków o wpis w księdze wieczy-
stej i ich przekazywania sądom oraz prowadzenia ewidencji
pobranych opłat sądowych Poz. 1397

Program Fundusze Europejskie dla Pomorza

Rozporządzenie ministra funduszy
Wejdzie w życie

po upływie 14 dni 
od ogłoszenia, 
tj. 8 października 2024 r.

i polityki regionalnej z 13 września 
2024 r. w sprawie udzielania pomo-
cy na dostęp mikroprzedsiębiorców,
małych i średnich przedsiębiorców 
do fi nansowania w ramach Programu Fundusze Europejskie 
dla Pomorza 2021–2027 Poz. 1398

Omówienie: Rozporządzenie określa szczegółowe przeznacze-
nie, warunki i tryb udzielania przedsiębiorcom, w ramach 
Programu Fundusze Europejskie dla Pomorza 2021–2027, 
następujących rodzajów pomocy: na fi nansowanie ryzyka, 
a także dla przedsiębiorstw rozpoczynających działalność.
Pomoc nie może zostać udzielona ani wypłacona przedsię-
biorcy, na którym ciąży obowiązek zwrotu pomocy publicznej 
wynikający z decyzji Komisji Europejskiej uznającej taką po-
moc za niezgodną z prawem oraz z rynkiem wewnętrznym.
Podmiotami udzielającymi pomocy są podmioty wdrażają-
ce instrumenty fi nansowe, które pełnią funkcję pośredni-
ka fi nansowego w rozumieniu odpowiednich unormowań 
unijnego rozporządzenia nr 651/2014.
Pomoc jest udzielana w jednej lub kilku z następujących form:
■ inwestycji kapitałowej;
■ inwestycji quasi-kapitałowej;
■ pożyczki.
Przedsiębiorca składa wniosek o udzielenie pomocy do pod-
miotu wdrażającego instrument fi nansowy.
Wniosek zawiera:
■ informacje wskazane w rozporządzeniu nr 651/2014;
■ inne informacje wskazane przez podmiot wdrażający

instrument fi nansowy, niezbędne do dokonania oceny
wniosku.

Do wniosku przedsiębiorca załącza dokumenty przygoto-
wane zgodnie z przepisami wydanymi na podstawie ustawy 
o postępowaniu w sprawach dotyczących pomocy publicznej.
Po przeprowadzeniu oceny wniosku pomoc może zostać 
udzielona przedsiębiorcy na podstawie umowy.

Obniżona stawka podatku od towarów i usług

Rozporządzenie ministra fi nansów 
Weszło w życie

z dniem następującym 
po ogłoszeniu, 
tj. 24 września 2024 r.

z 23 września 2024 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie obniżo-
nych stawek podatku od towarów 
i usług Poz. 1399

Omówienie: Do 31 marca 2025 r. obniżoną do 0 proc. stawkę 
podatku stosuje się do dostawy towarów, której przedmiotem 
są materiały budowlane, na rzecz: osób fi zycznych oraz pod-
miotów prowadzących działalność edukacyjną, kulturalną,
w zakresie ochrony zdrowia, opieki nad dziećmi, młodzieżą 
oraz osobami w podeszłym wieku, zbiorowego zakwaterowa-
nia uczniów i studentów, jak również jednostek organizacyj-
nych pomocy społecznej oraz innych podmiotów prowadzą-
cych działalność w obszarze pomocy społecznej – mających 
prawo do dysponowania nieruchomością na cele budowlane
w rozumieniu ustawy – Prawo budowlane. Chodzi o nieru-
chomość, w której w wyniku działania intensywnych opadów 
atmosferycznych lub powodzi we wrześniu 2024 r. powsta-
ła szkoda i która jest położona na terenie gminy określonej
w przepisach wydanych na podstawie ustawy o szczególnych
rozwiązaniach związanych z usuwaniem skutków powodzi

Obniżoną stawkę podatku stosuje się pod warunkiem:
■ zawarcia pisemnej umowy darowizny pomiędzy podatni-

kiem dokonującym takiej dostawy towarów a wyżej wy-
mienioną osobą lub podmiotem;

■ posiadania przez podatnika dokonującego dostawy to-
warów: poświadczonej za zgodność z oryginałem przez 
pracownika socjalnego przeprowadzającego wywiad kopii 
części VII, wypełnionej w zakresie lit. A poz. 1–6 oraz lit. B, 
kwestionariusza rodzinnego wywiadu środowiskowego 
sporządzonego według wzoru określonego w załączniku 
nr 1 do rozporządzenia ministra rodziny i polityki spo-
łecznej w sprawie rodzinnego wywiadu środowiskowego,
z której wynika, że osoba poniosła szkodę w nieruchomo-
ści, lub zaświadczenia wydanego przez właściwego wójta,
burmistrza albo prezydenta miasta, z którego wynika, że
podmiot poniósł szkodę w nieruchomości, w której prowa-
dzi wyżej wymienioną działalność, wskutek intensywnych
opadów atmosferycznych lub powodzi we wrześniu 2024 r.

Dziennik Ustaw z 24 września 2024 r.

Wskaźnik bufora antycyklicznego

Rozporządzenie ministra fi nansów 
Weszło w życie

z dniem ogłoszenia, 
tj. 24 września 2024 r.

z 18 września 2024 r. w sprawie wskaź-
nika bufora antycyklicznego Poz. 1400

Omówienie: Rozporządzenie zostało wydane na podstawie
odpowiednich przepisów ustawy o nadzorze makroostroż-
nościowym nad systemem fi nansowym i zarządzaniu kry-
zysowym w systemie fi nansowym.
Zgodnie z rozporządzeniem wskaźnik bufora antycyklicznego 
wynosi 1 proc. łącznej kwoty ekspozycji na ryzyko instytucji, któ-
re mają ekspozycje kredytowe na terytorium Rzeczypospolitej 
Polskiej, obliczonej zgodnie z regulacjami rozporządzenia Parla-
mentu Europejskiego i Rady (UE) nr 575/2013 z 26 czerwca 2013 r.

Centralna Informacja Ksiąg Wieczystych

Obwieszczenie ministra sprawiedliwości z 12 września 2024 r.
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
ministra sprawiedliwości w sprawie Centralnej Informacji 
Ksiąg Wieczystych Poz. 1401

Monitor Polski z 18 września 2024 r.

Pomoc fi nansowa

Komunikat ministra rolnictwa i rozwoju wsi z 16 września
2024 r. w sprawie zmienionych wytycznych podstawowych 
w zakresie pomocy fi nansowej w ramach Planu Strategicz-
nego dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023–2027 Poz. 815

Omówienie: Wyżej wymienione zmienione wytyczne zostały
zamieszczone na stronie internetowej Ministerstwa Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi dotyczącej Planu Strategicznego dla Wspól-
nej Polityki Rolnej na lata 2023–2027: https://www.gov.pl/web/
rolnictwo/plan-strategiczny-dla-wspolnej-polityki-rolnej-na-
lata-2023-27, w zakładce: Wytyczne, Wytyczne horyzontalne.

Wchodzi w życie 30 września 2024 r.

Asystenci międzykulturowi – rozporządzenie ministra eduka-
cji z 9 września 2024 r. zmieniające rozporządzenie w spra-
wie szczegółowego zakresu danych dziedzinowych groma-
dzonych w systemie informacji oświatowej oraz terminów 
przekazywania niektórych danych do bazy danych systemu
informacji oświatowej (Dz.U. z 12 września 2024 r. poz. 1352)

Omówienie: W ramach danych, o których mowa w odpo-
wiednich przepisach ustawowych, w systemie informacji 
oświatowej gromadzi się dane dziedzinowe dotyczące wy-
miaru zatrudnienia pracowników niebędących nauczycie-
lami, zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych,
według rodzajów zajmowanych stanowisk.
Są to m.in. pracownicy zatrudnieni na stanowiskach pomoc-
niczych i obsługi, m.in. asystenci międzykulturowi, o których
mowa w odpowiednich regulacjach ustawy – Prawo oświatowe.

Wchodzą w życie 1 października 2024 r.

Energia elektryczna – rozporządzenie ministra klimatu i środo-
wiska z 13 września 2024 r. w sprawie wykonania obowiązku 
mocowego, jego rozliczania i demonstrowania oraz zawierania
transakcji na rynku wtórnym (Dz.U. z 19 września 2024 r. poz. 1389)

Omówienie: Standard bezpieczeństwa dostaw energii elek-
trycznej do odbiorców końcowych wynosi trzy godziny na rok.
Przy czym za godzinę zaliczaną do standardu bezpieczeń-
stwa uznaje się tę, w której dopuszcza się wystąpienie braku 

możliwości zrównoważenia sumarycznej mocy osiągalnej
netto jednostek wytwórczych przyłączonych do systemu z:
■ zapotrzebowaniem sieci oraz
■ minimalną rezerwą zdolności wytwórczych, obliczoną

jako 1,2-krotność mocy osiągalnej netto największej pod 
względem mocy zainstalowanej jednostki wytwórczej przy-
łączonej do systemu, wyrażoną w MW, oraz

■ planowanym saldem wymiany międzynarodowej z pań-
stwami innymi niż wymienione w art. 6 ust. 6 ustawy 
o rynku mocy (wspomniany przepis ustawy dotyczy syste-
mów przesyłowych: Republiki Federalnej Niemiec, Repu-
bliki Czeskiej, Republiki Słowackiej, Republiki Litewskiej
oraz Królestwa Szwecji).

Zgodnie z rozporządzeniem wielkość mocy dostarczonej 
w wyniku czasowego ograniczenia mocy pobieranej z sieci
elektroenergetycznej przez jednostkę rynku mocy reduk-
cji zapotrzebowania wyznacza się odrębnie dla każdej peł-
nej godziny czasowego ograniczenia jako różnicę między
profi lem bazowym a rzeczywistą wielkością dostaw energii
elektrycznej zmierzoną we wszystkich punktach pomiaro-
wych tej jednostki.
Jeżeli na podstawie zawartych umów o świadczenie usług
przesyłania lub dystrybucji energii elektrycznej lub prze-
pisów odrębnych, odbiorca energii elektrycznej ma prawo
czasowego wprowadzania energii elektrycznej do sieci elek-
troenergetycznej, rzeczywista wielkość dostaw mocy może 
być mniejsza od zera. Przypadek taki uwzględnia się jako do-
datkowe ograniczenie wielkości mocy pobieranej z tej sieci.
Po zakończeniu każdego miesiąca, w którym dostawca mocy
przekazał plany dostaw energii elektrycznej, operator wery-
fi kuje poprawność planowania przez wyznaczenie średniego
odchylenia względnego zgłaszanych planów dostaw energii
elektrycznej od rzeczywistych wielkości dostaw.
Operator informuje dostawcę mocy o osiągnięciu albo o nie-
osiągnięciu poprawności planowania w ciągu siedmiu dni od
zakończenia miesiąca, w którym dostawca mocy przekazał 
plany dostaw energii elektrycznej.

Zasady dotyczące składania wniosków – rozporządzenie mi-
nistra spraw wewnętrznych i administracji z 26 września
2024 r. w sprawie zmiany rozporządzenia zmieniającego
rozporządzenie w sprawie trybu postępowania i właściwości 
organu w zakresie zaopatrzenia emerytalnego funkcjonariu-
szy policji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Agencji
Wywiadu, Centralnego Biura Antykorupcyjnego, Straży Gra-
nicznej, Straży Marszałkowskiej, Służby Ochrony Państwa, 
Państwowej Straży Pożarnej i Służby Celno-Skarbowej oraz 
ich rodzin (Dz.U. z 27 września 2024 r. poz. 1429)

Omówienie: Nowe regulacje dotyczą rozporządzenia ministra
spraw wewnętrznych i administracji z 19 czerwca 2024 r. 
zmieniającym rozporządzenie w sprawie trybu postępowania 
i właściwości organu w zakresie zaopatrzenia emerytalnego 
funkcjonariuszy policji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrz-
nego, Agencji Wywiadu, Centralnego Biura Antykorupcyjnego,
Straży Granicznej, Straży Marszałkowskiej, Służby Ochrony
Państwa, Państwowej Straży Pożarnej i Służby Celno-Skar-
bowej oraz ich rodzin (Dz.U. poz. 967).
Rozporządzenie to wejdzie w życie z dniem określonym w ko-
munikacie wydanym na podstawie odpowiednich przepisów 
ustawy o doręczeniach elektronicznych (Dz.U. z 2024 r. poz. 1045).
Wyżej wymienione rozporządzenie przewiduje m.in., że or-
gan emerytalny wszczyna postępowanie w sprawie ustalenia
prawa do zaopatrzenia emerytalnego lub wysokości świad-
czeń na wniosek zainteresowanego lub jego pełnomocnika,
chyba że przepisy ustawowe przewidują wszczęcie tego po-
stępowania z urzędu.
Zgodnie z regulacjami rozporządzenia, wniosek składa się 
na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektro-
nicznej lub ustnie do protokołu sporządzonego w siedzibie 
organu emerytalnego.
Wniosek na piśmie utrwalonym w postaci papierowej opatru-
je się własnoręcznym podpisem. Wniosek utrwalony w postaci 
elektronicznej opatruje się kwalifi kowanym podpisem elek-
tronicznym, podpisem zaufanym albo podpisem osobistym.
Wniosek utrwalony w postaci elektronicznej wnosi się na
adres do doręczeń elektronicznych organu emerytalnego 
wpisany do bazy adresów elektronicznych, o której mowa
w odpowiednich przepisach ustawy o doręczeniach elektro-
nicznych, lub na elektroniczną skrzynkę podawczą organu 
emerytalnego w ePUAP.

Wydawane dokumenty – rozporządzenie ministra nauki 
z 18 lipca 2024 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie 
dokumentów wydawanych w związku z przebiegiem lub
ukończeniem studiów podyplomowych i kształcenia spe-
cjalistycznego (Dz.U. z 24 lipca 2024 r. poz. 1103)

Omówienie: Zgodnie z nowym przepisem w przypadku świa-
dectwa ukończenia studiów podyplomowych przygotowują-
cych do wykonywania zawodu nauczyciela świadectwo zawiera
również informacje o tym, że osoba, która ukończyła te studia:
■ odbyła kształcenie zgodnie ze standardem kształcenia

przygotowującego do wykonywania zawodu nauczyciela; 
■ uzyskała przygotowanie do wykonywania zawodu nauczy-

ciela ze wskazaniem przedmiotu lub rodzaju zajęć, które 
może prowadzić. ©℗
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Konstrukcja polskiej wersji estoń-
skiego CIT nie pozostawia wątpliwo-
ści co do tego, że jest on adresowany 
do tych spółek, które aktywnie i w spo-
sób rzeczywisty wykonują działalność 
gospodarczą, zatrudniają dla potrzeb 
jej prowadzenia pracowników lub osoby 
współpracujące w relacji cywilnopraw-
nej innej niż B2B. Nie można również 
pomijać tego, że zasady wyznaczania 
podstawy opodatkowania estońskim CIT 
(identyfi kujące zarówno przedmiot opo-
datkowania, jak i moment powstania 
zobowiązania podatkowego) powinny 
być postrzegane jako szczególna i dodat-
kowa zachęta do pozostawiania w spółce 
wypracowanego zysku, jego reinwesto-
wania, wykorzystywania do dalszego 
rozwoju. Dlaczego to jest takie ważne? 
Otóż jest to istotne m.in. dla właściwego 
interpretowania i stosowania przepi-
sów określających warunki, jakie spółka 
musi spełnić, aby mogła wybrać opodat-
kowanie ryczałtem od dochodów spółek.

Przychody z wierzytelności

Od pewnego czasu jest już prowadzona 
dyskusja dotycząca tego, czy korzystanie 
przez spółkę z przejściowego fi nansowa-
nia w postaci faktoringu (który w swojej 
istocie ma służyć głównie likwidacji luk 
fi nansowych i zachowaniu płynności) 
może pozbawić ją prawa do stosowania 
estońskiego CIT. Chodzi o zastosowanie 
art. 28j ust. 1 pkt 2 ustawy z 15 lutego 
1992 r. o podatku dochodowym od osób 
prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805; 
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222; dalej: 
ustawa o CIT), który odnosi się do struk-
tury przychodów z roku poprzedniego 
spółki (wraz z VAT). Prawodawca wy-
mienił tutaj m.in. przychody z wierzy-
telności. To zagadnienie było już ana-
lizowane na łamach DGP („Faktoring 
przeszkodą dla estońskiego CIT”, DGP 
nr 132/2024), a problem można by stre-
ścić w stwierdzeniu, iż dotychczasowa 
niekorzystna dla podatników wykładnia 
prezentowana w interpretacjach indy-
widualnych (przełamywana nieprawo-
mocnymi orzeczeniami sądów admi-
nistracyjnych) stawia zarządy spółek 
przed dylematem: zachować płynność, 
korzystając z faktoringu, czy móc stoso-
wać estoński CIT, ale bez likwidowania 
luk fi nansowych w najprostszy i eko-
nomicznie uzasadniony sposób, czyli 
dzięki faktoringowi. W efekcie spółki 
w miejsce faktoringu muszą poszuki-
wać alternatywnych, często droższych 
form fi nansowania zewnętrznego. Tak 
nie powinno być, bo nie takie były in-
tencje prawodawcy.

Nabywanie instrumentów 
fi nansowych

Niestety problem fi nansowania dzia-
łalności faktoringiem nie jest jedynym, 
jaki pojawił się na gruncie art. 28j ust. 1 
pkt 2 ustawy o CIT. Kłopoty z tym prze-
pisem mają m.in. zarządy i właściciele 
tych spółek, które nie chcą dzielić zysku 
i zamierzają przeznaczać go na rozwój 
spółki, jednak charakter prowadzonej 
działalności nie pozwala im na wydat-
kowanie tych środków w krótkim cza-
sie. W czym tkwi problem? Otóż lokaty 
bankowe, chociaż nie budzą kontro-
wersji w kontekście art. 28j ust. 1 pkt 2 

ustawy o CIT, nie stanowią efektywnej 
metody ucieczki przed skutkami in-
fl acji. Rozsądnym rozwiązaniem wy-
dawałoby się skorzystanie w takiej sy-
tuacji z instrumentów fi nansowych, 
np. z obligacji, które przy odpowiedniej 
ofercie mogą być nie tylko bezpiecz-
nym, lecz także skutecznym antido-
tum na spadającą wartość ekonomiczną 
środków pozyskanych jako wypracowa-
ne zyski, a oczekujących na wydatko-
wanie na rozwój spółki. W przypadku 
takich instrumentów skutecznie moż-
na zaplanować powrót środków przez 
wyraźne określenie daty wykupu obli-
gacji przez emitenta. Nie chodzi zatem
o prowadzenie działalności zarobkowej
w zakresie obrotu obligacjami, lecz 
o bezpieczne czasowe lokowanie wol-
nych środków wypracowanych w ra-
mach rzeczywistej działalności gospo-
darczej przez nabywanie obligacji na 
rynku pierwotnym i zachowywanie
do momentu wykupu.

Takie działania spółek trzeba jed-
nak zestawić z art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. f 
ustawy o CIT. W tym przepisie – wśród 
przychodów pasywnych, których łączna 
wartość w poprzednim roku nie mogła 
przekroczyć 50 proc. ogółu przychodów, 
aby spółka nie utraciła prawa do stoso-
wania estońskiego CIT – ustawodawca 
wymienił przychody ze zbycia i realiza-
cji praw z instrumentów fi nansowych.

Jeżeli wprost zastosujemy ten prze-
pis, sprawa wydaje się jasna. Jednak tym 
razem konieczne jest uwzględnienie 
wyraźnie zakreślonych intencji prawo-
dawcy. Nie można mieć bowiem wątpli-
wości co do tego, że warunki odnoszące 
się do struktury przychodów mają wy-
łączać możliwość korzystania z ryczałtu 
od dochodów spółek tym podmiotom, 
które nie prowadzą rzeczywistej dzia-
łalności gospodarczej i opierają swoje 
funkcjonowanie wyłącznie na przycho-
dach pasywnych. Zostało to wyraźnie 
wskazane w uzasadnieniu do rządowe-
go projektu ustawy o zmianie ustawy 
o podatku dochodowym od osób praw-
nych oraz niektórych innych ustaw 
(druk sejmowy nr 643), na podstawie 
którego została uchwalona noweliza-
cja wprowadzająca ryczałt od docho-
dów spółek. Czytamy w nim, że: „Celem 
wprowadzenia tego warunku jest ogra-
niczenie możliwości korzystania z opo-
datkowania ryczałtem przez podmioty 
nieprowadzące aktywnej działalności 
gospodarczej, ale nakierowane na czer-
panie przychodów głównie z pasywnych 
źródeł przychodów”. Takie zamierze-
nia i intencje prawodawcy zostały na-
stępnie potwierdzone przez ministra 
fi nansów w – wydanym już w trakcie 
obowiązywania przepisów rozdziału 6b 
ustawy o CIT – „Przewodniku do Ry-
czałtu od dochodów spółek”, który sta-
nowi objaśnienia podatkowe, o których 
mowa w art. 14a par. 1 pkt 2 ustawy 
z 29 sierpnia 1997 r. – Ordynacja podat-
kowa (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2383; ost.
zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 879). Szef resortu 
fi nansów wskazał w nim, że „Wprowa-
dzone w art. 28j ust. 1 pkt 2 ustawy o CIT 
warunki dotyczące struktury przycho-
dów mają w zamierzeniu ograniczać 
możliwość korzystania z nowej formy 
opodatkowania tym podmiotom, któ-

re nie prowadzą aktywnej działalności 
gospodarczej, a swoje dochody opierają 
na pasywnych źródłach przychodów”. 
Wszystko to pozostaje spójne z założe-
niem, że estoński CIT mają stosować 
– z korzyścią dla siebie i gospodarki 
państwa – spółki prowadzące aktywną 
działalność gospodarczą.

Dla właściwego zastosowania art. 28j 
ust. 1 pkt 2 lit. f ustawy o CIT (również 
innych regulacji z tego punktu) należy 
wyjaśnić, że mimo wyraźnego prymatu 
wykładni językowej – jako sposobu in-
terpretacji prawa podatkowego – w pol-
skiej doktrynie i orzecznictwie jest pre-
zentowany pogląd, iż nawet w sytuacji, 
gdy wyniki wykładni językowej prowa-
dzą do rezultatów jednoznacznych, od-
stąpienie od nich jest możliwe, a nie-
kiedy wręcz konieczne, w przypadku 
gdy sens językowy niweczy ratio legis 
interpretowanego przepisu albo prowa-
dzi do absurdalnych, sprzecznych z logi-
ką rezultatów (tak: L. Morawski „Zasady 
wykładni prawa”, Toruń 2010 r., s. 87; 
B. Brzeziński „Podstawy wykładni prawa 
podatkowego”, ODDK Gdańsk 2008 r., 
s. 62–63). Stosując wykładnię językową, 
nie można jednak pomijać innych me-
tod wykładni, zwłaszcza systemowej 
czy funkcjonalnej, ignorując tym sa-
mym ratio legis przepisu. Ważny jest 
bowiem cel regulacji, to, czemu ma on 
służyć. Nie można, opierając się tylko 
na wykładni językowej (nawet, jak by się 
zdawało, jednoznacznej), doprowadzić 
do sytuacji, w której przepis nie tylko 
będzie zastosowany niezgodnie z inten-
cjami prawodawcy, lecz także wyłączy 
stosowanie innych regulacji, z którymi 
jest bezpośrednio powiązany, co unie-
możliwi osiągnięcie celu zamierzonego 
przez prawodawcę.

Posługując się takimi ugruntowanymi 
w doktrynie i orzecznictwie zasadami 
interpretacji prawa podatkowego, na-
leży stwierdzić, że niezasadne jest ta-
kie stosowanie zarówno art. 28j ust. 1 
pkt 2 lit. f w odniesieniu do obligacji, 
jak i art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. a ustawy 
o CIT odnośnie do faktoringu, które 
pozbawi możliwości stosowania opo-
datkowania ryczałtem od dochodów 
spółek tych podatników, którzy, pro-
wadząc rzeczywistą i aktywną działal-
ność gospodarczą, przejściowo lokują 
wypracowane w jej ramach środki w in-
strumentach fi nansowych lub korzy-
stają z faktoringu w celu zachowania 
płynności fi nansowej.

Rezultaty odwrotne 
do zamierzonych

Warto zaznaczyć, że literalne (z pomi-
nięciem intencji prawodawcy) zasto-
sowanie art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. f ustawy 
o CIT prowadzi nie tylko do pozbawienia 
podatników możliwości ochrony wypra-
cowanych w ramach aktywnej działalno-
ści gospodarczej zysków przed spadkiem 
ich ekonomicznej wartości w wyniku in-
fl acji, lecz może wręcz stanowić zachętę 
do podziału zysku i jego dystrybucji wła-
ścicielom. Takie działania byłyby wów-
czas podejmowane zamiast dalszego wy-
korzystywania wypracowanego zysku 
dla potrzeb funkcjonowania i rozwoju 
spółki. Stałoby to w wyraźnej sprzecz-
ności z intencjami ustawodawcy, któ-

ry w ramach modelu estońskiego CIT, 
o czym było już wcześniej, chciał zachę-
cić podatników do reinwestowania wy-
pracowanych zysków, a nie do ich dys-
trybucji i konsumpcji. Tymczasem sam 
minister fi nansów na s. 6 „Przewodnika 
do Ryczałtu od dochodów spółek” wska-
zuje, że: „W stosowaniu właściwej wy-
kładni przepisów o ryczałcie istotne jest, 
w przypadku wątpliwości natury języ-
kowej, że reinwestycje pozostają nie-
opodatkowane”.

Sposób księgowania 
może mieć znaczenie

W przypadku obligacji i ich wykorzy-
stania przez podatników do ochrony 
przed skutkami infl acji wypracowanych 
zysków, które w przyszłości mają zo-
stać przeznaczone w do reinwestowa-
nia, warto dodatkowo zwrócić uwagę 
na jeszcze jedną kwestię, swoistą drugą 
fl ankę obrony podatników, która może 
się okazać drogą do kompromisu po-
między podatnikami a organami.

Otóż gdyby na chwilę i dla potrzeb 
eksperymentu wykładniczego przyjąć, 
że przychód z obligacji nabywanych 
na rynku pierwotnym, a trzymanych 
do ich wykupu, jest tym, do którego 
ma zastosowanie art. 28j ust. 1 pkt 2 
lit. f ustawy o CIT, to trzeba wyjaśnić, 
o których kwotach mówimy. W tym 
celu należy przypomnieć, że zgodnie 
z art. 28d ust. 1 ustawy o CIT podatnik 
opodatkowany ryczałtem od docho-
dów spółek musi prowadzić księgi ra-
chunkowe oraz sporządzać sprawozda-
nia fi nansowe na podstawie przepisów 
o rachunkowości w sposób zapewniający 
prawidłowe określenie wysokości zy-
sku (straty) netto, podstawy opodatko-
wania i wysokości należnego podatku. 
Taki wymóg wynika z istoty tego mo-
delu opodatkowania i wpisanej w nią 
zasady, że wynik podatkowy spółki, z za-
strzeżeniem przypadków wprost wska-
zanych w ustawie o CIT, jest defi niowa-
ny na podstawie wyniku bilansowego, 
a ten z kolej podatnik wyznacza zgodnie 
z zasadami określonymi w przepisach 
ustawy z 29 września 1994 r. o rachun-
kowości (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 120; ost.
zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 619). Jak wska-
zuje na s. 26 „Przewodnik do Ryczałtu 
od dochodów spółek”, „Księgi rachunko-
we powinny być prowadzone rzetelnie, 
bezbłędnie, sprawdzalnie i na bieżąco. 
Zatem informacje z nich pochodzące 
powinny zapewnić ustalenie podstawy 
opodatkowania zgodnie z przepisami 
podatkowymi, tj. powinny umożliwiać 
uzyskanie informacji co do zysku (straty) 
netto, transakcji z podmiotami powią-
zanymi, wydatków podatnika, przejmo-
wanych składników majątku etc. Księgi 
rachunkowe powinny zapewnić także 
prawidłowy odczyt każdej podstawy opo-
datkowania, tj. oprócz zysku (straty) net-
to również transakcje np. z podmiotami 
powiązanymi, wydatki podatnika, przej-
mowane składniki majątku, przychody 
i koszty ponoszone przez oddziały spółki, 
w tym oddziały zagraniczne. Operacje 
gospodarcze powinny być właściwie udo-
kumentowane zgodnie z rzeczywistym 
ich przebiegiem. 

Przychody pasywne kością 
niezgody w estońskim CIT
 praktyka    Fiskus chciałby uniemożliwić podatnikom, którzy wybrali ryczałt od dochodów spółek, zarówno 
korzystanie z faktoringu, jak i lokowanie wolnych środków w obligacjach. Taką wykładnię trudno jednak 
uznać za zgodną z intencjami prawodawcy
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Konstrukcja polskiej wersji estoń-
skiego CIT nie pozostawia wątpliwo-
ści co do tego, że jest on adresowany
do tych spółek, które aktywnie i w spo-
sób rzeczywisty wykonują działalność
gospodarczą, zatrudniają dla potrzeb
jej prowadzenia pracowników lub osoby 
współpracujące w relacji cywilnopraw-
nej innej niż B2B. Nie można również
pomijać tego, że zasady wyznaczania
podstawy opodatkowania estońskim CIT 
(identyfi kujące zarówno przedmiot opo-
datkowania, jak i moment powstania 
zobowiązania podatkowego) powinny
być postrzegane jako szczególna i dodat-
kowa zachęta do pozostawiania w spółce 
wypracowanego zysku, jego reinwesto-
wania, wykorzystywania do dalszego
rozwoju. Dlaczego to jest takie ważne?
Otóż jest to istotne m.in. dla właściwego
interpretowania i stosowania przepi-
sów określających warunki, jakie spółka
musi spełnić, aby mogła wybrać opodat-
kowanie ryczałtem od dochodów spółek.

Przychody z wierzytelności

Od pewnego czasu jest już prowadzona 
dyskusja dotycząca tego, czy korzystanie 
przez spółkę z przejściowego fi nansowa-
nia w postaci faktoringu (który w swojej
istocie ma służyć głównie likwidacji luk 
fi nansowych i zachowaniu płynności)
może pozbawić ją prawa do stosowania
estońskiego CIT. Chodzi o zastosowanie 
art. 28j ust. 1 pkt 2 ustawy z 15 lutego 
1992 r. o podatku dochodowym od osób 
prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805; 
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222; dalej:
ustawa o CIT), który odnosi się do struk-
tury przychodów z roku poprzedniego
spółki (wraz z VAT). Prawodawca wy-
mienił tutaj m.in. przychody z wierzy-
telności. To zagadnienie było już ana-
lizowane na łamach DGP („Faktoring
przeszkodą dla estońskiego CIT”, DGP 
nr 132/2024), a problem można by stre-
ścić w stwierdzeniu, iż dotychczasowa 
niekorzystna dla podatników wykładnia
prezentowana w interpretacjach indy-
widualnych (przełamywana nieprawo-
mocnymi orzeczeniami sądów admi-
nistracyjnych) stawia zarządy spółek 
przed dylematem: zachować płynność,
korzystając z faktoringu, czy móc stoso-
wać estoński CIT, ale bez likwidowania 
luk fi nansowych w najprostszy i eko-
nomicznie uzasadniony sposób, czyli
dzięki faktoringowi. W efekcie spółki 
w miejsce faktoringu muszą poszuki-
wać alternatywnych, często droższych 
form fi nansowania zewnętrznego. Tak 
nie powinno być, bo nie takie były in-
tencje prawodawcy.

Nabywanie instrumentów 
fi nansowych

Niestety problem fi nansowania dzia-
łalności faktoringiem nie jest jedynym,
jaki pojawił się na gruncie art. 28j ust. 1
pkt 2 ustawy o CIT. Kłopoty z tym prze-
pisem mają m.in. zarządy i właściciele
tych spółek, które nie chcą dzielić zysku
i zamierzają przeznaczać go na rozwój
spółki, jednak charakter prowadzonej 
działalności nie pozwala im na wydat-
kowanie tych środków w krótkim cza-
sie. W czym tkwi problem? Otóż lokaty 
bankowe, chociaż nie budzą kontro-
wersji w kontekście art. 28j ust. 1 pkt 2

ustawy o CIT, nie stanowią efektywnej
metody ucieczki przed skutkami in-
fl acji. Rozsądnym rozwiązaniem wy-
dawałoby się skorzystanie w takiej sy-
tuacji z instrumentów fi nansowych, 
np. z obligacji, które przy odpowiedniej
ofercie mogą być nie tylko bezpiecz-
nym, lecz także skutecznym antido-
tum na spadającą wartość ekonomiczną
środków pozyskanych jako wypracowa-
ne zyski, a oczekujących na wydatko-
wanie na rozwój spółki. W przypadku 
takich instrumentów skutecznie moż-
na zaplanować powrót środków przez 
wyraźne określenie daty wykupu obli-
gacji przez emitenta. Nie chodzi zatem
o prowadzenie działalności zarobkowej
w zakresie obrotu obligacjami, lecz
o bezpieczne czasowe lokowanie wol-
nych środków wypracowanych w ra-
mach rzeczywistej działalności gospo-
darczej przez nabywanie obligacji na 
rynku pierwotnym i zachowywanie
do momentu wykupu.

Takie działania spółek trzeba jed-
nak zestawić z art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. f 
ustawy o CIT. W tym przepisie – wśród
przychodów pasywnych, których łączna
wartość w poprzednim roku nie mogła
przekroczyć 50 proc. ogółu przychodów,
aby spółka nie utraciła prawa do stoso-
wania estońskiego CIT – ustawodawca 
wymienił przychody ze zbycia i realiza-
cji praw z instrumentów fi nansowych.

Jeżeli wprost zastosujemy ten prze-
pis, sprawa wydaje się jasna. Jednak tym 
razem konieczne jest uwzględnienie 
wyraźnie zakreślonych intencji prawo-
dawcy. Nie można mieć bowiem wątpli-
wości co do tego, że warunki odnoszące
się do struktury przychodów mają wy-
łączać możliwość korzystania z ryczałtu 
od dochodów spółek tym podmiotom, 
które nie prowadzą rzeczywistej dzia-
łalności gospodarczej i opierają swoje 
funkcjonowanie wyłącznie na przycho-
dach pasywnych. Zostało to wyraźnie 
wskazane w uzasadnieniu do rządowe-
go projektu ustawy o zmianie ustawy
o podatku dochodowym od osób praw-
nych oraz niektórych innych ustaw 
(druk sejmowy nr 643), na podstawie 
którego została uchwalona noweliza-
cja wprowadzająca ryczałt od docho-
dów spółek. Czytamy w nim, że: „Celem
wprowadzenia tego warunku jest ogra-
niczenie możliwości korzystania z opo-
datkowania ryczałtem przez podmioty
nieprowadzące aktywnej działalności 
gospodarczej, ale nakierowane na czer-
panie przychodów głównie z pasywnych
źródeł przychodów”. Takie zamierze-
nia i intencje prawodawcy zostały na-
stępnie potwierdzone przez ministra 
fi nansów w – wydanym już w trakcie 
obowiązywania przepisów rozdziału 6b 
ustawy o CIT – „Przewodniku do Ry-
czałtu od dochodów spółek”, który sta-
nowi objaśnienia podatkowe, o których 
mowa w art. 14a par. 1 pkt 2 ustawy 
z 29 sierpnia 1997 r. – Ordynacja podat-
kowa (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2383; ost.
zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 879). Szef resortu 
fi nansów wskazał w nim, że „Wprowa-
dzone w art. 28j ust. 1 pkt 2 ustawy o CIT
warunki dotyczące struktury przycho-
dów mają w zamierzeniu ograniczać 
możliwość korzystania z nowej formy 
opodatkowania tym podmiotom, któ-

re nie prowadzą aktywnej działalności
gospodarczej, a swoje dochody opierają
na pasywnych źródłach przychodów”.
Wszystko to pozostaje spójne z założe-
niem, że estoński CIT mają stosować
– z korzyścią dla siebie i gospodarki 
państwa – spółki prowadzące aktywną
działalność gospodarczą.

Dla właściwego zastosowania art. 28j 
ust. 1 pkt 2 lit. f ustawy o CIT (również
innych regulacji z tego punktu) należy 
wyjaśnić, że mimo wyraźnego prymatu
wykładni językowej – jako sposobu in-
terpretacji prawa podatkowego – w pol-
skiej doktrynie i orzecznictwie jest pre-
zentowany pogląd, iż nawet w sytuacji, 
gdy wyniki wykładni językowej prowa-
dzą do rezultatów jednoznacznych, od-
stąpienie od nich jest możliwe, a nie-
kiedy wręcz konieczne, w przypadku 
gdy sens językowy niweczy ratio legis
interpretowanego przepisu albo prowa-
dzi do absurdalnych, sprzecznych z logi-
ką rezultatów (tak: L. Morawski „Zasady 
wykładni prawa”, Toruń 2010 r., s. 87;
B. Brzeziński „Podstawy wykładni prawa 
podatkowego”, ODDK Gdańsk 2008 r.,
s. 62–63). Stosując wykładnię językową,
nie można jednak pomijać innych me-
tod wykładni, zwłaszcza systemowej
czy funkcjonalnej, ignorując tym sa-
mym ratio legis przepisu. Ważny jest 
bowiem cel regulacji, to, czemu ma on
służyć. Nie można, opierając się tylko 
na wykładni językowej (nawet, jak by się 
zdawało, jednoznacznej), doprowadzić 
do sytuacji, w której przepis nie tylko 
będzie zastosowany niezgodnie z inten-
cjami prawodawcy, lecz także wyłączy 
stosowanie innych regulacji, z którymi 
jest bezpośrednio powiązany, co unie-
możliwi osiągnięcie celu zamierzonego
przez prawodawcę.

Posługując się takimi ugruntowanymi 
w doktrynie i orzecznictwie zasadami 
interpretacji prawa podatkowego, na-
leży stwierdzić, że niezasadne jest ta-
kie stosowanie zarówno art. 28j ust. 1 
pkt 2 lit. f w odniesieniu do obligacji,
jak i art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. a ustawy 
o CIT odnośnie do faktoringu, które 
pozbawi możliwości stosowania opo-
datkowania ryczałtem od dochodów 
spółek tych podatników, którzy, pro-
wadząc rzeczywistą i aktywną działal-
ność gospodarczą, przejściowo lokują
wypracowane w jej ramach środki w in-
strumentach fi nansowych lub korzy-
stają z faktoringu w celu zachowania 
płynności fi nansowej.

Rezultaty odwrotne
do zamierzonych

Warto zaznaczyć, że literalne (z pomi-
nięciem intencji prawodawcy) zasto-
sowanie art. 28j ust. 1 pkt 2 lit. f ustawy 
o CIT prowadzi nie tylko do pozbawienia 
podatników możliwości ochrony wypra-
cowanych w ramach aktywnej działalno-
ści gospodarczej zysków przed spadkiem 
ich ekonomicznej wartości w wyniku in-
fl acji, lecz może wręcz stanowić zachętę
do podziału zysku i jego dystrybucji wła-
ścicielom. Takie działania byłyby wów-
czas podejmowane zamiast dalszego wy-
korzystywania wypracowanego zysku 
dla potrzeb funkcjonowania i rozwoju
spółki. Stałoby to w wyraźnej sprzecz-
ności z intencjami ustawodawcy, któ-

ry w ramach modelu estońskiego CIT,
o czym było już wcześniej, chciał zachę-
cić podatników do reinwestowania wy-
pracowanych zysków, a nie do ich dys-
trybucji i konsumpcji. Tymczasem sam
minister fi nansów na s. 6 „Przewodnika
do Ryczałtu od dochodów spółek” wska-
zuje, że: „W stosowaniu właściwej wy-
kładni przepisów o ryczałcie istotne jest, 
w przypadku wątpliwości natury języ-
kowej, że reinwestycje pozostają nie-
opodatkowane”.

Sposób księgowania
może mieć znaczenie

ęę

W przypadku obligacji i ich wykorzy-
stania przez podatników do ochrony
przed skutkami infl acji wypracowanych
zysków, które w przyszłości mają zo-
stać przeznaczone w do reinwestowa-
nia, warto dodatkowo zwrócić uwagę
na jeszcze jedną kwestię, swoistą drugą 
fl ankę obrony podatników, która może 
się okazać drogą do kompromisu po-
między podatnikami a organami.

Otóż gdyby na chwilę i dla potrzeb
eksperymentu wykładniczego przyjąć, 
że przychód z obligacji nabywanych
na rynku pierwotnym, a trzymanych 
do ich wykupu, jest tym, do którego
ma zastosowanie art. 28j ust. 1 pkt 2
lit. f ustawy o CIT, to trzeba wyjaśnić,
o których kwotach mówimy. W tym
celu należy przypomnieć, że zgodnie
z art. 28d ust. 1 ustawy o CIT podatnik
opodatkowany ryczałtem od docho-
dów spółek musi prowadzić księgi ra-
chunkowe oraz sporządzać sprawozda-
nia fi nansowe na podstawie przepisów 
o rachunkowości w sposób zapewniający
prawidłowe określenie wysokości zy-
sku (straty) netto, podstawy opodatko-
wania i wysokości należnego podatku. 
Taki wymóg wynika z istoty tego mo-
delu opodatkowania i wpisanej w nią 
zasady, że wynik podatkowy spółki, z za-
strzeżeniem przypadków wprost wska-
zanych w ustawie o CIT, jest defi niowa-
ny na podstawie wyniku bilansowego,
a ten z kolej podatnik wyznacza zgodnie 
z zasadami określonymi w przepisach
ustawy z 29 września 1994 r. o rachun-
kowości (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 120; ost.
zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 619). Jak wska-
zuje na s. 26 „Przewodnik do Ryczałtu
od dochodów spółek”, „Księgi rachunko-
we powinny być prowadzone rzetelnie,
bezbłędnie, sprawdzalnie i na bieżąco.
Zatem informacje z nich pochodzące 
powinny zapewnić ustalenie podstawy 
opodatkowania zgodnie z przepisami
podatkowymi, tj. powinny umożliwiać 
uzyskanie informacji co do zysku (straty)
netto, transakcji z podmiotami powią-
zanymi, wydatków podatnika, przejmo-
wanych składników majątku etc. Księgi 
rachunkowe powinny zapewnić także
prawidłowy odczyt każdej podstawy opo-
datkowania, tj. oprócz zysku (straty) net-
to również transakcje np. z podmiotami
powiązanymi, wydatki podatnika, przej-
mowane składniki majątku, przychody 
i koszty ponoszone przez oddziały spółki,
w tym oddziały zagraniczne. Operacje
gospodarcze powinny być właściwie udo-
kumentowane zgodnie z rzeczywistym 
ich przebiegiem.

Przychody pasywne kością 
niezgody w estońskim CIT
praktyka   Fiskus chciałby uniemożliwić podatnikom, którzy wybrali ryczałt od dochodów spółek, zarówno 
korzystanie z faktoringu, jak i lokowanie wolnych środków w obligacjach. Taką wykładnię trudno jednak
uznać za zgodną z intencjami prawodawcy
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O co pytają na szkol Jak wypełnić 
formularz 
TPR

C
hoć formularz TPR obo-
wiązuje już od pięciu lat, 
to nadal jego uzupełnie-
nie budzi liczne wątpliwo-

ści wśród podatników. Jego składanie 
nie jest nowym obowiązkiem, jednak 
coroczna aktualizacja informatora TPR 
przez MF oraz pojawiające się nowe 
pytania świadczą o tym, jak złożony 
i wymagający jest to proces. Rok 2024 
przynosi pewną stabilizację, gdyż jest 
to pierwszy rok, w którym nie wpro-
wadzono żadnych zmian do TPR. 
Niemniej nie można zapominać o zna-
czeniu terminowego i prawidłowego 
wypełnienia tego dokumentu. TPR 
bowiem odgrywa kluczową rolę 
w typowaniu podatników do kon-
troli, a zaraportowane w nim dane 
mogą ujawnić wiele ryzyk związa-
nych z obowiązkami podatkowymi. 
Dlatego tak ważne jest, aby dopełnić 
tego obowiązku z należytą staranno-
ścią. Przedstawiamy dzisiaj odpowiedzi 
na najczęściej zadawane pytania i wąt-
pliwości, które pojawiają się podczas 
prowadzonych przez nas szkoleń 
dotyczących m.in. formularza TPR.

 problem  Czy w TPR oświadczenie o sporządzeniu lokalnej 
dokumentacji cen transferowych zawsze musi być zaznaczone?

 odpowiedź  Oświadczenie w formularzu TPR nie zawsze musi 
być zaznaczone. Zależy to od specyfi ki transakcji, które rapor-
tuje dany podmiot.

Jeśli podmiot raportuje wyłącznie transakcje, dla których 
nie ma obowiązku sporządzenia dokumentacji cen transfero-
wych, a jest zobowiązany je zaraportować w TPR, to zgodnie 
z przepisami nie musi zaznaczać oświadczenia w formularzu. 
Jest ono natomiast obligatoryjne w przypadku, gdy podmiot 
ma obowiązek sporządzenia dokumentacji cen transferowych 
dla transakcji, które raportuje.

W praktyce oznacza to, że jeśli wszystkie raportowane trans-
akcje są zwolnione z obowiązku dokumentacyjnego, to w for-
mularzu TPR nie trzeba zaznaczać oświadczenia.

 problem  Nasza spółka świadczy usługi wsparcia IT na rzecz 
podmiotów powiązanych z grupy. Zauważyłam, że w formula-
rzu TPR są różne kategorie dla transakcji usługowych, w tym 
kategoria D dotycząca usług o niskiej wartości dodanej, które 
korzystają z uproszczenia safe harbour. Czy w przypadku usług 
IT powinnam wybrać tę kategorię?

 odpowiedź  Aby odpowiedzieć na powyższe pytanie, nale-
ży sprawdzić, czy usługi spełniają przesłanki do skorzystania 
z uproszczenia safe harbour dla usług o niskiej wartości dodanej. 
Są one wskazane w art. 11f ustawy z 15 lutego 1992 r. o podatku 
dochodowym od osób prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805; 
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222; dalej: ustawa o CIT) i art. 23r 
ustawy z 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fi zycz-
nych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 226; dalej: ustawa o PIT).

Warunki te muszą być spełnione, aby spółka mogła skorzy-
stać ze zwolnienia z przygotowania pełnej dokumentacji cen 
transferowych (w tym analizy cen transferowych).

Usługi IT to kategoria mieszcząca się w katalogu usług do-
puszczonych do skorzystania z safe harbour. Jednak należy 
zweryfi kować, jaki jest szczegółowy zakres świadczonych usług 
oraz porównać go z tym, który został wskazany w załączniku 
nr 6 do ustawy o CIT (załączniku nr 4 do ustawy o PIT). Przy-
kładowymi usługami informatycznymi, które mogą skorzystać 
ze zwolnienia, są:
■ instalacja, utrzymanie i aktualizacja systemów informa-

tycznych;
■ zapewnienie dostępu do usług komunikacji głosowej i trans-

misji danych;
■ wsparcie, utrzymanie i nadzorowanie infrastruktury infor-

matycznej i sieci teleinformatycznych.
Dodatkowo usługi te muszą spełniać następujące warunki:

■ mają charakter usług wspomagających działalność gospo-
darczą usługobiorcy;

■ nie stanowią głównego przedmiotu działalności grupy pod-
miotów powiązanych;

■ wartość tych usług świadczonych przez usługodawcę na rzecz 
podmiotów niepowiązanych nie może przekraczać 2 proc. 
wartości tych usług świadczonych na rzecz podmiotów po-
wiązanych i niepowiązanych;

■ nie mogą być przedmiotem dalszej odprzedaży przez usłu-
gobiorcę;

■ ustalenie wynagrodzenia w transakcji, rozumianego jako 
narzut na kosztach usług, następuje w oparciu o metodę 
marży transakcyjnej netto lub metodę koszt plus;

■ narzut na kosztach, ustalony jedną z wyżej wymienionych 
metod dla usług nabywanych, nie może przekroczyć 5 proc., 
a dla usług świadczonych nie może być niższy niż 5 proc.
Jeżeli transakcja dokonana przez spółkę spełnia wszystkie 

powyższe wymagania, to może skorzystać z uproszczenia safe 
harbour. Transakcję należy w takiej sytuacji zaraportować 
w formularzu TPR w kategorii D – w uproszczonej formie. 
W odmiennym przypadku taką transakcję należy wykazać 
w kategorii A 2105 („Zakup usług niematerialnych innych niż 
usługi o niskiej wartości dodanej, badawczo-rozwojowe, po-
średnictwa i związane z nieruchomościami”).

 problem  W 2023 r. realizowaliśmy transakcję sprzedaży 
produktów na rzecz podmiotu X, który 1 czerwca 2023 r. prze-
stał być podmiotem powiązanym dla naszej spółki. Czy musimy 
zaraportować transakcję z tym podmiotem w TPR za 2023 r.?

 odpowiedź  Tak, w przypadku transakcji z podmiotem X, 
który przestał być podmiotem powiązanym z państwa spół-
ką, spółka jest zobowiązana zaraportować tę transakcję w for-
mularzu TPR za 2023 r., ale tylko w odniesieniu do okresu, 
w którym podmioty były ze sobą powiązane. Kluczowa jest 
więc weryfi kacja, czy transakcja sprzedaży produktów w okre-
sie 1.01.2023–31.05.2023 przekroczyła próg dokumentacyjny 
w wysokości 10 mln zł. Jeśli tak, to trzeba ją zaraportować. 
Warto również w sekcji F formularza „Dodatkowe informacje” 
wskazać, że wartość transakcji została wykazana za ten okres.

 problem  Spółka A udzieliła pożyczki spółce B w 2022 r. 
Spółka w 2023 r. kontynuowała spłatę tej pożyczki. Czy spółki 
A i B muszą wykazać tę transakcję w formularzu TPR za 2023 r.?

 odpowiedź  Zgodnie z przepisami dotyczącymi cen transfero-
wych wszystkie transakcje, które są kontynuowane w danym 
roku i podlegają obowiązkowi sporządzenia dokumentacji cen 
transferowych, muszą być ujęte w TPR.

W przypadku, gdy spółka A udzieliła pożyczki spółce B 
w 2022 r. i jej spłata była kontynuowana w 2023 r., obie spółki 
są zobowiązane do wykazania tej transakcji w TPR za 2023 r. 
Obowiązek ten istnieje pod warunkiem, że wartość najwyż-
szego aktywnego kapitału w 2023 r. przekraczała ustawowy 
próg. Wyjaśnimy to na przykładzie:

Spółka A udzieliła pożyczki w wysokości 12 mln zł w 2022 r. 
Do końca 2022 r. spółka B spłaciła 3 mln zł, co oznacza, 
że na 2023 r. pozostało 9 mln zł aktywnego kapitału. W ta-
kim przypadku transakcja nie wymaga udokumentowania 
i raportowania w TPR, ponieważ wartość kapitału nie prze-
kracza 10 mln zł. Jeśli spłata kapitału w 2022 r. wyniosłaby 
1 mln zł, to w 2023 r. wartość aktywnego kapitału nadal prze-
kraczałaby 10 mln zł i pozostałyby obowiązki: dokumentacyjny 
i raportowania TPR.

Aby określić obowiązki w zakresie raportowania TPR dla da-
nego roku kluczowa jest więc coroczna analiza kapitału ak-
tywnej pożyczki.

 problem  Spółka (sp. z o.o.) wynajmuje powierzchnie biurowe 
i magazyn od wspólnika, który jest także prezesem zarządu. 
Wartość najmu obu powierzchni za 2023 r. przekroczyła 
2 mln zł. Czy w przypadku, jeśli spółka przygotuje dokumen-
tację cen transferowych i złoży TPR do urzędu skarbowego, 
to wspólnik będzie już zwolniony z wypełnienia tych obowiąz-
ków czy także musi złożyć TPR?

 odpowiedź  Działanie (najem) powinno być oceniane odręb-
nie z punktu widzenia każdego uczestnika. W przypadku naj-
mu powierzchni na rzecz sp. z o.o. przez jej wspólnika należy 
ocenić obowiązki niezależnie z perspektywy obu uczestników. 
Dla spółki z o.o. najem stanowi transakcję kontrolowaną, po-
nieważ jest realizowany w ramach działalności gospodarczej. 
W przypadku udziałowca kryterium ocennym może być nie tyl-
ko charakter zarobkowy, lecz także rozmiar i zorganizowanie 
prowadzonych przez niego działań.

Jeśli wymieniona transakcja spełnia defi nicję transakcji kon-
trolowanej z perspektywy obu podmiotów (spółki i wspólnika), 
to obie strony muszą wypełnić przypadające na nie obowiąz-
ki odrębnie. Ich wypełnienie w postaci złożenia formularza 
TPR przez jedną stronę transakcji kontrolowanej nie ozna-
cza, że obowiązek ten został wypełniony automatycznie także 
przez drugą stronę.

Dla transakcji kontrolowanej przeprowadzonej pomiędzy 
spółką kapitałową a osobą fi zyczną należy złożyć do urzędu 
skarbowego informację o cenach transferowych w formie for-
mularza TPR-C – w przypadku spółki, oraz w formie formula-
rza TPR-P – w przypadku osoby fi zycznej.

Podczas uzupełniania formularzy trzeba szczególną uwagę 
zwracać na spójność raportowanych danych. Wszystkie różnice 
w danych raportowanych w formularzach będą łatwo dostęp-
ne i widoczne dla organów podatkowych. Może to spowodo-
wać ich zainteresowanie oraz dodatkowe szczegółowe pytania 
mające na celu weryfi kację rzeczywistych danych o przepro-
wadzonej transakcji.

 problem  Spółka matka udzieliła polskiej spółce gwarancji 
kredytu udzielonego przez bank. Centrala nie nalicza żadnych 
opłat za udzieloną gwarancję. Spółka rozpoznaje jednak 
u siebie przychody z tytułu nieodpłatnych świadczeń, uwzględ-
niając rynkowy poziom opłaty, jaką powinna płacić. W jaki 
sposób spółka powinna uzupełnić formularz TPR dla takiej 
transakcji?

 odpowiedź  Podatnik, który otrzymał nieodpłatną gwaran-
cję, powinien zaraportować ją urzędowi skarbowemu w TPR 
dokładnie w taki sam sposób, jak ujął to w dokumentacji cen 
transferowych (która powinna być już sporządzona na mo-
ment uzupełniania TPR).

Chociaż transakcja ma charakter nieodpłatny, to jest ona ob-
jęta obowiązkami sprawozdawczymi, jeśli suma gwarancyjna 
przekracza 10 mln zł. Brak opłaty gwarancyjnej w transakcji 
można oznaczyć w formularzu TPR w innych miejscach – po-
lach „Kwota odsetek (memoriałowo)”, „Kwota odsetek (kasowo)” 
oraz w polu dotyczącym sposobu kalkulacji oprocentowania 
(braku opłaty gwarancyjnej).

W przypadku transakcji kontrolowanych bez wynagrodzenia 
– poza raportowanymi w TPR danymi o transakcji – powinno 
się zwrócić uwagę także na kwestię oświadczenia będącego 
częścią formularza. Podatnik, który rozpoznaje przychód po-
datkowy z tytułu nieodpłatnego lub częściowo odpłatnego 
świadczenia, może złożyć oświadczenie. W tym celu musi 
ustalić rynkowy poziom wynagrodzenia, tj. spółka musi po-
siadać analizę cen transferowych potwierdzającą rynkowy 
poziom opłaty gwarancyjnej uznanej jako przychód podat-
kowy. W innym wypadku, gdyby przychody takie nie były ra-
portowane lub były inne, niż wynika z warunków rynkowych, 
podpisanie oświadczenia jest ryzykowne, biorąc pod uwagę 
sankcje karnoskarbowe.

Marta Klepacz
partner w zespole cen 

transferowych MDDP

Natalia 
Rutkowska
menedżer w zespole cen 

transferowych MDDP
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O co pytają na szkol Jak wypełnić
formularz
TPR

C
hoć formularz TPR obo-
wiązuje już od pięciu lat,
to nadal jego uzupełnie-
nie budzi liczne wątpliwo-

ści wśród podatników. Jego składanie
nie jest nowym obowiązkiem, jednak 
coroczna aktualizacja informatora TPR 
przez MF oraz pojawiające się nowe
pytania świadczą o tym, jak złożony
i wymagający jest to proces. Rok 2024
przynosi pewną stabilizację, gdyż jest
to pierwszy rok, w którym nie wpro-
wadzono żadnych zmian do TPR.
Niemniej nie można zapominać o zna-
czeniu terminowego i prawidłowego
wypełnienia tego dokumentu. TPR 
bowiem odgrywa kluczową rolę
w typowaniu podatników do kon-
troli, a zaraportowane w nim dane
mogą ujawnić wiele ryzyk związa-
nych z obowiązkami podatkowymi.
Dlatego tak ważne jest, aby dopełnić
tego obowiązku z należytą staranno-
ścią. Przedstawiamy dzisiaj odpowiedzi
na najczęściej zadawane pytania i wąt-
pliwości, które pojawiają się podczas
prowadzonych przez nas szkoleń
dotyczących m.in. formularza TPR.

problem  Czy w TPR oświadczenie o sporządzeniu lokalnej
dokumentacji cen transferowych zawsze musi być zaznaczone?

odpowiedź Oświadczenie w formularzu TPR nie zawsze musi 
być zaznaczone. Zależy to od specyfi ki transakcji, które rapor-
tuje dany podmiot.

Jeśli podmiot raportuje wyłącznie transakcje, dla których 
nie ma obowiązku sporządzenia dokumentacji cen transfero-
wych, a jest zobowiązany je zaraportować w TPR, to zgodnie 
z przepisami nie musi zaznaczać oświadczenia w formularzu. 
Jest ono natomiast obligatoryjne w przypadku, gdy podmiot 
ma obowiązek sporządzenia dokumentacji cen transferowych 
dla transakcji, które raportuje.

W praktyce oznacza to, że jeśli wszystkie raportowane trans-
akcje są zwolnione z obowiązku dokumentacyjnego, to w for-
mularzu TPR nie trzeba zaznaczać oświadczenia.

problem  Nasza spółka świadczy usługi wsparcia IT na rzecz
podmiotów powiązanych z grupy. Zauważyłam, że w formula-
rzu TPR są różne kategorie dla transakcji usługowych, w tym
kategoria D dotycząca usług o niskiej wartości dodanej, które
korzystają z uproszczenia safe harbour. Czy w przypadku usług
IT powinnam wybrać tę kategorię?

odpowiedź  Aby odpowiedzieć na powyższe pytanie, nale-
ży sprawdzić, czy usługi spełniają przesłanki do skorzystania 
z uproszczenia safe harbour dla usług o niskiej wartości dodanej.
Są one wskazane w art. 11f ustawy z 15 lutego 1992 r. o podatku 
dochodowym od osób prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805;
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222; dalej: ustawa o CIT) i art. 23r 
ustawy z 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fi zycz-
nych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 226; dalej: ustawa o PIT).

Warunki te muszą być spełnione, aby spółka mogła skorzy-
stać ze zwolnienia z przygotowania pełnej dokumentacji cen
transferowych (w tym analizy cen transferowych).

Usługi IT to kategoria mieszcząca się w katalogu usług do-
puszczonych do skorzystania z safe harbour. Jednak należy 
zweryfi kować, jaki jest szczegółowy zakres świadczonych usług 
oraz porównać go z tym, który został wskazany w załączniku 
nr 6 do ustawy o CIT (załączniku nr 4 do ustawy o PIT). Przy-
kładowymi usługami informatycznymi, które mogą skorzystać
ze zwolnienia, są:
■ instalacja, utrzymanie i aktualizacja systemów informa-

tycznych;
■ zapewnienie dostępu do usług komunikacji głosowej i trans-

misji danych;
■ wsparcie, utrzymanie i nadzorowanie infrastruktury infor-

matycznej i sieci teleinformatycznych.
Dodatkowo usługi te muszą spełniać następujące warunki:

■ mają charakter usług wspomagających działalność gospo-
darczą usługobiorcy;

■ nie stanowią głównego przedmiotu działalności grupy pod-
miotów powiązanych;

■ wartość tych usług świadczonych przez usługodawcę na rzecz
podmiotów niepowiązanych nie może przekraczać 2 proc.
wartości tych usług świadczonych na rzecz podmiotów po-
wiązanych i niepowiązanych;

■ nie mogą być przedmiotem dalszej odprzedaży przez usłu-
gobiorcę;

■ ustalenie wynagrodzenia w transakcji, rozumianego jako 
narzut na kosztach usług, następuje w oparciu o metodę
marży transakcyjnej netto lub metodę koszt plus;

■ narzut na kosztach, ustalony jedną z wyżej wymienionych
metod dla usług nabywanych, nie może przekroczyć 5 proc., 
a dla usług świadczonych nie może być niższy niż 5 proc.
Jeżeli transakcja dokonana przez spółkę spełnia wszystkie

powyższe wymagania, to może skorzystać z uproszczenia safe 
harbour. Transakcję należy w takiej sytuacji zaraportować 
w formularzu TPR w kategorii D – w uproszczonej formie. 
W odmiennym przypadku taką transakcję należy wykazać 
w kategorii A 2105 („Zakup usług niematerialnych innych niż
usługi o niskiej wartości dodanej, badawczo-rozwojowe, po-
średnictwa i związane z nieruchomościami”).

problem  W 2023 r. realizowaliśmy transakcję sprzedaży 
produktów na rzecz podmiotu X, który 1 czerwca 2023 r. prze-
stał być podmiotem powiązanym dla naszej spółki. Czy musimy 
zaraportować transakcję z tym podmiotem w TPR za 2023 r.?

odpowiedź  Tak, w przypadku transakcji z podmiotem X, 
który przestał być podmiotem powiązanym z państwa spół-
ką, spółka jest zobowiązana zaraportować tę transakcję w for-
mularzu TPR za 2023 r., ale tylko w odniesieniu do okresu, 
w którym podmioty były ze sobą powiązane. Kluczowa jest
więc weryfi kacja, czy transakcja sprzedaży produktów w okre-
sie 1.01.2023–31.05.2023 przekroczyła próg dokumentacyjny 
w wysokości 10 mln zł. Jeśli tak, to trzeba ją zaraportować.
Warto również w sekcji F formularza „Dodatkowe informacje” 
wskazać, że wartość transakcji została wykazana za ten okres.

problem  Spółka A udzieliła pożyczki spółce B w 2022 r.
Spółka w 2023 r. kontynuowała spłatę tej pożyczki. Czy spółki
A i B muszą wykazać tę transakcję w formularzu TPR za 2023 r.?

 odpowiedź  Zgodnie z przepisami dotyczącymi cen transfero-
wych wszystkie transakcje, które są kontynuowane w danym 
roku i podlegają obowiązkowi sporządzenia dokumentacji cen 
transferowych, muszą być ujęte w TPR.

W przypadku, gdy spółka A udzieliła pożyczki spółce B
w 2022 r. i jej spłata była kontynuowana w 2023 r., obie spółki
są zobowiązane do wykazania tej transakcji w TPR za 2023 r. 
Obowiązek ten istnieje pod warunkiem, że wartość najwyż-
szego aktywnego kapitału w 2023 r. przekraczała ustawowy 
próg. Wyjaśnimy to na przykładzie:

Spółka A udzieliła pożyczki w wysokości 12 mln zł w 2022 r.
Do końca 2022 r. spółka B spłaciła 3 mln zł, co oznacza, 
że na 2023 r. pozostało 9 mln zł aktywnego kapitału. W ta-
kim przypadku transakcja nie wymaga udokumentowania
i raportowania w TPR, ponieważ wartość kapitału nie prze-
kracza 10 mln zł. Jeśli spłata kapitału w 2022 r. wyniosłaby
1 mln zł, to w 2023 r. wartość aktywnego kapitału nadal prze-
kraczałaby 10 mln zł i pozostałyby obowiązki: dokumentacyjny
i raportowania TPR.

Aby określić obowiązki w zakresie raportowania TPR dla da-
nego roku kluczowa jest więc coroczna analiza kapitału ak-
tywnej pożyczki.

problem  Spółka (sp. z o.o.) wynajmuje powierzchnie biurowe
i magazyn od wspólnika, który jest także prezesem zarządu.
Wartość najmu obu powierzchni za 2023 r. przekroczyła
2 mln zł. Czy w przypadku, jeśli spółka przygotuje dokumen-
tację cen transferowych i złoży TPR do urzędu skarbowego,
to wspólnik będzie już zwolniony z wypełnienia tych obowiąz-
ków czy także musi złożyć TPR?

odpowiedź  Działanie (najem) powinno być oceniane odręb-
nie z punktu widzenia każdego uczestnika. W przypadku naj-
mu powierzchni na rzecz sp. z o.o. przez jej wspólnika należy
ocenić obowiązki niezależnie z perspektywy obu uczestników. 
Dla spółki z o.o. najem stanowi transakcję kontrolowaną, po-
nieważ jest realizowany w ramach działalności gospodarczej.
W przypadku udziałowca kryterium ocennym może być nie tyl-
ko charakter zarobkowy, lecz także rozmiar i zorganizowanie
prowadzonych przez niego działań.

Jeśli wymieniona transakcja spełnia defi nicję transakcji kon-
trolowanej z perspektywy obu podmiotów (spółki i wspólnika),
to obie strony muszą wypełnić przypadające na nie obowiąz-
ki odrębnie. Ich wypełnienie w postaci złożenia formularza 
TPR przez jedną stronę transakcji kontrolowanej nie ozna-
cza, że obowiązek ten został wypełniony automatycznie także 
przez drugą stronę.

Dla transakcji kontrolowanej przeprowadzonej pomiędzy 
spółką kapitałową a osobą fi zyczną należy złożyć do urzędu 
skarbowego informację o cenach transferowych w formie for-
mularza TPR-C – w przypadku spółki, oraz w formie formula-
rza TPR-P – w przypadku osoby fi zycznej.

Podczas uzupełniania formularzy trzeba szczególną uwagę
zwracać na spójność raportowanych danych. Wszystkie różnice 
w danych raportowanych w formularzach będą łatwo dostęp-
ne i widoczne dla organów podatkowych. Może to spowodo-
wać ich zainteresowanie oraz dodatkowe szczegółowe pytania 
mające na celu weryfi kację rzeczywistych danych o przepro-
wadzonej transakcji.

problem  Spółka matka udzieliła polskiej spółce gwarancji
kredytu udzielonego przez bank. Centrala nie nalicza żadnych
opłat za udzieloną gwarancję. Spółka rozpoznaje jednak
u siebie przychody z tytułu nieodpłatnych świadczeń, uwzględ-
niając rynkowy poziom opłaty, jaką powinna płacić. W jaki
sposób spółka powinna uzupełnić formularz TPR dla takiej
transakcji?

odpowiedź  Podatnik, który otrzymał nieodpłatną gwaran-
cję, powinien zaraportować ją urzędowi skarbowemu w TPR 
dokładnie w taki sam sposób, jak ujął to w dokumentacji cen
transferowych (która powinna być już sporządzona na mo-
ment uzupełniania TPR).

Chociaż transakcja ma charakter nieodpłatny, to jest ona ob-
jęta obowiązkami sprawozdawczymi, jeśli suma gwarancyjna
przekracza 10 mln zł. Brak opłaty gwarancyjnej w transakcji 
można oznaczyć w formularzu TPR w innych miejscach – po-
lach „Kwota odsetek (memoriałowo)”, „Kwota odsetek (kasowo)” 
oraz w polu dotyczącym sposobu kalkulacji oprocentowania
(braku opłaty gwarancyjnej).

W przypadku transakcji kontrolowanych bez wynagrodzenia 
– poza raportowanymi w TPR danymi o transakcji – powinno
się zwrócić uwagę także na kwestię oświadczenia będącego
częścią formularza. Podatnik, który rozpoznaje przychód po-
datkowy z tytułu nieodpłatnego lub częściowo odpłatnego
świadczenia, może złożyć oświadczenie. W tym celu musi 
ustalić rynkowy poziom wynagrodzenia, tj. spółka musi po-
siadać analizę cen transferowych potwierdzającą rynkowy
poziom opłaty gwarancyjnej uznanej jako przychód podat-
kowy. W innym wypadku, gdyby przychody takie nie były ra-
portowane lub były inne, niż wynika z warunków rynkowych, 
podpisanie oświadczenia jest ryzykowne, biorąc pod uwagę
sankcje karnoskarbowe.

Marta Klepacz
partner w zespole cen

transferowych MDDP

Natalia
Rutkowska
menedżer w zespole cen

transferowych MDDP

Zakupiono w NEXTO: 4070761
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eniach
Jaki limit zwolnienia z VAT w przypadku 
rozpoczęcia działalności w trakcie roku

Przychody pasywne kością 
niezgody w estońskim CIT

Podatnik założył działalność gospodarczą 15 marca 2024 r. i nie zarejestro-
wał się jako podatnik VAT. Przedsiębiorca nie będzie wykonywać żadnych 
czynności wymienionych w art. 113 ust. 13 ustawy o VAT, które wykluczają 
możliwość skorzystania ze zwolnienia podmiotowego. Jaka może być u tego 
podatnika maksymalna wartość sprzedaży towarów i usług w bieżącym roku?

Dominika Walter

asystent podatkowy DSK 

Kancelaria

Marcin Palusiński

doradca podatkowy DSK 

Kancelaria

Co do zasady podatnikami VAT 
są wszystkie podmioty prowadzące 
działalność gospodarczą, czyli doko-
nujące dostawy towarów lub świad-
czenia usług w sposób ciągły i zorga-
nizowany oraz w celach zarobkowych. 
Ustawodawca określił jednak przypad-
ki, w których pomimo takiej działal-
ności nie będzie ona opodatkowana 
VAT, lecz będzie z tego podatku zwol-
niona. Tu możemy mówić o zwolnie-
niach:
■ przedmiotowych (ze względu na ro-

dzaj wykonywanych czynności) oraz
■ podmiotowych (ze względu na pod-

miot dokonujący czynności).
Szczególnym przypadkiem jest 

zwolnienie podmiotowe ze wzglę-
du na wielkość obrotów. Przysługuje 
ono drobnym przedsiębiorcom, któ-
rzy po spełnieniu określonych warun-
ków nie są zobowiązani do rozlicza-
nia VAT od sprzedaży swoich towarów 
czy usług.

Wysokość obrotów

Drobni przedsiębiorcy to podatni-
cy, których wartość sprzedaży towa-
rów i usług nie przekroczyła łącznie 
w poprzednim roku podatkowym 
200 000 zł (art. 113 ust. 1 ustawy 
o VAT). Przy ustalaniu tej kwoty 
nie wlicza się kwoty podatku.

Dla podatników, którzy prowadzą 
działalność przynajmniej od roku, 
sprawa jest stosunkowo prosta, po-
nieważ na podstawie swojej sprzedaży 
z poprzedniego roku są oni w stanie 
stwierdzić, czy zmieścili się w limicie 
200 000 zł i czy w kolejnym roku zo-
stanie przekroczona ta kwota, czy też 
nie.

Podatnicy, którzy w trakcie roku 
rozpoczynają działalność polegającą 
na wykonywaniu czynności podlega-
jących opodatkowaniu VAT, mogą za-
stosować omawiane zwolnienie, jeżeli 
przewidywana wartość ich sprzedaży 
nie przekroczy – w proporcji do okresu 
prowadzonej działalności gospodar-
czej w roku podatkowym – 200 000 zł 
(art. 113 ust. 9 ustawy o VAT).

To oznacza, że podatnik, który roz-
począł działalność w marcu i jego pla-
nowana wartość sprzedaży do końca 
tego roku nie przekroczy 200 000 zł, 
niekoniecznie zmieści się w limicie 
i będzie mógł skorzystać ze zwolnie-
nia. W takich przypadkach trzeba 
ustalić proporcję zwolnienia w sto-
sunku do okresu, w jakim będzie wy-
konywana działalność. Aby prawidło-
wo obliczyć limit kwoty sprzedaży 
należy uwzględnić tylko część roku, 
w jakiej działalność będzie wykony-
wana. Co istotne, bierzemy pod uwa-
gę moment rozpoczęcia działalności, 
a nie wystawienia pierwszej faktury.

W analizowanym przypadku podat-
nik założył działalność gospodarczą 
15 marca 2024 r., zatem będzie ona 
wykonywana do końca roku przez 
291 dni. Wobec tego w celu oblicze-
nia proporcji kwotę 200 000 zł trze-
ba podzielić przez liczbę dni w roku 
– w 2024 r. jest to 366. Następnie wy-
nik ilorazu mnożymy przez liczbę dni, 
w których działalność będzie wykony-
wana, czyli 291. W rezultacie uzyskuje-
my zaktualizowany limit, który będzie 
obowiązywał dla drobnego przedsię-
biorcy w roku, w którym działalność 
została rozpoczęta:

200 000 zł / 366 dni = 546,45 zł 
(sprzedaż dzienna)

546,45 zł x 291 dni = 159 016,95 zł
Zatem przedsiębiorca, który rozpoczął 

działalność 15 marca 2024 r., może za-
stosować zwolnienie z VAT, jeżeli jego 
wartość sprzedaży towarów i usług 
w tym roku nie przekroczy 159 016,95 zł.

Czy trzeba zawiadomić urząd

Podatnicy, którym przysługuje zwol-
nienie podmiotowe z VAT, nie mu-
szą informować urzędu skarbowego 
ani, że je wybierają, ani że skorzystali 
z niego. Dobrowolnie mogą zarejestro-
wać się jako podatnicy VAT zwolnieni 

w formularzu VAT-R, natomiast mu-
szą zawiadomić organ dopiero w przy-
padku rezygnacji ze zwolnienia (art. 96 
ust. 3 i 5 ustawy o VAT).

Rezygnacja

Zwolnienie z VAT niesie za sobą 
różne korzyści, ale również pew-
ne ograniczenia. Przede wszystkim 
przedsiębiorcy zwolnieni z opodatko-
wania nie mają prawa do odliczenia 
VAT naliczonego, co może wpłynąć 
na ich koszty działalności. Dla nie-
których przedsiębiorców, szczególnie 
tych, którzy posiadają wysoką wartość 
zakupów objętych VAT, takie rozwiąza-
nie może być mniej korzystne. Dlatego 
przed podjęciem decyzji , czy skorzy-
stać ze zwolnienia, warto rozważyć 
wszystkie aspekty fi nansowe oraz 
specyfi kę prowadzonej działalności. 
Ustawa o VAT przewiduje możliwość 
rezygnacji ze stosowania zwolnienia 
w związku z niskim obrotem (art. 113 
ust. 4 ustawy o VAT). W tym celu po-
datnik musi złożyć formularz VAT-R 
przed rozpoczęciem miesiąca, w któ-
rym nie chce już korzystać ze zwol-
nienia (art. 96 ust. 5 pkt 3 i 4 ustawy 
o VAT).

Obowiązki zwolnionego

Warto również zaznaczyć, że przed-
siębiorcy korzystający ze zwolnienia 
z VAT muszą prowadzić ewidencję 
sprzedaży dla celów kontroli. Jeśli ewi-
dencja nie będzie rzetelnie prowadzo-
na, organ podatkowy określi na pod-
stawie szacowanej wartości sprzedaży 
kwotę podlegającą w całości opodatko-
waniu (art. 109 ustawy o VAT).

Jeśli wartość sprzedaży w roku po-
datkowym przekroczy ustawowy limit, 
to podatnik musi złożyć zgłoszenie 
rejestracyjne przed dniem dokonania 
czynności, które nie mieszczą się w li-
micie zwolnienia (art. 96 ust. 5 pkt 2 
ustawy o VAT).

Podsumowanie

Obliczanie limitu zwolnienia podmio-
towego z VAT dla przedsiębiorców roz-
poczynających działalność w trakcie 
roku wymaga staranności i znajomości 
przepisów. Trzeba zastosować propor-
cję i do obliczenia limitu 200 000 zł 
uwzględnić jedynie rzeczywisty okres 
prowadzenia działalności w pierwszym 
roku podatkowym.  ©℗

Podstawa prawna
● art. 96 ust. 3 i 5, art. 109, art. 113 ust. 1, 4, 9 i 13 
ustawy z 11 marca 2004 r. o podatku od towarów 
i usług (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 361)

W zakresie prowadzenia ksiąg ra-
chunkowych stosuje się przepisy usta-
wy o rachunkowości, w tym rozdzia-
łu 2 tej ustawy”. Wobec tego podatnik 
stosujący estoński CIT musi prowadzić 
ewidencje zgodnie z przepisami ustawy 
o rachunkowości i opierać się na za-
pisach dokonywanych według takich 
unormowań (tak np. dyrektor Krajo-
wej Informacji Skarbowej w interpreta-
cjach indywidualnych: z 17 lipca 2024 r., 
sygn. 0111-KDIB1-2.4010.332.2024.1.END, 
z 27 marca 2024 r., sygn. 0111-KDIB2-
-1.4010.626.2023.1.DD, z 14 grud-
nia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
- 1 . 4 0 1 0 . 6 9 6 . 2 0 2 2 . 1 . A N D , 
z 9 grudnia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-1.4010.644.2022.2.MF). Oczywiście 
dotyczy to zarówno zasad rozliczania 
kosztów, jak i przychodów – na s. 11 
„Przewodnika do Ryczałtu od docho-
dów spółek” czytamy że: „(…) po wy-
borze ryczałtu od dochodów spółek 
przychody i koszty podatnika ustala-

ne dla celów rachunkowych staną się 
również kategoriami podatkowymi”.

Skoro zatem podatnik jest zobli-
gowany do prowadzenia ewiden-
cji dla potrzeb podatkowych zgod-
nie z ustawą o rachunkowości i musi 
według jej przepisów identyfi kować 
przychody i koszty, to rozwiązaniem 
może się okazać sposób księgowania 
obligacji. Chodzi o to, by uniknąć wska-
zania na niejednokrotnie absurdalnie 
wysokie kwoty z tytułu wykupu obli-
gacji i odnieść się wyłącznie do kwot 
prezentowanych jako przychód w ra-
chunku zysków i strat (RZiS). Spe-
cjaliści z zakresu prawa bilansowego 
wskazują bowiem na to, że jeśli obli-
gacje są klasyfi kowane jako inwestycje 
krótkoterminowe, to jako przychody 
na koncie 750 „Przychody fi nansowe” 
są prezentowane odsetki czy dyskonto 
i one są wykazywane następnie w RZiS. 
Dzięki temu dochodzimy do rozsąd-
nego kompromisu, w ramach któ-
rego, zamiast stosować art. 28j ust. 1 
pkt 2 lit. f ustawy o CIT do nierealnych 

kwot – często wynikających z opera-
cji na tych samych środkach (np. kil-
kakrotne nabywanie w roku obligacji 
za te same środki) i przez to znacznie 
przewyższających przychód z działal-
ności operacyjnej – spółka odwołuje się 
do zaprezentowanych w RZiS przycho-
dów fi nansowych.

Konkludując, minister fi nansów 
powinien rozwiązać spór o przychody 
pasywne, wydając ogólną interpreta-
cję, w której uwzględni intencje pra-
wodawcy , a w międzyczasie taką wy-
kładnię winien zastosować dyrektor 
KIS. Jeżeli jednak krajowy interpreta-
tor nie chce podejmować takiej decyzji, 
bo czeka na ruch ministra, to z łatwo-
ścią może wygasić część dyskusji doty-
czącej obligacji. Wystarczy, że posłuży 
się naczelną zasadą, że przy estońskim 
CIT księgi prowadzi się według ustawy 
o rachunkowości, i wskaże na kwoty 
przychodów fi nansowych z RZiS.  

©℗
Radosław Kowalski

doradca podatkowy

 problem  Otrzymujemy od centra-
li refaktury różnego rodzaju kosztów 
podmiotów zewnętrznych, które są zwią-
zane z działaniami naszego podmiotu, 
lecz są ponoszone pierwotnie przez 
centralę. Słyszeliśmy, że refaktury mogą 
być zwolnione z dokumentacji. W jakim 
przypadku jest to możliwe? Czy trzeba 
zaraportować taką transakcję w TPR?

 odpowiedź  W zależności od charak-
teru i wartości poszczególnych rodza-
jów refaktur mogą być różne obowiązki. 
W przepisach przewidziano zwolnienie 
dla transakcji refaktur – tzw. czystych re-
faktur, dzięki któremu podatnik nie musi 
sporządzać dokumentacji cen transfero-
wych oraz może w jedynie uproszczony 
sposób raportować w TPR swoje rozlicze-
nia objęte tym zwolnieniem.

Warunki, jakie należy spełnić łącznie, 
aby uzyskać zwolnienie dla tzw. czystych 
refaktur, są następujące:
■ nie powstaje wartość dodana i rozli-

czenie następuje bez uwzględniania 
marży lub narzutu zysku;

■ rozliczenie nie jest związane bezpo-
średnio z inną transakcją kontrolo-
waną;

■ rozliczenie nastąpiło niezwłocznie 
po dokonaniu zapłaty na rzecz pod-
miotu niepowiązanego;

■ podmiot powiązany nie jest podmio-
tem mającym miejsce zamieszkania, 
siedzibę lub zarząd na terytorium 
lub w kraju stosującym szkodliwą kon-
kurencję podatkową.
Jeśli spółka stwierdziła podczas wery-

fi kacji swoich obowiązków cen transfe-
rowych, że refaktury, które otrzymuje 
od centrali, spełniają wszystkie te wa-
runki, to ich wartości należy przyrównać 
do progów istotności transakcji. Jeżeli 
ich łączna wartość przekracza w danym 
roku 2 mln zł netto, to należy je wykazać 
w formularzu TPR w uproszczony sposób.

W formularzu przewidziano dla takich 
transakcji specjalną kategorię F. Podczas 
uzupełniania formularza należy ją wy-
brać i uzupełnić wszystkie wymagane 
dane o rozliczeniach podlegających zwol-
nieniu. Dane te są bardzo uproszczone, 
więc ich uzupełnienie nie powinno być 
dla spółki trudne.

 problem  Transakcja świadczenia 
usług marketingowych jest raportowana 
każdego roku w TPR składanym przez 
spółkę. Podczas weryfikacji warto-
ści transakcji za 2023 r. okazało się, 
że w pliku kalkulacji był błąd w formule 
i za lata 2021–2022 w formularzu TPR 
zaraportowano błędne wartości trans-
akcji. Co w takiej sytuacji może zrobić 
spółka? Czy należy skorygować TPR 
i jakie są tego konsekwencje?

 odpowiedź  Jeśli spółka ustaliła, że dane 
zaraportowane w historycznych TPR 
są błędne, to powinna złożyć korekty 
obu formularzy, uwzględniając w nich 
prawidłowe dane. W informacjach dodat-
kowych do korekty może krótko wyjaśnić, 
z czego wynika korekta.

Do złożenia korekty informacji o ce-
nach transferowych nie jest wymaga-
ne jednoczesne złożenie tzw. czynnego 
żalu (w szczególności, jeśli korekta wy-
nika z niezamierzonej omyłki w kalku-
lacjach). Każda sytuacja powinna być 
jednak zweryfi kowana i potwierdzona 
indywidualnie.

Jeśli spółka nie poprawi zaraportowa-
nych danych za lata 2021 i 2022, to or-
gan podczas kontroli cen transferowych 
może zwrócić uwagę na popełniony błąd 
kalkulacji i stwierdzić, że spółka poda-
ła w formularzu TPR nieprawdziwe 
informacje. Wiąże się to z sankcjami 
karno-skarbowymi, które mogą ciążyć 
na osobach odpowiedzialnych za złoże-
nie formularza.
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eniach
Jaki limit zwolnienia z VAT w przypadku 
rozpoczęcia działalności w trakcie roku

Przychody pasywne kością 
niezgody w estońskim CIT

Podatnik założył działalność gospodarczą 15 marca 2024 r. i nie zarejestro-
wał się jako podatnik VAT. Przedsiębiorca nie będzie wykonywać żadnych
czynności wymienionych w art. 113 ust. 13 ustawy o VAT, które wykluczają
możliwość skorzystania ze zwolnienia podmiotowego. Jaka może być u tego
podatnika maksymalna wartość sprzedaży towarów i usług w bieżącym roku?

Dominika Walter

asystent podatkowy DSK

Kancelaria

Marcin Palusiński

doradca podatkowy DSK

Kancelaria

Co do zasady podatnikami VAT 
są wszystkie podmioty prowadzące
działalność gospodarczą, czyli doko-
nujące dostawy towarów lub świad-
czenia usług w sposób ciągły i zorga-
nizowany oraz w celach zarobkowych. 
Ustawodawca określił jednak przypad-
ki, w których pomimo takiej działal-
ności nie będzie ona opodatkowana
VAT, lecz będzie z tego podatku zwol-
niona. Tu możemy mówić o zwolnie-
niach:
■ przedmiotowych (ze względu na ro-

dzaj wykonywanych czynności) oraz
■ podmiotowych (ze względu na pod-

miot dokonujący czynności).
Szczególnym przypadkiem jest

zwolnienie podmiotowe ze wzglę-
du na wielkość obrotów. Przysługuje 
ono drobnym przedsiębiorcom, któ-
rzy po spełnieniu określonych warun-
ków nie są zobowiązani do rozlicza-
nia VAT od sprzedaży swoich towarów 
czy usług.

Wysokość obrotów

Drobni przedsiębiorcy to podatni-
cy, których wartość sprzedaży towa-
rów i usług nie przekroczyła łącznie
w poprzednim roku podatkowym 
200 000 zł (art. 113 ust. 1 ustawy
o VAT). Przy ustalaniu tej kwoty
nie wlicza się kwoty podatku.

Dla podatników, którzy prowadzą 
działalność przynajmniej od roku,
sprawa jest stosunkowo prosta, po-
nieważ na podstawie swojej sprzedaży 
z poprzedniego roku są oni w stanie
stwierdzić, czy zmieścili się w limicie 
200 000 zł i czy w kolejnym roku zo-
stanie przekroczona ta kwota, czy też 
nie.

Podatnicy, którzy w trakcie roku 
rozpoczynają działalność polegającą
na wykonywaniu czynności podlega-
jących opodatkowaniu VAT, mogą za-
stosować omawiane zwolnienie, jeżeli 
przewidywana wartość ich sprzedaży 
nie przekroczy – w proporcji do okresu
prowadzonej działalności gospodar-
czej w roku podatkowym – 200 000 zł
(art. 113 ust. 9 ustawy o VAT).

To oznacza, że podatnik, który roz-
począł działalność w marcu i jego pla-
nowana wartość sprzedaży do końca
tego roku nie przekroczy 200 000 zł,
niekoniecznie zmieści się w limicie
i będzie mógł skorzystać ze zwolnie-
nia. W takich przypadkach trzeba
ustalić proporcję zwolnienia w sto-
sunku do okresu, w jakim będzie wy-
konywana działalność. Aby prawidło-
wo obliczyć limit kwoty sprzedaży 
należy uwzględnić tylko część roku, 
w jakiej działalność będzie wykony-
wana. Co istotne, bierzemy pod uwa-
gę moment rozpoczęcia działalności,
a nie wystawienia pierwszej faktury.

W analizowanym przypadku podat-
nik założył działalność gospodarczą 
15 marca 2024 r., zatem będzie ona 
wykonywana do końca roku przez
291 dni. Wobec tego w celu oblicze-
nia proporcji kwotę 200 000 zł trze-
ba podzielić przez liczbę dni w roku
– w 2024 r. jest to 366. Następnie wy-
nik ilorazu mnożymy przez liczbę dni, 
w których działalność będzie wykony-
wana, czyli 291. W rezultacie uzyskuje-
my zaktualizowany limit, który będzie
obowiązywał dla drobnego przedsię-
biorcy w roku, w którym działalność 
została rozpoczęta:

200 000 zł / 366 dni = 546,45 zł
(sprzedaż dzienna)

546,45 zł x 291 dni = 159 016,95 zł
Zatem przedsiębiorca, który rozpoczął

działalność 15 marca 2024 r., może za-
stosować zwolnienie z VAT, jeżeli jego
wartość sprzedaży towarów i usług
w tym roku nie przekroczy 159 016,95 zł.

Czy trzeba zawiadomić urząd

Podatnicy, którym przysługuje zwol-
nienie podmiotowe z VAT, nie mu-
szą informować urzędu skarbowego
ani, że je wybierają, ani że skorzystali 
z niego. Dobrowolnie mogą zarejestro-
wać się jako podatnicy VAT zwolnieni 

w formularzu VAT-R, natomiast mu-
szą zawiadomić organ dopiero w przy-
padku rezygnacji ze zwolnienia (art. 96 
ust. 3 i 5 ustawy o VAT).

Rezygnacja

Zwolnienie z VAT niesie za sobą
różne korzyści, ale również pew-
ne ograniczenia. Przede wszystkim
przedsiębiorcy zwolnieni z opodatko-
wania nie mają prawa do odliczenia
VAT naliczonego, co może wpłynąć 
na ich koszty działalności. Dla nie-
których przedsiębiorców, szczególnie 
tych, którzy posiadają wysoką wartość
zakupów objętych VAT, takie rozwiąza-
nie może być mniej korzystne. Dlatego
przed podjęciem decyzji , czy skorzy-
stać ze zwolnienia, warto rozważyć
wszystkie aspekty fi nansowe oraz
specyfi kę prowadzonej działalności. 
Ustawa o VAT przewiduje możliwość
rezygnacji ze stosowania zwolnienia
w związku z niskim obrotem (art. 113
ust. 4 ustawy o VAT). W tym celu po-
datnik musi złożyć formularz VAT-R 
przed rozpoczęciem miesiąca, w któ-
rym nie chce już korzystać ze zwol-
nienia (art. 96 ust. 5 pkt 3 i 4 ustawy
o VAT).

Obowiązki zwolnionego

Warto również zaznaczyć, że przed-
siębiorcy korzystający ze zwolnienia 
z VAT muszą prowadzić ewidencję
sprzedaży dla celów kontroli. Jeśli ewi-
dencja nie będzie rzetelnie prowadzo-
na, organ podatkowy określi na pod-
stawie szacowanej wartości sprzedaży 
kwotę podlegającą w całości opodatko-
waniu (art. 109 ustawy o VAT).

Jeśli wartość sprzedaży w roku po-
datkowym przekroczy ustawowy limit, 
to podatnik musi złożyć zgłoszenie 
rejestracyjne przed dniem dokonania 
czynności, które nie mieszczą się w li-
micie zwolnienia (art. 96 ust. 5 pkt 2 
ustawy o VAT).

Podsumowanie

Obliczanie limitu zwolnienia podmio-
towego z VAT dla przedsiębiorców roz-
poczynających działalność w trakcie
roku wymaga staranności i znajomości 
przepisów. Trzeba zastosować propor-
cję i do obliczenia limitu 200 000 zł
uwzględnić jedynie rzeczywisty okres
prowadzenia działalności w pierwszym
roku podatkowym. ©℗

Podstawa prawna
● art. 96 ust. 3 i 5, art. 109, art. 113 ust. 1, 4, 9 i 13 
ustawy z 11 marca 2004 r. o podatku od towarów 
i usług (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 361)

W zakresie prowadzenia ksiąg ra-
chunkowych stosuje się przepisy usta-
wy o rachunkowości, w tym rozdzia-
łu 2 tej ustawy”. Wobec tego podatnik
stosujący estoński CIT musi prowadzić
ewidencje zgodnie z przepisami ustawy
o rachunkowości i opierać się na za-
pisach dokonywanych według takich
unormowań (tak np. dyrektor Krajo-
wej Informacji Skarbowej w interpreta-
cjach indywidualnych: z 17 lipca 2024 r.,
sygn. 0111-KDIB1-2.4010.332.2024.1.END, 
z 27 marca 2024 r., sygn. 0111-KDIB2-
-1.4010.626.2023.1.DD, z 14 grud-
nia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
- 1 . 4 0 1 0 . 6 9 6 . 2 0 2 2 . 1 . A N D ,
z 9 grudnia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-1.4010.644.2022.2.MF). Oczywiście 
dotyczy to zarówno zasad rozliczania 
kosztów, jak i przychodów – na s. 11 
„Przewodnika do Ryczałtu od docho-
dów spółek” czytamy że: „(…) po wy-
borze ryczałtu od dochodów spółek
przychody i koszty podatnika ustala-

ne dla celów rachunkowych staną się 
również kategoriami podatkowymi”.

Skoro zatem podatnik jest zobli-
gowany do prowadzenia ewiden-
cji dla potrzeb podatkowych zgod-
nie z ustawą o rachunkowości i musi
według jej przepisów identyfi kować
przychody i koszty, to rozwiązaniem
może się okazać sposób księgowania 
obligacji. Chodzi o to, by uniknąć wska-
zania na niejednokrotnie absurdalnie
wysokie kwoty z tytułu wykupu obli-
gacji i odnieść się wyłącznie do kwot
prezentowanych jako przychód w ra-
chunku zysków i strat (RZiS). Spe-
cjaliści z zakresu prawa bilansowego 
wskazują bowiem na to, że jeśli obli-
gacje są klasyfi kowane jako inwestycje 
krótkoterminowe, to jako przychody
na koncie 750 „Przychody fi nansowe” 
są prezentowane odsetki czy dyskonto 
i one są wykazywane następnie w RZiS. 
Dzięki temu dochodzimy do rozsąd-
nego kompromisu, w ramach któ-
rego, zamiast stosować art. 28j ust. 1 
pkt 2 lit. f ustawy o CIT do nierealnych

kwot – często wynikających z opera-
cji na tych samych środkach (np. kil-
kakrotne nabywanie w roku obligacji
za te same środki) i przez to znacznie 
przewyższających przychód z działal-
ności operacyjnej – spółka odwołuje się
do zaprezentowanych w RZiS przycho-
dów fi nansowych.

Konkludując, minister fi nansów 
powinien rozwiązać spór o przychody
pasywne, wydając ogólną interpreta-
cję, w której uwzględni intencje pra-
wodawcy , a w międzyczasie taką wy-
kładnię winien zastosować dyrektor 
KIS. Jeżeli jednak krajowy interpreta-
tor nie chce podejmować takiej decyzji,
bo czeka na ruch ministra, to z łatwo-
ścią może wygasić część dyskusji doty-
czącej obligacji. Wystarczy, że posłuży
się naczelną zasadą, że przy estońskim
CIT księgi prowadzi się według ustawy 
o rachunkowości, i wskaże na kwoty
przychodów fi nansowych z RZiS. 

©℗
Radosław Kowalski

doradca podatkowy

problem Otrzymujemy od centra-
li refaktury różnego rodzaju kosztów
podmiotów zewnętrznych, które są zwią-
zane z działaniami naszego podmiotu,
lecz są ponoszone pierwotnie przez
centralę. Słyszeliśmy, że refaktury mogą
być zwolnione z dokumentacji. W jakim
przypadku jest to możliwe? Czy trzeba
zaraportować taką transakcję w TPR?

odpowiedź W zależności od charak-
teru i wartości poszczególnych rodza-
jów refaktur mogą być różne obowiązki. 
W przepisach przewidziano zwolnienie 
dla transakcji refaktur – tzw. czystych re-
faktur, dzięki któremu podatnik nie musi
sporządzać dokumentacji cen transfero-
wych oraz może w jedynie uproszczony 
sposób raportować w TPR swoje rozlicze-
nia objęte tym zwolnieniem.

Warunki, jakie należy spełnić łącznie,
aby uzyskać zwolnienie dla tzw. czystych
refaktur, są następujące:
■ nie powstaje wartość dodana i rozli-

czenie następuje bez uwzględniania
marży lub narzutu zysku;

■ rozliczenie nie jest związane bezpo-
średnio z inną transakcją kontrolo-
waną;

■ rozliczenie nastąpiło niezwłocznie
po dokonaniu zapłaty na rzecz pod-
miotu niepowiązanego;

■ podmiot powiązany nie jest podmio-
tem mającym miejsce zamieszkania, 
siedzibę lub zarząd na terytorium
lub w kraju stosującym szkodliwą kon-
kurencję podatkową.
Jeśli spółka stwierdziła podczas wery-

fi kacji swoich obowiązków cen transfe-
rowych, że refaktury, które otrzymuje 
od centrali, spełniają wszystkie te wa-
runki, to ich wartości należy przyrównać
do progów istotności transakcji. Jeżeli 
ich łączna wartość przekracza w danym
roku 2 mln zł netto, to należy je wykazać 
w formularzu TPR w uproszczony sposób.

W formularzu przewidziano dla takich
transakcji specjalną kategorię F. Podczas 
uzupełniania formularza należy ją wy-
brać i uzupełnić wszystkie wymagane 
dane o rozliczeniach podlegających zwol-
nieniu. Dane te są bardzo uproszczone, 
więc ich uzupełnienie nie powinno być 
dla spółki trudne.

problem Transakcja świadczenia
usług marketingowych jest raportowana
każdego roku w TPR składanym przez
spółkę. Podczas weryfikacji warto-
ści transakcji za 2023 r. okazało się,
że w pliku kalkulacji był błąd w formule
i za lata 2021–2022 w formularzu TPR
zaraportowano błędne wartości trans-
akcji. Co w takiej sytuacji może zrobić
spółka? Czy należy skorygować TPR
i jakie są tego konsekwencje?

odpowiedź  Jeśli spółka ustaliła, że dane
zaraportowane w historycznych TPR 
są błędne, to powinna złożyć korekty 
obu formularzy, uwzględniając w nich
prawidłowe dane. W informacjach dodat-
kowych do korekty może krótko wyjaśnić, 
z czego wynika korekta.

Do złożenia korekty informacji o ce-
nach transferowych nie jest wymaga-
ne jednoczesne złożenie tzw. czynnego
żalu (w szczególności, jeśli korekta wy-
nika z niezamierzonej omyłki w kalku-
lacjach). Każda sytuacja powinna być 
jednak zweryfi kowana i potwierdzona
indywidualnie.

Jeśli spółka nie poprawi zaraportowa-
nych danych za lata 2021 i 2022, to or-
gan podczas kontroli cen transferowych
może zwrócić uwagę na popełniony błąd
kalkulacji i stwierdzić, że spółka poda-
ła w formularzu TPR nieprawdziwe
informacje. Wiąże się to z sankcjami
karno-skarbowymi, które mogą ciążyć
na osobach odpowiedzialnych za złoże-
nie formularza.

©℗
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Jak opodatkować w CIT odszkodowanie 
za zniszczoną podczas powodzi maszynę
Spółka z o.o. jest fi rmą produkcyjną, która rozlicza CIT na zasadach ogól-
nych, stosując 19-proc. stawkę. W wyniku powodzi na Śląsku we wrześniu 
2024 r. zniszczeniu uległo kilka maszyn, które były środkami trwałymi 
spółki. Maszyny nie nadawały się do dalszego użytku i zostały wycofane 
(zlikwidowane) oraz wykreślone z ewidencji środków trwałych. We wrze-
śniu 2024 r. spółka otrzymała odszkodowanie od towarzystwa ubezpiecze-
niowego za zniszczone w wyniku powodzi maszyny. Jak spółka powinna 
opodatkować to odszkodowanie na gruncie CIT?

Marcin Szymankiewicz

doradca podatkowy

Stosownie do art. 12 ust. 1 pkt 1 usta-
wy o CIT przychodami, z zastrzeżeniem 
art. 12 ust. 3 i 4 oraz art. 14 ustawy o CIT, 
są w szczególności otrzymane pienią-
dze, wartości pieniężne, w tym rów-
nież różnice kursowe. W świetle art. 12 
ust. 1 pkt 1 ustawy o CIT do przycho-
dów dla potrzeb podatku dochodowego 
od osób prawnych zalicza się tylko takie 
przychody, które w danym momencie 
są trwałe, defi nitywne i bezwarunkowe.

W myśl art. 12 ust. 3 ustawy o CIT 
za przychody związane z działalnością 
gospodarczą i z działami specjalnymi pro-
dukcji rolnej, osiągnięte w roku podat-
kowym, a także za przychody uzyskane 
z zysków kapitałowych, z wyłączeniem 
przychodów, o których mowa w art. 7b 
ust. 1 pkt 1 ustawy o CIT, uważa się tak-
że należne przychody, choćby nie zostały 
jeszcze faktycznie otrzymane, po wyłą-
czeniu wartości zwróconych towarów, 
udzielonych bonifi kat i skont. [ramka]

Uwaga! Do przychodów nie zalicza się 
należnego podatku od towarów i usług 
(art. 12 ust. 4 pkt 1 ustawy o CIT)

Zwolnienie z podatku
Należy jednak zauważyć, że na podsta-
wie art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT 
wolne od podatku są odszkodowania 
za szkody w środku trwałym, z wyłą-
czeniem samochodu osobowego, w czę-
ści wydatkowanej w roku podatkowym 
lub w roku bezpośrednio po nim nastę-
pującym na remont tego środka trwa-
łego albo na zakup lub na wytworzenie 
we własnym zakresie środka trwałego 
zaliczonego zgodnie z Klasyfi kacją Środ-
ków Trwałych do tego samego rodzaju 
co środek trwały, z którym była związa-
na taka szkoda, przy czym art. 16 ust. 1 
pkt 48 ustawy o CIT stosuje się od-
powiednio.

Zatem podatnicy nie muszą roz-
poznawać przychodu tytułem otrzyma-
nego odszkodowania za szkody powstałe 
na środkach trwałych z pominięciem sa-
mochodów osobowych. Pierwszym wa-
runkiem skorzystania ze zwolnienia jest 
spożytkowanie otrzymanego odszkodo-
wania na remont środka trwałego, któ-
ry był przedmiotem szkody, lub zakup 
albo wytworzenie środka trwałego zali-
czonego do tego samego rodzaju klasyfi -
kacji środków trwałych co środek trwały, 
który był przedmiotem szkody. Jeżeli 
odszkodowanie zostało wydane w czę-
ści na ww. cele, wówczas ze zwolnienia 
korzysta tylko ta część (pozostała kwota 
będzie przychodem z działalności gospo-
darczej podatnika). Drugim warunkiem 
jest wydatkowanie środków w określo-
nym terminie, tj. w danym roku podat-
kowym lub bezpośrednio po nim nastę-
pującym. Powyższe warunki – jak każdy 
wyjątek od zasady powszechności opo-
datkowania – należy interpretować ści-
śle, zgodnie z wykładnią językową da-
nej regulacji. Zasada ścisłej interpretacji 
przepisów dotyczących ulg i zwolnień 
podatkowych wskazuje zaś, że nie na-
leży rozszerzać rozumienia pojęć uży-
tych w ustawie o CIT (por. interpreta-
cje indywidualne dyrektora Krajowej 
Informacji Skarbowej z 19 lipca 2023 r., 
sygn. 0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN; 
z 4 czerwca 2024 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.86.2024.2.BD; z 21 lip-
ca 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.254.2022.2.MZA). Jak wskazał 
dyrektor KIS w ww. interpretacji indy-

widualnej z 4 czerwca 2024 r.:„Wpro-
wadzony od 1 stycznia 2019 r. przepis 
przewiduje zwolnienie dla kwot odszko-
dowań uzyskiwanych przez podatni-
ka od ubezpieczyciela z tytułu znisz-
czenia lub uszkodzenia posiadanego 
przez niego środka trwałego. Zgodnie 
z defi nicją zawartą w Słowniku języka 
polskiego PWN (wydanie internetowe, 
https://sip.pwn.pl/) «szkoda» to «1. stra-
ta, uszczerbek».

Słowo «strata» jest defi niowana jako:
«1. w rozliczeniach: wielkość, o którą 

zmniejszyły się fundusze;
2. coś co się przestało posiadać;
3. fakt, że się przestało coś posiadać».
Natomiast «uszczerbek» to «ponie-

siona szkoda»”.
Organy podatkowe (zob. interpre-

tacje indywidualne dyrektora KIS 
z 19 lipca 2023 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.280.2023.2.AN; z 1 lute-
go 2024 r., sygn. 0114-KDIP2-
-1.4010.656.2023.2.MR1; z 21 lipca 2022 r., 
sygn. 0111-KDIB1-2.4010.254.2022.2.MZA; 
z  23  grudnia 2020 r. ,  sygn. 
0111-KDIB1-3.4010.421.2020.2.JKU; 
z 20 kwietnia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.40.2022.1.IM) podnoszą, 
że aby można było skorzystać ze zwol-
nienia, o którym mowa w art. 17 ust. 1 
pkt 54a ustawy o CIT, spełnione muszą 
być następujące warunki:
■ odszkodowanie musi dotyczyć szko-

dy w środku trwałym (z wyłączeniem 
samochodu osobowego);

■ odszkodowanie musi być wydatkowa-
ne na ściśle określone w art. 17 ust. 1 
pkt 54 ustawy o CIT cele, tj. na remont 
tego środka trwałego albo na zakup 
lub na wytworzenie we własnym za-
kresie środka trwałego zaliczonego 
zgodnie z KŚT do tego samego ro-
dzaju co środek trwały, z którym była 
związana taka szkoda, w ściśle okre-
ślonym okresie, w części wydatkowa-
nej w roku podatkowym lub w roku 
bezpośrednio po nim następującym;

■ wydatki pokryte odszkodowaniem 
nie mogą być zaliczone do kosztów 
uzyskania przychodów, w tym rów-
nież poprzez odpisy amortyzacyjne.
Jak wskazał dyrektor KIS w interpreta-

cji indywidualnej z 19 lipca 2023 r., sygn. 
0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN: „Lite-
ralne brzmienie art. 17 ust. 1 pkt 54a usta-
wy o CIT odnosi się wprost do momentu 
wydatkowania środków, za który uważa 
się dany rok podatkowy lub rok bezpo-
średnio po nim następujący. (…) Wska-
zania wymaga, że przepis art. 17 ust. 1 
pkt 54a ustawy o CIT wyraźnie określa 
datę graniczną, po upływie której na-
stępuje utrata prawa do wydatkowania 
kwoty odszkodowania i tym samym 
skorzystania ze zwolnienia od podatku. 
Przedmiotowe wydatkowanie powinno 
zatem nastąpić alternatywnie w roku 
podatkowym bądź (najpóźniej) do koń-
ca roku bezpośrednio po nim następu-
jącego. (…) w przypadku niespełnienia 
ustawowego warunku (tj. wydatkowania, 
w stosownym terminie, otrzymanego od-
szkodowania na remont środka trwałego 
albo zakup lub wytworzenie we własnym 
zakresie środka trwałego zaliczonego 
zgodnie z KŚT do tego samego rodzaju 
co środek trwały, z którym związana była 
szkoda), dokonanie opodatkowania otrzy-
manego odszkodowania powinno nastą-
pić w dacie upływu terminu określone-
go w przepisie (tj. z końcem następnego 
roku podatkowego) lub we wcześniejszym 
terminie, jeżeli podatnik przed upływem 
terminu dokonał wydatku odszkodowa-
nia na inne cele”.

Konsekwencje 
wydatkowania na inne cele
W myśl art. 25 ust. 4 ustawy o CIT, jeżeli 
podatnicy, o których mowa w art. 17 ust. 1 

ustawy o CIT, uprzednio zadeklarowali, 
że przeznaczą dochód na cele określone 
w tych przepisach i dochód ten wydat-
kowali na inne cele albo na cele określo-
ne w tych przepisach, ale po terminie 
w nich określonym – podatek od tego 
dochodu, bez wezwania, wpłaca się do 
20. dnia miesiąca następującego po mie-
siącu, w którym dokonano wydatku 
lub w którym upłynął termin do dokona-
nia wydatku. Co ważne, przepis ten sto-
suje się również do dochodów za lata 
poprzedzające rok podatkowy, zadekla-
rowanych i niewydatkowanych w tych 
latach na cele określone w art. 17 ust. 1b 
ustawy o CIT, z zastrzeżeniem art. 17 
ust. 1 pkt 5a ustawy o CIT. Jak wskazał 
dyrektor KIS w ww. interpretacji indy-
widualnej z 4 czerwca 2024 r.: „W świetle 
wymienionego przepisu (tj. art. 25 ust. 4 
ustawy o CIT – przyp. autora) skorelo-
wanego z treścią analizowanego art. 17 
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, w przypad-
ku niespełnienia ustawowego warunku 
(tj. wydatkowania, w stosownym termi-
nie, otrzymanego odszkodowania na re-
mont środka trwałego albo zakup lub wy-
tworzenie we własnym zakresie środka 
trwałego zaliczonego zgodnie z KŚT 
do tego samego rodzaju co środek trwały, 
z którym związana była szkoda), doko-
nanie opodatkowania otrzymanego od-
szkodowania powinno nastąpić w dacie 
upływu terminu określonego w przepisie 
(tj. z końcem następnego roku podatko-
wego) lub we wcześniejszym terminie, 
jeżeli podatnik przed upływem terminu 
dokonał wydatku odszkodowania na inne 
cele. Nie znajduje oparcia w treści prze-
pisów stanowisko, że termin wskaza-
ny w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT 
należy liczyć od momentu otrzymania 
ostatniej transzy odszkodowania, któ-
ra wyczerpywała całkowite roszczenie 
wobec Ubezpieczyciela. Omawiany prze-
pis wyraźnie wskazuje na wydatkowanie 
środków w roku podatkowym lub w roku 
bezpośrednio po nim następującym, za-
tem nieuzasadnionym byłoby wydłu-
żanie tego terminu o kolejne lata i jego 
liczenia dopiero od momentu uzyska-
nia pełnej kwoty odszkodowania. Sam 
przepis zresztą wskazuje, że zwolnieniu 
podlega tylko ta część odszkodowania, 
która jest wydatkowana na remont środ-
ka trwałego albo zakup lub wytworze-
nie we własnym zakresie środka trwa-
łego zaliczonego zgodnie z Klasyfi kacją 
do tego samego rodzaju co zniszczony 
środek trwały. Spółka, otrzymując już 
część środków z odszkodowania, dostaje 
je do dyspozycji i ma możliwość ich wy-
datkowania zgodnie z warunkami wska-
zanymi w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy 
o CIT, a przepis wyraźnie wskazuje ramy 
czasowe, w których to powinno nastąpić. 
Mając na uwadze powyższe, stwierdzić 
zatem należy, że nieprawidłowe jest sta-
nowisko Spółdzielni sprowadzające się 
do twierdzenia, że termin, od którego 
należy liczyć rozpoczęcie biegu termi-
nu określonego w przepisie art. 17 ust. 1 
pkt 54a ustawy o CIT, rozpoczyna się 
z momentem likwidacji szkody, tj. wy-
płaty pełnej kwoty odszkodowania”.

Odpisy z tytułu 
zużycia środków trwałych
Zgodnie z art. 16 ust. 1 pkt 48 ustawy 
o CIT nie uważa się za koszty uzyskania 
przychodów odpisów z tytułu zużycia 

środków trwałych oraz wartości niema-
terialnych i prawnych dokonywanych, 
według zasad określonych w art. 16a–
–16m ustawy o CIT, od tej części ich war-
tości, która odpowiada poniesionym 
wydatkom na nabycie lub wytworze-
nie we własnym zakresie tych środków 
lub wartości niematerialnych i praw-
nych, odliczonym od podstawy opo-
datkowania podatkiem dochodowym 
albo zwróconym podatnikowi w jakiej-
kolwiek formie.

Należy więc wskazać, że podatnik, 
który skorzysta ze zwolnienia prze-
widzianego w art. 17 ust. 1 pkt 54a 
ustawy o CIT i nie zaliczy do przy-
chodów uzyskanego odszkodowania, 
nie ma prawa zaliczać do kosztów 
uzyskania przychodów odpisów z ty-
tułu zużycia środków trwałych, od tej 
części ich wartości, która odpowiada 
poniesionym wydatkom na nabycie 
lub wytworzenie we własnym zakre-
sie tych środków trwałych lub warto-
ści niematerialnych i prawnych, odli-
czonym od podstawy opodatkowania 
podatkiem dochodowym albo zwró-
conym podatnikowi w jakiejkolwiek 
formie (por. interpretacje indywidu-
alne dyrektora KIS z 19 lipca 2023 r., 
sygn. 0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN; 
z 4 czerwca 2024 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.86.2024.2.BD; z 13 paździer-
nika 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.541.2022.2.PC).

Uwaga! Zwolnienie, o którym mowa 
w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, 
stosuje się także do otrzymanego od-
szkodowania w części odpowiadającej 
wartości wydatków poniesionych przez 
podatnika na cele określone w tym prze-
pisie od dnia powstania szkody do dnia 
otrzymania odszkodowania, w części 
niezaliczonej do kosztów uzyskania 
przychodów, w tym poprzez odpisy 
amortyzacyjne (art. 17 ust. 10a ustawy 
o CIT).

Podsumowanie
Należy mieć na uwadze, iż, jak wskazał 
dyrektor KIS w interpretacji indywidual-
nej z 26 lutego 2020 r., sygn. 0111-KDIB2-
-1.4010.588.2019.2.MK, „(…) otrzyma-
ne odszkodowanie od ubezpieczyciela 
za szkody na środkach trwałych korzysta 
ze zwolnienia, o którym mowa w art. 17 
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, o ile będą 
spełnione warunki określone wprost 
w tym przepisie. Natomiast ewentu-
alna nadwyżka kwoty odszkodowania 
ustalonego ryczałtowo przewyższająca 
kwotę wydatkowaną na remont (napra-
wę) środka trwałego (autobusu) będzie 
dla Spółki przychodem podatkowym 
zgodnie z art. 12 ust. 1 ustawy o CIT”. 
Tak więc otrzymane przez spółkę od-
szkodowanie z tytułu zniszczonego mie-
nia (maszyn) spółka powinna zaliczyć 
do przychodów, jednak przychód (do-
chód) korzysta ze zwolnienia na podsta-
wie art. 17 ust. 1 pkt 54a w zw. z art. 17 
ust. 10a ustawy o CIT, jeśli zostały speł-
nione wszystkie warunki do skorzysta-
nia z tego zwolnienia.   
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Podstawa prawna
● art. 12, art. 16 ust. 1 pkt 48, art. 17 ust. 1 pkt 54a, art. 25 
ust. 4 ustawy z 15 lutego 1992 r. o podatku dochodo-
wym od osób prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805; 
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222)

Data powstania przychodu

W myśl art. 12 ust. 3a ustawy o CIT za datę powstania przychodu, o którym 
mowa w art. 12 ust. 3 ustawy o CIT, uważa się, z zastrzeżeniem art. 12 ust. 3c–3g 
oraz 3j–3m ustawy o CIT, dzień wydania rzeczy, zbycia prawa majątkowe-
go lub wykonania usługi, albo częściowego wykonania usługi, nie później niż 
dzień:
1) wystawienia faktury albo
2) uregulowania należności.
Jeżeli strony ustalą, iż usługa jest rozliczana w okresach rozliczeniowych, 
za datę powstania przychodu uznaje się ostatni dzień okresu rozliczeniowego 
określonego w umowie lub na wystawionej fakturze, nie rzadziej niż raz w roku 
(art. 12 ust. 3c ustawy o CIT).
W przypadku otrzymania przychodu, o którym mowa w art. 12 ust. 3 ustawy 
o CIT, do którego nie stosuje się art. 12 ust. 3a, 3c, 3d i 3f, za datę powstania przy-
chodu uznaje się dzień otrzymania zapłaty (art. 12 ust. 3e ustawy o CIT).        ©℗
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Jak opodatkować w CIT odszkodowanie
za zniszczoną podczas powodzi maszynę
Spółka z o.o. jest fi rmą produkcyjną, która rozlicza CIT na zasadach ogól-
nych, stosując 19-proc. stawkę. W wyniku powodzi na Śląsku we wrześniu 

j ą yj ą

2024 r. zniszczeniu uległo kilka maszyn, które były środkami trwałymi
spółki. Maszyny nie nadawały się do dalszego użytku i zostały wycofane 
(zlikwidowane) oraz wykreślone z ewidencji środków trwałych. We wrze-
śniu 2024 r. spółka otrzymała odszkodowanie od towarzystwa ubezpiecze-
niowego za zniszczone w wyniku powodzi maszyny. Jak spółka powinna 
opodatkować to odszkodowanie na gruncie CIT?

Marcin Szymankiewicz

doradca podatkowy

Stosownie do art. 12 ust. 1 pkt 1 usta-
wy o CIT przychodami, z zastrzeżeniem
art. 12 ust. 3 i 4 oraz art. 14 ustawy o CIT,
są w szczególności otrzymane pienią-
dze, wartości pieniężne, w tym rów-
nież różnice kursowe. W świetle art. 12
ust. 1 pkt 1 ustawy o CIT do przycho-
dów dla potrzeb podatku dochodowego 
od osób prawnych zalicza się tylko takie
przychody, które w danym momencie
są trwałe, defi nitywne i bezwarunkowe.

W myśl art. 12 ust. 3 ustawy o CIT 
za przychody związane z działalnością
gospodarczą i z działami specjalnymi pro-
dukcji rolnej, osiągnięte w roku podat-
kowym, a także za przychody uzyskane 
z zysków kapitałowych, z wyłączeniem
przychodów, o których mowa w art. 7b 
ust. 1 pkt 1 ustawy o CIT, uważa się tak-
że należne przychody, choćby nie zostały
jeszcze faktycznie otrzymane, po wyłą-
czeniu wartości zwróconych towarów,
udzielonych bonifi kat i skont. [ramka]

Uwaga! Do przychodów nie zalicza się 
należnego podatku od towarów i usług
(art. 12 ust. 4 pkt 1 ustawy o CIT)

Zwolnienie z podatku
Należy jednak zauważyć, że na podsta-
wie art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT
wolne od podatku są odszkodowania
za szkody w środku trwałym, z wyłą-
czeniem samochodu osobowego, w czę-
ści wydatkowanej w roku podatkowym
lub w roku bezpośrednio po nim nastę-
pującym na remont tego środka trwa-
łego albo na zakup lub na wytworzenie 
we własnym zakresie środka trwałego 
zaliczonego zgodnie z Klasyfi kacją Środ-
ków Trwałych do tego samego rodzaju
co środek trwały, z którym była związa-
na taka szkoda, przy czym art. 16 ust. 1 
pkt 48 ustawy o CIT stosuje się od-
powiednio.

Zatem podatnicy nie muszą roz-
poznawać przychodu tytułem otrzyma-
nego odszkodowania za szkody powstałe
na środkach trwałych z pominięciem sa-
mochodów osobowych. Pierwszym wa-
runkiem skorzystania ze zwolnienia jest
spożytkowanie otrzymanego odszkodo-
wania na remont środka trwałego, któ-
ry był przedmiotem szkody, lub zakup 
albo wytworzenie środka trwałego zali-
czonego do tego samego rodzaju klasyfi -
kacji środków trwałych co środek trwały,
który był przedmiotem szkody. Jeżeli 
odszkodowanie zostało wydane w czę-
ści na ww. cele, wówczas ze zwolnienia
korzysta tylko ta część (pozostała kwota
będzie przychodem z działalności gospo-
darczej podatnika). Drugim warunkiem
jest wydatkowanie środków w określo-
nym terminie, tj. w danym roku podat-
kowym lub bezpośrednio po nim nastę-
pującym. Powyższe warunki – jak każdy
wyjątek od zasady powszechności opo-
datkowania – należy interpretować ści-
śle, zgodnie z wykładnią językową da-
nej regulacji. Zasada ścisłej interpretacji 
przepisów dotyczących ulg i zwolnień 
podatkowych wskazuje zaś, że nie na-
leży rozszerzać rozumienia pojęć uży-
tych w ustawie o CIT (por. interpreta-
cje indywidualne dyrektora Krajowej 
Informacji Skarbowej z 19 lipca 2023 r.,
sygn. 0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN; 
z 4 czerwca 2024 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.86.2024.2.BD; z 21 lip-
ca 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.254.2022.2.MZA). Jak wskazał 
dyrektor KIS w ww. interpretacji indy-

widualnej z 4 czerwca 2024 r.:„Wpro-
wadzony od 1 stycznia 2019 r. przepis
przewiduje zwolnienie dla kwot odszko-
dowań uzyskiwanych przez podatni-
ka od ubezpieczyciela z tytułu znisz-
czenia lub uszkodzenia posiadanego 
przez niego środka trwałego. Zgodnie
z defi nicją zawartą w Słowniku języka 
polskiego PWN (wydanie internetowe, 
https://sip.pwn.pl/) «szkoda» to «1. stra-
ta, uszczerbek».

Słowo «strata» jest defi niowana jako:
«1. w rozliczeniach: wielkość, o którą 

zmniejszyły się fundusze;
2. coś co się przestało posiadać;
3. fakt, że się przestało coś posiadać».
Natomiast «uszczerbek» to «ponie-

siona szkoda»”.
Organy podatkowe (zob. interpre-

tacje indywidualne dyrektora KIS 
z 19 lipca 2023 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.280.2023.2.AN; z 1 lute-
go 2024 r., sygn. 0114-KDIP2-
-1.4010.656.2023.2.MR1; z 21 lipca 2022 r.,
sygn. 0111-KDIB1-2.4010.254.2022.2.MZA; 
z  23  grudnia 2020 r. ,  sygn.
0111-KDIB1-3.4010.421.2020.2.JKU;
z 20 kwietnia 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.40.2022.1.IM) podnoszą, 
że aby można było skorzystać ze zwol-
nienia, o którym mowa w art. 17 ust. 1 
pkt 54a ustawy o CIT, spełnione muszą
być następujące warunki:
■ odszkodowanie musi dotyczyć szko-

dy w środku trwałym (z wyłączeniem 
samochodu osobowego);

■ odszkodowanie musi być wydatkowa-
ne na ściśle określone w art. 17 ust. 1 
pkt 54 ustawy o CIT cele, tj. na remont
tego środka trwałego albo na zakup
lub na wytworzenie we własnym za-
kresie środka trwałego zaliczonego
zgodnie z KŚT do tego samego ro-
dzaju co środek trwały, z którym była 
związana taka szkoda, w ściśle okre-
ślonym okresie, w części wydatkowa-
nej w roku podatkowym lub w roku
bezpośrednio po nim następującym;

■ wydatki pokryte odszkodowaniem
nie mogą być zaliczone do kosztów
uzyskania przychodów, w tym rów-
nież poprzez odpisy amortyzacyjne.
Jak wskazał dyrektor KIS w interpreta-

cji indywidualnej z 19 lipca 2023 r., sygn.
0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN: „Lite-
ralne brzmienie art. 17 ust. 1 pkt 54a usta-
wy o CIT odnosi się wprost do momentu 
wydatkowania środków, za który uważa
się dany rok podatkowy lub rok bezpo-
średnio po nim następujący. (…) Wska-
zania wymaga, że przepis art. 17 ust. 1 
pkt 54a ustawy o CIT wyraźnie określa
datę graniczną, po upływie której na-
stępuje utrata prawa do wydatkowania 
kwoty odszkodowania i tym samym 
skorzystania ze zwolnienia od podatku. 
Przedmiotowe wydatkowanie powinno 
zatem nastąpić alternatywnie w roku
podatkowym bądź (najpóźniej) do koń-
ca roku bezpośrednio po nim następu-
jącego. (…) w przypadku niespełnienia 
ustawowego warunku (tj. wydatkowania, 
w stosownym terminie, otrzymanego od-
szkodowania na remont środka trwałego
albo zakup lub wytworzenie we własnym 
zakresie środka trwałego zaliczonego
zgodnie z KŚT do tego samego rodzaju 
co środek trwały, z którym związana była
szkoda), dokonanie opodatkowania otrzy-
manego odszkodowania powinno nastą-
pić w dacie upływu terminu określone-
go w przepisie (tj. z końcem następnego
roku podatkowego) lub we wcześniejszym 
terminie, jeżeli podatnik przed upływem
terminu dokonał wydatku odszkodowa-
nia na inne cele”.

Konsekwencje
wydatkowania na inne cele
W myśl art. 25 ust. 4 ustawy o CIT, jeżeli
podatnicy, o których mowa w art. 17 ust. 1 

ustawy o CIT, uprzednio zadeklarowali, 
że przeznaczą dochód na cele określone
w tych przepisach i dochód ten wydat-
kowali na inne cele albo na cele określo-
ne w tych przepisach, ale po terminie 
w nich określonym – podatek od tego 
dochodu, bez wezwania, wpłaca się do 
20. dnia miesiąca następującego po mie-
siącu, w którym dokonano wydatku 
lub w którym upłynął termin do dokona-
nia wydatku. Co ważne, przepis ten sto-
suje się również do dochodów za lata 
poprzedzające rok podatkowy, zadekla-
rowanych i niewydatkowanych w tych
latach na cele określone w art. 17 ust. 1b
ustawy o CIT, z zastrzeżeniem art. 17 
ust. 1 pkt 5a ustawy o CIT. Jak wskazał
dyrektor KIS w ww. interpretacji indy-
widualnej z 4 czerwca 2024 r.: „W świetle 
wymienionego przepisu (tj. art. 25 ust. 4 
ustawy o CIT – przyp. autora) skorelo-
wanego z treścią analizowanego art. 17 
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, w przypad-
ku niespełnienia ustawowego warunku
(tj. wydatkowania, w stosownym termi-
nie, otrzymanego odszkodowania na re-
mont środka trwałego albo zakup lub wy-
tworzenie we własnym zakresie środka
trwałego zaliczonego zgodnie z KŚT
do tego samego rodzaju co środek trwały, 
z którym związana była szkoda), doko-
nanie opodatkowania otrzymanego od-
szkodowania powinno nastąpić w dacie
upływu terminu określonego w przepisie
(tj. z końcem następnego roku podatko-
wego) lub we wcześniejszym terminie,
jeżeli podatnik przed upływem terminu 
dokonał wydatku odszkodowania na inne 
cele. Nie znajduje oparcia w treści prze-
pisów stanowisko, że termin wskaza-
ny w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT
należy liczyć od momentu otrzymania
ostatniej transzy odszkodowania, któ-
ra wyczerpywała całkowite roszczenie 
wobec Ubezpieczyciela. Omawiany prze-
pis wyraźnie wskazuje na wydatkowanie 
środków w roku podatkowym lub w roku 
bezpośrednio po nim następującym, za-
tem nieuzasadnionym byłoby wydłu-
żanie tego terminu o kolejne lata i jego 
liczenia dopiero od momentu uzyska-
nia pełnej kwoty odszkodowania. Sam 
przepis zresztą wskazuje, że zwolnieniu 
podlega tylko ta część odszkodowania, 
która jest wydatkowana na remont środ-
ka trwałego albo zakup lub wytworze-
nie we własnym zakresie środka trwa-
łego zaliczonego zgodnie z Klasyfi kacją 
do tego samego rodzaju co zniszczony 
środek trwały. Spółka, otrzymując już 
część środków z odszkodowania, dostaje 
je do dyspozycji i ma możliwość ich wy-
datkowania zgodnie z warunkami wska-
zanymi w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy
o CIT, a przepis wyraźnie wskazuje ramy
czasowe, w których to powinno nastąpić. 
Mając na uwadze powyższe, stwierdzić 
zatem należy, że nieprawidłowe jest sta-
nowisko Spółdzielni sprowadzające się
do twierdzenia, że termin, od którego
należy liczyć rozpoczęcie biegu termi-
nu określonego w przepisie art. 17 ust. 1
pkt 54a ustawy o CIT, rozpoczyna się 
z momentem likwidacji szkody, tj. wy-
płaty pełnej kwoty odszkodowania”.

Odpisy z tytułu
zużycia środków trwałych
Zgodnie z art. 16 ust. 1 pkt 48 ustawy 
o CIT nie uważa się za koszty uzyskania
przychodów odpisów z tytułu zużycia 

środków trwałych oraz wartości niema-
terialnych i prawnych dokonywanych, 
według zasad określonych w art. 16a–
–16m ustawy o CIT, od tej części ich war-
tości, która odpowiada poniesionym 
wydatkom na nabycie lub wytworze-
nie we własnym zakresie tych środków
lub wartości niematerialnych i praw-
nych, odliczonym od podstawy opo-
datkowania podatkiem dochodowym
albo zwróconym podatnikowi w jakiej-
kolwiek formie.

Należy więc wskazać, że podatnik, 
który skorzysta ze zwolnienia prze-
widzianego w art. 17 ust. 1 pkt 54a
ustawy o CIT i nie zaliczy do przy-
chodów uzyskanego odszkodowania,
nie ma prawa zaliczać do kosztów
uzyskania przychodów odpisów z ty-
tułu zużycia środków trwałych, od tej 
części ich wartości, która odpowiada
poniesionym wydatkom na nabycie 
lub wytworzenie we własnym zakre-
sie tych środków trwałych lub warto-
ści niematerialnych i prawnych, odli-
czonym od podstawy opodatkowania 
podatkiem dochodowym albo zwró-
conym podatnikowi w jakiejkolwiek 
formie (por. interpretacje indywidu-
alne dyrektora KIS z 19 lipca 2023 r.,
sygn. 0111-KDIB1-3.4010.280.2023.2.AN; 
z 4 czerwca 2024 r., sygn. 0111-KDIB1-
-2.4010.86.2024.2.BD; z 13 paździer-
nika 2022 r., sygn. 0111-KDIB1-
-3.4010.541.2022.2.PC).

Uwaga! Zwolnienie, o którym mowa 
w art. 17 ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, 
stosuje się także do otrzymanego od-
szkodowania w części odpowiadającej
wartości wydatków poniesionych przez 
podatnika na cele określone w tym prze-
pisie od dnia powstania szkody do dnia
otrzymania odszkodowania, w części
niezaliczonej do kosztów uzyskania
przychodów, w tym poprzez odpisy
amortyzacyjne (art. 17 ust. 10a ustawy
o CIT).

Podsumowanie
Należy mieć na uwadze, iż, jak wskazał
dyrektor KIS w interpretacji indywidual-
nej z 26 lutego 2020 r., sygn. 0111-KDIB2-
-1.4010.588.2019.2.MK, „(…) otrzyma-
ne odszkodowanie od ubezpieczyciela
za szkody na środkach trwałych korzysta 
ze zwolnienia, o którym mowa w art. 17
ust. 1 pkt 54a ustawy o CIT, o ile będą
spełnione warunki określone wprost 
w tym przepisie. Natomiast ewentu-
alna nadwyżka kwoty odszkodowania
ustalonego ryczałtowo przewyższająca
kwotę wydatkowaną na remont (napra-
wę) środka trwałego (autobusu) będzie 
dla Spółki przychodem podatkowym
zgodnie z art. 12 ust. 1 ustawy o CIT”. 
Tak więc otrzymane przez spółkę od-
szkodowanie z tytułu zniszczonego mie-
nia (maszyn) spółka powinna zaliczyć
do przychodów, jednak przychód (do-
chód) korzysta ze zwolnienia na podsta-
wie art. 17 ust. 1 pkt 54a w zw. z art. 17 
ust. 10a ustawy o CIT, jeśli zostały speł-
nione wszystkie warunki do skorzysta-
nia z tego zwolnienia.  
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Podstawa prawna
● art. 12, art. 16 ust. 1 pkt 48, art. 17 ust. 1 pkt 54a, art. 25 
ust. 4 ustawy z 15 lutego 1992 r. o podatku dochodo-
wym od osób prawnych (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 2805; 
ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1222)

Data powstania przychodu

W myśl art. 12 ust. 3a ustawy o CIT za datę powstania przychodu, o którym
mowa w art. 12 ust. 3 ustawy o CIT, uważa się, z zastrzeżeniem art. 12 ust. 3c–3g
oraz 3j–3m ustawy o CIT, dzień wydania rzeczy, zbycia prawa majątkowe-
go lub wykonania usługi, albo częściowego wykonania usługi, nie później niż
dzień:
1) wystawienia faktury albo
2) uregulowania należności.
Jeżeli strony ustalą, iż usługa jest rozliczana w okresach rozliczeniowych,
za datę powstania przychodu uznaje się ostatni dzień okresu rozliczeniowego
określonego w umowie lub na wystawionej fakturze, nie rzadziej niż raz w roku
(art. 12 ust. 3c ustawy o CIT).
W przypadku otrzymania przychodu, o którym mowa w art. 12 ust. 3 ustawy
o CIT, do którego nie stosuje się art. 12 ust. 3a, 3c, 3d i 3f, za datę powstania przy-
chodu uznaje się dzień otrzymania zapłaty (art. 12 ust. 3e ustawy o CIT).       ©℗
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Czas na wybór fi rmy audytorskiej

Z początkiem października mogą 
się już rozpocząć prace związane 
z inwentaryzacją aktywów. Zgodnie 
z przepisami ustawy z 29 września 
1994 r. o rachunkowości (t.j. Dz.U. 
z 2023 r. poz. 120; ost.zm. Dz.U. 
z 2024 r. poz. 619; dalej: u.r.) może się 
ona rozpocząć trzy miesiące przed 
dniem bilansowym w jednostkach, 
w których rok bilansowy pokrywa się 
z rokiem podatkowym. W przypadku 
spisów z natury możliwość uczest-
niczenia w nich powinien mieć bie-
gły rewident lub jego przedstawiciel. 
Oznacza to, że koniec września – po-
czątek października to ostatni mo-
ment na wybór fi rmy audytorskiej, 
określenie zasad współpracy z nią 
i powiadomienie jej o terminach 
czynności inwentaryzacyjnych.

Jednostka, która nie poinformuje 
fi rmy audytorskiej z wyprzedzeniem 
o rozpoczęciu inwentaryzacji, naraża 
się na to, że w jej sprawozdaniu znaj-
dzie się adnotacja rewidenta o ograni-
czeniu możliwości pozyskania danych 
(tzw. ograniczenie zakresu badania 
przy rozpoczęciu spisu).

UWAGA: Biegły rewident musi 
być poinformowany z wyprzedze-
niem o rozpoczęciu prac związa-
nych ze sporządzeniem sprawozda-
nia, a pierwszym krokiem jest właśnie 
inwentaryzacja. Wybór i podpisanie 
umowy z fi rmą audytorską musi więc 
nastąpić jeszcze przed np. przystąpie-
niem do spisu aktywów.

Zebranie ofert

Przepisy u.r. wskazują na koniecz-
ność wyboru firmy audytorskiej. 
Aby do tego doszło, kierownik jed-
nostki musi wcześniej zebrać ofer-
ty od tego typu podmiotów i wstęp-
nie wyłonić te, które będą oceniane. 
I choć na rynku działa wiele fi rm au-
dytorskich, to znalezienie na przeło-
mie roku tej, z którą jednostka na-
wiąże współpracę, nie jest proste. 
W tym czasie fi rmy audytorskie wy-
konują wiele badań i po prostu czę-
sto nie mają już zasobów kadrowych 
do przeprowadzenia kolejnego. Tak 
więc kierownik jednostki, która musi 
poddać swoje sprawozdanie bada-
niu [ramka], powinien jak najszybciej 
skontaktować się z potencjalnymi 
usługowcami, aby wstępnie wska-
zać terminy i ogólny zakres prac, tak 
aby oferta współpracy była przygoto-
wana w sposób realny i dostosowana 
zarówno do potrzeb jego jednostki, 
jak i możliwości podmiotu badające-
go. W większości przypadków wystar-
czy, aby kierownik jednostki wystoso-
wał zapytania ofertowe do wielu fi rm, 
a następnie przedstawił najbardziej 
adekwatną ofertę (może być ich kilka) 
zgromadzeniu wspólników lub inne-
mu organowi dokonującemu wybo-
ru. Należy też pamiętać, że niektóre 
jednostki przy wyborze fi rmy audy-
torskiej muszą zastosować procedu-
ry zamówień publicznych. Jednostki 
będące podmiotami zainteresowania 

publicznego muszą pamiętać o roli 
komitetu audytu w wyborze podmio-
tu uprawnianego do badania spra-
wozdania fi nansowego.

UWAGA: Nawet najprostsza pro-
cedura wyłonienia fi rmy audytor-
skiej wymaga czasu. Tym bardziej 
że nie przygotuje ona oferty od ręki. 
Musi ona przede wszystkim oce-
nić, czy takie zlecenie może przyjąć 
z uwagi na jej zasoby kadrowe i ter-
miny. W tym celu musi wstępnie za-
poznać się z jednostką (znać jej wiel-
kość i działalność).

Podjęcie uchwały…

Wybór fi rmy audytorskiej następuje 
poprzez podjęcie stosownej uchwały 
przez odpowiedni organ, np.:
■ w spółce z o.o. – zwyczajne zgro-

madzenie wspólników,
■ w spółce akcyjnej – walne zgroma-

dzenie akcjonariuszy,
■ w spółce osobowej – zgromadze-

nie wspólników.
Firmę audytorską może też wybrać 

rada nadzorcza (komisja rewizyjna), 
jeśli to wynika ze statutu lub z umo-
wy spółki. Co ważne, wybór biegłego 
rewidenta przez organ do tego nie-
uprawniony powoduje nieważność 
podjętej uchwały w tej sprawie.

…jej elementy

Przepisy nie określają treści uchwa-
ły o wyborze biegłego rewidenta. 
W praktyce powinna ona zawierać 
co najmniej:
■ wskazanie numeru uchwały i orga-

nu, który jej dokonuje (Rada Nad-
zorcza, Zgromadzenie Udziałow-
ców);

■ datę jej podjęcia;
■ wskazanie podmiotu uprawnio-

nego do badania sprawozdania fi -
nansowego, który został wybrany 
– trzeba podać jego pełną nazwę 
i adres siedziby albo numer NIP 
lub KRS;

■ wskazanie sprawozdania fi nanso-
wego lub sprawozdań fi nansowych, 
które będzie podlegało/będą pod-
legały zbadaniu, np. badaniu będą 
podlegały sprawozdania roczne 
za lata 2024, 2025;

■ wskazanie, że uchwała wchodzi 
w życie z dniem powzięcia.
Dodatkowo można w niej zawrzeć:

■ termin badania (np. od 15 paździer-
nika 2024 r. do 20 lutego 2025 r.);

■ zobowiązanie kierownika jednostki 
do zawarcia umowy z podmiotem 
uprawnionym do badania sprawoz-
dania fi nansowego;

■ podstawę prawną do podjęcia 
tej uchwały.
Za nieważne z mocy prawa 

są uznawane uchwały, które zawie-
rają klauzule ograniczające możli-
wość wyboru fi rmy audytorskiej 
przez organ dokonujący wyboru fi r-
my audytorskiej na potrzeby prze-
prowadzenia badania ustawowego 
sprawozdań fi nansowych tej jed-
nostki lub jej jednostek zależnych, 

do określonych kategorii lub wyka-
zów fi rm audytorskich. Oznacza to, 
że w uchwale nie może się znaleźć 
zapis wskazujący np., że sprawoz-
danie musi być zbadane przez fi r-
mę znajdującą się na określonym 
miejscu rankingu fi rm audytorskich 
czy mającą siedzibę w jakimś wo-
jewództwie lub regionie. Nieważ-
ne z mocy prawa jest też badanie 
sprawozdania fi nansowego prze-
prowadzone z naruszeniem okre-
ślonych przepisów ustawy o biegłych 
rewidentach i rozporządzenia Par-
lamentu Europejskiego i Rady (UE) 
nr 537/2014 z 16 kwietnia 2014 r. 

PRZYKŁAD

Klauzula niedozwolona

W umowie o badanie zaproponowano, 
że wynagrodzenie biegłego rewidenta 
będzie zależeć od tego, czy będą w jego 
sprawozdaniu zastrzeżenia i uwagi. Jest 
to klauzula niedozwolona, która powodu-
je nieważność umowy.

Po podjęciu uchwały w sprawie wy-
boru fi rmy audytorskiej fi rma musi 
podpisać umowę ze wskazanym pod-
miotem. Obowiązek ten spoczywa już 
na kierowniku jednostki.

Minimum na dwa lata
Od 2017 r. zgodnie z art. 66 ust. 5 u.r. 
w przypadku badania ustawowego, 
czyli wynikającego z art. 64 u.r., pierw-
sza umowa o badanie sprawozdania 
fi nansowego jest zawierana z fi rmą 
audytorską na okres nie krótszy niż 
dwa lata z możliwością przedłużenia 
na kolejne, co najmniej dwuletnie 
okresy. Jest to bardzo ważna zasada, 
ponieważ pozwala ona audytorom 
zaplanować badanie w taki sposób, 
aby móc w sposób racjonalny i eko-
nomiczny przeanalizować wszystkie 
obszary działalności jednostki. Dzięki 
temu rozwiązaniu biegli mogą bar-
dziej efektywnie współpracować z ba-
daną jednostką – nie ma bowiem ko-
nieczności przebadania w jednym roku 
wszystkich obszarów, gdyż tego typu 
prace można rozplanować na co naj-
mniej dwa lata. W praktyce może 
to oznaczać, że jeśli fi rma audytorska 
była wybrana w 2023 r., to w tym roku 
nie ma potrzeby podejmować decy-
zji w tym zakresie. Ale konieczna jest 
tu weryfi kacja. Szczególnie jest to waż-
ne pod kątem tego, czy fi rma, z którą 
mamy podpisaną umowę, nadal jest 
podmiotem uprawnionym do bada-
nia sprawozdania fi nansowego. W tym 

Kogo dotyczy obowiązek badania sprawozdań 
przez biegłego rewidenta

Jednostki, o których mowa w art. 64 ust. 1 u.r., muszą poddać swoje sprawoz-
danie fi nansowe badaniu przez biegłego rewidenta. Obowiązek ten dotyczy 
jednostek dominujących sporządzających skonsolidowane sprawozdania fi -
nansowe grup kapitałowych kontynuujących działalność, tj.:

■ banków, zakładów ubezpieczeń oraz zakładów reasekuracji;
■ spółdzielczych kas oszczędnościowo-kredytowych;
■ jednostek działających na podstawie przepisów o obrocie papierami war-

tościowymi, przepisów o świadczeniu usług fi nansowania społeczno-
ściowego dla przedsięwzięć gospodarczych oraz przepisów o funduszach 
inwestycyjnych i zarządzaniu alternatywnymi funduszami inwestycyjny-
mi oraz jednostek, o których mowa w art. 2 ust. 2b (czyli alternatywnych 
spółek inwestycyjnych w rozumieniu przepisów o funduszach inwe-
stycyjnych i zarządzaniu alternatywnymi funduszami inwestycyjnymi, 
w tym uprawnionych do posługiwania się nazwą EuVECA albo EuSEF);

■ jednostek działających na podstawie przepisów o organizacji i funk-
cjonowaniu funduszy emerytalnych;

■ krajowych instytucji płatniczych i instytucji pieniądza elektronicznego;
■ spółek akcyjnych, z wyjątkiem spółek będących na dzień bilansowy 

w organizacji;
■ pozostałych jednostek, które w poprzedzającym roku obrotowym, 

za który sporządzono sprawozdania fi nansowe, spełniły co najmniej 
dwa z następujących warunków:

a) średnioroczne zatrudnienie w przeliczeniu na pełne etaty wyniosło co naj-
mniej 50 osób,
b) suma aktywów bilansu na koniec roku obrotowego stanowiła równowartość 
w walucie polskiej, co najmniej 2 500 000 euro,
c) przychody netto ze sprzedaży towarów i produktów oraz operacji fi nanso-
wych za rok obrotowy stanowiły równowartość w walucie polskiej co najmniej 
5 000 000 euro.
Wartości wyrażone w euro przelicza się z wykorzystaniem kursu średniego 
NBP z ostatniego poprzedniego roku.
Badaniu muszą też poddać swoje sprawozdania jednostki przygotowujące 
je zgodnie z MSSF/MSR oraz emitenci obligacji. Co ważne, w ich przypadku 
nie ma znaczenia, czy kontynuują one działalność, czy nie.
Obowiązkowo badane przez biegłego rewidenta są także sprawozdania fi -
nansowe innych jednostek, które dla celów podatku dochodowego różnice 
kursowe ustalają na podstawie przepisów ustawy o rachunkowości. ©℗
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Porada

Czas na wybór fi rmy audytorskiej

Z początkiem października mogą
się już rozpocząć prace związane 
z inwentaryzacją aktywów. Zgodnie 
z przepisami ustawy z 29 września 
1994 r. o rachunkowości (t.j. Dz.U.
z 2023 r. poz. 120; ost.zm. Dz.U.
z 2024 r. poz. 619; dalej: u.r.) może się 
ona rozpocząć trzy miesiące przed 
dniem bilansowym w jednostkach,
w których rok bilansowy pokrywa się
z rokiem podatkowym. W przypadku 
spisów z natury możliwość uczest-
niczenia w nich powinien mieć bie-
gły rewident lub jego przedstawiciel.
Oznacza to, że koniec września – po-
czątek października to ostatni mo-
ment na wybór fi rmy audytorskiej,
określenie zasad współpracy z nią 
i powiadomienie jej o terminach 
czynności inwentaryzacyjnych.

Jednostka, która nie poinformuje 
fi rmy audytorskiej z wyprzedzeniem 
o rozpoczęciu inwentaryzacji, naraża
się na to, że w jej sprawozdaniu znaj-
dzie się adnotacja rewidenta o ograni-
czeniu możliwości pozyskania danych
(tzw. ograniczenie zakresu badania 
przy rozpoczęciu spisu).

UWAGA: Biegły rewident musi 
być poinformowany z wyprzedze-
niem o rozpoczęciu prac związa-
nych ze sporządzeniem sprawozda-
nia, a pierwszym krokiem jest właśnie 
inwentaryzacja. Wybór i podpisanie 
umowy z fi rmą audytorską musi więc 
nastąpić jeszcze przed np. przystąpie-
niem do spisu aktywów.

Zebranie ofert

Przepisy u.r. wskazują na koniecz-
ność wyboru firmy audytorskiej. 
Aby do tego doszło, kierownik jed-
nostki musi wcześniej zebrać ofer-
ty od tego typu podmiotów i wstęp-
nie wyłonić te, które będą oceniane.
I choć na rynku działa wiele fi rm au-
dytorskich, to znalezienie na przeło-
mie roku tej, z którą jednostka na-
wiąże współpracę, nie jest proste. 
W tym czasie fi rmy audytorskie wy-
konują wiele badań i po prostu czę-
sto nie mają już zasobów kadrowych
do przeprowadzenia kolejnego. Tak 
więc kierownik jednostki, która musi
poddać swoje sprawozdanie bada-
niu [ramka], powinien jak najszybciej
skontaktować się z potencjalnymi
usługowcami, aby wstępnie wska-
zać terminy i ogólny zakres prac, tak
aby oferta współpracy była przygoto-
wana w sposób realny i dostosowana 
zarówno do potrzeb jego jednostki,
jak i możliwości podmiotu badające-
go. W większości przypadków wystar-
czy, aby kierownik jednostki wystoso-
wał zapytania ofertowe do wielu fi rm,
a następnie przedstawił najbardziej
adekwatną ofertę (może być ich kilka) 
zgromadzeniu wspólników lub inne-
mu organowi dokonującemu wybo-
ru. Należy też pamiętać, że niektóre
jednostki przy wyborze fi rmy audy-
torskiej muszą zastosować procedu-
ry zamówień publicznych. Jednostki
będące podmiotami zainteresowania

publicznego muszą pamiętać o roli 
komitetu audytu w wyborze podmio-
tu uprawnianego do badania spra-
wozdania fi nansowego.

UWAGA: Nawet najprostsza pro-
cedura wyłonienia fi rmy audytor-
skiej wymaga czasu. Tym bardziej 
że nie przygotuje ona oferty od ręki.
Musi ona przede wszystkim oce-
nić, czy takie zlecenie może przyjąć
z uwagi na jej zasoby kadrowe i ter-
miny. W tym celu musi wstępnie za-
poznać się z jednostką (znać jej wiel-
kość i działalność).

Podjęcie uchwały…

Wybór fi rmy audytorskiej następuje 
poprzez podjęcie stosownej uchwały
przez odpowiedni organ, np.:
■ w spółce z o.o. – zwyczajne zgro-

madzenie wspólników,
■ w spółce akcyjnej – walne zgroma-

dzenie akcjonariuszy,
■ w spółce osobowej – zgromadze-

nie wspólników.
Firmę audytorską może też wybrać

rada nadzorcza (komisja rewizyjna), 
jeśli to wynika ze statutu lub z umo-
wy spółki. Co ważne, wybór biegłego
rewidenta przez organ do tego nie-
uprawniony powoduje nieważność
podjętej uchwały w tej sprawie.

…jej elementy

Przepisy nie określają treści uchwa-
ły o wyborze biegłego rewidenta. 
W praktyce powinna ona zawierać 
co najmniej:
■ wskazanie numeru uchwały i orga-

nu, który jej dokonuje (Rada Nad-
zorcza, Zgromadzenie Udziałow-
ców);

■ datę jej podjęcia;
■ wskazanie podmiotu uprawnio-

nego do badania sprawozdania fi -
nansowego, który został wybrany
– trzeba podać jego pełną nazwę 
i adres siedziby albo numer NIP
lub KRS;

■ wskazanie sprawozdania fi nanso-
wego lub sprawozdań fi nansowych, 
które będzie podlegało/będą pod-
legały zbadaniu, np. badaniu będą
podlegały sprawozdania roczne
za lata 2024, 2025;

■ wskazanie, że uchwała wchodzi 
w życie z dniem powzięcia.
Dodatkowo można w niej zawrzeć:

■ termin badania (np. od 15 paździer-
nika 2024 r. do 20 lutego 2025 r.);

■ zobowiązanie kierownika jednostki
do zawarcia umowy z podmiotem
uprawnionym do badania sprawoz-
dania fi nansowego;

■ podstawę prawną do podjęcia 
tej uchwały.
Za nieważne z mocy prawa 

są uznawane uchwały, które zawie-
rają klauzule ograniczające możli-
wość wyboru fi rmy audytorskiej 
przez organ dokonujący wyboru fi r-
my audytorskiej na potrzeby prze-
prowadzenia badania ustawowego
sprawozdań fi nansowych tej jed-
nostki lub jej jednostek zależnych, 

do określonych kategorii lub wyka-
zów fi rm audytorskich. Oznacza to,
że w uchwale nie może się znaleźć
zapis wskazujący np., że sprawoz-
danie musi być zbadane przez fi r-
mę znajdującą się na określonym 
miejscu rankingu fi rm audytorskich
czy mającą siedzibę w jakimś wo-
jewództwie lub regionie. Nieważ-
ne z mocy prawa jest też badanie 
sprawozdania fi nansowego prze-
prowadzone z naruszeniem okre-
ślonych przepisów ustawy o biegłych
rewidentach i rozporządzenia Par-
lamentu Europejskiego i Rady (UE) 
nr 537/2014 z 16 kwietnia 2014 r.

PRZYKŁAD

Klauzula niedozwolona

W umowie o badanie zaproponowano, 
że wynagrodzenie biegłego rewidenta 
będzie zależeć od tego, czy będą w jego 
sprawozdaniu zastrzeżenia i uwagi. Jest 
to klauzula niedozwolona, która powodu-
je nieważność umowy.

Po podjęciu uchwały w sprawie wy-
boru fi rmy audytorskiej fi rma musi 
podpisać umowę ze wskazanym pod-
miotem. Obowiązek ten spoczywa już 
na kierowniku jednostki.

Minimum na dwa lata
Od 2017 r. zgodnie z art. 66 ust. 5 u.r.
w przypadku badania ustawowego, 
czyli wynikającego z art. 64 u.r., pierw-
sza umowa o badanie sprawozdania 
fi nansowego jest zawierana z fi rmą
audytorską na okres nie krótszy niż
dwa lata z możliwością przedłużenia 
na kolejne, co najmniej dwuletnie 
okresy. Jest to bardzo ważna zasada, 
ponieważ pozwala ona audytorom 
zaplanować badanie w taki sposób,
aby móc w sposób racjonalny i eko-
nomiczny przeanalizować wszystkie 
obszary działalności jednostki. Dzięki
temu rozwiązaniu biegli mogą bar-
dziej efektywnie współpracować z ba-
daną jednostką – nie ma bowiem ko-
nieczności przebadania w jednym roku 
wszystkich obszarów, gdyż tego typu
prace można rozplanować na co naj-
mniej dwa lata. W praktyce może
to oznaczać, że jeśli fi rma audytorska
była wybrana w 2023 r., to w tym roku 
nie ma potrzeby podejmować decy-
zji w tym zakresie. Ale konieczna jest
tu weryfi kacja. Szczególnie jest to waż-
ne pod kątem tego, czy fi rma, z którą 
mamy podpisaną umowę, nadal jest
podmiotem uprawnionym do bada-
nia sprawozdania fi nansowego. W tym

Kogo dotyczy obowiązek badania sprawozdań 
przez biegłego rewidenta

Jednostki, o których mowa w art. 64 ust. 1 u.r., muszą poddać swoje sprawoz-
danie fi nansowe badaniu przez biegłego rewidenta. Obowiązek ten dotyczy
jednostek dominujących sporządzających skonsolidowane sprawozdania fi -
nansowe grup kapitałowych kontynuujących działalność, tj.:

■ banków, zakładów ubezpieczeń oraz zakładów reasekuracji;
■ spółdzielczych kas oszczędnościowo-kredytowych;
■ jednostek działających na podstawie przepisów o obrocie papierami war-

tościowymi, przepisów o świadczeniu usług fi nansowania społeczno-
ściowego dla przedsięwzięć gospodarczych oraz przepisów o funduszach 
inwestycyjnych i zarządzaniu alternatywnymi funduszami inwestycyjny-
mi oraz jednostek, o których mowa w art. 2 ust. 2b (czyli alternatywnych
spółek inwestycyjnych w rozumieniu przepisów o funduszach inwe-
stycyjnych i zarządzaniu alternatywnymi funduszami inwestycyjnymi,
w tym uprawnionych do posługiwania się nazwą EuVECA albo EuSEF);

■ jednostek działających na podstawie przepisów o organizacji i funk-
cjonowaniu funduszy emerytalnych;

■ krajowych instytucji płatniczych i instytucji pieniądza elektronicznego;
■ spółek akcyjnych, z wyjątkiem spółek będących na dzień bilansowy 

w organizacji;
■ pozostałych jednostek, które w poprzedzającym roku obrotowym,

za który sporządzono sprawozdania fi nansowe, spełniły co najmniej 
dwa z następujących warunków:

a) średnioroczne zatrudnienie w przeliczeniu na pełne etaty wyniosło co naj-
mniej 50 osób,
b) suma aktywów bilansu na koniec roku obrotowego stanowiła równowartość
w walucie polskiej, co najmniej 2 500 000 euro,
c) przychody netto ze sprzedaży towarów i produktów oraz operacji fi nanso-
wych za rok obrotowy stanowiły równowartość w walucie polskiej co najmniej
5 000 000 euro.
Wartości wyrażone w euro przelicza się z wykorzystaniem kursu średniego
NBP z ostatniego poprzedniego roku.
Badaniu muszą też poddać swoje sprawozdania jednostki przygotowujące
je zgodnie z MSSF/MSR oraz emitenci obligacji. Co ważne, w ich przypadku
nie ma znaczenia, czy kontynuują one działalność, czy nie.
Obowiązkowo badane przez biegłego rewidenta są także sprawozdania fi -
nansowe innych jednostek, które dla celów podatku dochodowego różnice
kursowe ustalają na podstawie przepisów ustawy o rachunkowości. ©℗
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Klasyfikacja Jaki paragraf zastosować na zakup żywności
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O co pytają na szkoleniach

śaktualności  Jednostki, których rok obrotowy pokrywa się z kalendarzowym, powinny już rozpocząć prace 
związane z zamknięciem roku. Szczególnie dotyczy to tych podmiotów, których sprawozdania fi nansowe
muszą być badane przez biegłego rewidenta
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Procedury Co ma zrobić fi rma, która otrzymała zapłatę
od kontrahenta bez wskazania, na jaki dług zaliczyć wpłatę D2                                      
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  W jaki sposób w sprawozdaniu Rb-N wykazywać należności rozłożone na raty

  Jak ma postąpić kasjer, który podejrzewa, że banknot jest fałszywy

  Co ma zrobić fi rma, która otrzymała zapłatę od kontrahenta bez wskazania, 
na jaki dług zaliczyć wpłatę

  Jak ewidencjonować pożyczki pracownicze na cele mieszkaniowe z ZFŚS?

  Czy w sprawozdaniu Rb-N w pozycji 
N2 można wykazywać należności 
rozłożone na raty – z opłat czynszo-
wych za lokale gminne? Część z nich 
jest już wymagalna.

Z kontekstu podanego stanu faktycz-
nego należy wnioskować, że chodzi 
o wykazywanie należności przysługu-
jących gminie z tytułu należności czyn-
szowych. Zapewne ma to związek z go-
spodarowaniem gminnymi lokalami 
samorządowymi. Nie ma wątpliwości 
co do tego, że gmina musi ustalać i do-
chodzić tego typu należności, co wynika 
z przepisów ustawy z 27 sierpnia 2009 r. 
o fi nansach publicznych. Jak bowiem 
wynika z art. 42 ust. 5 tej ustawy, jed-
nostki sektora fi nansów publicznych 
są obowiązane do ustalania przypa-
dających im należności pieniężnych, 
w tym mających charakter cywilno-
prawny, oraz terminowego podejmo-
wania w stosunku do zobowiązanych 
czynności zmierzających do wykonania 
zobowiązania.

Z punktu widzenia sprawozdawczości 
znaczenie mają regulacje zawarte w roz-
porządzeniu ministra fi nansów, fundu-
szy i polityki regionalnej z 17 grudnia 
2020 r. w sprawie sprawozdań jednostek 
sektora fi nansów publicznych w zakre-
sie operacji fi nansowych. Na uwagę za-
sługują zapisy załącznika nr 8 (Instruk-
cja sporządzania sprawozdań). W myśl 
par. 13 ust. 1 w układzie przedmiotowym 
są prezentowane należności wynikające 
z następujących tytułów:
■ „pożyczki – rozumiane jako wartość 

należności wynikających z udzielo-
nych kredytów i pożyczek, jak rów-
nież z umów leasingu fi nansowego 
oraz sprzedaży na raty. W tej kate-
gorii mieszczą się również papiery 
wartościowe, których zbywalność jest 
ograniczona (tzn. nie istnieje dla nich 
płynny rynek wtórny), z wyłączeniem 
papierów udziałowych. Z kategorii tej 
są natomiast wyłączone udzielone 
kredyty handlowe, czyli zobowiązania 
powstające w wyniku bezpośredniego 

udzielenia kredytu (przez dostawców 
lub producentów) na transakcje do-
tyczące wyrobów i usług o terminie 
spłaty nieprzekraczającym roku”;

■ „pozostałe należności – rozumiane 
jako bezsporne należności niewy-
magalne z tytułu dostaw towarów 
i usług, podatków i składek na ubez-
pieczenia społeczne oraz z wszelkich 
innych tytułów nieobjętych pozosta-
łymi kategoriami przedmiotowego 
sprawozdania, wyłączając odsetki 
i inne należności uboczne”.
Co istotne, w strukturze sprawo-

zdania Rb-N ww. kategorie należności 
są ujmowane w pozycjach odpowiednio: 
N2 (pożyczki) i N5 (pozostałe należności).

Dodatkowo sprawozdanie przewidu-
je również pozycję N4 (należności wy-
magalne).

Na kanwie opisanej problematyki 
warto przytoczyć ustalenia zawarte 
w wystąpieniu pokontrolnym Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej w Kiel-
cach z 30 kwietnia 2024 r. (znak 
wK.60.36.2023). W podanym dokumen-
cie RIO poinformowała o nieprawidło-
wościach w kwartalnym sprawozdaniu 
Rb-N o stanie należności oraz wybra-
nych aktywów fi nansowych urzędu mia-
sta „według stanu na koniec IV kwartału 
2022 r. (korekta nr 1 z dn. 15.03.2023 r.) 
w wierszu N2 &lt; bezpodstawnie wyka-
zano należności rozłożone na raty z ty-
tułu opłat za czynsze w kwocie ogółem 
53.472,63 zł, w tym kwotę 15.298,43 zł (na-
leżności wymagalne) ujęto w poz. N2.1 
pożyczki krótkoterminowe, a kwotę 
38.174,20 zł w poz. N2.2 pożyczki dłu-
goterminowe. Rozłożenie czynszu dzier-
żawnego/najmu na raty nie stanowi 
należności z tytułu sprzedaży na raty 
– nie występuje tu przeniesienie praw 
majątkowych”. Jednocześnie RIO wska-
zała, że takie należności powinny być 
wykazywane w poz. N5 „Pozostałe na-
leżności” lub poz. N4 „Należności wyma-
galne”. W ramach wniosku pokontrolne-
go RiO nakazała jednostce, aby rzetelnie 
i prawidłowo pod względem meryto-
rycznym i formalno-rachunkowym spo-
rządzała sprawozdanie kwartalne Rb-N, 

tj. na podstawie ksiąg rachunkowych 
oraz innych dokumentów dotyczących 
tej jednostki.

Reasumując, w sprawozdaniu Rb-N 
należności gminy z tytułu rozłożonych 
na raty czynszów nie można wykazywać 
w pozycji N2, bowiem ona dotyczy po-
życzek. Podany rodzaj należności nale-
ży wykazywać w pozycji N5 „Pozostałe 
należności” ewentualnie w pozycji N4 
„Należności wymagalne”.  ©℗

Marcin Nagórek, radca prawny

Podstawa prawna
● ustawa z 27 sierpnia 2009 r. o fi nansach publicznych 
(t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 1270; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 1089 )
● rozporządzenie ministra fi nansów, funduszy i polityki 
regionalnej z 17 grudnia 2020 r. w sprawie sprawozdań 
jednostek sektora fi nansów publicznych w zakresie 
operacji fi nansowych (Dz.U. z 2023 r. poz. 652)

  W naszej jednostce kasjer, który 
otrzyma fałszywy banknot, musi spo-
rządzić protokół. Co powinien on za-
wierać i jak go przygotować?

Próba posługiwania się fałszywym bank-
notem jest przestępstwem. Kasjer musi 
go zatrzymać i sporządzić z tego pro-
tokół.

Jak wskazuje art. 35 ustawy z 29 sierp-
nia 1997 r. o Narodowym Banku Pol-
skim, fałszywe znaki pieniężne pod-
legają zatrzymaniu, bez prawa do zwro-
tu ich równowartości. Stosuje się to od-
powiednio do fałszywych banknotów 
i monet opiewających na waluty obce.

Zasady postępowania w przypadku 
wystąpienia w kasie znaku pieniężnego 
(banknotu lub monety), co do których 
zachodzi podejrzenie, że jest fałszy-
wy, reguluje rozporządzenie ministra 
sprawiedliwości z 7 kwietnia 2022 r. 
w sprawie znaków pieniężnych podej-
rzanych co do autentyczności oraz fał-
szywych znaków pieniężnych. Zgodnie 
z nim kasjer ma obowiązek zatrzymać 
krajowy lub zagraniczny znak pienięż-
ny (banknot lub monetę), który budzi 
jego wątpliwości co do autentyczności, 
oraz sporządzić protokół zatrzymania. 
W przypadku gdy zatrzymany znak 

pieniężny przedstawiła osoba fi zyczna 
we własnym imieniu, w protokole za-
trzymania znaku pieniężnego podej-
rzanego co do autentyczności należy 
zawrzeć jej imię, nazwisko, adres za-
mieszkania oraz serię i numer doku-
mentu tożsamości – o ile dane takie 
zostały podane przez tę osobę. Kasjer in-
formuje tę osobę o konieczności przed-
stawienia danych osobowych i okazaniu 
dokumentu tożsamości osobę, a infor-
mację o tej czynność zamieszcza w pro-
tokole.

Protokół zatrzymania znaku pienięż-
nego podpisuje sporządzający go kasjer. 
Osoba przedstawiająca podejrzany bank-
not też może go podpisać, o czym nale-
ży ją poinformować (adnotacja o prze-
kazaniu takiej informacji powinna też 
znaleźć się w protokole). Protokół za-
trzymania, którego wzór określa załącz-
nik do rozporządzenia z zatrzymania, 
sporządza się w trzech egzemplarzach.

Protokół o zatrzymaniu sfałszowa-
nego znaku pieniężnego powinien za-
wierać:
■ nazwę i siedzibę jednostki zatrzymu-

jącej znak pieniężny, liczbę porządko-
wą protokołu (numerację protokołów 
rozpoczyna się w każdym roku od 1) 
i datę jego sporządzenia;

■ nazwę i adres jednostki przedstawia-
jącej znak pieniężny, z zaznaczeniem 
nazwiska, imienia, adresu i charakte-
ru służbowego pracownika działają-
cego w imieniu tej jednostki, a w ra-
zie gdy zatrzymany znak pieniężny 
przedstawiła osoba fi zyczna we wła-
ściwym imieniu – jej nazwisko, imię 
i adres;

■ wartość nominalną i datę emisji 
zatrzymanego znaku pieniężnego, 
a ponadto serię i numery – jeżeli za-
trzymanym znakiem pieniężnym 
jest banknot;

■ podpis osoby zatrzymującej znak pie-
niężny oraz podpis i numer dowodu 
osobistego lub równorzędnego doku-
mentu osoby, która znak ten przed-
stawiła.
Jeden egzemplarz protokołu zatrzy-

mania wraz z zatrzymanym znakiem 
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W jaki sposób w sprawozdaniu Rb-N wykazywać należności rozłożone na raty

Jak ma postąpić kasjer, który podejrzewa, że banknot jest fałszywy

Co ma zrobić fi rma, która otrzymała zapłatę od kontrahenta bez wskazania, 
na jaki dług zaliczyć wpłatę

Jak ewidencjonować pożyczki pracownicze na cele mieszkaniowe z ZFŚS?

 Czy w sprawozdaniu Rb-N w pozycji
N2 można wykazywać należności
rozłożone na raty – z opłat czynszo-
wych za lokale gminne? Część z nich
jest już wymagalna.

Z kontekstu podanego stanu faktycz-
nego należy wnioskować, że chodzi 
o wykazywanie należności przysługu-
jących gminie z tytułu należności czyn-
szowych. Zapewne ma to związek z go-
spodarowaniem gminnymi lokalami 
samorządowymi. Nie ma wątpliwości 
co do tego, że gmina musi ustalać i do-
chodzić tego typu należności, co wynika 
z przepisów ustawy z 27 sierpnia 2009 r. 
o fi nansach publicznych. Jak bowiem
wynika z art. 42 ust. 5 tej ustawy, jed-
nostki sektora fi nansów publicznych
są obowiązane do ustalania przypa-
dających im należności pieniężnych,
w tym mających charakter cywilno-
prawny, oraz terminowego podejmo-
wania w stosunku do zobowiązanych
czynności zmierzających do wykonania
zobowiązania.

Z punktu widzenia sprawozdawczości 
znaczenie mają regulacje zawarte w roz-
porządzeniu ministra fi nansów, fundu-
szy i polityki regionalnej z 17 grudnia 
2020 r. w sprawie sprawozdań jednostek
sektora fi nansów publicznych w zakre-
sie operacji fi nansowych. Na uwagę za-
sługują zapisy załącznika nr 8 (Instruk-
cja sporządzania sprawozdań). W myśl
par. 13 ust. 1 w układzie przedmiotowym
są prezentowane należności wynikające 
z następujących tytułów:
■ „pożyczki – rozumiane jako wartość

należności wynikających z udzielo-
nych kredytów i pożyczek, jak rów-
nież z umów leasingu fi nansowego 
oraz sprzedaży na raty. W tej kate-
gorii mieszczą się również papiery 
wartościowe, których zbywalność jest
ograniczona (tzn. nie istnieje dla nich 
płynny rynek wtórny), z wyłączeniem
papierów udziałowych. Z kategorii tej
są natomiast wyłączone udzielone 
kredyty handlowe, czyli zobowiązania 
powstające w wyniku bezpośredniego 

udzielenia kredytu (przez dostawców 
lub producentów) na transakcje do-
tyczące wyrobów i usług o terminie
spłaty nieprzekraczającym roku”;

■ „pozostałe należności – rozumiane
jako bezsporne należności niewy-
magalne z tytułu dostaw towarów 
i usług, podatków i składek na ubez-
pieczenia społeczne oraz z wszelkich
innych tytułów nieobjętych pozosta-
łymi kategoriami przedmiotowego
sprawozdania, wyłączając odsetki 
i inne należności uboczne”.
Co istotne, w strukturze sprawo-

zdania Rb-N ww. kategorie należności
są ujmowane w pozycjach odpowiednio: 
N2 (pożyczki) i N5 (pozostałe należności).

Dodatkowo sprawozdanie przewidu-
je również pozycję N4 (należności wy-
magalne).

Na kanwie opisanej problematyki 
warto przytoczyć ustalenia zawarte
w wystąpieniu pokontrolnym Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej w Kiel-
cach z 30 kwietnia 2024 r. (znak
wK.60.36.2023). W podanym dokumen-
cie RIO poinformowała o nieprawidło-
wościach w kwartalnym sprawozdaniu 
Rb-N o stanie należności oraz wybra-
nych aktywów fi nansowych urzędu mia-
sta „według stanu na koniec IV kwartału
2022 r. (korekta nr 1 z dn. 15.03.2023 r.) 
w wierszu N2 &lt; bezpodstawnie wyka-
zano należności rozłożone na raty z ty-
tułu opłat za czynsze w kwocie ogółem
53.472,63 zł, w tym kwotę 15.298,43 zł (na-
leżności wymagalne) ujęto w poz. N2.1 
pożyczki krótkoterminowe, a kwotę 
38.174,20 zł w poz. N2.2 pożyczki dłu-
goterminowe. Rozłożenie czynszu dzier-
żawnego/najmu na raty nie stanowi 
należności z tytułu sprzedaży na raty 
– nie występuje tu przeniesienie praw 
majątkowych”. Jednocześnie RIO wska-
zała, że takie należności powinny być 
wykazywane w poz. N5 „Pozostałe na-
leżności” lub poz. N4 „Należności wyma-
galne”. W ramach wniosku pokontrolne-
go RiO nakazała jednostce, aby rzetelnie 
i prawidłowo pod względem meryto-
rycznym i formalno-rachunkowym spo-
rządzała sprawozdanie kwartalne Rb-N,

tj. na podstawie ksiąg rachunkowych
oraz innych dokumentów dotyczących
tej jednostki.

Reasumując, w sprawozdaniu Rb-N
należności gminy z tytułu rozłożonych
na raty czynszów nie można wykazywać
w pozycji N2, bowiem ona dotyczy po-
życzek. Podany rodzaj należności nale-
ży wykazywać w pozycji N5 „Pozostałe 
należności” ewentualnie w pozycji N4 
„Należności wymagalne”. ©℗

Marcin Nagórek, radca prawny

Podstawa prawna
● ustawa z 27 sierpnia 2009 r. o fi nansach publicznych 
(t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 1270; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 1089 )
● rozporządzenie ministra fi nansów, funduszy i polityki 
regionalnej z 17 grudnia 2020 r. w sprawie sprawozdań 
jednostek sektora fi nansów publicznych w zakresie 
operacji fi nansowych (Dz.U. z 2023 r. poz. 652)

 W naszej jednostce kasjer, który 
otrzyma fałszywy banknot, musi spo-
rządzić protokół. Co powinien on za-
wierać i jak go przygotować?

Próba posługiwania się fałszywym bank-
notem jest przestępstwem. Kasjer musi
go zatrzymać i sporządzić z tego pro-
tokół.

Jak wskazuje art. 35 ustawy z 29 sierp-
nia 1997 r. o Narodowym Banku Pol-
skim, fałszywe znaki pieniężne pod-
legają zatrzymaniu, bez prawa do zwro-
tu ich równowartości. Stosuje się to od-
powiednio do fałszywych banknotów
i monet opiewających na waluty obce.

Zasady postępowania w przypadku 
wystąpienia w kasie znaku pieniężnego
(banknotu lub monety), co do których
zachodzi podejrzenie, że jest fałszy-
wy, reguluje rozporządzenie ministra 
sprawiedliwości z 7 kwietnia 2022 r.
w sprawie znaków pieniężnych podej-
rzanych co do autentyczności oraz fał-
szywych znaków pieniężnych. Zgodnie
z nim kasjer ma obowiązek zatrzymać 
krajowy lub zagraniczny znak pienięż-
ny (banknot lub monetę), który budzi 
jego wątpliwości co do autentyczności,
oraz sporządzić protokół zatrzymania. 
W przypadku gdy zatrzymany znak 

pieniężny przedstawiła osoba fi zyczna
we własnym imieniu, w protokole za-
trzymania znaku pieniężnego podej-
rzanego co do autentyczności należy 
zawrzeć jej imię, nazwisko, adres za-
mieszkania oraz serię i numer doku-
mentu tożsamości – o ile dane takie 
zostały podane przez tę osobę. Kasjer in-
formuje tę osobę o konieczności przed-
stawienia danych osobowych i okazaniu 
dokumentu tożsamości osobę, a infor-
mację o tej czynność zamieszcza w pro-
tokole.

Protokół zatrzymania znaku pienięż-
nego podpisuje sporządzający go kasjer.
Osoba przedstawiająca podejrzany bank-
not też może go podpisać, o czym nale-
ży ją poinformować (adnotacja o prze-
kazaniu takiej informacji powinna też 
znaleźć się w protokole). Protokół za-
trzymania, którego wzór określa załącz-
nik do rozporządzenia z zatrzymania,
sporządza się w trzech egzemplarzach.

Protokół o zatrzymaniu sfałszowa-
nego znaku pieniężnego powinien za-
wierać:
■ nazwę i siedzibę jednostki zatrzymu-

jącej znak pieniężny, liczbę porządko-
wą protokołu (numerację protokołów 
rozpoczyna się w każdym roku od 1) 
i datę jego sporządzenia;

■ nazwę i adres jednostki przedstawia-
jącej znak pieniężny, z zaznaczeniem 
nazwiska, imienia, adresu i charakte-
ru służbowego pracownika działają-
cego w imieniu tej jednostki, a w ra-
zie gdy zatrzymany znak pieniężny 
przedstawiła osoba fi zyczna we wła-
ściwym imieniu – jej nazwisko, imię 
i adres;

■ wartość nominalną i datę emisji
zatrzymanego znaku pieniężnego, 
a ponadto serię i numery – jeżeli za-
trzymanym znakiem pieniężnym
jest banknot;

■ podpis osoby zatrzymującej znak pie-
niężny oraz podpis i numer dowodu
osobistego lub równorzędnego doku-
mentu osoby, która znak ten przed-
stawiła.
Jeden egzemplarz protokołu zatrzy-

mania wraz z zatrzymanym znakiem 
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pieniężnym przekazuje się niezwłocznie jedno-
stce organizacyjnej policji właściwej dla miejsca 
zatrzymania, a drugi – osobie, której zatrzymano 
znak pieniężny, jako potwierdzenie zatrzymania 
tego znaku. Trzeci egzemplarz protokołu pozo-
stawia się w dokumentacji podmiotu zatrzymu-
jącego, który sporządził protokół zatrzymania. 
Jeśli nie można ustalić, przez kogo znak został 
wpłacony, jeden egzemplarz protokołu wraz z za-
kwestionowanym znakiem pieniężnym przesyła 
się policji, a drugi egzemplarz pozostaje w aktach 
jednostki, która sporządziła protokół.

Warto zauważyć, że w przypadku wątpliwości 
bądź jednoznacznych podejrzeń, że wpłacany 
znak pieniężny nie jest autentyczny, nie ma po-
trzeby wzywania policji. Jest od tej zasady tyl-
ko jeden wyjątek, kiedy zachodzi podejrzenie, 
że zatrzymany znak pieniężny został sfałszo-
wany przez osobę go przedstawiającą w kasie 
lub nasuwa się przypuszczenie, że osoba ta roz-
myślnie wprowadza w obieg sfałszowany znak 
pieniężny.

Po przekazania protokołu policji (lub w mo-
mencie wezwania policji) kończą się obowiązki 
jednostki związane z zatrzymaniem wątpliwego 
banknotu lub monety. Kolejne czynności są po-
dejmowane już przez właściwe organy policji. 
Polegają one m.in. na przesłaniu zatrzymane-
go znaku pieniężnego do Centrali Narodowego 
Banku Polskiego, aby dokonać ekspertyzy w za-
kresie jego autentyczności.   ©℗

Weronika Wilk, ekspert z zakresu fi nansów publicznych

Podstawa prawna
● art. 35 ustawy z 29 sierpnia 1997 r. o Narodowym Banku Polskim 
(t.j. Dz.U. z 2022 r. poz. 2025)
● par. 2 rozporządzenie ministra sprawiedliwości z 7 kwietnia 
2022 r. w sprawie znaków pieniężnych podejrzanych co do auten-
tyczności oraz fałszywych znaków pieniężnych (Dz.U. z 2022 r. 
poz. 776)

  Kontrahent, od którego otrzymaliśmy zapłatę, 
nie wskazał, na poczet jakich płatności 
powinna zostać ona zaliczona. Obecnie ma on 
od nas trzy faktury. Jak prawidłowo rozliczyć 
tę płatność?

Zasady zaliczania wpłat powinna określać umo-
wa. Jeżeli strony tego nie zrobiły, to należy stoso-
wać art. 451 ustawy z 23 kwietnia 1964 r. – Kodeks 
cywilny (dalej: k.c.). Zgodnie z nim, jeśli dłużnik 
mający kilka długów wskazał przy dokonywaniu 
wpłaty, na poczet którego z nich ma być ona zali-
czona, to wierzyciel jest tym wyborem związany 
i nie może wpłaty zaliczyć w inny sposób. Wie-
rzyciel może jedynie zaliczyć wpłatę w pierwszej 
kolejności na związane z tym długiem należno-
ści uboczne (odsetki).

Jeżeli dłużnik nie wskazał, na jaki dług zali-
czyć wpłatę ani z prawa wyboru w tym zakresie 
nie skorzystał wierzyciel, to wpłatę zalicza się 
przede wszystkim na poczet długu wymagal-
nego, a jeżeli jest kilka długów wymagalnych 
– na poczet najdawniej wymagalnego.

Gdy dłużnik nie skorzystał z prawa wskaza-
nia, na poczet którego z kilku długów ma być 
zaliczona wpłata, określa to wówczas wierzy-
ciel. Może on wybrać, na poczet którego długu 
ją zaliczy. Wybór ten będzie wiążący dla dłuż-
nika, jeśli przyjmie on pokwitowanie (np. jako 
zestawienie do potwierdzenia salda w czasie 
inwentaryzacji), w którym wierzyciel zali-
czył otrzymane świadczenie na poczet jedne-
go z tych długów. Wówczas dłużnik nie może 
już żądać zaliczenia na poczet innego długu 
(art. 451 par. 2 k.c.).

Jeśli dłużnik odmówi przyjęcia takiego pokwi-
towania, to może on w tym momencie wskazać 
dług, na który jego zdaniem powinna być zali-
czona wpłata. Dłużnik jest do tego uprawniony 
tylko niezwłocznie po otrzymaniu pokwitowa-
nia. Jeśli dłużnik nie wybierze długu w chwili 
dokonywania zapłaty, a wierzyciel jest bierny 
w kwestii zarachowania wpłaty na jeden z kilku 
długów, to nie uprawnia to już dłużnika do wy-
boru, na poczet którego długu chce zaliczyć swo-
je świadczenie.

Między spełnieniem świadczenia przez dłużni-
ka, który nie wskazał, na poczet którego z wielu 
długów dokonał zapłaty, a wystawieniem przez 
wierzyciela pokwitowania, powinno zachodzić 
bezpośrednie następstwo czasowe. W prze-
ciwnym razie należy przyjąć, że żadna ze stron 
nie skorzystała z możliwości wyboru przewi-
dzianej w art. 451 k.c. Tak uznał Sąd Apelacyjny 
w Poznaniu w wyroku z 11 października 2005 r., 
sygn. akt I ACA 746/2005.

Księgowanie zapłaty od kontrahenta powinno 
być następujące:
■ strona Wn konta „Rachunek bankowy”,
■ strona Ma konta „Rozrachunki z odbiorcami”.

 ©℗
Karolina Pawlak, specjalistka z zakresu rachunkowości

Podstawa prawna
● art. 451 ustawy z 23 kwietnia 1964 r. – Kodeks cywilny (t.j. Dz.U. 
z 2024 r. poz. 1061)
● ustawa z 29 września 1994 r. o rachunkowości (t.j. Dz.U. z 2023 r. 
poz. 120; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 619)

  W naszej fi rmie funkcjonuje zakładowy 
fundusz świadczeń socjalnych. Mam się 
zajmować prowadzeniem jego ewidencji. 
Jak ujmować pożyczki pracowniczena cele 
mieszkaniowe z ZFŚS?

Pracownicy mogą otrzymywać od przedsiębior-
cy pracodawcy oprocentowane pożyczki na cele 
mieszkaniowe z zakładowego funduszu świad-
czeń socjalnych (dalej: ZFŚS). Środki funduszu 
przeznacza się m.in. na fi nansowanie działalno-
ści socjalnej organizowanej na rzecz osób upraw-
nionych do korzystania z funduszu (tj. pracow-
ników i ich rodzin, emerytów i rencistów – by-
łych pracowników i ich rodzin). Finansowanie 
działalności socjalnej obejmuje udzielanie po-
mocy materialnej (rzeczowej lub fi nansowej), 
a także zwrotnej lub bezzwrotnej pomocy na cele 
mieszkaniowe na warunkach określonych umo-
wą (pomoc taka może przyjąć formę oprocen-
towanej pożyczki). Zgodnie z art. 7 ust. 1 pkt 5 
ustawy o ZFŚS środki tego funduszu zwiększa 
się o wpływy z oprocentowania pożyczek udzie-
lonych na cele mieszkaniowe. Zasady i warunki 
korzystania z usług i świadczeń fi nansowanych 
z ZFŚS oraz zasady przeznaczania środków tego 
funduszu na poszczególne cele i rodzaje działal-
ności socjalnej (np. na pożyczki udzielane na cele 
mieszkaniowe) określa pracodawca w regula-
minie uzgodnionym z zakładową organizacją 
związkową, względnie z pracownikiem wybra-
nym przez załogę do reprezentowania jej inte-
resów. Udzielenie i rozliczenie oprocentowanej 
pożyczki przyznanej pracownikom ze środków 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych 
wymaga ujęcia w księgach rachunkowych:

Dokonanie rocznego odpisu na zakładowy 
fundusz świadczeń socjalnych:
■ Wn konto „Koszty według rodzajów – ubez-

pieczenia społeczne i inne świadczenia” 
lub odpowiednie konto zespołu 5 lub kon-
to „Rozliczenia międzyokresowe kosztów”,

■ Ma konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”.
Przekazanie środków pieniężnych z rachunku 

bieżącego na rachunek ZFŚS:
■ Wn konto „Rachunki bankowe – rachu-

nek ZFŚS”,
■ Ma konto „Rachunki bankowe”.

Udzielenie pracownikowi oprocentowanej po-
życzki ze środków ZFŚS:
■ Wn konto „Rozrachunki z pracownikami”,
■ Ma konto „Rachunki bankowe – rachu-

nek ZFŚS”.
Należne odsetki z tytułu udzielonej pracow-

nikowi oprocentowanej pożyczki:
■ Wn konto „Rozrachunki z pracownikami”,
■ Ma konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”.

Spłata przez pracownika rat udzielonej mu po-
życzki wraz z naliczonymi uprzednio odsetkami:
■ Wn konto „Kasa” lub konto „Rachunki banko-

we” lub konto „Rachunki bankowe – rachunek 
ZFŚS” lub konto „Rozrachunki z pracownika-
mi – wynagrodzenia”,

■ Ma konto „Rozrachunki z pracownikami”.
Refundacja środków pieniężnych wobec spłaty 

przez pracownika raty udzielonej mu pożyczki 
bezpośrednio do fi rmowej kasy, na fi rmowy ra-
chunek bankowy lub w drodze potrącenia odpo-
wiedniej kwoty z jego wynagrodzenia:
■ Wn konto „Rachunki bankowe – rachu-

nek ZFŚS”,
■ Ma konto „Rachunki bankowe”.

Umorzenie pozostającej do spłaty przez pra-
cownika pożyczki udzielonej mu ze środków 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych:
■ Wn konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”,
■ Ma konto „Rozrachunki z pracownikami”.

Na gruncie podatkowym pożyczki są opodat-
kowane podatkiem od czynności cywilnopraw-
nych (art. 1 ust. 1 pkt 1 lit. b ustawy z 9 września 
2000 r. o podatku od czynności cywilnopraw-
nych). Obowiązek podatkowy powstaje z chwi-
lą zawarcia umowy pożyczki, a jeżeli umowa 
pożyczki określa, że wypłata środków pienięż-
nych nastąpi niejednokrotnie i ich suma nie jest 
znana w chwili zawarcia umowy – z chwilą każ-
dorazowej wypłaty środków pieniężnych. Obo-
wiązek podatkowy ciąży na biorącym pożycz-
kę. Podstawę opodatkowania stanowi wartość 
pożyczki, a w przypadku umowy określającej, 
że wypłata środków pieniężnych nastąpi nie-
jednokrotnie i ich suma nie jest znana w chwili 
zawarcia umowy – podstawą opodatkowania 
będzie kwota każdorazowej wypłaty środków 
pieniężnych. Trzeba przy tym pamiętać, że umo-
wa pożyczki nie podlega opodatkowaniu podat-
kiem od czynności cywilnoprawnych, jeżeli jest 
opodatkowana VAT lub przynajmniej jedna ze 
stron umowy z tytułu dokonania tej czynności 
jest zwolniona z VAT.

Marek Barowicz, ekspert z zakresu rachunkowości

Podstawa prawna
● art. 7 ust. 1 pkt 5 ustawy z 4 marca 1994 r. o zakładowym 
funduszu świadczeń socjalnych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 288)
● art. 1 ust. 1 pkt 1 lit. b ustawy z 9 września 2000 r. o podatku 
od czynności cywilnoprawnych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 295)

celu wystarczy sprawdzić, czy taki 
podmiot nadal widnieje na liście 
podmiotów badających w Polskiej 
Izbie Biegłych Rewidentów. Sytu-
acja na rynku jest zmienna i wie-
le fi rm przekształca się lub likwi-
duje. Ponadto kontrole Polskiej 
Agencji Nadzoru Audytowego 
nieustająco weryfi kują, czy pod-
mioty spełniają wymogi podmio-
tu badającego.

Ważne elementy

Wszystkie aspekty organizacyj-
ne powinny być doprecyzowane 
w umowie o badanie sprawoz-
dania fi nansowego zawieranej 
przez kierownika jednostki. Na-
leży tu przede wszystkim zwró-
cić uwagę na zakres czasowy ba-
dania, w tym czy przebiega ono 
jako badanie wstępne i badanie 
właściwe, czy tylko jako badanie 
właściwe. Konieczne jest też pre-
cyzyjne określenie, w jaki sposób 
będą przekazywane dane. Sto-
sowane są różne rozwiązania. 
Coraz częściej fi rma audytorska 
wskazuje, iż dane przygotowa-
ne przez klienta w określonej 
formie są przekazywane na wy-
dzielone miejsce na wirtualnym 
dysku (w chmurze) i tam klient 
je umieszcza w określonym 
w umowie porządku i w termi-
nach. Innym rozwiązaniem jest 
umożliwienie dostępu do dysku 
utworzonego przez klienta, skąd 
biegły pobiera dane przygotowa-
ne do badania. Coraz rzadziej 
przekazuje się dane e-mailem 
czy na innych nośnikach danych.

UWAGA: W każdym przypad-
ku przekazywania danych mu-
szą być określone procedury do-
tyczące zabezpieczenia danych, 
ochrony ich przed nieupoważ-
nionym dostępem i wykorzysta-
niem oraz przypadkową utratą.

Niezależnie od sposobu prze-
kazywania danych w umowie 
trzeba określić, kto ze strony au-
dytora ma do nich dostęp oraz 
to kto ze strony klienta będzie 
koordynował przekazywanie da-
nych od różnicy komórek orga-
nizacyjnych jednostki.

Bardzo ważnym elementem 
umowy jest upoważnienie bie-
głego rewidenta przez kierow-
nika jednostki do kontaktowa-
nia się z bankami, doradcami 
podatkowymi, radcami praw-
nymi czy kontrahentami fi rmy, 
aby uzyskać odpowiednie dowo-
dy badania.

Częstym polem nieporozumień 
w trakcie badania jest termino-
wość i zakres przekazywanych 
danych. Zatem w interesie obu 
stron jest wskazanie w umowie:
■ kiedy audytor określi wstępny 

i ogólny zakres dokumentacji,
■ kiedy dokumentacja zostanie 

przekazana biegłemu,
■ w jakim terminie od zgłosze-

nia zapotrzebowania na dane 
dodatkowe będą one przekazy-
wane biegłemu.
Biegły ma bowiem prawo 

żądać dodatkowych informa-
cji, nie można mu tego prawa 
ograniczyć, ale w interesie bez-
konfl iktowej współpracy warto 
wskazać zasady informowania 
przez biegłego o potrzebie tych 
danych i ich przekazywania 
przez jednostkę.

Jeśli zdaniem stron w trak-
cie badania powinny się odby-
wać bezpośrednie spotkania, 
to w umowie też warto okre-
ślić zasady ustalania terminów 
takich spotkań. Jest to ważne 
dla właściwej organizacji pracy 
obu stron.

Istotne jest także określenie, 
do kiedy biegły powinien zakoń-
czyć swoje prace, ponieważ zgod-
nie z art. 68 u.r. na co najmniej 
15 dni przed terminem zgroma-
dzenia zatwierdzającego spra-
wozdanie z badania powinno 
być ono udostępnione członkom 
tego zgromadzenia, aby mogli 
się z nim zapoznać i na jego pod-
stawie podjąć decyzję o zatwier-
dzeniu lub nie raportu rocznego.

W umowie o badanie zwy-
kle jest też zawierana klauzu-
la, w której strony oświadczają, 
że została zachowana nieza-
leżność i bezstronność. Zasady 
bezstronności i niezależności 
określone w ustawie o biegłych 
rewidentach, fi rmach audytor-
skich i ich samorządzie stosuje 
się również m.in. do podmio-
tów uprawnionych do badania 
sprawozdań fi nansowych, a tak-
że członków zarządu i organów 
nadzorczych tych podmiotów 
lub innych osób wykonujących 
czynności rewizji fi nansowej.

Elementem nieodzownym 
umowy są też zasady prze-
twarzania danych osobowych 
w świetle RODO.

Ustawowa rola kierownika 
jednostki

Zgodnie z art. 67 ust. 1 u.r. kie-
rownik badanej jednostki za-
pewnia biegłemu rewidentowi 
przeprowadzającemu badanie 
sprawozdania fi nansowego do-
stęp do ksiąg rachunkowych oraz 
dokumentów stanowiących pod-
stawę dokonanych w nich zapi-
sów oraz wszelkich innych do-
kumentów, jak również udziela 
wyczerpujących informacji, wyja-
śnień i oświadczeń niezbędnych 
do sporządzenia sprawozdania 
z badania. Zasady te należy sto-
sować także do badania skonso-
lidowanych sprawozdań fi nan-
sowych. Pięć lat temu uchylono 
wprawdzie art. 67a u.r. który mó-
wił, iż wskazane zasady współpra-
cy stosuje się odpowiednio do ba-
dania sprawozdań fi nansowych 
innych niż określone w art. 64, 
ale trudno wyobrazić sobie, że ta-
kiej współpracy nie będzie przy 
badaniach dobrowolnych.

Biegły rewident ma też prawo 
uzyskiwać informacje związane 
z przebiegiem badania od kon-
trahentów badanej jednostki, 
w tym także od banków i jej do-
radców prawnych.

kary za nieprzestrzeganie
przepisów

Na podstawie art. 79 pkt 1 i 2 
u.r. za:
■ niepoddanie sprawozdania 

fi nansowego badaniu przez 
biegłego rewidenta,

■ nieudzielanie lub udziela-
nie niezgodnych ze stanem 
faktycznym informacji, wy-
jaśnień, oświadczeń biegłe-
mu rewidentowi,

■ niedopuszczanie biegłego 
rewidenta do pełnienia obo-
wiązków,

kierownikowi jednostki grożą 
sankcje karne w postaci grzywny 
albo kary ograniczenia wolności.

Niepoddanie sprawozdania 
finansowego badaniu unie-
możliwia m.in. zatwierdzenie 
sprawozdania finansowego, 
podział lub pokrycie wyniku 
fi nansowego oraz udostępnienie 
wspólnikom, akcjonariuszom lub 
członkom opinii wraz z rapor-
tem biegłego rewidenta w wy-
maganym terminie.  

©℗
dr Katarzyna Trzpioła

ekspert z zakresu fi nansów i rachunkowości, 

Wydział Zarządzania UW

Czas na wybór fi rmy 
audytorskiej
Dokończenie ze s. D1
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pieniężnym przekazuje się niezwłocznie jedno-
stce organizacyjnej policji właściwej dla miejsca
zatrzymania, a drugi – osobie, której zatrzymano
znak pieniężny, jako potwierdzenie zatrzymania 
tego znaku. Trzeci egzemplarz protokołu pozo-
stawia się w dokumentacji podmiotu zatrzymu-
jącego, który sporządził protokół zatrzymania. 
Jeśli nie można ustalić, przez kogo znak został
wpłacony, jeden egzemplarz protokołu wraz z za-
kwestionowanym znakiem pieniężnym przesyła 
się policji, a drugi egzemplarz pozostaje w aktach 
jednostki, która sporządziła protokół.

Warto zauważyć, że w przypadku wątpliwości 
bądź jednoznacznych podejrzeń, że wpłacany
znak pieniężny nie jest autentyczny, nie ma po-
trzeby wzywania policji. Jest od tej zasady tyl-
ko jeden wyjątek, kiedy zachodzi podejrzenie, 
że zatrzymany znak pieniężny został sfałszo-
wany przez osobę go przedstawiającą w kasie
lub nasuwa się przypuszczenie, że osoba ta roz-
myślnie wprowadza w obieg sfałszowany znak
pieniężny.

Po przekazania protokołu policji (lub w mo-
mencie wezwania policji) kończą się obowiązki
jednostki związane z zatrzymaniem wątpliwego 
banknotu lub monety. Kolejne czynności są po-
dejmowane już przez właściwe organy policji.
Polegają one m.in. na przesłaniu zatrzymane-
go znaku pieniężnego do Centrali Narodowego
Banku Polskiego, aby dokonać ekspertyzy w za-
kresie jego autentyczności.  ©℗

Weronika Wilk, ekspert z zakresu fi nansów publicznych

Podstawa prawna
● art. 35 ustawy z 29 sierpnia 1997 r. o Narodowym Banku Polskim 
(t.j. Dz.U. z 2022 r. poz. 2025)
● par. 2 rozporządzenie ministra sprawiedliwości z 7 kwietnia 
2022 r. w sprawie znaków pieniężnych podejrzanych co do auten-
tyczności oraz fałszywych znaków pieniężnych (Dz.U. z 2022 r. 
poz. 776)

Kontrahent, od którego otrzymaliśmy zapłatę,
nie wskazał, na poczet jakich płatności
powinna zostać ona zaliczona. Obecnie ma on
od nas trzy faktury. Jak prawidłowo rozliczyć
tę płatność?

Zasady zaliczania wpłat powinna określać umo-
wa. Jeżeli strony tego nie zrobiły, to należy stoso-
wać art. 451 ustawy z 23 kwietnia 1964 r. – Kodeks 
cywilny (dalej: k.c.). Zgodnie z nim, jeśli dłużnik 
mający kilka długów wskazał przy dokonywaniu
wpłaty, na poczet którego z nich ma być ona zali-
czona, to wierzyciel jest tym wyborem związany
i nie może wpłaty zaliczyć w inny sposób. Wie-
rzyciel może jedynie zaliczyć wpłatę w pierwszej 
kolejności na związane z tym długiem należno-
ści uboczne (odsetki).

Jeżeli dłużnik nie wskazał, na jaki dług zali-
czyć wpłatę ani z prawa wyboru w tym zakresie 
nie skorzystał wierzyciel, to wpłatę zalicza się
przede wszystkim na poczet długu wymagal-
nego, a jeżeli jest kilka długów wymagalnych 
– na poczet najdawniej wymagalnego.

Gdy dłużnik nie skorzystał z prawa wskaza-
nia, na poczet którego z kilku długów ma być 
zaliczona wpłata, określa to wówczas wierzy-
ciel. Może on wybrać, na poczet którego długu
ją zaliczy. Wybór ten będzie wiążący dla dłuż-
nika, jeśli przyjmie on pokwitowanie (np. jako
zestawienie do potwierdzenia salda w czasie 
inwentaryzacji), w którym wierzyciel zali-
czył otrzymane świadczenie na poczet jedne-
go z tych długów. Wówczas dłużnik nie może 
już żądać zaliczenia na poczet innego długu
(art. 451 par. 2 k.c.).

Jeśli dłużnik odmówi przyjęcia takiego pokwi-
towania, to może on w tym momencie wskazać 
dług, na który jego zdaniem powinna być zali-
czona wpłata. Dłużnik jest do tego uprawniony
tylko niezwłocznie po otrzymaniu pokwitowa-
nia. Jeśli dłużnik nie wybierze długu w chwili
dokonywania zapłaty, a wierzyciel jest bierny 
w kwestii zarachowania wpłaty na jeden z kilku
długów, to nie uprawnia to już dłużnika do wy-
boru, na poczet którego długu chce zaliczyć swo-
je świadczenie.

Między spełnieniem świadczenia przez dłużni-
ka, który nie wskazał, na poczet którego z wielu 
długów dokonał zapłaty, a wystawieniem przez
wierzyciela pokwitowania, powinno zachodzić 
bezpośrednie następstwo czasowe. W prze-
ciwnym razie należy przyjąć, że żadna ze stron 
nie skorzystała z możliwości wyboru przewi-
dzianej w art. 451 k.c. Tak uznał Sąd Apelacyjny
w Poznaniu w wyroku z 11 października 2005 r.,
sygn. akt I ACA 746/2005.

Księgowanie zapłaty od kontrahenta powinno 
być następujące:
■ strona Wn konta „Rachunek bankowy”,
■ strona Ma konta „Rozrachunki z odbiorcami”.

©℗
Karolina Pawlak, specjalistka z zakresu rachunkowości

Podstawa prawna
● art. 451 ustawy z 23 kwietnia 1964 r. – Kodeks cywilny (t.j. Dz.U. 
z 2024 r. poz. 1061)
● ustawa z 29 września 1994 r. o rachunkowości (t.j. Dz.U. z 2023 r. 
poz. 120; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 619)

W naszej fi rmie funkcjonuje zakładowy
fundusz świadczeń socjalnych. Mam się
zajmować prowadzeniem jego ewidencji.
Jak ujmować pożyczki pracowniczena cele
mieszkaniowe z ZFŚS?

Pracownicy mogą otrzymywać od przedsiębior-
cy pracodawcy oprocentowane pożyczki na cele 
mieszkaniowe z zakładowego funduszu świad-
czeń socjalnych (dalej: ZFŚS). Środki funduszu
przeznacza się m.in. na fi nansowanie działalno-
ści socjalnej organizowanej na rzecz osób upraw-
nionych do korzystania z funduszu (tj. pracow-
ników i ich rodzin, emerytów i rencistów – by-
łych pracowników i ich rodzin). Finansowanie 
działalności socjalnej obejmuje udzielanie po-
mocy materialnej (rzeczowej lub fi nansowej), 
a także zwrotnej lub bezzwrotnej pomocy na cele
mieszkaniowe na warunkach określonych umo-
wą (pomoc taka może przyjąć formę oprocen-
towanej pożyczki). Zgodnie z art. 7 ust. 1 pkt 5
ustawy o ZFŚS środki tego funduszu zwiększa
się o wpływy z oprocentowania pożyczek udzie-
lonych na cele mieszkaniowe. Zasady i warunki 
korzystania z usług i świadczeń fi nansowanych 
z ZFŚS oraz zasady przeznaczania środków tego 
funduszu na poszczególne cele i rodzaje działal-
ności socjalnej (np. na pożyczki udzielane na cele
mieszkaniowe) określa pracodawca w regula-
minie uzgodnionym z zakładową organizacją 
związkową, względnie z pracownikiem wybra-
nym przez załogę do reprezentowania jej inte-
resów. Udzielenie i rozliczenie oprocentowanej
pożyczki przyznanej pracownikom ze środków 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych 
wymaga ujęcia w księgach rachunkowych:

Dokonanie rocznego odpisu na zakładowy 
fundusz świadczeń socjalnych:
■ Wn konto „Koszty według rodzajów – ubez-

pieczenia społeczne i inne świadczenia” 
lub odpowiednie konto zespołu 5 lub kon-
to „Rozliczenia międzyokresowe kosztów”,

■ Ma konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”.
ę

Przekazanie środków pieniężnych z rachunku
bieżącego na rachunek ZFŚS:

ę

■ Wn konto „Rachunki bankowe – rachu-
nek ZFŚS”,

■ Ma konto „Rachunki bankowe”.
Udzielenie pracownikowi oprocentowanej po-

życzki ze środków ZFŚS:
■ Wn konto „Rozrachunki z pracownikami”,
■ Ma konto „Rachunki bankowe – rachu-

nek ZFŚS”.
Należne odsetki z tytułu udzielonej pracow-

nikowi oprocentowanej pożyczki:
■ Wn konto „Rozrachunki z pracownikami”,
■ Ma konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”.

Spłata przez pracownika rat udzielonej mu po-
życzki wraz z naliczonymi uprzednio odsetkami:
■ Wn konto „Kasa” lub konto „Rachunki banko-

we” lub konto „Rachunki bankowe – rachunek 
ZFŚS” lub konto „Rozrachunki z pracownika-
mi – wynagrodzenia”,

■ Ma konto „Rozrachunki z pracownikami”.
Refundacja środków pieniężnych wobec spłaty 

przez pracownika raty udzielonej mu pożyczki 
bezpośrednio do fi rmowej kasy, na fi rmowy ra-
chunek bankowy lub w drodze potrącenia odpo-
wiedniej kwoty z jego wynagrodzenia:
■ Wn konto „Rachunki bankowe – rachu-

nek ZFŚS”,
■ Ma konto „Rachunki bankowe”.

Umorzenie pozostającej do spłaty przez pra-
cownika pożyczki udzielonej mu ze środków 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych:
■ Wn konto „Fundusze specjalne – ZFŚS”,
■ Ma konto „Rozrachunki z pracownikami”.

Na gruncie podatkowym pożyczki są opodat-
kowane podatkiem od czynności cywilnopraw-
nych (art. 1 ust. 1 pkt 1 lit. b ustawy z 9 września 
2000 r. o podatku od czynności cywilnopraw-
nych). Obowiązek podatkowy powstaje z chwi-
lą zawarcia umowy pożyczki, a jeżeli umowa 
pożyczki określa, że wypłata środków pienięż-
nych nastąpi niejednokrotnie i ich suma nie jest 
znana w chwili zawarcia umowy – z chwilą każ-
dorazowej wypłaty środków pieniężnych. Obo-
wiązek podatkowy ciąży na biorącym pożycz-
kę. Podstawę opodatkowania stanowi wartość 
pożyczki, a w przypadku umowy określającej, 
że wypłata środków pieniężnych nastąpi nie-
jednokrotnie i ich suma nie jest znana w chwili
zawarcia umowy – podstawą opodatkowania
będzie kwota każdorazowej wypłaty środków
pieniężnych. Trzeba przy tym pamiętać, że umo-
wa pożyczki nie podlega opodatkowaniu podat-
kiem od czynności cywilnoprawnych, jeżeli jest
opodatkowana VAT lub przynajmniej jedna ze 
stron umowy z tytułu dokonania tej czynności 
jest zwolniona z VAT.

Marek Barowicz, ekspert z zakresu rachunkowości

Podstawa prawna
● art. 7 ust. 1 pkt 5 ustawy z 4 marca 1994 r. o zakładowym 
funduszu świadczeń socjalnych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 288)
● art. 1 ust. 1 pkt 1 lit. b ustawy z 9 września 2000 r. o podatku 
od czynności cywilnoprawnych (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 295)

celu wystarczy sprawdzić, czy taki 
podmiot nadal widnieje na liście 
podmiotów badających w Polskiej
Izbie Biegłych Rewidentów. Sytu-
acja na rynku jest zmienna i wie-
le fi rm przekształca się lub likwi-
duje. Ponadto kontrole Polskiej
Agencji Nadzoru Audytowego 
nieustająco weryfi kują, czy pod-
mioty spełniają wymogi podmio-
tu badającego.

Ważne elementy

Wszystkie aspekty organizacyj-
ne powinny być doprecyzowane
w umowie o badanie sprawoz-
dania fi nansowego zawieranej
przez kierownika jednostki. Na-
leży tu przede wszystkim zwró-
cić uwagę na zakres czasowy ba-
dania, w tym czy przebiega ono
jako badanie wstępne i badanie 
właściwe, czy tylko jako badanie
właściwe. Konieczne jest też pre-
cyzyjne określenie, w jaki sposób
będą przekazywane dane. Sto-
sowane są różne rozwiązania.
Coraz częściej fi rma audytorska
wskazuje, iż dane przygotowa-
ne przez klienta w określonej 
formie są przekazywane na wy-
dzielone miejsce na wirtualnym 
dysku (w chmurze) i tam klient 
je umieszcza w określonym 
w umowie porządku i w termi-
nach. Innym rozwiązaniem jest
umożliwienie dostępu do dysku
utworzonego przez klienta, skąd
biegły pobiera dane przygotowa-
ne do badania. Coraz rzadziej
przekazuje się dane e-mailem 
czy na innych nośnikach danych.

UWAGA: W każdym przypad-
ku przekazywania danych mu-
szą być określone procedury do-
tyczące zabezpieczenia danych,
ochrony ich przed nieupoważ-
nionym dostępem i wykorzysta-
niem oraz przypadkową utratą.

Niezależnie od sposobu prze-
kazywania danych w umowie
trzeba określić, kto ze strony au-
dytora ma do nich dostęp oraz 
to kto ze strony klienta będzie
koordynował przekazywanie da-
nych od różnicy komórek orga-
nizacyjnych jednostki.

Bardzo ważnym elementem 
umowy jest upoważnienie bie-
głego rewidenta przez kierow-
nika jednostki do kontaktowa-
nia się z bankami, doradcami 
podatkowymi, radcami praw-
nymi czy kontrahentami fi rmy, 
aby uzyskać odpowiednie dowo-
dy badania.

Częstym polem nieporozumień 
w trakcie badania jest termino-
wość i zakres przekazywanych 
danych. Zatem w interesie obu
stron jest wskazanie w umowie:
■ kiedy audytor określi wstępny

i ogólny zakres dokumentacji,
■ kiedy dokumentacja zostanie

przekazana biegłemu,
■ w jakim terminie od zgłosze-

nia zapotrzebowania na dane
dodatkowe będą one przekazy-
wane biegłemu.
Biegły ma bowiem prawo 

żądać dodatkowych informa-
cji, nie można mu tego prawa 
ograniczyć, ale w interesie bez-
konfl iktowej współpracy warto 
wskazać zasady informowania 
przez biegłego o potrzebie tych 
danych i ich przekazywania 
przez jednostkę.

Jeśli zdaniem stron w trak-
cie badania powinny się odby-
wać bezpośrednie spotkania,
to w umowie też warto okre-
ślić zasady ustalania terminów 
takich spotkań. Jest to ważne
dla właściwej organizacji pracy 
obu stron.

Istotne jest także określenie,
do kiedy biegły powinien zakoń-
czyć swoje prace, ponieważ zgod-
nie z art. 68 u.r. na co najmniej 
15 dni przed terminem zgroma-
dzenia zatwierdzającego spra-
wozdanie z badania powinno 
być ono udostępnione członkom
tego zgromadzenia, aby mogli
się z nim zapoznać i na jego pod-
stawie podjąć decyzję o zatwier-
dzeniu lub nie raportu rocznego.

W umowie o badanie zwy-
kle jest też zawierana klauzu-
la, w której strony oświadczają, 
że została zachowana nieza-
leżność i bezstronność. Zasady 
bezstronności i niezależności
określone w ustawie o biegłych 
rewidentach, fi rmach audytor-
skich i ich samorządzie stosuje 
się również m.in. do podmio-
tów uprawnionych do badania 
sprawozdań fi nansowych, a tak-
że członków zarządu i organów 
nadzorczych tych podmiotów 
lub innych osób wykonujących
czynności rewizji fi nansowej.

Elementem nieodzownym 
umowy są też zasady prze-
twarzania danych osobowych
w świetle RODO.

Ustawowa rola kierownika
jednostki

Zgodnie z art. 67 ust. 1 u.r. kie-
rownik badanej jednostki za-
pewnia biegłemu rewidentowi
przeprowadzającemu badanie 
sprawozdania fi nansowego do-
stęp do ksiąg rachunkowych oraz
dokumentów stanowiących pod-
stawę dokonanych w nich zapi-
sów oraz wszelkich innych do-
kumentów, jak również udziela 
wyczerpujących informacji, wyja-
śnień i oświadczeń niezbędnych
do sporządzenia sprawozdania
z badania. Zasady te należy sto-
sować także do badania skonso-
lidowanych sprawozdań fi nan-
sowych. Pięć lat temu uchylono
wprawdzie art. 67a u.r. który mó-
wił, iż wskazane zasady współpra-
cy stosuje się odpowiednio do ba-
dania sprawozdań fi nansowych
innych niż określone w art. 64, 
ale trudno wyobrazić sobie, że ta-
kiej współpracy nie będzie przy
badaniach dobrowolnych.

Biegły rewident ma też prawo 
uzyskiwać informacje związane
z przebiegiem badania od kon-
trahentów badanej jednostki, 
w tym także od banków i jej do-
radców prawnych.

kary za nieprzestrzeganie
óprzepisów

Na podstawie art. 79 pkt 1 i 2
u.r. za:
■ niepoddanie sprawozdania 

fi nansowego badaniu przez
biegłego rewidenta,

■ nieudzielanie lub udziela-
nie niezgodnych ze stanem 
faktycznym informacji, wy-
jaśnień, oświadczeń biegłe-
mu rewidentowi,

■ niedopuszczanie biegłego
rewidenta do pełnienia obo-
wiązków,

kierownikowi jednostki grożą 
sankcje karne w postaci grzywny 
albo kary ograniczenia wolności.

Niepoddanie sprawozdania
finansowego badaniu unie-
możliwia m.in. zatwierdzenie
sprawozdania finansowego, 
podział lub pokrycie wyniku
fi nansowego oraz udostępnienie 
wspólnikom, akcjonariuszom lub 
członkom opinii wraz z rapor-
tem biegłego rewidenta w wy-
maganym terminie.  

©℗
dr Katarzyna Trzpioła

ekspert z zakresu fi nansów i rachunkowości,

Wydział Zarządzania UW
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Klasyfi kacja 
budżetowa

K
 lasyfi kacja budżeto-
wa jest elementem za-
rządzania fi nansami 
publicznymi. Pozwala 

na precyzyjne przypisanie docho-
dów i wydatków do odpowiednich 
kategorii, zapewniając transpa-
rentność oraz prawidłową ewi-
dencję wydatków publicznych.
Jednym z paragrafów, który często 
budzi wątpliwości interpreta-
cyjne, jest 427 „Zakup usług re-
montowych”. Obecnie z uwagi 
na powódź wątpliwości dotyczą 
także klasyfi kacji m.in. zakupu 
żywności i odzieży dla młodzie-
ży uczestniczącej np. w akcjach 
pomocy poszkodowanym.
Dziś szczegółowo analizuje-
my również klasyfi kację zaliczek 
na badania biegłych.
W obszarze zarządzania fi nan-
sami publicznymi szczególnie 
istotne jest także prawidło-
we klasyfi kowanie środków po-
chodzących z Krajowego Planu 
Odbudowy (KPO) na wydatki 
związane z obsługą programów 
takich jak „Maluch+”. Program 
ten, wspierający rozwój opieki nad 
dziećmi do lat trzech, obejmu-
je szeroki zakres działań inwe-
stycyjnych i operacyjnych, które 
powinny być odpowiednio ewi-
dencjonowane w ramach paragra-
fów przewidzianych w klasyfi kacji 
budżetowej, z uwzględnieniem 
czwartych cyfr klasyfi kacyjnych, 
oznaczających pochodzenie środ-
ków z budżetu środków europej-
skich lub budżetu państwa.
Wszystkie te zagadnienia są nie-
zwykle istotne dla prawidłowej 
ewidencji i rozliczania wydatków 
w jednostkach sektora fi nansów 
publicznych. 

O co pytają na szkoleniach
 problem  Czy koszt usługi malowania ścian sklasyfikowanej 
w par. 4270 może być wyższy niż 10 tys. zł?

 odpowiedź  Zgodnie z objaśnieniami załącznika nr 4 do roz-
porządzenia w sprawie klasyfi kacji par. 427 „Zakup usług re-
montowych” obejmuje wydatki na zakup usług remontowych 
(z wyjątkiem wydatków na zakup usług świadczonych przez 
osoby fi zyczne, objętych paragrafami: 401 do 403, 405, 406, 408 
do 410, 417 i 434). Chodzi tu w szczególności o:
■ usługi obce o charakterze przemysłowym, polegające głów-

nie na przywracaniu wartości użytkowej wyrobów przemy-
słowych, m.in. usługi konserwacyjne i naprawcze wyrobów 
przemysłowych (np. maszyn, środków transportu, urządzeń, 
sprzętu).

■ usługi budowlano-montażowe w zakresie remontów i kon-
serwacji pomieszczeń i budynków,

■ koszty zleconego opracowania dokumentacji oraz założeń pro-
jektowych.
W myśl zapisów punktu 7.20. Krajowego Standardu Rachun-

kowości nr 11 „Środki trwałe” remont to wykonywanie robót 
polegających na przywróceniu stanu pierwotnego istniejącego 
środka trwałego, w jakim został on wprowadzony do ewidencji 
środków trwałych, które nie stanowią bieżącej konserwacji. Re-
mont nie staje się ulepszeniem w razie stosowania do remontu 
materiałów innych – także lepszych – niż zawartych w środku 
trwałym w momencie jego przyjęcia do użytkowania, o ile nie po-
woduje to istotnej zmiany wartości użytkowej środka trwałego.

Wydatek związany z remontem w świetle powołanych prze-
pisów można sfi nansować również w wartości wyższej niż 
10 000 zł, jeżeli nie staje się ulepszeniem. Co oznacza, że nie może 
zmienić się istotnie sposób wykorzystania środka trwałego, w któ-
rym realizowane są prace.

 problem  Jaki paragraf należy zastosować w przypadku zakupu 
żywności i odzieży dla młodzieży realizującej zadania w ramach 
akcji powodziowej?

 odpowiedź  Jeżeli wydatek nie jest realizowany w zakresie 
świadczeń rzeczowych wynikających z przepisów dotyczących 
bezpieczeństwa i higieny pracy (w tym profi laktyczne posiłki 
i napoje) oraz ekwiwalentów na rzecz pracowników jednostki 
za te świadczenia, to właściwym paragrafem klasyfi kacji budże-
towej zgodnie z objaśnieniami załącznika nr 4 do rozporządzenia 
w sprawie klasyfi kacji będzie par. 303 „Różne wydatki na rzecz 
osób fi zycznych”. Obejmuje on wydatki osobowe oraz wydatki 
z tytułu świadczeń rzeczowych niezaliczone do paragrafów 302, 
304, 305, 307, 311, 321, 324 do 326, 401 do 410, 417 i 418 (m.in. wy-
datki wynikające z umów o staż, umów o praktykę absolwencką).

Wydatek związany z zakupem żywności powinien zostać za-
klasyfi kowany do par. 422 „Zakup środków żywności” tylko wtedy, 
gdy jest on realizowany w ramach bieżącej działalności jednostki.

 problem  Jak zakwalifikować zaliczkę na badania biegłych?

 odpowiedź  Właściwym paragrafem klasyfi kacji budżetowej 
dla wydatku związanego z badaniami biegłych jest par. 439 „Za-
kup usług obejmujących wykonanie ekspertyz, analiz i opinii”. 
Tu klasyfi kuje się wydatki na usługi świadczone na rzecz jednostki 
przez przedsiębiorcę, o którym mowa w art. 4 ustawy z 6 mar-
ca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, z wyłączeniem ekspertyz, 
analiz, opinii i innych materiałów sporządzanych i opłacanych 
w ramach realizowanych przez jednostkę remontów i inwesty-
cji. Zgodnie z ww. przepisem przedsiębiorcą jest osoba fi zyczna, 
osoba prawna lub jednostka organizacyjna niebędąca osobą praw-
ną, której odrębna ustawa przyznaje zdolność prawną, wykonu-
jąca działalność gospodarczą (ust.1). Przedsiębiorcami są także 
wspólnicy spółki cywilnej w zakresie wykonywanej przez nich 
działalności gospodarczej (ust. 2).

Jeżeli opisane w pytaniu badania są elementem postępowania 
sądowego, wtedy właściwym paragrafem klasyfi kacji budżetowej 
będzie par. 461 „Koszty postępowania sądowego i prokurator-
skiego”. Obejmuje on w szczególności należności uczelni me-
dycznych i innych instytucji wyznaczonych do wydawania opinii 
oraz koszty oględzin, badań przedsięwziętych w toku postępo-
wania oraz przesyłek i przechowywania zajętych przedmiotów, 
jak również ich sprzedaży.

 problem  Jak klasyfikować środki z KPO na wydatki związane 
z obsługą programu „Maluch+”? Na czym ten program polega 
i jakie są zasady jego funkcjonowania?

 odpowiedź  Program „Maluch+” jest instrumentem wspie-
rającym rozwój systemu opieki nad dziećmi do lat 3 w Polsce, 
umożliwiającym gminom, innym jednostkom samorządu te-
rytorialnego, a także podmiotom prywatnym i organizacjom 

pozarządowym uzyskanie wsparcia fi nansowego na tworzenie 
i rozwój miejsc opieki nad najmłodszymi dziećmi. Celem pro-
gramu jest zwiększenie dostępności miejsc opieki w żłobkach, 
klubach dziecięcych oraz u dziennych opiekunów, co stanowi 
kluczowy element polityki prorodzinnej i społecznej państwa, 
zwłaszcza w kontekście aktywizacji zawodowej rodziców oraz 
wsparcia godzenia życia rodzinnego z zawodowym.

Program „Maluch+”, który działa od 2011 r., od 2022 r. funkcjo-
nuje w rozszerzonej formule jako program długofalowy na lata 
2022–2029.

W ramach programu „Maluch+” fi nansowane są różnorod-
ne przedsięwzięcia, które mają zwiększyć liczbę miejsc opieki. 
Są to zarówno inwestycje w budowę nowych żłobków i klubów 
dziecięcych, jak i modernizacja istniejących obiektów. W progra-
mie przewidziane jest także wsparcie na dostosowanie budyn-
ków do aktualnych wymogów sanitarno-higienicznych i bezpie-
czeństwa, w tym do przepisów przeciwpożarowych. Dzięki temu 
możliwe jest tworzenie miejsc opieki, które spełniają najwyższe 
standardy i są dostosowane do potrzeb dzieci oraz ich opiekunów.

Jednym z istotnych elementów programu jest elastyczność 
fi nansowania. Środki są dostępne zarówno dla jednostek samo-
rządu terytorialnego, jak i innych podmiotów, takich jak orga-
nizacje pozarządowe i podmioty prywatne. W ramach naboru 
do programu, wnioskodawcy mogą się też ubiegać o dofi nanso-
wanie projektów będących na różnych etapów realizacji – od pla-
nowania i budowy nowych placówek, po modernizację już ist-
niejących obiektów.

Program „Maluch+” uwzględnia również wsparcie dla miejsc 
opieki nad dziećmi prowadzonych przez dziennych opiekunów. 
Dzięki niemu można uzyskać środki na tworzenie miejsc u dzien-
nych opiekunów, co stanowi atrakcyjną alternatywę dla żłobków, 
zwłaszcza w mniejszych miejscowościach, gdzie dostęp do in-
stytucjonalnej opieki jest ograniczony.

W kontekście fi nansowym program „Maluch+” integruje różne 
źródła środków – zarówno krajowe, jak i europejskie. Środki po-
chodzące z Krajowego Planu Odbudowy i Zwiększenia Odporności 
(KPO) oraz z Funduszy Europejskich dla Rozwoju Społecznego 
(FERS) są przekazywane na podstawie odpowiednich przepisów 
ustawy o fi nansach publicznych oraz ustawy o fi nansowaniu 
zadań środkami europejskimi. Dofi nansowanie dla poszczegól-
nych projektów może obejmować zarówno koszty inwestycyjne, 
jak i operacyjne, co daje benefi cjentom programu możliwość 
kompleksowego podejścia do realizacji działań.

Podstawę prawną programu stanowią przepisy ustawy o opie-
ce nad dziećmi do lat 3, zgodnie z którą minister ds. rodziny 
ma uprawnienia do tworzenia i wspierania fi nansowego pro-
gramów rozwoju opieki nad dziećmi, we współpracy z wojewodą.

Wydatki ponoszone w ramach programu „Maluch+”, takie 
jak budowa nowych żłobków, modernizacja istniejących obiek-
tów czy dostosowanie budynków do wymagań sanitarno-higie-
nicznych, powinny być klasyfi kowane w dziale 855, rozdziale 
85516 „System opieki nad dziećmi w wieku do lat 3”, a dokładniej 
w par. 620, który obejmuje dotacje celowe w ramach programów 
fi nansowanych z udziałem środków europejskich oraz innych 
określonych w przepisach ustawy o fi nansach publicznych.

Dla środków pochodzących z KPO stosuje się czwartą cyfrę kla-
syfi kacji budżetowej „7”, oznaczającą dochody związane z budże-
tem środków europejskich. Natomiast dla środków z budżetu pań-
stwa właściwą cyfrą jest „9”, używaną do oznaczenia dochodów 
pochodzących m.in. z budżetu państwa lub środków na współ-
fi nansowanie programów wykazanych w ustawie budżetowej.

Zgodnie z wprowadzonymi zmianami od 1 stycznia 2024 r. 
do rozporządzenia w sprawie klasyfi kacji – czwarta cyfra „7” może 
być stosowana do klasyfi kacji środków przekazywanych przez 
Polski Fundusz Rozwoju SA, zarówno w dochodach, jak i wydat-
kach jednostek samorządu terytorialnego. Wydatki inwestycyjne 
związane z fi nansowaniem inwestycji w ramach programu „Ma-
luch+” powinny być klasyfi kowane w rozdziale 85516, par. 605, 
dotyczącym wydatków inwestycyjnych jednostek budżetowych.
 ©℗

Podstawa prawna:
● art. 62 ustawy z 4 lutego 2011 r. o opiece nad dziećmi w wieku do lat 3 (t.j. Dz.U. z 2024 
poz. 338)
● art. 5 ust. 3, art. 121 ustawy z 27 sierpnia 2009 r. o fi nansach publicznych (Dz.U. z 2023 r. 
poz. 1270; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1089)
● art. 2 pkt 37 ustawy z 11 lipca 2014 r. o zasadach realizacji programów w zakresie polityki 
spójności fi nansowanych w perspektywie fi nansowej 2014–2020 (Dz.U. z 2020 r. poz. 818; 
ost.zm. Dz.U. z 2019 r. poz. 2020)
● art. 14ln ust. 1 ustawy z 6 grudnia 2006 r. o zasadach prowadzenia polityki rozwoju 
(t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 324; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 862)
● załączniki nr 2 i 3 rozporządzenia ministra fi nansów z 2 marca 2010 r. w sprawie szcze-
gółowej klasyfi kacji dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów oraz środków 
pochodzących ze źródeł zagranicznych (t.j. Dz.U. z 2022 poz. 513; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 1096)
● komunikat ministra rozwoju i fi nansów z 25 maja 2017 r. w sprawie ogłoszenia uchwały 
Komitetu Standardów Rachunkowości w sprawie przyjęcia Krajowego Standardu Rachun-
kowości nr 11 „Środki trwałe” (Dz.Urz. MRiF z 2017 r. poz. 105)
● ustawa z 6 marca 2018 r. Prawo przedsiębiorców (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 236)
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O czym warto pamiętać 

!
Wydatki na usługi remontowe, takie jak malowanie 
ścian, mogą przekraczać 10 tys. zł, o ile nie prowadzą 
do ulepszenia środka trwałego, ale jedynie przywraca-

ją jego pierwotną wartość użytkową. Kluczowe jest roz-
różnienie pomiędzy remontem a inwestycją.

!
Wydatki na zakup żywności dla młodzieży zaangażowa-
nej w akcje powodziowe należy klasyfi kować w paragrafi e 
422 „Zakup środków żywności”, jeśli są realizowane w ra-

mach bieżącej działalności jednostki, a odzież – w paragra-
fi e 303 „Różne wydatki na rzecz osób fi zycznych”.
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Klasyfi kacja
budżetowa

K
 lasyfi kacja budżeto-
wa jest elementem za-
rządzania fi nansami
publicznymi. Pozwala 

na precyzyjne przypisanie docho-
dów i wydatków do odpowiednich
kategorii, zapewniając transpa-
rentność oraz prawidłową ewi-
dencję wydatków publicznych.
Jednym z paragrafów, który często
budzi wątpliwości interpreta-
cyjne, jest 427 „Zakup usług re-
montowych”. Obecnie z uwagi
na powódź wątpliwości dotyczą
także klasyfi kacji m.in. zakupu
żywności i odzieży dla młodzie-
ży uczestniczącej np. w akcjach
pomocy poszkodowanym.
Dziś szczegółowo analizuje-
my również klasyfi kację zaliczek
na badania biegłych.
W obszarze zarządzania fi nan-
sami publicznymi szczególnie
istotne jest także prawidło-
we klasyfi kowanie środków po-
chodzących z Krajowego Planu
Odbudowy (KPO) na wydatki
związane z obsługą programów 
takich jak „Maluch+”. Program
ten, wspierający rozwój opieki nad
dziećmi do lat trzech, obejmu-
je szeroki zakres działań inwe-
stycyjnych i operacyjnych, które
powinny być odpowiednio ewi-
dencjonowane w ramach paragra-
fów przewidzianych w klasyfi kacji
budżetowej, z uwzględnieniem
czwartych cyfr klasyfi kacyjnych,
oznaczających pochodzenie środ-
ków z budżetu środków europej-
skich lub budżetu państwa.
Wszystkie te zagadnienia są nie-
zwykle istotne dla prawidłowej
ewidencji i rozliczania wydatków 
w jednostkach sektora fi nansów 
publicznych.

O co pytają na szkoleniach
 problem  Czy koszt usługi malowania ścian sklasyfikowanej
w par. 4270 może być wyższy niż 10 tys. zł?

ź odpowiedź  Zgodnie z objaśnieniami załącznika nr 4 do roz-
porządzenia w sprawie klasyfi kacji par. 427 „Zakup usług re-
montowych” obejmuje wydatki na zakup usług remontowych
(z wyjątkiem wydatków na zakup usług świadczonych przez 
osoby fi zyczne, objętych paragrafami: 401 do 403, 405, 406, 408
do 410, 417 i 434). Chodzi tu w szczególności o:
■ usługi obce o charakterze przemysłowym, polegające głów-

nie na przywracaniu wartości użytkowej wyrobów przemy-
słowych, m.in. usługi konserwacyjne i naprawcze wyrobów
przemysłowych (np. maszyn, środków transportu, urządzeń, 
sprzętu).

■ usługi budowlano-montażowe w zakresie remontów i kon-
serwacji pomieszczeń i budynków,

■ koszty zleconego opracowania dokumentacji oraz założeń pro-
jektowych.
W myśl zapisów punktu 7.20. Krajowego Standardu Rachun-

kowości nr 11 „Środki trwałe” remont to wykonywanie robót 
polegających na przywróceniu stanu pierwotnego istniejącego 
środka trwałego, w jakim został on wprowadzony do ewidencji
środków trwałych, które nie stanowią bieżącej konserwacji. Re-
mont nie staje się ulepszeniem w razie stosowania do remontu
materiałów innych – także lepszych – niż zawartych w środku 
trwałym w momencie jego przyjęcia do użytkowania, o ile nie po-
woduje to istotnej zmiany wartości użytkowej środka trwałego.

Wydatek związany z remontem w świetle powołanych prze-
pisów można sfi nansować również w wartości wyższej niż
10 000 zł, jeżeli nie staje się ulepszeniem. Co oznacza, że nie może
zmienić się istotnie sposób wykorzystania środka trwałego, w któ-
rym realizowane są prace.

 problem  Jaki paragraf należy zastosować w przypadku zakupu
żywności i odzieży dla młodzieży realizującej zadania w ramach
akcji powodziowej?

ź odpowiedź  Jeżeli wydatek nie jest realizowany w zakresie
świadczeń rzeczowych wynikających z przepisów dotyczących 
bezpieczeństwa i higieny pracy (w tym profi laktyczne posiłki 
i napoje) oraz ekwiwalentów na rzecz pracowników jednostki
za te świadczenia, to właściwym paragrafem klasyfi kacji budże-
towej zgodnie z objaśnieniami załącznika nr 4 do rozporządzenia 
w sprawie klasyfi kacji będzie par. 303 „Różne wydatki na rzecz 
osób fi zycznych”. Obejmuje on wydatki osobowe oraz wydatki
z tytułu świadczeń rzeczowych niezaliczone do paragrafów 302,
304, 305, 307, 311, 321, 324 do 326, 401 do 410, 417 i 418 (m.in. wy-
datki wynikające z umów o staż, umów o praktykę absolwencką).

Wydatek związany z zakupem żywności powinien zostać za-
klasyfi kowany do par. 422 „Zakup środków żywności” tylko wtedy, 
gdy jest on realizowany w ramach bieżącej działalności jednostki.

 problem  Jak zakwalifikować zaliczkę na badania biegłych?

ź odpowiedź  Właściwym paragrafem klasyfi kacji budżetowej
dla wydatku związanego z badaniami biegłych jest par. 439 „Za-
kup usług obejmujących wykonanie ekspertyz, analiz i opinii”. 
Tu klasyfi kuje się wydatki na usługi świadczone na rzecz jednostki 
przez przedsiębiorcę, o którym mowa w art. 4 ustawy z 6 mar-
ca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, z wyłączeniem ekspertyz,
analiz, opinii i innych materiałów sporządzanych i opłacanych
w ramach realizowanych przez jednostkę remontów i inwesty-
cji. Zgodnie z ww. przepisem przedsiębiorcą jest osoba fi zyczna,
osoba prawna lub jednostka organizacyjna niebędąca osobą praw-
ną, której odrębna ustawa przyznaje zdolność prawną, wykonu-
jąca działalność gospodarczą (ust.1). Przedsiębiorcami są także 
wspólnicy spółki cywilnej w zakresie wykonywanej przez nich 
działalności gospodarczej (ust. 2).

Jeżeli opisane w pytaniu badania są elementem postępowania 
sądowego, wtedy właściwym paragrafem klasyfi kacji budżetowej
będzie par. 461 „Koszty postępowania sądowego i prokurator-
skiego”. Obejmuje on w szczególności należności uczelni me-
dycznych i innych instytucji wyznaczonych do wydawania opinii
oraz koszty oględzin, badań przedsięwziętych w toku postępo-
wania oraz przesyłek i przechowywania zajętych przedmiotów,
jak również ich sprzedaży.

 problem  Jak klasyfikować środki z KPO na wydatki związane
z obsługą programu „Maluch+”? Na czym ten program polega
i jakie są zasady jego funkcjonowania?

ź odpowiedź Program „Maluch+” jest instrumentem wspie-
rającym rozwój systemu opieki nad dziećmi do lat 3 w Polsce,
umożliwiającym gminom, innym jednostkom samorządu te-
rytorialnego, a także podmiotom prywatnym i organizacjom

pozarządowym uzyskanie wsparcia fi nansowego na tworzenie 
i rozwój miejsc opieki nad najmłodszymi dziećmi. Celem pro-
gramu jest zwiększenie dostępności miejsc opieki w żłobkach, 
klubach dziecięcych oraz u dziennych opiekunów, co stanowi 
kluczowy element polityki prorodzinnej i społecznej państwa,
zwłaszcza w kontekście aktywizacji zawodowej rodziców oraz
wsparcia godzenia życia rodzinnego z zawodowym.

Program „Maluch+”, który działa od 2011 r., od 2022 r. funkcjo-
nuje w rozszerzonej formule jako program długofalowy na lata
2022–2029.

W ramach programu „Maluch+” fi nansowane są różnorod-
ne przedsięwzięcia, które mają zwiększyć liczbę miejsc opieki. 
Są to zarówno inwestycje w budowę nowych żłobków i klubów 
dziecięcych, jak i modernizacja istniejących obiektów. W progra-
mie przewidziane jest także wsparcie na dostosowanie budyn-
ków do aktualnych wymogów sanitarno-higienicznych i bezpie-
czeństwa, w tym do przepisów przeciwpożarowych. Dzięki temu
możliwe jest tworzenie miejsc opieki, które spełniają najwyższe
standardy i są dostosowane do potrzeb dzieci oraz ich opiekunów.

Jednym z istotnych elementów programu jest elastyczność 
fi nansowania. Środki są dostępne zarówno dla jednostek samo-
rządu terytorialnego, jak i innych podmiotów, takich jak orga-
nizacje pozarządowe i podmioty prywatne. W ramach naboru
do programu, wnioskodawcy mogą się też ubiegać o dofi nanso-
wanie projektów będących na różnych etapów realizacji – od pla-
nowania i budowy nowych placówek, po modernizację już ist-
niejących obiektów.

Program „Maluch+” uwzględnia również wsparcie dla miejsc 
opieki nad dziećmi prowadzonych przez dziennych opiekunów.
Dzięki niemu można uzyskać środki na tworzenie miejsc u dzien-
nych opiekunów, co stanowi atrakcyjną alternatywę dla żłobków,
zwłaszcza w mniejszych miejscowościach, gdzie dostęp do in-
stytucjonalnej opieki jest ograniczony.

W kontekście fi nansowym program „Maluch+” integruje różne
źródła środków – zarówno krajowe, jak i europejskie. Środki po-
chodzące z Krajowego Planu Odbudowy i Zwiększenia Odporności
(KPO) oraz z Funduszy Europejskich dla Rozwoju Społecznego
(FERS) są przekazywane na podstawie odpowiednich przepisów
ustawy o fi nansach publicznych oraz ustawy o fi nansowaniu
zadań środkami europejskimi. Dofi nansowanie dla poszczegól-
nych projektów może obejmować zarówno koszty inwestycyjne,
jak i operacyjne, co daje benefi cjentom programu możliwość
kompleksowego podejścia do realizacji działań.

Podstawę prawną programu stanowią przepisy ustawy o opie-
ce nad dziećmi do lat 3, zgodnie z którą minister ds. rodziny
ma uprawnienia do tworzenia i wspierania fi nansowego pro-
gramów rozwoju opieki nad dziećmi, we współpracy z wojewodą.

Wydatki ponoszone w ramach programu „Maluch+”, takie 
jak budowa nowych żłobków, modernizacja istniejących obiek-
tów czy dostosowanie budynków do wymagań sanitarno-higie-
nicznych, powinny być klasyfi kowane w dziale 855, rozdziale
85516 „System opieki nad dziećmi w wieku do lat 3”, a dokładniej
w par. 620, który obejmuje dotacje celowe w ramach programów 
fi nansowanych z udziałem środków europejskich oraz innych
określonych w przepisach ustawy o fi nansach publicznych.

Dla środków pochodzących z KPO stosuje się czwartą cyfrę kla-
syfi kacji budżetowej „7”, oznaczającą dochody związane z budże-
tem środków europejskich. Natomiast dla środków z budżetu pań-
stwa właściwą cyfrą jest „9”, używaną do oznaczenia dochodów 
pochodzących m.in. z budżetu państwa lub środków na współ-
fi nansowanie programów wykazanych w ustawie budżetowej.

Zgodnie z wprowadzonymi zmianami od 1 stycznia 2024 r.
do rozporządzenia w sprawie klasyfi kacji – czwarta cyfra „7” może
być stosowana do klasyfi kacji środków przekazywanych przez
Polski Fundusz Rozwoju SA, zarówno w dochodach, jak i wydat-
kach jednostek samorządu terytorialnego. Wydatki inwestycyjne
związane z fi nansowaniem inwestycji w ramach programu „Ma-
luch+” powinny być klasyfi kowane w rozdziale 85516, par. 605, 
dotyczącym wydatków inwestycyjnych jednostek budżetowych.
 ©℗

Podstawa prawna:
● art. 62 ustawy z 4 lutego 2011 r. o opiece nad dziećmi w wieku do lat 3 (t.j. Dz.U. z 2024 
poz. 338)
● art. 5 ust. 3, art. 121 ustawy z 27 sierpnia 2009 r. o fi nansach publicznych (Dz.U. z 2023 r. 
poz. 1270; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 1089)
● art. 2 pkt 37 ustawy z 11 lipca 2014 r. o zasadach realizacji programów w zakresie polityki 
spójności fi nansowanych w perspektywie fi nansowej 2014–2020 (Dz.U. z 2020 r. poz. 818; 
ost.zm. Dz.U. z 2019 r. poz. 2020)
● art. 14ln ust. 1 ustawy z 6 grudnia 2006 r. o zasadach prowadzenia polityki rozwoju 
(t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 324; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. poz. 862)
● załączniki nr 2 i 3 rozporządzenia ministra fi nansów z 2 marca 2010 r. w sprawie szcze-
gółowej klasyfi kacji dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów oraz środków 
pochodzących ze źródeł zagranicznych (t.j. Dz.U. z 2022 poz. 513; ost.zm. Dz.U. z 2024 r. 
poz. 1096)
● komunikat ministra rozwoju i fi nansów z 25 maja 2017 r. w sprawie ogłoszenia uchwały 
Komitetu Standardów Rachunkowości w sprawie przyjęcia Krajowego Standardu Rachun-
kowości nr 11 „Środki trwałe” (Dz.Urz. MRiF z 2017 r. poz. 105)
● ustawa z 6 marca 2018 r. Prawo przedsiębiorców (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 236)

Jarosław
Jurga
ekspert

z zakresu

rachunkowości

budżetowej,

certyfikowany

księgowy

O czym warto pamiętać

!
Wydatki na usługi remontowe, takie jak malowanie
ścian, mogą przekraczać 10 tys. zł, o ile nie prowadzą
do ulepszenia środka trwałego, ale jedynie przywraca-

ją jego pierwotną wartość użytkową. Kluczowe jest roz-
różnienie pomiędzy remontem a inwestycją.

!
Wydatki na zakup żywności dla młodzieży zaangażowa-
nej w akcje powodziowe należy klasyfi kować w paragrafi e
422 „Zakup środków żywności”, jeśli są realizowane w ra-

mach bieżącej działalności jednostki, a odzież – w paragra-
fi e 303 „Różne wydatki na rzecz osób fi zycznych”.
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